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Αθήνα, σήµερα στις 9 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-11-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
8 Νοεµβρίου 2023, στην οποία περιλαµβάνεται η συζήτηση και η
ψήφιση των σχεδίων νόµου: α) «Για την κύρωση του Απολογι-
σµού του Κράτους οικονοµικού έτους 2021», β) «Για την κύρωση
του Ισολογισµού και των λοιπών Χρηµατοοικονοµικών Καταστά-
σεων της Κεντρικής Διοίκησης, περιόδου αναφοράς 1/1/2021
έως 31/12/2023»)

Έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι Διαρκής Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορο-
λογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και υποκατα-
στήµατα - Επικαιροποίηση εθνικής νοµοθεσίας για τις
υποχρεώσεις δηµοσιότητας των εταιρειών και άλλες επείγουσες
διατάξεις». 

Επίσης, οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Προστα-
σίας του Πολίτη, Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθώς και ο
Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν στις 8/11/2023 σχέ-
διο νόµου: «Εφαρµογή διατάξεων του κανονισµού (ΕΕ) 2021/784
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 29ης
Απριλίου 2021 σχετικά µε την πρόληψη της διάδοσης του τρο-
µοκρατικού περιεχοµένου στο διαδίκτυο και λοιπές ρυθµίσεις
του Υπουργείου Δικαιοσύνης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-

µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσω-
µάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την
τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά στη δηµο-
σιοποίηση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος από ορισµένες

επιχειρήσεις και υποκαταστήµατα - Επικαιροποίηση εθνικής νο-
µοθεσίας για τις υποχρεώσεις δηµοσιότητας των εταιρειών και
άλλες επείγουσες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
2 Νοεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, επί της αρχής και επί των άρθρων. Η εγγραφή των οµι-
λητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος οµιλίας του
δεύτερου εισηγητή. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Θεόδωρο Καράογλου, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κατρίνης θέλει να κάνει
µια µικρή παρέµβαση. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να τοποθετηθώ µε αφορµή τη χθεσινή πρωτοφανή δη-

µόσια τοποθέτηση του προκατόχου του κ. Σκρέκα και µέλους της
Κυβέρνησης, του κ. Γεωργιάδη. Είναι µια πρωτοφανής δήλωση,
που δεν εντάσσεται στα όρια µιας αλαζονικής συµπεριφοράς ή
µιας καθεστωτικής νοοτροπίας ενός κυβερνητικού στελέχους.
Είναι µια κυνική επίδειξη απανθρωπιάς και πολιτικής αθλιότητας. 

Διότι µπορεί ο κ. Γεωργιάδης να θεωρεί ότι οι πολιτικές επιλο-
γές, η πολιτική αποτίµηση γίνεται µε όρους τηλεθέασης και µπο-
ρεί να επενδύει σε µια κοινωνία χαµηλών προσδοκιών και να λέει
ότι δεν ενδιαφέρει φερ’ ειπείν κανέναν η υπόθεση των υποκλο-
πών. Τον διαβεβαιώνουµε όµως ότι ενδιαφέρει πάρα πολλούς
συµπολίτες, ενδιαφέρει πάρα πολλούς από τους θεσµικούς λει-
τουργούς, λειτουργούς της δικαιοσύνης και βεβαίως επικεφαλής
ανεξάρτητων αρχών, που λειτουργούν ως θεµατοφύλακες των
δικαιωµάτων των θεσµών και των ελευθεριών. 

Και θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι εµείς όταν σε αυτή την Αί-
θουσα συγκινήθηκε ο κ. Πικραµµένος αντιδράσαµε, σε αντίθεση
µε άλλους. Αλλά δεν είδαµε να αντιδρούν κάποιοι άλλοι όταν
συγκινήθηκε ο κ. Ράµµος, γιατί και οι δύο βάλλονται από συστή-
µατα εξουσίας. 

Επίσης, τι να πει κανείς -και ολοκληρώνω µε αυτό, το πιο ση-
µαντικό- για τη δήλωση του κ. Γεωργιάδη ότι δεν ενδιαφέρει κα-
νέναν για το αν θα συσταθεί εξεταστική ή προανακριτική
επιτροπή για την τραγωδία των Τεµπών; Εµείς, λοιπόν, του λέµε
ότι ναι, ενδιαφέρει τους συγγενείς των πενήντα επτά αθώων θυ-
µάτων αυτής της πρωτοφανούς τραγωδίας. Ενδιαφέρει όλους
όσοι καρδιοχτυπούν καθηµερινά, γιατί βάζουν τα δικά τους παι-
διά στη θέση των ανθρώπων που χάθηκαν και έχουν ανασφάλεια
για το αν θα βρεθούν και αυτοί σε µια ανάλογη θέση, γιατί δυ-
στυχώς κάποιοι δεν φρόντισαν µέσα από την εγκληµατική ανευ-
θυνότητά τους να διασφαλίσουν την ασφάλεια στη διακίνηση και
στην καθηµερινότητα και γιατί κάποιοι αντιδρούν, επειδή παρά-
γοντες και κυβερνητικοί αρνούνται να αναλάβουν τις ευθύνες και
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κάνουν ό,τι µπορούν να συγκαλύψουν τις πρωτοφανείς ευθύνες
για αυτή την τραγωδία. 

Αν, λοιπόν, είναι αντίληψη, κύριε Πρόεδρε, της Κυβέρνησης
ότι δεν ενδιαφέρει κανέναν το γεγονός ότι δύο τρένα συγκρούον-
ται µετωπικά και χάνονται πενήντα επτά συνάνθρωποί µας, τότε
έχει χαθεί οριστικά η έννοια της ευθύνης και µαζί χάνεται και η
ντροπή. 

Θέλω επίσης να πω ότι δεν αρκεί πλέον µόνο η λεκτική κατα-
δίκη και αποδοκιµασία. Εδώ επιβάλλεται πολιτική αποδοκιµασία.
Το ξέρετε πολύ καλά και το ξέρει και ο Πρωθυπουργός ότι αν σε
οποιαδήποτε άλλη χώρα του κόσµου υπήρχε αυτή η απαράδεκτη
δήλωση θα είχε οδηγήσει στην αποµάκρυνση αυτού που την εκ-
στόµισε. Αν κάποιοι θεωρούν ότι το 41% ξεπλένει τις αντικειµε-
νικές, τις φοβερές ευθύνες αυτών που οδήγησαν σε µια
πρωτοφανή τραγωδία, τότε τα λόγια χάνουν την αξία τους. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ. 
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Τσιάρας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά, δεν κατανοώ τη διάθεση του αγαπητού Κοινοβου-

λευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ κάθε φορά να αναδεικνύει θέ-
µατα τα οποία όντως µας έχουν απασχολήσει, όντως βρίσκονται
σε µια διαδικασία διερεύνησης, ειδικά από τη δικαιοσύνη, αλλά
και βεβαίως για τα οποία η Κυβέρνηση έχει αναλάβει πολλές
πρωτοβουλίες σε διαφορετικές χρονικές στιγµές. 

Το λέω διότι τόσο η αναφορά στον πρώην αντιπρόεδρο της Κυ-
βέρνησης, η οποία νοµίζω ότι λίγο ή πολύ µας βάζει όλους σε µια
λογική να κατανοήσουµε ότι µιλάµε για εντελώς διαφορετικές πε-
ριπτώσεις, όσο και η αναφορά που µόλις στο τέλος ακούστηκε
σχετικά µε το θέµα του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών νο-
µίζω ότι όλους µάς έχουν κάνει αφ’ ενός µεν να προβληµατι-
στούµε, να δροµολογήσουµε εξελίξεις που αφορούν στην ίδια την
ελληνική πολιτεία, αλλά κυρίως να αφήσουµε τη δικαιοσύνη απε-
ρίσπαστη να λειτουργήσει µέσα από τον δικό της ρόλο. 

Κανείς µας δεν ισχυρίζεται ότι -ακόµη και αν έχουν µεσολαβή-
σει εκλογές, αυτές µεσολάβησαν για πολιτικούς λόγους και αυτό
είναι ξεκάθαρο- όλα αυτά τα ζητήµατα δεν θα φτάσουν µέχρι το
τέλος σε ό,τι αφορά τη διερεύνησή τους και η Κυβέρνηση δεν
θα λάβει όλα τα απαραίτητα µέτρα ώστε να µην επαναληφθούν. 

Είναι θέµατα τα οποία µας έχουν -ειδικά η τελευταία αναφορά-
συγκλονίσει όλους. Δεν χωρά καµµία αµφιβολία. Ωστόσο, πρέπει
να είµαστε και ειλικρινείς µε τον εαυτό µας. Μπορεί να αναδει-
κνύονται θέµατα και ζητήµατα που έρχονται από το παρελθόν,
αλλά υποχρέωσή µας είναι να τα αντιµετωπίσουµε.

Αν θέλουµε να ξεκινήσουµε αυτή την αντιπαράθεση, η οποία
µπορεί να ρίχνει ευθύνες σε οποιονδήποτε στο παρελθόν, ενδε-
χοµένως θα είναι πολύ εύκολο να το κάνουµε, αλλά δεν θα κατα-
λήξουµε πουθενά και κυρίως δεν θα δροµολογήσουµε όλες
εκείνες τις εξελίξεις που είµαστε υποχρεωµένοι ως σύγχρονη ελ-
ληνική πολιτεία να δροµολογήσουµε το επόµενο χρονικό διά-
στηµα.

Η Κυβέρνηση νοµίζω το έχει αποδείξει κι εδώ έρχεται το πολι-
τικό ζήτηµα. Γι’ αυτό άλλωστε επιβεβαιώθηκε η δική της παρου-
σία από το εκλογικό σώµα στις πρόσφατες εθνικές εκλογές. Έχει
αποδείξει ότι όλα αυτά τα ζητήµατα όχι µόνο δεν τα βάζει κάτω
από το χαλί, αλλά αναλαµβάνει και τις απαραίτητες πρωτοβου-
λίες προκειµένου και θεσµικά να θωρακιστεί η µελλοντική πραγ-
µατικότητα της χώρας µας, αλλά κυρίως -επαναλαµβάνω- να µην
επαναληφθούν τέτοιου είδους τραγικά φαινόµενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα προχωρήσουµε τώρα στη συζήτηση του σηµερινού
σχεδίου νόµου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Θεό-

δωρος Καράογλου, για δεκαπέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον επίλογο της χθεσινής µου το-
ποθέτησης κατά τη δεύτερη ανάγνωση του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Ανάπτυξης που συζητούµε είχα επισηµάνει, απευ-
θυνόµενος προς τα µέλη της Διαρκούς Επιτροπής Παραγωγής
και Εµπορίου, ότι η ενίσχυση της φορολογικής συνείδησης είναι
προϋπόθεση ενδυνάµωσης της κοινωνικής συνοχής. 

Πιάνοντας, λοιπόν, το νήµα από εκείνη τη φράση, επεκτείνω
τη σκέψη µου από το Βήµα της Ολοµέλειας, δεδοµένης της µέ-
γιστης σηµασίας που έχει η ορθή διαχείριση των φόρων στην εύ-
ρυθµη λειτουργία του κρατικού µηχανισµού αλλά και στην
ύπαρξη οµαλών κοινωνικών σχέσεων. 

Πέραν της λέξης «συνείδηση», που χρησιµοποίησα παραπάνω,
θα προσθέσω στη συζήτηση τρεις ακόµη λέξεις: «ειλικρίνεια»,
«ηθική» και «συµµόρφωση». Διότι, αν θέλουµε να µιλήσουµε τη
γλώσσα της αλήθειας, και οι τρεις αυτές λέξεις σπανίζουν από
τη φορολογική καθηµερινότητα ενός µεγάλου µέρους της κοι-
νωνίας µας. 

Δεν το επικαλούµαι αυθαίρετα αυτό, αλλά βασιζόµενος σε
πρόσφατα στατιστικά στοιχεία της ΑΑΔΕ αλλά και της ΕΛΣΤΑΤ.
Για παράδειγµα, το 57% των νοικοκυριών δηλώνει στην εφορία
ετήσια εισοδήµατα χαµηλότερα των 10.000 ευρώ. Το 37% των
φυσικών προσώπων εµφανίζει εισοδήµατα στα όρια της φτώ-
χειας, δηλαδή κάτω από 5.000 ευρώ, ενώ περίπου το 70% των
φορολογουµένων που δηλώνουν εισόδηµα από επιχειρηµατική
δραστηριότητα κατατάσσονται σε κλίµακες εισοδήµατος κάτω
των 10.000 ευρώ, µε το συνολικό φορολογητέο εισόδηµα από
επιχειρηµατική δραστηριότητα να ανέρχεται σε 4,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Παρ’ όλα αυτά, την ίδια στιγµή, το συνολικό δηλωθέν εισόδηµα
φυσικών προσώπων στην ΑΑΔΕ για το 2021, που έχουµε επίσηµα
στοιχεία, ήταν περίπου 84 δισεκατοµµύρια ευρώ και η τελική κα-
ταναλωτική δαπάνη των νοικοκυριών, βάσει της ΕΛΣΤΑΤ, ήταν
υψηλότερη κατά περίπου 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Προσέξτε, το εισόδηµα ήταν στα 84 δισεκατοµµύρια ευρώ και
η τελική καταναλωτική δαπάνη ήταν στα 124 δισεκατοµµύρια
ευρώ περίπου, 40 δισεκατοµµύρια περισσότερο. 

Συνολικά -και σύµφωνα µε την έρευνα οικογενειακών προϋπο-
λογισµών της ΕΛΣΤΑΤ για το 2021- το µέσο δηλωθέν εισόδηµα
στην ΑΑΔΕ είναι περίπου 25% χαµηλότερο από τις δαπάνες που
πραγµατοποίησαν τα νοικοκυριά το ίδιο έτος, ενώ, την ίδια πε-
ρίοδο, οι καταθέσεις των νοικοκυριών αυξήθηκαν κατά 7% συγ-
κριτικά µε το 2020. 

Κρατήστε κι ένα ακόµη στατιστικό στοιχείο. Προ ηµερών, η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή δηµοσίευσε έκθεση για το έλλειµµα του ΦΠΑ
στην Ευρώπη. Πρόκειται για τον φόρο προστιθέµενης αξίας που
δεν καταβάλλεται σε κάθε χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε την έκθεση, η Ελλάδα περιόρισε το λεγό-
µενο «κενό» ΦΠΑ κατά 3,2 ποσοστιαίες µονάδες, καθώς σήµερα
κυµαίνεται στο 17,8% του VTTL έναντι του 21% του προηγούµε-
νου χρόνου. Όπου VTTL είναι τα θεωρητικά προσδοκώµενα
έσοδα υπό πλήρη συµµόρφωση. 

Ο συγκεκριµένος δείκτης ασφαλώς καταγράφει τη σηµαντική
πρόοδο στην πατρίδα µας, όσον αφορά στην αντιµετώπιση της
φοροδιαφυγής, καθώς συγκριτικά µε το 2019 αφορά και πρόκει-
ται για µια µείωση 9,8 ποσοστιαίων µονάδων. 

Όµως ουδείς µπορεί να παραβλέψει ότι, παρά τη µεγάλη αυτή
συρρίκνωση, το φορολογικό κενό στην πατρίδα µας διαµορφώ-
νεται στα 3,2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021 µόνο από τον ΦΠΑ.
Η µείωση που σας περιέγραψα προηγουµένως, η µείωση από το
2019 µέχρι το 2022, οφείλεται κυρίως στα στοχευµένα εθνικά
µέτρα που εφαρµόστηκαν µε συνέπεια από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. 

Από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι σήµερα εφαρµόζουµε µια δίκαιη
φορολογική πολιτική, ώστε το φορολογικό βάρος να κατανέµεται
σε κάθε πολίτη ανάλογα µε το εισόδηµά του, ανάλογα µε τη φο-
ροδοτική του ικανότητα. Για παράδειγµα, µε τη µεταρρύθµιση
της φορολογίας των ελευθέρων επαγγελµατιών, τα έσοδα του
δηµοσίου θα διαµορφωθούν στο 1,1% µε 1,2% του ΑΕΠ από το
0,8% που είναι σήµερα. Πρόκειται για χρήµατα που θα διατεθούν
για την ουσιαστική και συστηµατική βελτίωση κρίσιµων τοµέων
της κοινωνίας, όπως είναι η υγεία και η παιδεία. 

Σήµερα το 47% των ελεύθερων επαγγελµατιών πληρώνει
φόρο έως 1.000 ευρώ ετησίως και το 27% από 1.000 έως 3.000
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ευρώ. Αυτή είναι µια συνθήκη που σίγουρα δεν είναι ούτε ισορ-
ροπηµένη ούτε δίκαιη ούτε αντιπροσωπευτική. Με το νέο σύ-
στηµα µέχρι 1.000 ευρώ θα πληρώνει το 17% και το 54%θα
πληρώνει από 1.000 έως 3.000 ευρώ. 

Με λίγα λόγια όσοι πλήρωναν ελάχιστα σε σχέση µε τα εισο-
δήµατά τους από εδώ και στο εξής θα πληρώνουν αυτά που τους
αναλογούν. 

Έρχοµαι, λοιπόν, να επαναλάβω ότι η φοροδιαφυγή και η φο-
ροαποφυγή αποτελούν έντονη, αντικοινωνική συµπεριφορά. Το
να αποκρύπτεις εισοδήµατα µε σκοπό την καταβολή χαµηλότε-
ρου φόρου είναι κλοπή δηµόσιων πόρων, κλοπή δηµόσιων πόρων
που πριονίζει τη δυνατότητα της πολιτείας να τους µετουσιώνει
σε κοινωνικές παροχές. 

Αντίθετα, ο πολίτης µε φορολογική κουλτούρα κατανοεί ότι τα
φορολογικά έσοδα της χώρας επιστρέφουν σε αυτόν, είτε βελ-
τιώνοντας το βιοτικό του επίπεδο είτε επιβάλλοντας µελλοντικά
χαµηλότερη φορολογία. 

Επιπρόσθετα, δεν χωρά καµµία αµφιβολία ότι η συνεπαγόµενη
αύξηση των φορολογικών εσόδων θα δηµιουργήσει επιπλέον δη-
µοσιονοµικό χώρο, διευκολύνοντας την προώθηση της φορολο-
γικής δικαιοσύνης και επιτρέποντας τη χρηµατοδότηση πιθανών
έκτακτων µέτρων στήριξης της οικονοµίας σε περίπτωση µελ-
λοντικών εξωγενών κρίσεων, δίχως να τίθεται σε κίνδυνο η δη-
µοσιονοµική βιωσιµότητα της χώρας µας. 

Τέτοια χαρακτηριστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαθέτει
το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα. Αφορά την ενσωµά-
τωση της οδηγίας 2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου του 2021 για την τροποποίηση
της οδηγίας 14/2013, όσον αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων
φορολογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και υπο-
καταστήµατα. 

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης που σας καλώ να
υπερψηφίσετε εναρµονίζει το εθνικό δίκαιο µε το δίκαιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Μέσα από τα πέντε κεφάλαια και δεκαοχτώ
άρθρα, ενισχύεται η χρηµατοοικονοµική και εταιρική διαφάνεια
µέσω της δηµόσιας υποβολής δήλωσης στοιχείων φορολογίας
εισοδήµατος των πολυεθνικών οµίλων και κατά περίπτωση ορι-
σµένων αυτόνοµων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στην
πατρίδα µας. Θεσπίζει την υποχρέωση των κεφαλαιουχικών εται-
ρειών του µη χρηµατοπιστωτικού τοµέα να υποβάλλουν στην
Τράπεζα της Ελλάδος ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, ενώ
ακόµη δηµιουργεί ειδικό πλαίσιο για την προµήθεια ηλεκτρικής
ενέργειας από την 1η Ιανουαρίου του 2024 έως την 31η Δεκεµ-
βρίου του 2024, προστατεύοντας τον καταναλωτή. 

Πλέον Ελλάδα και Ευρωπαϊκή Ένωση εφαρµόζουµε ενιαία
γραµµή προς όφελος των εθνικών µας οικονοµιών. Όσον αφορά
στο σκέλος της δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος,
αφορά τις µεσαίες και µεγάλες θυγατρικές επιχειρήσεις κατά την
έννοια των παραγράφων 5 και 6 του άρθρου 2 του ν.4308/2014
που ελέγχονται από τελική µητρική επιχείρηση, η οποία δεν διέ-
πεται από το δίκαιο κράτους-µέλους. 

Αυτές πρέπει να υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων φο-
ρολογίας εισοδήµατος, όταν τα ενοποιηµένα έσοδα της τελευ-
ταίας, κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού της,
υπερβαίνουν για καθένα από τα δύο τελευταία διαδοχικά οικο-
νοµικά έτη τα 750 εκατοµµύρια ευρώ, όπως αυτά εµφανίζονται
στις ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις. 

Το ίδιο ποσό, δηλαδή τα 750 εκατοµµύρια ευρώ για τα δύο τε-
λευταία διαδοχικά οικονοµικά έτη είναι το όριο όσον αφορά και
τα υποκαταστήµατα που έχουν συσταθεί από επιχειρήσεις που
διέπονται από το δίκαιο κράτους-µέλους και έχουν την υποχρέ-
ωση να υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας ει-
σοδήµατος. 

Σχετικά, τώρα, µε την υποβολή ετήσιων οικονοµικών καταστά-
σεων από κεφαλαιουχικές εταιρείες του µη χρηµατοπιστωτικού
τοµέα στην Τράπεζα της Ελλάδος, αφορά εταιρείες που δεν ανή-
κουν στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα και λαµβάνουν χρηµατοδό-
τηση από πιστωτικά ιδρύµατα που λειτουργούν νοµίµως στην
Ελλάδα µε τη σύναψη κάθε µορφής δανείου αλλά και όσες οι κι-
νητές τους αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγµάτευση σε ορ-
γανωµένη αγορά.

Τέλος, το τρίτο σηµείο στο οποίο θέλω να σταθώ αφορά τη
θέσπιση ρυθµίσεων στην προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας, µε
βάση την οποία καθιερώνεται ειδικό τιµολόγιο ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, το οποίο θα ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2024 έως το
τέλος του ιδίου έτους και θα εφαρµόζεται υποχρεωτικά από το
σύνολο των προµηθευτών ηλεκτρισµού. Είναι µια πρωτοβουλία
που αντιµετωπίζει τους ανατιµητικούς κινδύνους, καθώς ενισχύει
τον ανταγωνισµό µεταξύ των προµηθευτών ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, µε τελικό σκοπό και στόχο τη µείωση των τιµών.

Στο ειδικό τιµολόγιο θα µεταφερθεί το σύνολο των καταναλω-
τών, µε εξαίρεση όσους έχουν συµβόλαιο σταθερής τιµής και
όσους επιλέξουν να υπαχθούν σε άλλο τιµολόγιο που προσφέρει
ο προµηθευτής. Η τελική τιµή του ρεύµατος στο πλαίσιο του ει-
δικού τιµολογίου θα ανακοινώνεται από τους προµηθευτές κάθε
πρώτη του µήνα και θα προκύπτει από το άθροισµα της βασικής
τιµής προµήθειας και του µηχανισµού διακύµανσης. Όλα τα τι-
µολόγια θα αποστέλλονται στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων,
Ενέργειας και Υδάτων και θα δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα της,
προκειµένου οι καταναλωτές να µπορούν να τα δουν, να συγκρί-
νουν και να αποφασίσουν έως την πέµπτη ηµέρα κάθε µήνα
ποιος είναι ο πάροχος που θέλουν να επιλέξουν για τον µήνα που
ακολουθεί.

Τέλος, παραµένει το πλαφόν των 5 ευρώ τον µήνα στο πάγιο
καθώς και η δυνατότητα αλλαγής προµηθευτή ή τιµολόγιου προ-
µήθειας οποτεδήποτε, χωρίς αποζηµίωση του προµηθευτή, λόγω
πρόωρης αποχώρησης του πελάτη, εκτός από την περίπτωση
διακοπής της σύµβασης, σταθερής τιµής ορισµένου χρόνου.

Κυρίες και κύριοι, ως Κυβέρνηση δεν κουνάµε ούτε θέλουµε
να κουνήσουµε το δάχτυλο σε κανέναν συµπολίτη µας. Ωστόσο,
είµαστε υποχρεωµένοι, και θα αγωνιστούµε γι’ αυτό, σε καµµία
περίπτωση να µην επιτρέψουµε να διαιωνίζεται το φαινόµενο της
φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής.

Με τις πολιτικές µας επιχειρούµε να βάλουµε τέλος στη φο-
ρολογική ανειλικρίνεια, στεκόµενοι πάντα δίπλα στις επιχειρήσεις
και στους εργαζόµενους. Άλλωστε, οι επιχειρήσεις αποτελούν
την καρδιά της ελληνικής οικονοµίας και έχουµε αποδείξει ότι
κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, προκειµένου η υγιής επι-
χειρηµατικότητα να λειτουργήσει ως το κλειδί, για να µπορέσει
η πατρίδα µας, η Ελλάδα, να κάνει το επόµενο βήµα.

Μέσα σε αυτό το κλίµα, η κοινωνία απαιτεί από τις επιχειρήσεις
να µην εστιάζουν µονάχα στα κέρδη τους, αλλά να δηµιουργούν
αξία για τους καταναλωτές, τους εργαζόµενους, τους επενδυτές,
τις τοπικές κοινωνίες, τις τοπικές οικονοµίες. 

Το ζήτηµα της καλλιέργειας φορολογικής συνείδησης είναι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοµβικό, όπως εξίσου κοµβική
είναι και η εµπέδωση των αρχών της διαφάνειας και της λογοδο-
σίας, έτσι ώστε να δηµιουργηθεί ένα πλαίσιο εµπιστοσύνης ως
προς τη διαχείριση των δηµόσιων πόρων. 

Ευελπιστούµε ότι και µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Ανάπτυξης θα επιτύχουµε συγκεκριµένα και χειρο-
πιαστά αποτελέσµατα. Είναι µια ακόµα προσπάθεια στη συµβολή
για την αλλαγή νοοτροπίας και την απόκτηση φορολογικής συ-
νείδησης. Είναι µια ακόµα προσπάθεια στη συµβολή για τη δηµι-
ουργία του υπεύθυνου επιχειρείν, του ώριµου φορολογικά, για
τη δηµιουργία κλίµατος εµπιστοσύνης και ασφάλειας, για τη συ-
νεχή στήριξη των συµπατριωτών µας που το έχουν ανάγκη, για
την εξάλειψη του φαινοµένου της παραοικονοµίας και, φυσικά,
για κοινωνική δικαιοσύνη και ισότητα.

Εάν και η Αντιπολίτευση -το εύχοµαι- έχει τις ίδιες αγωνίες µε
εµάς, προτρέπω τους συναδέλφους όλων των κοµµάτων να
υπερψηφίσουν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ιδού πεδίο δόξης
λαµπρό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καράογλου και για την τήρηση του χρόνου.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ.

Μιλτιάδη Ζαµπάρα. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σήµερα συζητάµε την ενσωµάτωση οδηγίας

της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά τη δηµοσιοποίηση στοι-
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χείων φορολογίας εισοδήµατος από επιχειρήσεις. Εκτός, όµως,
της ευρωπαϊκής οδηγίας που καλούµαστε να ενσωµατώσουµε
στο εθνικό δίκαιο, υπάρχει και το άρθρο 17, ένα άρθρο το οποίο
έρχεται εµβόλιµα στην παρούσα οδηγία, ένα άρθρο το οποίο δεν
έχει σχέση µε τη φύση της οδηγίας και αφορά τη ρύθµιση των
τιµολογίων της ενέργειας, του ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Λίγες µέρες µετά τη συνέντευξη Τύπου του κ. Σκυλακάκη,
όπου µας ανέλυσε τα µπλε, πορτοκαλί, κίτρινα -και δεν ξέρω και
εγώ τι άλλου χρώµατος- τιµολόγια, µας φέρνετε στην ενσωµά-
τωση σήµερα µια νοµοθετική ρύθµιση για τις νέες τιµές, για τον
νέο τρόπο τιµολόγησης του ηλεκτρικού ρεύµατος. Προφανώς,
προκύπτει ένα ερώτηµα όχι µόνο από εµάς, κυρίως από τους πο-
λίτες που µας παρακολουθούν, από τους καταναλωτές, τι ακρι-
βώς καταλαβαίνουν, τι ακριβώς θα καταλάβουν µε τον νέο
τρόπο, τι ακριβώς βίωσαν το προηγούµενο διάστηµα σε σχέση
µε τους λογαριασµούς του ρεύµατος. Πόσο βαθιά έβαλαν το
χέρι στην τσέπη, κύριε Υπουργέ, και πόσο βαθιά καλούνται σή-
µερα, ακόµα µία φορά, να το βάλουν.

Δηµιουργείται µια επιπλέον σύγχυση, δηµιουργείται ένα επι-
πλέον αλαλούµ, µία σύγχυση που θεωρούµε ότι γίνεται µε συνει-
δητό τρόπο από την Κυβέρνηση, µε σκοπό να µετακυλήσει την
ευθύνη της. Την ευθύνη να ρυθµίσει την αγορά ενέργειας και να
µετακυλήσει και το κόστος και τη σύγχυση και την ευθύνη στον
καταναλωτή.

Με τον νέο τρόπο τιµολόγησης του ρεύµατος αναρωτιέµαι
αλήθεια πώς µία γιαγιά σε µια ορεινή περιοχή της Αιτωλοακαρ-
νανίας ή ένας νέος άνθρωπος που πασχίζει να τα βγάλει πέρα
σε ένα δυάρι, σε µια γκαρσονιέρα στο Παγκράτι, θα καταναλώσει
επιπλέον φαιά ουσία για να λύσει τον νέο γρίφο επιλογής των τι-
µολογίων στο ρεύµα µε τα πολύχρωµα τιµολόγια που φέρνει η
Κυβέρνηση. Αυτό σήµερα προβάλλεται ως επιλογή.

Είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, επιλογή αυτό το πράγµα; Είναι
επιλογή όταν ο µέσος καταναλωτής, ο µέσος πολίτης αδυνατεί
να τα βγάλει πέρα, συνθλίβεται στις µυλόπετρες της ακρίβειας,
του πληθωρισµού, της ενεργειακής φτώχειας και θα έχει στο κε-
φάλι του το επιπλέον βάρος κάθε µήνα να µπαίνει σε διαδικασία,
χωρίς να καταλαβαίνει, παίρνοντας το ρίσκο από αυτή την από-
φαση, σε σχέση µε το τιµολόγιο και τον πάροχο που θα επιλέξει.

Άρα νοµίζουµε ότι δηµιουργείτε µεγαλύτερη σύγχυση και
ακόµα µεγαλύτερη αδιαφάνεια στον τρόπο τιµολόγησης.

Προφανώς, κύριε Υπουργέ, δεν πρόκειται µε αυτόν τον τρόπο
να πέσουν οι τιµές. Δεν πρόκειται να αυτορυθµιστεί η αγορά,
γιατί θα επικρατήσει µεγαλύτερο αλαλούµ, µεγαλύτερο µπάχαλο
στο ήδη δύσκολο περιβάλλον της ηλεκτρικής ενέργειας.

Μέσα σε όλα αυτά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εγκαλεί την Ελλάδα
µε αιτιολογηµένη γνώµη στις 18 Οκτωβρίου 2023 -πρόσφατα- ότι
δεν έχει ενσωµατώσει πλήρως προβλέψεις της οδηγίας 944 του
2019, που αφορά -προσέξτε- αφορά τη δηµιουργία ανταγωνιστι-
κών, επικεντρωµένων στον καταναλωτή, δίκαιων και διαφανών
αγορών ηλεκτρικής ενέργειας. Πάρτε αυτές τις λέξεις «δίκαιων»,
«διαφανών», «επικεντρωµένων στον καταναλωτή», κάντε µια αν-
τιπαραβολή σε σχέση µε αυτό που βιώνει σήµερα ο µέσος κατα-
ναλωτής στο πεδίο της ηλεκτρικής ενέργειας και βρείτε τις
αντιστοιχίσεις. Εάν βρούµε αντιστοιχίσεις σε σχέση µε αυτές τις
λέξεις, νοµίζω, θα είναι µεγάλο επίτευγµα. Έρχεται, λοιπόν, η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µας εγκαλεί για αυτόν τον λόγο.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, όφειλε να είχε ενσωµατώσει την εν
λόγω οδηγία µέχρι τις 31/12/2020 και έχει πλέον προθεσµία
µόλις δύο µηνών για να προβεί στην πλήρη ενσωµάτωση, αλλιώς
για ακόµα µία φορά θα παραπεµφθεί στο Δικαστήριο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Προφανώς δεν σας ενδιαφέρει ούτε η δίκαιη ούτε η διαφανής
αγορά ούτε η επικέντρωση στον καταναλωτή. Τι έχει ειπωθεί σε
επίπεδο δηλώσεων το τελευταίο διάστηµα; Έχει, νοµίζω, αξία να
αναφερθούµε, έστω και επιγραµµατικά, σε κάποιες από αυτές.

«Για πρώτη φορά µε τα νέα τιµολόγια ρεύµατος που εισά-
γουµε κάθε καταναλωτής θα ξέρει τι πληρώνει στον πάροχο ηλε-
κτρικού ρεύµατος και για ποιον λόγο», µας δήλωσε ο Υπουργός.
Μόνο που κανείς καταναλωτής δεν µπορεί να βγάλει σήµερα
άκρη µε τις ασυνάρτητες δαιδαλώδεις κινήσεις.

Και µάλλον ο σκοπός τους, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αυτός

ακριβώς, να µην µπορεί ο καταναλωτής -να χαθεί, δηλαδή, στη
µετάφραση, µε άλλα λόγια- να βγάλει άκρη και πρακτικά να πρέ-
πει να κατέχει διδακτορικό στην ενέργεια ή στα ανώτερα µαθη-
µατικά, για να δει, για να αξιολογήσει και για να εντοπίσει την
πλέον συµφέρουσα για τον ίδιο τιµή ρεύµατος.

Συνεχίζω µε άλλες δηλώσεις από κοινωνικούς φορείς, που
είναι ακριβώς στον αντίποδα της λογικής της ρύθµισης που φέρ-
νει το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Έχουµε µεγάλες επιφυλάξεις
εάν αυτό το σύστηµα θα µπορέσει να γίνει αντιληπτό από τους
καταναλωτές και, κυρίως, εάν θα συγκρατήσει τις τιµές ενέρ-
γειας. Επιπλέον, η ανά µήνα ανακοίνωση των τιµών ενέργειας
από τους παρόχους δεν βοηθά στον οικονοµικό προγραµµατισµό
των επιχειρήσεων.

Θεωρούµε ότι σε πρώτη φάση θα ήταν ασφαλέστερο να πα-
ραταθεί η αναστολή της ρήτρας αναπροσαρµογής και να εξορ-
θολογιστεί το στρεβλό σύστηµα καθορισµού των τιµών
ενέργειας. Αυτό το έχει διατυπώσει η ΓΣΕΒΕΕ.

Συνεχίζω µε άλλες δηλώσεις φορέων που και στην αρµόδια
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου της Βουλής ακούστηκαν και
διατυπώθηκαν τις τελευταίες µέρες. Εδώ -αναφέροµαι στον νέο
τρόπο τιµολόγησης του ηλεκτρικού ρεύµατος- θα πρέπει να
έχεις πτυχίο ανώτερων µαθηµατικών για να µπορείς να το κάνεις.
Και εδώ µιλάµε για τον µέσο -µην το ξεχνάµε ποτέ αυτό- κατα-
ναλωτή.

Ο µηχανισµός διακύµανσης, κατά τη γνώµη µας, είναι ο φερε-
τζές στις ρήτρες αναπροσαρµογής. Δεν είναι κάτι άλλο εκτός
από αυτό. Θα δηµιουργήσει ενδεχοµένως µια νέα γενιά υπερ-
χρεωµένων ενεργειακά καταναλωτών µέσα σε ένα ζοφερό περι-
βάλλον της ακρίβειας που όλοι ζούµε. Αυτό το είπε η Ένωση
Εργαζοµένων Καταναλωτών Ελλάδος.

Συνεχίζω. Είναι δυνατόν ο πατέρας σας, ο πατέρας µας, η
µάνα σας, η µάνα µας, σε µια προχωρηµένη ηλικία ή, τέλος πάν-
των, άνθρωποι που δεν ασχολούνται µε αυτά τα ζητήµατα -πώς
θα µπορούσαν, άλλωστε, µέσα στο περιβάλλον που ζουν της
ανασφάλειας, της επισφάλειας και των δυσκολιών;- να µπορέ-
σουν να ελέγξουν ποιο τιµολόγιο είναι προς το συµφέρον; Είναι
το πράσινο, είναι το µπλε, είναι το κίτρινο, είναι το πορτοκαλί; Γί-
νονται αυτά τα πράγµατα το 2023; Τόσο ανοιχτό παιγνίδι κερδο-
σκοπίας είναι η ενέργεια και προσθέτουµε στην καµπούρα του
κοσµάκη, που δεν έχει σχέση εάν είσαι πολιτικός, δηµοσιογρά-
φος, δικηγόρος, µηχανικός ή αγρότης µε το τι θα πληρώσεις στο
επίπεδο της ηλεκτρικής ενέργειας, αν θα πληρώσεις βαριά το τί-
µηµα της ενέργειας. Από το Ινστιτούτο Καταναλωτών.

Φέρνω, λοιπόν, στο φως και στην Ολοµέλεια δηλώσεις φορέων
που τοποθετήθηκαν και στις επιτροπές, δηλώσεις καταναλωτών,
ανθρώπων που έχουν οργανική σχέση µε την κοινωνία, είναι µέσα
στην κοινωνία, βιώνουν τις δυσκολίες της πραγµατικότητας, βιώ-
νουν τις δυσκολίες της κοινωνίας να µπορέσει να ανταποκριθεί
στοιχειωδώς στις ανάγκες της.

Συνεχίζω. Οι πάροχοι δεν εκµεταλλεύονται διµερείς συµβάσεις
και χρηµατοπιστωτικά προϊόντα, καθώς η πολιτεία τούς έχει αφή-
σει ελεύθερους, χωρίς να επιδιώκουν προσιτές τιµές, όπως θα
έπρεπε µε βάση την οδηγία που ανέφερα και προηγουµένως, την
οδηγία 944 του 2019, και κατά τον τρόπο αυτόν, µετακυλίουν
πλήρως τις αυξηµένες τιµές στους καταναλωτές. Και αυτό από
οργάνωση καταναλωτών.

Άρα µιλάµε για µια καθολική άποψη, γνώµη, παρέµβαση, το-
ποθέτηση, διαµαρτυρία των καταναλωτικών οργανώσεων, των
ανθρώπων του µόχθου, των ανθρώπων των εργαζοµένων, των µι-
κροεπιχειρηµατιών, των εµπόρων και των πολιτών, προφανώς
των µέσων πολιτών, που αντιδρούν σε αυτή τη νέα ρύθµιση που
φέρνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος.

Και όλα αυτά, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν τα λέει
ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως βλέπετε, αλλά τα λένε οι φορείς των καταναλωτών
και των επιχειρήσεων. Προκύπτει, προφανώς, ένα βασικό ερώτηµα
προς την Κυβέρνηση: Τι διαβούλευση έχει γίνει µε αυτούς τους
φορείς; Πότε µιλήσατε µαζί τους; Πότε τους ακούσατε; Πότε σκύ-
ψατε στα προβλήµατά τους; Πότε κάνατε focus σε αυτά, να δείτε
τι τους απασχολεί; Ποια είναι τα µετρήσιµα δεδοµένα; Τα λάβατε
υπ’ όψιν; Πόσο τοις εκατό έχει αυξηθεί η τιµή του ρεύµατος σε
ένα µέσο νοικοκυριό τα δύο-τρία τελευταία χρόνια;
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Άρα νοµίζω ότι φέρνετε µια διάταξη χωρίς καµµία, επί της ου-
σίας, διαβούλευση, που -ξαναλέω- όχι απλώς δεν θα ρυθµίσει το
περιβάλλον της ενέργειας, αλλά ούτε θα δηµιουργηθεί ανταγω-
νισµός µεταξύ των εταιρειών -που ξέρουµε πώς λειτουργούν,
ολιγοπωλιακά- και ξέρουµε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν τους πειρά-
ζετε κιόλας. Γι’ αυτό εµφανίζουν υπερκέρδη και από αυτά τα
υπερκέρδη είναι ένα ερώτηµα τι έχετε εισπράξει το προηγούµενο
διάστηµα. Ελάχιστα έχετε εισπράξει και σε καµµία περίπτωση όχι
αυτά που είχατε τάξει στους Έλληνες πολίτες προεκλογικά, ότι
θα χτυπήσετε την αισχροκέρδεια, ότι θα πάρετε το 90% των κερ-
δών και αυτά θα διοχετευθούν εκ νέου στην αγορά, στους µι-
κρούς, στους µεσαίους, στους πολίτες, στους καταναλωτές.
Έµειναν, όµως, στα χέρια των µεγάλων εταιρειών, είτε µιλάµε
για τους χονδρέµπορους είτε µιλάµε για τους λιανέµπορους ηλε-
κτρικής ενέργειας, χωρίς πλαφόν σε καµµία τιµή και χωρίς πλα-
φόν στο ποσοστό κέρδους.

Την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή που µιλάµε,
όχι χθες, όχι προχθές, όχι πριν έναν χρόνο, όχι πριν τις βουλευ-
τικές εκλογές, έχουµε το πιο ακριβό ρεύµα στην Ευρώπη. Η µε-
γαβατώρα έχει φτάσει στα 136,37 ευρώ. Και προσέξτε: Και εδώ
είναι ένα δείγµα και της αδράνειας της κυβερνητικής πολιτικής
ή, να το πω καλύτερα, της συνειδητής επιλογής να µην πειράξει
τους µεγάλους.

Η Ουκρανία, που βρίσκεται σε εµπόλεµη κατάσταση εδώ και
δύο χρόνια, έχει πιο φτηνό ρεύµα από τη χώρα µας. Η Ουκρανία,
που βάλλεται, που προσπαθεί να ανταποκριθεί πέρα από τις κοι-
νωνικές ανάγκες και σε έναν σφοδρό πόλεµο, µε απώλειες και
µε όλα αυτά που συµβαίνουν, έχει σήµερα πιο φθηνό ρεύµα από
εµάς.

Η Ελλάδα, επίσης, κύριε Υπουργέ, είναι η µοναδική χώρα που
το 100% της ενέργειας περνάει από το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας, όταν στο Ηνωµένο Βασίλειο το ποσοστό αυτό είναι µόλις
18%. Και αυτό είναι η δική σας παρέµβαση, αυτό είναι δική σας
επιλογή.

Προκύπτει, λοιπόν, το ερώτηµα: Για ποιον λόγο στηρίζετε το
Χρηµατιστήριο Ενέργειας στο 100%, διαµορφώνοντας πολύ υψη-
λές τιµές ηλεκτρικής ενέργειας;

Ο εισηγητής σας, ο κ. Καράογλου, στις επιτροπές επισήµανε
ότι µε τον τρόπο που θα λειτουργούν πια τα τιµολόγια ενέργειας
από το Υπουργείο θα βοηθήσει στο να υπάρχει ανταγωνισµός -
το είπα και προηγουµένως- µεταξύ των εταιρειών και έτσι, µε
αυτόν τον τρόπο, είτε βραχυπρόθεσµα είτε µεσοµακροπρόθεσµα
-δεν το έχετε προσδιορίσει αυτό- θα πέσουν οι τιµές.

Να θυµίσω, όµως, ότι αυτή τη στιγµή έχουµε ανοιχτή την
αγορά της ενέργειας. Δεν υπάρχει µόνο η ΔΕΗ, που υπήρχε στο
παρελθόν, και δεν έχουν πέσει οι τιµές εξαιτίας του ανταγωνι-
σµού, που εσείς επικαλείσθε µε κάθε τρόπο.

Άρα νοµίζουµε ότι ο τρόπος µε τον οποίο εισάγετε και τη νέα
ρύθµιση θα φέρει µεγαλύτερη σύγχυση και κυρίως, όµως, το πιο
σηµαντικό, θα δηµιουργήσει επιπρόσθετα προβλήµατα και βάρη
στους καταναλωτές.

Την τελευταία µόνο εβδοµάδα, το φυσικό αέριο πήγε από το
ένα ευρώ το κιλό στο 1,45. Είναι στοιχεία της τελευταίας εβδο-
µάδας. Εδώ έχει γίνει κάποιος έλεγχος; Μιλάµε για σχεδόν 50%
αύξηση µέσα σε µια εβδοµάδα. Θα κάνετε κάτι για αυτό ή αρκεί
ο χρωµατισµός των τιµολογίων και ο νέος τρόπος που φέρνετε
σε σχέση µε τη µείωση των τιµών του ηλεκτρικού ρεύµατος;

Είχα να πω πολλά για τη συγκεκριµένη ρύθµιση, για τον τρόπο
µε τον οποίο ο µέσος πολίτης αδυνατεί να αντιµετωπίσει τα τρέ-
χοντα προβλήµατα της καθηµερινότητας, που δεν τον αφήνουν
να πάρει ανάσα, που δεν µπορεί σήµερα να στείλει το παιδί του
φροντιστήριο, που αδυνατεί να πληρώσει το νοίκι, που οι τιµές
του ηλεκτρικού ρεύµατος είναι δυσβάσταχτες για αυτόν. Έρχε-
ται επιπλέον κάτι το οποίο θα δηµιουργήσει όχι απλώς άλλο ένα
βάρος, άλλον έναν φόρτο, αλλά νοµίζουµε ότι, όπως έχουν πει
και οι φορείς των καταναλωτών, θα δηµιουργήσει -και απευθύ-
νοµαι και στους νέους ανθρώπους που µας ακούν-, θα δηµιουρ-
γήσει µια νέα γενιά υπερχρεωµένων, ενεργειακά φτωχών
ανθρώπων µέσα στην κοινωνία, δυστυχώς µε πλειοψηφικό
τρόπο.

Όσον αφορά την οδηγία, το υπόλοιπο µέρος που αφορά την

ευρωπαϊκή οδηγία, για την ενσωµάτωση της οδηγίας, παρόλο
που, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, σκίζετε τα ιµάτιά σας ότι
φέρνετε τη διαφάνεια µε την εν λόγω οδηγία -και προφανώς συµ-
φωνούµε ότι η εν λόγω οδηγία θα πρέπει να ενσωµατωθεί στο
εθνικό δίκαιο-, τη φέρνετε καθυστερηµένα. Εδώ και πολύ καιρό
θα έπρεπε να είχε περάσει. Άρα νοµίζω ότι είναι και λίγο έωλο
το ενδιαφέρον σας για την πάταξη της φοροδιαφυγής, από τη
στιγµή που, ενώ η οδηγία βάζει συγκεκριµένα στοιχεία και µεθό-
δους για τη διαφάνεια στη φορολογία των µεγάλων επιχειρή-
σεων, αυτό έρχεται καθυστερηµένα, πάλι στο παρά πέντε της
προθεσµίας. 

Όσον αφορά τώρα κάποια πιο τεχνικά ζητήµατα αναφορικά µε
την ενσωµάτωση της οδηγίας, η οδηγία 2021/2101 είναι λογιστι-
κού περιεχοµένου και τροποποιεί τη βασική λογιστική οδηγία 34
του 2013. Η οδηγία έχει ενσωµατωθεί στο Ελληνικό Δίκαιο µε τον
ν.4308, η 34 του 2013, για τα ελληνικά λογιστικά πρότυπα. Είναι
γεγονός ότι ορισµένες διατάξεις της οδηγίας 34 του 2013 έχουν
ενσωµατωθεί στο ν.4548/2018, αλλά αυτές οι διατάξεις αφορούν
ανώνυµες εταιρείες και ζητήµατα που άπτονται του εταιρικού δι-
καίου. 

Οι διατάξεις της οδηγίας 2021/2101, αυτή που φέρνουµε
τώρα, εκτός του ότι είναι αµιγώς φορολογικού περιεχοµένου, δεν
αφορά µόνο τις ανώνυµες εταιρείες, αλλά όλους τους εταιρικούς
τύπους, όπως προκύπτει και από τις προτεινόµενες προσθήκες
στα άρθρα 34 και 35 περί ΓΕΜΗ. 

Πέραν αυτού, οι διατάξεις της οδηγίας 2021/2101 χρησιµοποι-
ούν όρους που εξειδικεύονται στον ν.4308. Είναι, µάλιστα, χαρα-
κτηριστικό ότι στο σχέδιο νόµου γίνεται λόγος για επιχειρήσεις
και όχι για εταιρείες. 

Με βάση, λοιπόν, τα ανωτέρω η ενσωµάτωση της οδηγίας
2021/2101 δεν πρέπει επ’ ουδενί να γίνει στον θεσµικό
ν.4548/2018 περί Α.Ε., καθώς η οδηγία αφορά κάθε είδους εται-
ρεία και όχι µόνο τις ανώνυµες εταιρείες. Τυχόν ενσωµάτωση
στον ν.4548, εκτός του ότι θα ήταν τεράστιο νοµοτεχνικό λάθος,
θα προκαλέσει σύγχυση ως προς το πεδίο εφαρµογής των δια-
τάξεων. Και στη Γερµανία, να θυµίσω, οι σχετικές διατάξεις
αυτής της οδηγίας -που ενσωµατώθηκε στο Γερµανικό Δίκαιο-
δεν ενσωµατώθηκαν στον νόµο περί ανωνύµων εταιρειών, αλλά
στον εµπορικό νόµο απ’ όπου και εµπεριέχονται όλες οι διατάξεις
του λογιστικού δικαίου. 

Υπάρχουν και κάποιες αιτιάσεις, κάποιες ενστάσεις από τους
λογιστές, που νοµίζω ότι θα έπρεπε η Κυβέρνηση να τους ακού-
σει, για το γεγονός ότι δεν µπορούν να επιβαρυνθούν µε επι-
πλέον κόστος και να δηµιουργούν οι επιχειρήσεις νέα αρχεία και
να υποβάλλουν ξανά στοιχεία που έχουν ήδη υποβληθεί και δη-
µοσιευτεί στο ΓΕΜΗ. 

Μιλάµε για ψηφιακή επανάσταση, για ψηφιακό µετασχηµατι-
σµό, για ψηφιακό κράτος και αυτή τη στιγµή υποβάλλουµε στοι-
χεία δύο, τρεις, τέσσερις φορές, ενώ αυτά µέσα σε ένα ψηφιακό
περιβάλλον θα µπορούσαν να είχαν αντληθεί άπαξ και όχι να
µπαίνουµε στη διαδικασία εκ νέου υποβολής και εκ νέου άντλη-
σης στοιχείων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Τελειώνοντας, µια επισή-
µανση θέλω να κάνω, κύριε Πρόεδρε. 

Αν θεωρείτε ότι φέρνετε µία ενσωµάτωση οδηγίας, που µάλι-
στα είστε υποχρεωµένοι να τη φέρετε και ορθώς πρέπει να νο-
µοθετήσουµε την ενίσχυση της χρηµατοοικονοµικής και
εταιρικής διαφάνειας των πολυεθνικών οµίλων, είναι φανερό ότι
ακόµα και έτσι ρίχνετε στάχτη στα µάτια µας, γιατί κόπτεστε ότι
ενδιαφέρεστε για τη δίκαιη φορολόγηση αλλά και για τη φορο-
διαφυγή. 

Όµως αυτό το πράγµα δεν µπορεί να συσχετιστεί σε καµµία
περίπτωση µε το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο που φέρνετε µε
τον κεφαλικό φόρο που βάζετε στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες µε έναν οριζόντιο άδικο τρόπο. Όταν αυτή τη στιγµή δεκα-
τρείς χιλιάδες δικηγόροι δηλώνουν τα σπίτια τους ως γραφεία,
όταν υπάρχουν πάρα πολλοί συµπολίτες µας που για να βγουν
στη σύνταξη θέλουν ένα-δύο χρόνια και προσπαθούν µε νύχια
και µε δόντια να κρατήσουν την επιχείρησή τους, έρχεστε εσείς
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σήµερα, σε σχέση µε αυτά που έχετε ανακοινώσει προφανώς -
και θα έρθουµε σε συζήτηση και όταν θα µπει το νοµοσχέδιο στη
διαβούλευση- και βάζετε φόρο που θα δηµιουργήσει το τελει-
ωτικό χτύπηµα σε όλο αυτόν τον κόσµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Θα χρειαστώ κάποιον
χρόνο σίγουρα και στη δευτερολογία και θα επανέλθω, κύριε
Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, δεν υπάρχει
άλλος χρόνος. Κοιτάξτε, τώρα µιλάτε για άλλα νοµοσχέδια, τα
οποία θα έρθουν. Σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Τοποθετήθηκα για το
παρόν νοµοσχέδιο, ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Νικητιάδη, θα δώσω τον λόγο για
µια σύντοµη παρέµβαση στον κύριο Υπουργό. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη παρέµβαση. Βεβαίως, θα τα

αναλύσει ο αρµόδιος Υπουργός Ενέργειας και Περιβάλλοντος,
ο κ. Σκυλακάκης, µε τις παρεµβάσεις που έχει λάβει σε ό,τι
αφορά τη διασφάλιση-διαφάνεια στις τιµές της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας αλλά και την τόνωση του ανταγωνισµού.

Όµως, κύριε συνάδελφε από τον ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να πω ότι
επί δέκα λεπτά περίπου µιλήσατε για την ηλεκτρική ενέργεια στη
χώρα και για αυτά που έχει κάνει η Ελλάδα για να αντιµετωπίσει
αυτό το µεγάλο πρόβληµα, το οποίο είχε προέλθει από την ενερ-
γειακή κρίση -βεβαίως αυτό το πρόβληµα εντοπίζεται και ήταν
πολύ πιο έντονο την προηγούµενη χρονιά-, χωρίς επί της ουσίας
να λέτε τίποτα, πολύ περισσότερο χωρίς να γνωρίζετε και χωρίς
να καταλαβαίνετε αυτά τα οποία λέτε.

Για παράδειγµα, τι είπατε, τι προτείνατε ως λύση; Να συνεχίσει
η αναστολή της ρήτρας αναπροσαρµογής. Αυτό δεν είπατε στην
οµιλία σας;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Οι φορείς το είπαν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και εί-

πατε εσείς να συνεχίσει η αναστολή της ρήτρας αναπροσαρµο-
γής. Αυτό είναι το πράσινο τιµολόγιο. Χωρίς να κάνουν τίποτα οι
καταναλωτές, θα µπορούν να δέχονται το πράσινο τιµολόγιο κάθε
δίµηνο που λαµβάνουν τον λογαριασµό τους ή κάθε µήνα, ανά-
λογα την εταιρεία, που αυτό το τιµολόγιο -το πράσινο τιµολόγιο-
είναι αυτό που έχουν σήµερα. Δηλαδή, τι; Κάθε αρχή του µήνα, η
Κυβέρνησή µας -η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όχι η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, του ΣΥΡΙΖΑ, που εκπροσωπείτε εσείς και
σήµερα µιλήσατε- όρισε και υποχρεώσαµε τους προµηθευτές να
ανακοινώνουν τις τιµές του επόµενου µήνα. Γιατί το κάναµε αυτό;
Γιατί υπήρχε µία ρήτρα αναπροσαρµογής, ένας µαθηµατικός
τύπος µε τον οποίο προσδιοριζόταν η τελική τιµή πώλησης του
ηλεκτρικού ρεύµατος και κανένας τελικά καταναλωτής δεν γνώ-
ριζε σε τι τιµή αγοράζει ρεύµα. 

Δηλαδή, όλοι λέγανε ότι, για παράδειγµα, η τιµή του τιµοκα-
ταλόγου του ρεύµατος είναι οκτώ λεπτά, µετά υπήρχε ένας µα-
θηµατικός τύπος που είχε να κάνει µε την τιµή χονδρικής της
ηλεκτρικής ενέργειας και έφθανε να αγοράζει τριάντα λεπτά. Κά-
ποια στιγµή ογδόντα λεπτά µέσα στην ενεργειακή κρίση.
Ογδόντα λεπτά! Σήµερα οι τιµές είναι στα δεκαπέντε λεπτά και
στα δεκατέσσερα λεπτά, για να καταλάβετε τη διαφορά. 

Βεβαίως, ποτέ δεν αγόρασε ο Έλληνας ογδόντα λεπτά, γιατί
ήρθαµε εµείς µε τις επιδοτήσεις και µε τις ενισχύσεις, οι οποίες
προήλθαν, κυρίως, από τη φορολόγηση των κερδών των εταιρειών
ηλεκτρικής ενέργειας και επιστρέψαµε πίσω αυτά τα φορολογικά
έσοδα και έτσι µειώθηκαν οι τιµές σε ηλεκτρική ενέργεια στον κα-
ταναλωτή µε την τιµή-στόχο στα δεκαεξίµισι λεπτά. Και η Ελλάδα
είχε τη χαµηλότερη ή από τις χαµηλότερες τιµές λιανικής στον κα-
ταναλωτή ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρώπη όλο τον προηγού-
µενο χρόνο και όλη τη διάρκεια της ενεργειακής κρίσης.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι η ρήτρα προσαρµογής στο πρά-
σινο τιµολόγιο συνεχίζει να µην ενεργοποιείται και οι καταναλω-
τές θα γνωρίζουν πια, όπως και το γνωρίζουν και τώρα µε τον
e-Καταναλωτής -γιατί έχουµε βάλει τις τιµές του ρεύµατος και
συνδέονται και στο e-Καταναλωτής- αλλά και η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας Υδάτων και Αποβλήτων έχει στην ιστοσελίδα της τη
σύγκριση των τιµών και έτσι ο καταναλωτής µπορεί να γνωρίζει
ποιος είναι ο πιο φθηνός πάροχος που πριν δεν το γνώριζε. Αυτό
είναι κακό; Αυτό δεν διασφαλίζει τη διαφάνεια τελικά των τιµών
και δεν βοηθάει τον καταναλωτή να έχει την επιλογή και να επι-
λέγει ποιο είναι το φθηνότερο τιµολόγιο και ποια εταιρεία-πάρο-
χος έχει τη χαµηλότερη τιµή ηλεκτρικής ενέργειας; Πού
διαφωνείτε µε αυτό;

Επίσης, είπατε το εξής: Τι κάνουµε; Σε όλη την Ευρώπη υπάρ-
χουν σταθερά τιµολόγια και κυµαινόµενα τιµολόγια. Στην Ελλάδα
όλοι πριν την ενεργειακή κρίση είχαν κυµαινόµενο τιµολόγιο. Δεν
είχαν καλή γνώση τι σηµαίνει σταθερό τιµολόγιο. Ήρθαµε, λοι-
πόν, εµείς και υποχρεώσαµε τις εταιρείες να ανακοινώνουν για
τον επόµενο µήνα και να έχουµε ένα σταθερό τιµολόγιο για ένα
µήνα.

Έρχεται τώρα ο αρµόδιος Υπουργός και λέει ότι θα υπάρχει
και ένα τιµολόγιο µπλε χρώµατος για να ξεχωρίζει από τα υπό-
λοιπα, το οποίο από τώρα θα µπορεί να συνάπτει µια σύµβαση
µε έναν πάροχο ενέργειας ο καταναλωτής µε σταθερή τιµή για
δώδεκα µήνες. Έτσι όσο και να πάει η τιµή ενέργειας θα είναι
σταθερή τιµή που αυτός θα προµηθεύεται το ηλεκτρικό ρεύµα.
Το έχει η Ευρώπη και αυτό βοηθάει όταν έχουµε µεγάλες εκρή-
ξεις στις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας, γιατί είναι σταθερή η τιµή
που λαµβάνει ρεύµα το νοικοκυριό.

Όσον αφορά το κίτρινο, για πρώτη φορά στη χώρα ο αρµόδιος
Υπουργός φέρνει µεταβλητό τιµολόγιο ανάλογα µε την ώρα κα-
τανάλωσης, γιατί έχουµε τους έξυπνους µετρητές. Το πρωί η
ηλεκτρική ενέργεια είναι πιο φθηνή από το βράδυ, καθώς το πρωί
παράγεται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Θα µπορεί, λοι-
πόν, να δοθεί η δυνατότητα µόλις τοποθετηθούν -γιατί χθες υπο-
γράφηκε και µια σύµβαση µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και µε τον ΔΕΔΔΗΕ για την αγορά πάνω από τρία
εκατοµµύρια έξυπνων µετρητών που θα τοποθετούνται σε σπί-
τια- στο κάθε σπίτι, ο καταναλωτής άµα θέλει να αγοράζει ενέρ-
γεια ανάλογα µε την ώρα ή να καταναλώνει ενέργεια την ώρα
που είναι πιο φθηνά. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Τα πιστεύετε όλα αυτά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αν τα πι-

στεύουµε; Μα, αυτά είναι νόµος. Θα τον ψηφίσετε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Πρακτικά το λέω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν

έχετε καταλάβει ότι έχει εξελιχθεί; Εσείς τι νοµίζετε ότι είµαστε
στο 1980 και στο 1990;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ο καταναλωτής θα ψάχνει κάθε
µέρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εσείς

έτσι νοµίζετε ότι θα προχωρήσουµε µπροστά; Να µείνουµε
τριάντα χρόνια πίσω; Να βάλουµε δελτίο, δηλαδή, στην τιµή; 

Έχουµε ανταγωνισµό, έχουµε ελεύθερη αγορά. Ανακοινώθη-
καν οι τιµές από τους παρόχους. Τον Σεπτέµβριο υπήρχε πάρο-
χος µε 16 λεπτά τιµή κιλοβατώρα και υπήρχε και πάροχος µε 10
λεπτά. Είναι 50%, 40% χαµηλότερη τιµή. Υπάρχει επιλογή στον
καταναλωτή. Πώς θα διασφαλίσετε εσείς; Έτσι όπως το κάνατε
µε τη ρήτρα αναπροσαρµογής που λειτουργούσε επί ηµερών
σας, επί ΣΥΡΙΖΑ;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µη συγ-
κρίνετε επί ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Επίσης,
είπατε και κάτι άλλο, ότι είµαστε η πιο ακριβή αγορά στην ηλε-
κτρική ενέργεια στη χονδρική τιµή στην Ευρώπη. Είναι λάθος και
αυτό. Σε επίπεδο χρόνου επί ΣΥΡΙΖΑ ήµασταν οι πιο ακριβοί. Τα
χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ -και τα τέσσερα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ- ήµασταν
είτε η πρώτη χώρα είτε η δεύτερη χώρα στην Ευρώπη µε την πιο
ακριβή τιµή ηλεκτρικής ενέργειας σε χονδρική τιµή.

Για πρώτη φορά τα τελευταία δύο χρόνια, επειδή έχουν µπει
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περισσότερες ΑΠΕ στο σύστηµα, που εµείς έχουµε επιταχύνει
την είσοδο νέων ΑΠΕ, ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, έχουµε
αρχίσει και προσεγγίζουµε τον µέσο όρο της Ευρώπης σε χον-
δρική τιµή.

Δεν τα γνωρίζετε αυτά; Καλό είναι να διαβάζετε πριν έρχεστε
εδώ. Δείτε λίγο ποια είναι η τιµή της χονδρικής επί ΣΥΡΙΖΑ στην
Ελλάδα -όλα τα χρόνια- που ήταν ή η πιο ακριβή ή η δεύτερη πιο
ακριβή. Τώρα έχουµε πέντε χώρες που έχουν πιο ακριβή τιµή.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γιατί το

έχουµε πετύχει αυτό; Τι έχουµε κάνει για αυτό;
Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεκα-

πλασιάσαµε, κύριε συνάδελφε, που προφανώς το ξέρετε, τον
ρυθµό εγκατάστασης ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στη χώρα
µας και αντικαθιστούµε το φυσικό αέριο και τον λιγνίτη, το πα-
νάκριβο φυσικό αέριο το εισαγόµενο και τον λιγνίτη που εκπέµπει
πολύ διοξείδιο του άνθρακα στην ατµόσφαιρα και προκαλεί την
κλιµατική κρίση, µε ενέργεια που παράγεται από τον ήλιο, που
άπλετο διαθέτει η χώρα µας, και από τον άνεµο.

Επίσης, ένα τελευταίο θέλω να πω για την αιτιολογηµένη
γνώµη. Η αιτιολογηµένη γνώµη που είπατε, γιατί το κάνατε και
µεγάλο θέµα, αφορά συγκεκριµένα τεχνικές λεπτοµέρειες µι-
κρές, αλλά και ένα θέµα που είναι σηµαντικό σε ό,τι αφορά την
καθυστέρηση στην τοποθέτηση έξυπνων µετρητών στη χώρα
µας. Είναι ένα διαχρονικό πρόβληµα που αυτή η Κυβέρνηση,
όµως, αποφάσισε να το λύσει.

Εχθές υπογράψαµε µια σύµβαση για ένα δάνειο σχεδόν µισό
δισεκατοµµύριο ευρώ από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
στον ΔΕΔΔΗΕ, ώστε να προχωρήσει στην υλοποίηση , για την
εγκατάσταση άνω των τριών εκατοµµυρίων ευρώ έξυπνων µε-
τρητών στα ελληνικά σπίτια. Και, βεβαίως, το πλάνο είναι να φτά-
σουµε τα πέντε εκατοµµύρια µετρητές.

Αυτά τα κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Άρα, πριν έρχεστε εδώ και
µιλάτε καλό είναι να είσαστε καλά ενηµερωµένοι για αυτά που
λέτε…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Το έχετε πει τρεις φορές.
Είναι επί προσωπικού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): …γιατί
αυτή η διάταξη, όπως θα πει και ο αρµόδιος Υπουργός, διασφα-
λίζει και τη διαφάνεια στις τιµές, αλλά και βοηθάει τον κατανα-
λωτή να µπορεί να συγκρίνει τις τιµές ηλεκτρικής ενέργειας και
να προµηθεύεται ηλεκτρική ενέργεια από αυτόν τον πάροχο που
την παρέχει πιο φθηνά.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είστε επιθεωρητής τη δε-
καετία του 1960. Είστε Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Άρα θα
έχει χαµηλότερο λογαριασµό ηλεκτρικού ρεύµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Μελισσίων (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής, τον κ. Γεώργιο Νικητιάδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ακούγοντας τις

ειδήσεις το πρωί χάρηκα, γιατί πληροφορήθηκα ότι επισκέφτηκε
αλυσίδα σουπερµάρκετ και λέω κάτι θα ακούσει, κάτι θα µάθει.

Τελικά η ανακοίνωσή σας, κύριε Υπουργέ, ήταν ότι προσθέτετε
νέα προϊόντα στο περίφηµο σύστηµα µε το ταµπελάκι σας. Κου-
βέντα δεν είπατε αν είδατε κάποιο καταναλωτή, αν είδατε έναν

άνθρωπο µε αγωνία µέσα στο σουπερµάρκετ, αν σας µετέφερε
κάποιος κάποιο πρόβληµα, εκτός πια αν τα είδατε όλα καλά.

Όµως, κύριε Υπουργέ, αυτή η επικοινωνιακή πολιτική είναι
διαρκής από τη µεριά σας. Ήρθατε στην επιτροπή και από τα δε-
καπέντε λεπτά που είχατε στη διάθεσή σας τα δεκατριάµισι
λεπτά περιγράφατε τα «επιτεύγµατά» σας σε ό,τι αφορά την αν-
τιµετώπιση της ακρίβειας. Αυτά δεν µπορούµε να τα αφήσουµε
έτσι στον αέρα. Πρέπει να τοποθετηθούµε. Και εξηγούµε και για
ανακρίβειες και για όσα είπατε και δεν είναι όπως τα περιγρά-
φετε.

Πρώτον, επαιρόµενος είπατε ότι καµµία άλλη χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δεν έχει εφαρµόσει το πλαφόν του ποσοστού
κέρδους και αυτό εσείς το θεωρούσατε κατόρθωµα. Καµµία
χώρα δεν το εφήρµοσε γιατί καµµία χώρα δεν θεωρεί ότι αυτό
µπορεί να είναι αποδοτικό. Γελάνε οι Ευρωπαίοι µε αυτά που
εφαρµόζουµε. Δεν έχετε µηχανισµό. Δεν έχετε κόσµο να µπορεί
να ελέγξει από τον παραγωγό µέχρι το ράφι για να µπορέσετε
να εντοπίσετε το πραγµατικό κόστος και έτσι να καταλήξετε αν
έχει υπερβεί το ποσοστό κέρδους που προβλέπει ο νόµος. Δεν
τα έχετε όλα αυτά.

Οι Ευρωπαίοι, κύριε Υπουργέ, µε διαφορετικό εντελώς τρόπο
αντιµετωπίζουν τα θέµατα της ακρίβειας και θα σας τα περι-
γράψω παρακάτω µήπως και προσπαθήσετε να ακολουθήσετε
τα παραδείγµατά τους.

Είπατε, όµως, στην επιτροπή και άλλα περίεργα. Κατ’ αρχάς
είπατε ότι καµµία άλλη χώρα δεν έχει προχωρήσει σε συµφωνία
µε βιοµήχανους, µε εµπόρους σε ό,τι αφορά τη µείωση των προ-
ϊόντων.

Κατ’ αρχάς, δεν προχωρήσατε σε καµµία συµφωνία. Εκείνο
που κάνατε είναι η ελεηµοσύνη που ζητήσατε και όποιοι θέλουν
σας την παρέχουν. Όµως, είναι έτσι; Φτάσατε στο σηµείο να
επαίρεστε και να λέτε ότι «ούτε ο Μακρόν κατάφερε αποπειρώ-
µενος να πείσει εταιρείες να µειώσουν τα προϊόντα τους». Προ-
σέξτε: Ο κ. Σκρέκας κατάφερε και ο Μακρόν δεν κατάφερε. Δεν
είναι έτσι, όµως.

Ο Μπρινό Λεµέρ, ο Υπουργός Οικονοµικών της Γαλλίας, κύριε
Υπουργέ, ανακοίνωσε µετά από συνοµιλίες µε εβδοµήντα πέντε
µεγάλες εταιρείες τροφίµων και σουπερµάρκετ ότι «παγώνουν»
ή µειώνονται οι τιµές πέντε χιλιάδων προϊόντων και όχι των εξα-
κοσίων πενήντα έξι που εσείς ανακοινώσατε το πρωί. Άρα δεν εί-
πατε την αλήθεια σε ό,τι αφορά τη Γαλλία.

Το ίδιο συνεχίσατε να λέτε και για την κ. Μελόνι, την Πρωθυ-
πουργό της Ιταλίας. Είπατε ότι ούτε η Μελόνι, ούτε οι Ιταλοί κα-
τάφεραν κάτι. Είναι έτσι, όµως;

Η Κυβέρνηση της Ιταλίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και
έχει σηµασία να το ξέρουµε αυτό- κατάφερε να υπογραφεί σύµ-
φωνο µε την οµοσπονδία τροφίµων στην Ιταλία για µειώσεις των
τιµών. Το έθεσαν σε ισχύ για ένα τρίµηνο που αρχίζει 1 Οκτω-
βρίου και τελειώνει 31 Δεκεµβρίου.

Υπογράφηκε σύµφωνο, κύριε Σκρέκα. Οι ενώσεις που υπέγρα-
ψαν το σύµφωνο αυτό εκπροσωπούν εκατοµµύρια εταιρείες, κα-
ταστήµατα, σουπερµάρκετ, φαρµακεία. Οι ενώσεις καταναλωτών
στην Ιταλία βγήκαν και επήνεσαν αυτό το σύµφωνο που υπογρά-
φηκε και υπολόγισαν ότι τα νοικοκυριά µπορεί να έχουν κέρδος
από αυτό, εξοικονόµηση δηλαδή, µέχρι και 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ.

Εσείς θα µας πείτε κάποια στιγµή πόσα εκατοµµύρια ευρώ
κέρδη θα έχουν τα νοικοκυριά; Θα τολµήσετε; Δεν νοµίζω ότι θα
τολµήσετε, γιατί ξέρετε ποια θα είναι η απάντηση των νοικοκυ-
ριών.

Ας έρθουµε, όµως και στο ταµπελάκι, το περίφηµο ταµπελάκι,
το 5% που νοµίζετε ότι θα καταφέρει να καταπολεµήσει την ακρί-
βεια. Να ξεκινήσουµε από το τι υπάρχει αυτή τη στιγµή στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Με βάση την EUROSTAT, µε πίνακες επίσηµους
από την Ευρωπαϊκή Ένωση από τον Αύγουστο του 2022 έως τον
Αύγουστο του 2023 –και καταθέτω αυτό τον πίνακα εδώ πέρα, ο
οποίος αναφέρεται και στις µειώσεις προϊόντων στην Ευρώπη σε
µηνιαία και ετήσια βάση, αλλά και στις µειώσεις προϊόντων σε
µηνιαία και ετήσια βάση παγκοσµίως- το πλήρες γάλα –παίρνω
παραδείγµατα, γιατί οι µειώσεις των προϊόντων είναι από 30%
έως 40%, προσέξτε!- µειώθηκε µέσα στον χρόνο 38,3% στην Ευ-
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ρώπη των είκοσι επτά, όχι των είκοσι επτά, των είκοσι έξι προ-
φανώς.

Στην Ελλάδα µε το ταµπελάκι σας, κύριε Σκρέκα, µειώνεται
µόνο 5%, αν µειώνεται και θα εξηγήσω παρακάτω τι εννοώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το βούτυρο µειώθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση 36,3%, µε το
ταµπελάκι του κ. Σκρέκα 6%, αν µειώνεται, επαναλαµβάνω. Τα
τυριά -µιλάω για είδη ευρείας κατανάλωσης- στην Ευρώπη
23,4%, στο ταµπελάκι 5%, αν µειώνεται, το τονίζω αυτό ξανά.

Ξέρετε, κύριε Σκρέκα, στην ουσία δεν ξέρω αν έχετε συνειδη-
τοποιήσει ότι χορηγείτε τις βιοµηχανίες, αυτούς που ανεβάζουν
προϊόντα στο ταµπελάκι. Γιατί τους χορηγείτε; Γιατί ενώ θα
έπρεπε να έχουν κάνει έκπτωση 30%, 40%, δεν κάνουν ούτε 5%
και έχουν και προβολή, διαφήµιση. Σήµερα ο κ. Σκρέκας ξανά µι-
λούσε για το ταµπελάκι. Ο κόσµος θα πηγαίνει στο σουπερµάρ-
κετ και θα ψάχνει το ταµπελάκι, θα ψάχνει αυτούς που έχουν
βάλει προϊόντα. Δεν προβάλλονται; Δεν διαφηµίζονται;

Όµως, για αυτό το ταµπελάκι θέλω να σας καταθέσω δύο πί-
νακες µε συγκεκριµένα προϊόντα, για να µη λέτε ότι αερολο-
γούµε. Στον έναν η βραστή γαλοπούλα πριν από τη µείωση του
5% του κ. Σκρέκα είχε 2,25 ευρώ. Μετά από τη µείωση, όταν ανέ-
βηκε στο ταµπελάκι που θα πάει να την πάρει πιο φθηνά ο κατα-
ναλωτής, 3,08 ευρώ. Το καταθέτω και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυξήθηκε, η µείωση του 5% είναι αύξηση.
Από άλλο παράδειγµα σε µαλακτικό ρούχων, εξήντα οκτώ µε-

ζούρες στη Γερµανία πωλείται 2,99 ευρώ, στην Ελλάδα πενήντα
πέντε µεζούρες –λιγότερο- πωλείται 5,04 ευρώ, παρά πάνω στο
ταµπελάκι µε την έκπτωση και έχει ανέβει αυτό το προϊόν και κα-
ταθέτω και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν θέλετε, κύριε Σκρέκα, πραγµατικά να µειώσετε τις τιµές και
να ελέγξετε την ακρίβεια, ακούστε µας, µιλάµε µε ειλικρίνεια, δεν
θέλουµε να κάνουµε πολιτική. Βλέπω ότι κρατάτε το κινητό σας.
Έχετε υπ’ όψιν σας ότι όσον αφορά το κινητό στην Ευρώπη µει-
ώθηκε κατά 3,4% ετησίως η τιµή που πληρώνεται, ενώ στην Ελ-
λάδα αυξήθηκε 3,4%. Έλεος!

Αν θέλετε, λοιπόν, πραγµατικά να µειώσετε τις τιµές και να
ελέγξετε την ακρίβεια, θα έπρεπε, πρώτον, να ενισχύσετε την
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Η επιτροπή αυτή το 2022 επέβαλε 23
εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµα. Εσείς 2 εκατοµµύρια ευρώ και δεν
ξέρουµε αν θα εισπραχθούν ποτέ. Θα παρακολουθήσουµε και
θα δούµε αν θα εισπραχθούν. Θα έπρεπε να ενισχύσετε τη
ΔΙΜΕΑ, είναι η υπηρεσία που έχει την αρµοδιότητα να πραγµα-
τοποιεί τους ελέγχους σε ό,τι αφορά τις τιµές και την αισχρο-
κέρδεια. Έχει εβδοµήντα έξι υπάλληλους και ελέγχουν
εκατοντάδες χιλιάδες εταιρείες, καταστήµατα. Πείτε µου, είναι
δυνατόν αυτό; Είναι δυνατόν ποτέ να ελεγχθεί η ακρίβεια µε
εβδοµήντα έξι άτοµα;

Θα έπρεπε, κύριε Σκρέκα, να ανατρέξετε στο παρελθόν και να
δείτε τι είχε κάνει το ΠΑΣΟΚ µε τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου
που είχε ανθρώπινο δυναµικό, είχε αρµοδιότητες και είχε τη δυ-
νατότητα και να ελέγχει τιµές, αλλά και να φτιάχνει Παρατηρη-
τήριο Τιµών, να υπάρχει ένα παρατηρητήριο.

Θα έπρεπε, αν θέλετε να δείτε και τι γίνεται στην Ευρώπη, να
ακολουθούσατε κάποιες καλές πρακτικές, όπως στη Γερµανία
για παράδειγµα. Στη Γερµανία υπάρχει ίδρυµα ελέγχου προϊόν-
των θεσµοθετηµένο από το κράτος µε πλατφόρµα που καθηµε-
ρινώς καταχωρεί τις τιµές και µπορεί να παρακολουθεί ο
καταναλωτής πού είναι πιο φτηνό, πού είναι πιο ακριβό, πατών-
τας ένα κουµπάκι. Θα έπρεπε να βλέπατε τι έκανε η Ισπανία που
έδωσε τη δυνατότητα στις ενώσεις των καταναλωτών να δηµι-

ουργήσουν Παρατηρητήριο Τιµών και σε αυτό το παρατηρητήριο
όποιος καταναλωτής θέλει κάθε µέρα εισέρχεται και τι βλέπει;
Σε ποιο σουπερµάρκετ είναι οι φθηνότερες τιµές. Αυτό είναι καλή
πρακτική που θα έπρεπε να εφαρµόσετε για να βοηθήσετε τον
καταναλωτή.

Με το 5%, κύριε Υπουργέ και µε όλες αυτές τις πρακτικές, «ένα
σε δύο, αγοράστε δύο και πληρώνετε ένα και τα λοιπά», φοβάµαι
ότι επιδιώκει η Κυβέρνηση να εκπαιδεύσει τον Έλληνα στο πώς
θα ζει από εδώ και πέρα αναζητώντας προσφορές και τις καλύ-
τερες τιµές. Κάθε µέρα βλέπουµε στα σουπερµάρκετ προσφο-
ρές, η ίδια εταιρεία µία, δύο, τρεις, δέκα, είκοσι φορές τον χρόνο,
τριάντα, µία εταιρεία µε αυτές τις προωθητικές ενέργειες. Δεν
γίνεται αυτό πουθενά αλλού. Στην Ευρώπη αυτές οι προωθητικές
ενέργειες άντε να λάβουν χώρα δύο, τρεις φορές το πολύ τον
χρόνο. Εσείς –επαναλαµβάνω- προσπαθείτε να εξοικειώσετε τον
Έλληνα, να βολευτεί ότι έτσι θα ζούµε από εδώ και πέρα, θα ψά-
χνουµε τις προσφορές.

Μήπως τελικώς -αναρωτιέµαι πραγµατικά, κύριε Σκρέκα- δεν
θέλετε να µειωθούν οι τιµές; Γιατί κάπου βολευτήκατε. Έχουµε
µία πλασµατική αύξηση του ΑΕΠ από αυτή την αύξηση των
τιµών, πλασµατική, αλλά αυτή η πλασµατική αύξηση τι έφερε;
Έφερε αναβάθµιση µε τη «Standard and Poor’s», έφερε την πι-
στοληπτική ικανότητα της χώρας σε καλύτερη θέση. Τι συµβαί-
νει; Μήπως τελικά εκεί κατατείνετε;

Όµως, ξέρετε κάτι; Αν αυτό είναι η σκέψη σας, να έχετε στο
µυαλό σας ότι η αγοραστική δύναµη του Έλληνα καθηµερινώς
µειώνεται. Κάποια στιγµή δεν θα υπάρχει κατανάλωση. Αν, λοι-
πόν, δεν υπάρχει κατανάλωση, δεν θα υπάρχει ΦΠΑ, δεν θα
υπάρχουν φόροι, δεν θα εισπράττετε, δεν θα αυξάνεται το ΑΕΠ.
Προβληµατιστείτε λίγο, γιατί φοβάµαι ότι αν πηγαίνετε σε µια τέ-
τοια κατεύθυνση και η χώρα στραβά αρµενίζει.

Αναζητήσατε πολλές φορές –και είναι περίεργο αυτό, δεν έχει
ξανασυµβεί στο παρελθόν- έναν φταίχτη, κάπου να ρίξετε τις αι-
τίες, ποιος φταίει. Βρήκαµε τις πολυεθνικές τις δύο σωστά, θα
µιλήσω για αυτές, αλλά βρήκαµε και την Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού. Ο κ. Σκρέκας επανειληµµένως τα έχει βάλει µε την Επι-
τροπή Ανταγωνισµού. Ακούστε, όταν διορίστηκε ο σηµερινός
Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού, ο κ. Λιανός, ο κ. Μη-
τσοτάκης βγήκε και υπερηφανευόταν για το ότι προσελκύουν
από το εξωτερικό µεγάλους, λαµπρούς επιστήµονες που τους
τοποθετούν στους οργανισµούς. Και ο κ. Γεωργιάδης πριν από
εσάς επαινούσε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, τότε που η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού έβλεπε θετικά τα περίφηµα καλάθια σας.

Άρα ο φταίχτης για την ακρίβεια, κύριε Υπουργέ, δεν είναι η
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Εσείς είστε ο φταίχτης, εσείς όχι προ-
σωπικά, το Υπουργείο σας, η Κυβέρνησή σας που δεν καταφέρ-
νετε να ελέγξετε την ακρίβεια.

Εµείς σας λέµε διαρκώς ότι η λύση είναι µία, µείωση του ΦΠΑ
στα βασικά προϊόντα -το λέµε και το ξαναλέµε- ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών, έτσι ώστε να µπορείς από τον παρα-
γωγό στο ράφι να ελέγξεις την ακρίβεια. Ξέρετε τι απαντάτε;
Ψευδώς πάλι ή παραπλανηθέντες προφανώς, τουλάχιστον οι
Βουλευτές, δεν ξέρω αν εσείς το κάνετε συνειδητά.

Απαντάτε ότι στην Ισπανία που µειώθηκε ο ΦΠΑ απέτυχε η
προσπάθεια και καµµία χώρα δεν εφαρµόζει µειώσεις ΦΠΑ στα
προϊόντα. 

Αµ, δεν είναι έτσι. Πάλι δεν λέτε την αλήθεια.
Καταθέτω στα Πρακτικά µία κατάσταση µε είκοσι µία χώρες

στην Ευρωπαϊκή Ένωση που έχουν µειώσει τον ΦΠΑ σε σειρά
προϊόντων, για να µην ακούτε, κύριοι συνάδελφοι και εν πάση
περιπτώσει να έχετε άλλα επιχειρήµατα και όχι αυτά που ανα-
τρέπονται µε µια κόλλα χαρτί πάρα πολύ απλά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, για να κλείσω σεβόµενος τον χρόνο, πριν από τρεις
ηµέρες έλαβε η ΔΙΜΕΑ, η υπηρεσία σας, ένα εξώδικο από την
Ένωση Καταναλωτών Ελλάδος. Σε αυτό το εξώδικο που κοινο-
ποιήθηκε σε σας –το ξέρετε προφανώς- ζητάει να πληροφορηθεί
για ποια προϊόντα επιβλήθηκαν τα περίφηµα πρόστιµα στις δύο
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πολυεθνικές εταιρείες, ποιο ήταν το ύψος που υπερέβαινε το κα-
νονικό, πότε ξεκίνησε, πόσο διήρκησε αυτό και αν τα µαζέψατε.

Έχετε υποχρέωση να απαντήσετε. Ξέρετε, και εκ του νόµου
έχετε υποχρέωση να απαντήσετε. Κι αν δεν απαντήσετε εντός
εύλογου χρονικού διαστήµατος, γιατί ο κόσµος πρέπει να ξέρει
ποια είναι αυτά τα προϊόντα και πόσο είχαν ξεπεράσει τις κανο-
νικές τιµές, εµείς θα καταθέσουµε αίτηση κοινοποίησης εγγρά-
φων και θα ζητήσουµε µέσα από το Κοινοβούλιο, θέλετε-δεν
θέλετε- να µας δώσετε αυτά τα στοιχεία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται το γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Με-
λισσίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Μελισσίων (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα ανοίξουµε τώρα

συζήτηση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μόνο

για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα έχετε την ευκαι-

ρία να απαντήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μόνο

για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Στο ένα λεπτό σάς

κόβω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

συνάδελφε, για ποιον λόγο πρέπει να στηρίξετε την επιχειρηµα-
τολογία σας µε ψεύδη; Είπα εγώ ποτέ –και σας παρακαλώ να µου
πείτε πότε το είπα, γιατί το αναφέρατε- ότι καµµία χώρα δεν έχει
εφαρµόσει µειώσεις ΦΠΑ; Πότε το είπα αυτό; Στηρίξατε όλη την
επιχειρηµατολογία στο ότι εγώ είπα ότι καµµία χώρα δεν εφαρ-
µόζει µειώσεις ΦΠΑ επειδή έχει αποτύχει το µέτρο. Το είπα εγώ
αυτό ποτέ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Αν δεν το είπατε, δέχεστε ότι…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Άρα να

ζητήσετε συγγνώµη.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Όλη η Κυβέρνηση το

λέει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αν δεν

το είπα, να ζητήσετε συγγνώµη, γιατί είπατε ότι εγώ επί της ου-
σίας ψεύδοµαι λέγοντας ότι καµµία χώρα δεν εφαρµόζει µείωση
ΦΠΑ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έχει αποτύχει. Αυτό λέτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ωραία.
Επειδή, λοιπόν, εσείς, δυστυχώς, έρχεστε εδώ στη Βουλή των

Ελλήνων και προσπαθείτε µε ψεύδη να στοιχειοθετήσετε την επι-
χειρηµατολογία σας, θα επαναλάβω αυτό το οποίο σας είπα στην
επιτροπή και δεν φάνηκε να το καταλάβατε. Θέλετε δύο φορές
να το ακούσετε. Εγώ εκείνο που είπα είναι ότι η Ισπανία προχώ-
ρησε σε µειώσεις ΦΠΑ στα εξής είδη: ψωµί και δηµητριακά,
αλεύρι, γάλα, λαχανικά από 4% ΦΠΑ σε 0%, ζυµαρικά, λάδι µα-
γειρέµατος από 10% σε 5%. Η Ισπανία µείωσε σε αυτά τα είδη
τον ΦΠΑ. Και σας είπα ποιος είναι ο πληθωρισµός σε αυτά τα

είδη µεταξύ Ελλάδας και Ισπανίας. Στο ψωµί και στα δηµητριακά
που µηδένισε τον ΦΠΑ, η Ελλάδα έχει 4,7% πληθωρισµό Σεπτεµ-
βρίου και η Ισπανία 7,1%, σχεδόν διπλάσιο πληθωρισµό. Στο
αλεύρι η Ελλάδα έχει -2,7% -µειώθηκε ο πληθωρισµός στην Ελ-
λάδα, είχαµε αποπληθωρισµό- και η Ισπανία έχει 0%. Στα τυριά
η Ελλάδα έχει 9,2% πληθωρισµό, η Ισπανία που µηδένισε τον
ΦΠΑ έχει 12,8%, 30% µετά τον πληθωρισµό.

Αυτά σας είπα γι’ αυτές τις κατηγορίες. Άρα µην έρχεστε εδώ
και λέτε ψέµατα.

Δεύτερον, σε ό,τι αφορά αυτό που είπατε για τα ταµπελάκια,
γι’ αυτό το οποίο πετύχαµε και για το ότι ο καταναλωτής θα ψά-
χνει τις προσφορές, θα σας πω το εξής: Μα, ίσα-ίσα, για να µην
ψάχνει προσφορές που σήµερα υπάρχουν και αύριο δεν υπάρ-
χουν, εµείς προχωρήσαµε σε µια πρωτοβουλία να µειωθούν στα-
θερά και µόνιµα οι τιµές. Αυτό δεν καταλαβαίνετε εσείς. Εδώ
ήρθατε και υπερασπιστήκατε την πρωτοβουλία της Ιταλίας να
µειωθούν οι τιµές σε πεντακόσια προϊόντα µε σύµφωνο. Εµείς
έχουµε ένα σύµφωνο διαρκείας για έξι µήνες. Η Ιταλία το έκανε
για τρεις µήνες, εµείς για έξι µήνες. Το σύµφωνό µας είναι αυτό
το οποίο αναγράφεται κάθε φορά που ένας καταναλωτής επισκέ-
πτεται ένα σουπερµάρκετ. Έχουµε -5% σήµερα σε εξακόσιους
εξήντα κωδικούς, σε εξακόσια εξήντα προϊόντα, ενώ η Ιταλία έχει
για πεντακόσια προϊόντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε.

Η δε Γαλλία το έχει για σταθερές τιµές ή µειωµένες, όχι για
µειωµένες τιµές, αλλά για σταθερές. Εµείς σταθερές ή µειωµέ-
νες έχουµε παραπάνω από τέσσερις χιλιάδες κωδικούς προϊόν-
των αυτή τη στιγµή. Και βεβαίως έχουµε υποχρεώσει και τις
αλυσίδες να µας ενηµερώνουν για τις ανατιµήσεις των προϊόντων
από τους προµηθευτές τους, για να πηγαίνουµε και να τις ελέγ-
χουµε.

Το γνωρίζετε αυτό; Το έκανε καµµία άλλη χώρα; Γιατί αυτή η
αγάπη για τις πολυεθνικές ξαφνικά; Σας ενόχλησε που επιβάλαµε
πρόστιµα στις πολυεθνικές; Βεβαίως και δεν έχουµε κανένα πρό-
βληµα. Κατ’ αρχάς, αναφέρθηκαν οι µάρκες των προϊόντων για
τις οποίες επιβλήθηκαν πρόστιµα για αθέµιτη κερδοφορία. Ποια
άλλη χώρα το έκανε αυτό στην Ευρώπη; Για πείτε εσείς που αγα-
πάτε, τελικά, τα µέτρα των άλλων χωρών. Τα εισαγόµενα µέτρα
τα αγαπάτε πιο πολύ από τα ελληνικά. Ποια άλλη ευρωπαϊκή
χώρα επέβαλε πρόστιµο για αθέµιτη κερδοφορία σε πολυεθνική
εταιρεία ή σε εγχώρια, τοπική εταιρεία;

Να µη λέτε, λοιπόν, πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν. Να ανα-
γνωρίζετε το σωστό και ελάτε για κάποια εποικοδοµητική πρό-
ταση, αντί να έρχεστε εδώ πέρα και να λέτε ψέµατα για να
στοιχειοθετήσετε τα έωλα επιχειρήµατά σας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 10 Νοεµβρίου 2023, το
οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 325/1-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη κάλυψης των κενών θέσεων εκπαιδευτικών πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης».

2. Η µε αριθµό 336/6-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Φραγκίσκου (Φρέντυ) Παρασύρη προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Άµεσες
και συγκεκριµένες πρωτοβουλίες για την ανασυγκρότηση της ευ-
ρύτερης περιοχής του Αρκαλοχωρίου που επλήγη από τον κα-
ταστροφικό σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου 2021».

3. Η µε αριθµό 338/6-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
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Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Καµµία συγ-
χώνευση των Γυµνασίων Κράνας και Συβρίτου στον Νοµό Ρεθύ-
µνου».

4. Η µε αριθµό 331/3-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Τάσου Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Νέα ακραία προκλητική ενέργεια της Τουρκίας, µε
αφορµή πρόσφατη επίσηµη αναγγελία της, σύµφωνα µε την
οποία παρουσιάζει τη βραχονησίδα Ζουράφα εντός του FIR Κων-
σταντινούπολης».

5. Η µε αριθµό 344/6-11-2023 του Βουλευτή Επικρατείας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου
Καζαµία, προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η θέση της
ελληνικής Κυβέρνησης απέναντι στο διεθνές αίτηµα για κατά-
παυση πυρός στη Γάζα».

6. Η µε αριθµό 332/5-11-2023 ερώτηση του Ανεξάρτητου Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, µε θέµα: «Ζητήµατα ελληνικής κυριαρχίας και εξω-
τερικής πολιτικής».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 341/6-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου
Ρούντα, προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Διέλευση
ξένων στρατιωτικών δυνάµεων από την ελληνική επικράτεια».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1033/5-10-2023 ερώτηση του Βουλευτή Λαρί-
σης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωργίου Ρούντα
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Οι ευθύνες της Κυβέρ-
νησης για σχεδίαση και εκτέλεση της αποστολής στη Λιβύη».

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστο Τσοκάνη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο για
µισό λεπτό επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εντάξει, δεν θα ανοί-
ξουµε τώρα συζήτηση.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, τον είπε «ψεύτη» ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Μα, είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε;

Είπε ότι λέω ψέµατα εγώ στον ελληνικό λαό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ. Θα

έχετε το δικαίωµα στη δευτερολογία σας να απαντήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Γιατί,

εσείς δεν είπατε ότι εγώ λέω ψέµατα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι. Δεν θα κάνουµε

τώρα διάλογο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Στη δευτερολογία µου δεν µπορώ

εγώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα απαντήσετε, θα

απαντήσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Εγώ επιµένω, κύριε Πρόεδρε, ότι

πρέπει να µου δώσετε τον λόγο επί προσωπικού και νοµίζω ότι
κάνετε παραβίαση του Κανονισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κοιτάξτε, τώρα
έχουµε στις δώδεκα συζήτηση για τις άρσεις ασυλίας…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να του δώσετε
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, όχι, δεν έχει τον
λόγο. Ανοίγουµε τώρα συζήτηση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα απαντήσει ο Κοι-

νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. Σας παρακαλώ! 
Ορίστε, κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καληµέρα σε όλους και όλες.
Αυτοί που βρίσκονται ψηλά λένε ότι πόλεµος και ειρήνη είναι

δύο πράγµατα ολότελα διαφορετικά. Όµως, η ειρήνη και ο πό-

λεµός τους µοιάζουν όπως ο άνεµος µε τη θύελλα. Ο πόλεµος
γεννιέται από την ειρήνη τους, καθώς ο γιος από τη µάνα. Έχει
τα δικά της απαίσια χαρακτηριστικά. Ο πόλεµός τους σκοτώνει
ό,τι άφησε όρθιο η ειρήνη τους.

Σήµερα, από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων εκφράζουµε
την αλληλεγγύη µας στον παλαιστινιακό λαό, κάτι το οποίο δεν
τολµάει κανένα κόµµα εδώ µέσα, παρ’ όλη την οµόφωνη από-
φαση αναγνώρισης του παλαιστινιακού κράτους από το ελληνικό
Κοινοβούλιο να το κάνει. Κανείς δεν µπορεί να είναι ασυγκίνητος.
Κανείς δεν µπορεί και δεν επιτρέπεται να µένει απαθής µπροστά
σε αυτή τη βαρβαρότητα, τη φρικαλεότητα, την κτηνωδία που
εξελίσσεται στη Γάζα. Οι µαζικές δολοφονίες αµάχων και παι-
διών, οι χειρουργικές επεµβάσεις χωρίς αναισθητικό δεν µπορεί
να είναι από την ανθρωπότητα µια ανεκτή πραγµατικότητα.

Χαιρετίζουµε τις µεγάλες εκδηλώσεις αλληλεγγύης που εξε-
λίσσονται σε όλον τον κόσµο µε κεντρικό σύνθηµα «Λευτεριά
στην Παλαιστίνη». 

Καταγγέλλουµε το κράτος – ιµπεριαλιστή του Ισραήλ, που, µε
τις πλάτες των Ηνωµένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, δολοφονεί, κατα-
στρέφει, εκτοπίζει τον παλαιστινιακό λαό, προκαλώντας µία άνευ
προηγουµένου γενοκτονία.

Το λέµε και το τονίζουµε. Δεν είναι τροµοκράτης ο παλαιστι-
νιακός λαός, που αγωνίζεται για τη λευτεριά του, για ένα κράτος
λεύτερο, ανεξάρτητο, στα σύνορα του 1967, µε πρωτεύουσα την
Ανατολική Ιερουσαλήµ.

Δεν είναι τροµοκράτης ένας λαός που αγωνίζεται να διώξει τα
κατοχικά στρατεύµατα από τον τόπο του, διαµορφώνοντας τους
όρους και τις προϋποθέσεις να απελευθερωθεί συνολικά από την
καπιταλιστική εκµετάλλευση και αδικία και να γίνει ο ίδιος νοικο-
κύρης στον τόπο του.

Δεν είναι τροµοκράτες οι λαοί όλου του κόσµου και ο ελληνι-
κός λαός που αγωνιζόµαστε για την επιστροφή όλων των Παλαι-
στινίων προσφύγων στις εστίες τους. Για άµεση απελευθέρωση
όλων των Παλαιστινίων και πολιτικών κρατουµένων που κρατούν-
ται σε ισραηλινές φυλακές. Για την απόσυρση των ελληνικών
φρεγατών από την περιοχή και τη διακοπή της παραχώρησης
της βάσης της Σούδας, της Αλεξανδρούπολης και της Ελευσίνας
στις υπηρεσίες του ΝΑΤΟ και των Ηνωµένων Πολιτειών.

Και δεν είναι τροµοκράτης κανένας που αγωνίζεται απέναντι
στην αδικία για να αλλάξει τον κόσµο. Δεν ήταν τροµοκράτης ο
Σπάρτακος που πάλευε για τη λευτεριά των σκλάβων. Δεν ήταν
τροµοκράτες οι κοµµουνάριοι, που πάλευαν για την ανεξαρτησία
τους, για την κοινωνική τους απελευθέρωση. Δεν ήταν τροµο-
κράτες οι αγωνιστές του 1821, που πάλευαν για να διώξουν τον
τουρκικό ζυγό. Δεν ήταν τροµοκράτες οι αντάρτες της περιόδου
1940-1949, που ξεσηκώθηκαν απέναντι στον γερµανικό, στον
βουλγαρικό, στον ιταλικό κατοχικό ζυγό, απέναντι στους Εγγλέ-
ζους και τους Αµερικάνους. Δεν είναι τροµοκράτης ένας λαός
που αγωνίζεται για να ξηµερώσουν καλύτερες µέρες στην πα-
τρίδα του. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε τη στήριξη και την
ανοχή των άλλων κοµµάτων, κλιµακώνει τη συκοφαντία και την
προσπάθεια καταστολής απέναντι σε όποιον καταδικάζει τα εγ-
κλήµατα του Ισραήλ και των νατοϊκών συµµάχων του, σε όποιον
καταγγέλλει την ελληνική εµπλοκή στο µακελειό και εκφράζει την
αλληλεγγύη του στον λαό των Παλαιστινίων.

Είναι επίσης εξοργιστικό να προσπαθούν να ταυτίσουν τον λαό
του Ισραήλ σε όλο τον κόσµο µε αυτό το κράτος και την κυβέρ-
νηση Νετανιάχου, τη στιγµή που χιλιάδες Ισραηλινοί από τις Ηνω-
µένες Πολιτείες µέχρι και το ίδιο το Ισραήλ διαδηλώνουν ενάντια
στον πόλεµο, ενάντια στην κυβέρνησή τους.

Οι ενέργειες της αστυνοµίας να προσαγάγει και να σχηµατίσει
δικογραφία σε βάρος του εικοσιδυάχρονου Παλαιστινίου, επειδή
τοποθέτησε την παλαιστινιακή σηµαία µαζί µε την ελληνική σε
κολώνα στο πλαίσιο της τεράστιας λαϊκής κινητοποίησης, είναι
ενέργεια απαράδεκτη και προκλητική. Αποτελεί κυβερνητική πο-
λιτική µεθόδευση, µε στόχο να τροµοκρατήσει τις χιλιάδες λαού
και νεολαίας και να ποινικοποιηθεί η αντίδρασή τους απέναντι
στο συνεχόµενο έγκληµα του κράτους του Ισραήλ στην Παλαι-
στίνη.
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Τέτοια µέτρα καταστολής λαµβάνονται σήµερα σε µια σειρά
χώρες απέναντι στις µεγάλες λαϊκές κινητοποιήσεις αλληλεγ-
γύης για την Παλαιστίνη. Η κατηγορία πως ο νεαρός εκθέτει το
ελληνικό κράτος σε κίνδυνο αντιποίνων και διαταράσσει τις φιλι-
κές σχέσεις µε ξένο κράτος ανοίγει πολύ επικίνδυνους δρόµους.
Πολύ περισσότερο που κεντρικό αίτηµα των λαϊκών κινητοποι-
ήσεων είναι η δηµιουργία ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους.

Σήµερα δεν υπάρχουν περιθώρια για άλλες αυταπάτες. Ο
πραγµατικός εχθρός βρίσκεται µέσα στην ίδια τη χώρα µας. Είναι
το σύστηµα της εκµετάλλευσης, που γεννά φτώχεια, ανασφάλεια
και πολέµους. Είναι η άρχουσα τάξη και οι σύµµαχοί της, το
ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι το κράτος της δικτατορίας
του κεφαλαίου.

Το κράτος αυτό είναι πολύ ικανό να χρηµατοδοτεί επενδυτικά
σχέδια και να στέλνει φρεγάτες στη Μεσόγειο, για να υπηρετήσει
τα συµφέροντα των οµίλων, ενώ την ίδια στιγµή εµφανίζεται ανί-
κανο να µας προστατεύσει από την ακρίβεια, τις πληµµύρες, τις
πυρκαγιές, τα εργατικά ατυχήµατα.

Με αυτό το κράτος της άρχουσας τάξης βρισκόµαστε κάθε
µέρα σε πόλεµο, αφού απειλεί συνεχώς τα δικαιώµατά µας, το
εισόδηµά µας, την υγεία µας. Δεν χρειάζεται να πέσουν βόµβες
για να πεθάνει κανείς περιµένοντας το ΕΚΑΒ, για να πνιγεί στη
Θεσσαλία, να καεί στη Δαδιά της Θράκης, να σκοτωθεί σε κάποιο
από τα εργοδοτικά εγκλήµατα στον Ασπρόπυργο, που τα βαφτί-
ζουν «εργατικά», να κλονιστεί η ψυχική του υγεία από την ανα-
σφάλεια, την εγκληµατικότητα, τη µακροχρόνια ανεργία.

Δεν χρειάζεται να ακουστούν οι σειρήνες του πολέµου στις
πλατείες, για να κρυφτούµε κάτω από τον φόβο µεγάλου βιοµη-
χανικού ατυχήµατος ή έκρηξης των βυτίων µεταφοράς LNG, που
κυκλοφορούν µε την ανοχή της Κυβέρνησης και του Υπουργού
ανενόχλητα σε κατοικηµένες περιοχές της Ελευσίνας, των Με-
γάρων και του Θριασίου, να τρέχουµε µη µας πατήσουν τα φορ-
τηγά στον Ασπρόπυργο και να χρειαζόµαστε ώρες να φθάσουµε
στο πιο κοντινό µας νοσοκοµείο, γεµάτο ελλείψεις από το απα-
ραίτητο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.

Αυτό το κράτος, αυτή η Κυβέρνηση, θέλει να µας πείσει σή-
µερα για την προσπάθειά της δήθεν –δήθεν, λέω- να φορολο-
γούνται οι πολυεθνικές στις χώρες που παράγουν τα κέρδη τους.
Είναι µια συζήτηση ενταγµένη στο πλέγµα των ιµπεριαλιστικών
ανταγωνισµών, µε επίκεντρο τις χώρες µε ευνοϊκά φορολογικά
καθεστώτα για τους µεγάλους οµίλους και τις αντιδράσεις ισχυ-
ρών καπιταλιστικών κρατών και τµηµάτων του κεφαλαίου που δεν
έχουν την ίδια ευνοϊκή µεταχείριση.

Το όλο ζήτηµα, όµως, χρησιµοποιείται σήµερα ως πρόσχηµα
και εκτόνωση της λαϊκής δυσαρέσκειας, παρουσιάζοντας δήθεν
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση προσπαθεί να καταπολεµήσει τη φορο-
διαφυγή και φοροαποφυγή των µεγάλων πολυεθνικών.

Πρόκειται βέβαια για µια µεγάλη κοροϊδία, καθώς αφορά ελά-
χιστους πολυεθνικούς κολοσσούς, αφού εφαρµόζεται σε επιχει-
ρήσεις µε κύκλο εργασιών µόνο πάνω από 750 εκατοµµύρια
ευρώ. Την ίδια στιγµή, καλλιεργείται η αυταπάτη ότι οι εργαζό-
µενοι θα έχουν άµεση πρόσβαση στα στοιχεία αυτά. Λες και αυτό
θα επηρεάσει την ίδια τη λειτουργία και την κατανοµή των κερ-
δών των οµίλων.

Ένα είναι σίγουρο, ότι η επικρατούσα αναρχία στην καπιταλι-
στική οικονοµία δεν πρόκειται και δεν µπορεί να περιοριστεί µε
τα ανωτέρω οικονοµικά µέτρα. Όλα αυτά διαφηµίζονται από την
Κυβέρνηση ως περιορισµός της ασυδοσίας των πολυεθνικών, για
να προκύψει τάχα όφελος για τους εργαζόµενους.

Μάλιστα, όταν ο Πρωθυπουργός «λεοντάριζε» στις πολυεθνι-
κές ότι θα βρουν τον µπελά τους µε τους κρατικούς ελέγχους
για την αισχροκέρδεια, επειδή η Ελλάδα δεν είναι «Μπανανία»,
«γελούσαν» ακόµα και τα τσιµέντα.

Προχτές, λοιπόν, ανακοινώθηκε το πρόστιµο που επιβλήθηκε
στους δύο µονοπωλιακούς οµίλους για αθέµιτη κυκλοφορία. Στη
µία εκ των δύο εταιρειών επιβλήθηκε πρόστιµο 1.000.000 ευρώ,
ενώ τα κέρδη της για το 2022 άγγιζαν τα 19.000.000 ευρώ και
για το 2021 τα 6.000.000 ευρώ. Ακόµα και αν πληρώσει αυτό το
πρόστιµο, το µόνο που θα καταφέρει να κάνει είναι µία διόρθωση
στην αύξηση της κερδοφορίας της από το 220% στο 200%. 

Οι «κολοσσοί» πάντως ανακοίνωσαν ότι θα αµφισβητήσουν το

πρόστιµο, οπότε το πιθανότερο είναι να µην το καταβάλουν ποτέ,
όπως και συνήθως γίνεται. 

Μιλάµε για κοροϊδία στο τετράγωνο, που στόχο έχει να κρύψει
τις ευθύνες Κυβέρνησης, µονοπωλίων, Ευρωπαϊκής Ένωσης για
τη µεγάλη ακρίβεια που τσακίζει το λαϊκό εισόδηµα. Ειδικά αν
αναλογιστεί κανείς ότι την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση αρνείται να
ικανοποιήσει βασικά αιτήµατα για την ανακούφιση του λαού,
όπως η κατάργηση του ΦΠΑ, των ειδικών φόρων σε καύσιµα και
ενέργεια, των κάθε λογής χαρατσιών που κατατρώνε το λαϊκό ει-
σόδηµα.

Ξέρετε, οι περισσότεροι από εσάς, Κυβέρνηση και Αντιπολί-
τευση, συνδιαλέγεστε µε τους εκπροσώπους του κεφαλαίου.
Επειδή εµείς ερχόµαστε εδώ µετά τη µεγαλειώδη κινητοποίηση
που πραγµατοποιήθηκε χτες από τους µικρούς αυτοαπασχολού-
µενους και εµπόρους, έχουµε να πούµε τούτο: Μπροστά µας
έχουµε µια άνευ προηγουµένου φοροεπιδροµή που ανακοινώ-
θηκε από την Κυβέρνηση απέναντι σε επαγγελµατίες, αυτοαπα-
σχολούµενους, µικροβιοτέχνες και εµπόρους, µια επίθεση που
επιβεβαιώνει µε τον πιο απροκάλυπτο τρόπο πως για να κερδί-
ζουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι πρέπει µόνιµα να είναι χαµένος ο
λαός. Αυτό που βροντοφώναξαν χτες οι επαγγελµατίες ήταν ότι
έχουν φωνή και δεν θα τους φιµώσει καµµία κυβέρνηση µες στο
µαγαζί. 

Αλήθεια, µήπως ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή του προ-
εκλογικά δεν έταζαν και δεν εξαπατούσαν τους µικρούς αυτοα-
πασχολούµενους; Δεν τους µπούκωναν µε φυλλάδια και
υποσχέσεις για την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος και
των τεκµηρίων; Πού είναι όλα αυτά; Μόλις πήρατε την ψήφο των
µικρών αυτοαπασχολούµενων, τους γυρνάτε την πλάτη και τους
ρίχνετε στον Καιάδα της φοροµπηχτικής πολιτικής σας. Μέσω
της επιβολής τεκµαρτού εισοδήµατος εκτινάσσεται η ελάχιστη
φορολογία η οποία θα προσαυξάνεται µε διάφορους αλγόριθ-
µους. Πρόκειται για ένα απροκάλυπτο χαράτσωµα που θα οδη-
γήσει χιλιάδες µικρούς επαγγελµατίες σε νέες περιπέτειες, χρέη
και λουκέτα. 

Στο κυβερνητικό στόχαστρο είναι και πάλι η «µαρίδα» και όχι
τα µεγάλα εισοδήµατα που έτσι και αλλιώς δηλώνουν πάνω από
το πλαφόν, όσα και να αποκρύψουν. Επιχειρήµατα ότι δεν µπορεί
οι εργοδότες να δηλώνουν λιγότερα από τους υπαλλήλους τους
µπορεί να είναι σωστά, αλλά είναι περιορισµένης ισχύος, αφού
πεντακόσιες δέκα χιλιάδες επαγγελµατίες σε σύνολο επτακο-
σίων ογδόντα τεσσάρων δεν απασχολούν προσωπικό. 

Κανείς βέβαια δεν µπορεί να ξεχάσει τους µνηµονιακούς νό-
µους και τη µεγάλη φοροεπιδροµή την περίοδο 2010-2013. Ήταν
τότε που το «προοδευτικό» ΠΑΣΟΚ καλούσε σε περαιώσεις βι-
βλίων, λουκέτα και πρόστιµα. Τότε ψηφίστηκαν -και παραµένουν
ενεργοί µε όλες τις κυβερνήσεις, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµο-
κρατίας- εµβληµατικοί νόµοι, όπως κατάργηση του αφορολογή-
του, τέλος επιτηδεύµατος και δεκάδες άλλοι φόροι σαν τον
ΕΝΦΙΑ και τόσους άλλους άδικους φόρους. 

Σε συνθήκες γενικευµένης κρίσης µε το µεγάλο ψάρι να τρώει
το µικρό, την τελευταία δεκαετία έκλεισαν διακόσιες είκοσι χιλιά-
δες µικρές ατοµικές επιχειρήσεις και τετρακόσιες χιλιάδες έφτα-
σαν οι οφειλέτες σε τράπεζες, εφορία και ΤΕΒΕ, οι δε
αυτοαπασχολούµενοι χωρίς προσωπικό µειώθηκαν κατά εκατόν
είκοσι χιλιάδες την τελευταία δεκαετία. Κυβέρνηση, κράτος και
καπιταλιστές κατηγορούν τους επαγγελµατίες, πλάι στον υπό-
λοιπο λαό, ότι κρύβουν εισοδήµατα, ότι είναι σεσηµασµένοι µπα-
ταχτσήδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγο την ανοχή του Προεδρείου. 
Σήµερα, παρά τις φοροαπαλλαγές, τις διευκολύνσεις και τις

επιδοτήσεις που απολαµβάνουν πενήντα µία χιλιάδες επιχειρη-
µατικοί όµιλοι και µεγαλοαπιταλιστές, που χρωστούν στην εφο-
ρία περισσότερα από 90 δισεκατοµµύρια σε σύνολο 105
δισεκατοµµυρίων, η Κυβέρνηση φτάνει στο σηµείο να κουνά το
δάχτυλο στον λαό ότι δεν έχει φορολογική συνείδηση και να τον
κοροϊδεύει ότι η φοροαφαίµαξη είναι για καλό του επειδή µόνο
έτσι µπορούν να γίνουν σχολεία, νοσοκοµεία και δρόµοι. Την ίδια
ώρα και ενώ τα έσοδα του κρατικού προϋπολογισµού παρουσιά-
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ζουν λόγω της ακρίβειας και των έµµεσων φόρων -ΦΠΑ κ.λπ.- αύ-
ξηση 154% οι κοινωνικές δαπάνες για υγεία, παιδεία προστασία
από φυσικές καταστροφές παραµένουν στα τάρταρα. 

Μάλιστα η Κυβέρνηση έστειλε και τον προϋπολογισµό του
2024 προς έγκριση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου προβλέπονται
όχι µόνο 5 δισεκατοµµύρια µατωµένα πλεονάσµατα, αλλά και νέο
τσεκούρι στις καθαρές πρωτογενείς δαπάνες, ξεκαθαρίζοντας
ότι στα αζήτητα θα βρεθούν και την επόµενη χρονιά στοιχειώδεις
λαϊκές ανάγκες σε παιδεία, υγεία, πρόνοια, αλλά και αποζηµιώ-
σεις σε πληµµυροπαθείς και πυρόπληκτους. 

Η Κυβέρνηση σήµερα σκόπιµα αποκρύπτει ότι το πρώτο τρί-
µηνο του 2023 ένας στους τρεις επαγγελµατίες έχει καθυστε-
ρούµενες οφειλές σε ΕΦΚΑ, εφορία, τράπεζες, προµηθευτές,
ενώ το 42% των επιχειρήσεων χωρίς προσωπικό δηλώνει µείωση
του τζίρου του το 2022 και µάλιστα σε µια περίοδο εκτόξευσης
των εξόδων µιας µικρής επιχείρησης λόγω της γενικευµένης
ακρίβειας. Η Κυβέρνηση γνωρίζει καλά ότι οι επαγγελµατίες,
όπως και οι εργαζόµενοι, δεν πληρώνουν µόνο ό,τι γράφεται στη
φορολογική δήλωση, αφού το 60% των φόρων που πληρώνει ο
λαός προκύπτει από τους έµµεσους φόρους που έχουν εκτοξευ-
θεί και διατηρούνται από όλες τις κυβερνήσεις. Το 95% του κό-
σµου που πληρώνει τους φόρους αυτούς είναι οι εργαζόµενοι,
οι συνταξιούχοι και οι ελεύθεροι επαγγελµατίες.

Μια σειρά ληστρικών φόρων επίσης, όπως τεκµήρια διαβίωσης
βάσει των οποίων φορολογούνται οι ελεύθεροι επαγγελµατίες,
το τέλος επιτηδεύµατος, διατηρούνται παρ’ όλες τις προεκλογι-
κές δεσµεύσεις.

Σηκώνει, λοιπόν, κουρνιαχτό η Κυβέρνηση για το τι πρέπει να
πληρώσει ο κάθε επαγγελµατίας, χωρίς να λέει ότι κάθε επαγ-
γελµατίας δικαιούται αφορολόγητο σήµερα 12 χιλιάδες ευρώ
συν 3 χιλιάδες ευρώ για κάθε ανήλικο τέκνο, κάτι που είναι το
ελάχιστο όριο για κάθε οικογένεια για να τα βγάλει πέρα σε συν-
θήκες γενικευµένης ακρίβειας. Ακόµα και αυτό το ελάχιστο αφο-
ρολόγητο όριο που ισχύει σήµερα για τους µισθωτούς και
αγρότες, δεν ισχύει για τους ελεύθερους επαγγελµατίες που φο-
ρολογούνται από το πρώτο ευρώ.

Καταπίνει τη γλώσσα της η Κυβέρνηση µπροστά στο µεγάλο
κεφάλαιο, τους βιοµήχανους, τους εφοπλιστές και τους τραπε-
ζίτες, οι οποίοι όχι µόνο δεν πληρώνουν φόρους, αλλά αντίθετα
δέχονται ζεστό χρήµα που βγαίνει από τη φορολογία του λαού
µας. Ας αφήσει τα «σάπια» η Κυβέρνηση. Υπάρχουν µικρές και
µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά τη «µαρίδα» προσπαθεί να φορολο-
γήσει αφήνοντας στο απυρόβλητο, τόσο την κερδοφορία του µε-
γάλου κεφαλαίου που φοροδιαφεύγει νόµιµα ή παράτυπα, όσο
και την υπαρκτή φοροδιαφυγή σε µεγάλα εισοδήµατα που προ-
φανώς ελάχιστα ενοχλούνται από την πολιτική της Κυβέρνησης. 

Οι σχεδιασµοί αυτοί είναι βαθιά αντιλαϊκοί. Γι’ αυτό πήραν και
θα πάρουν και το επόµενο διάστηµα την απάντηση που τους αρ-
µόζει από τους ίδιους τους επαγγελµατίες, οι οποίοι διεκδικούν
και µε τις τελευταίες κινητοποιήσεις τους µέσα από συλλόγους,
οµοσπονδίες και ενώσεις: Αφορολόγητο στα 12 χιλιάδες ευρώ
µε 3 χιλιάδες ευρώ προσαύξηση για κάθε τέκνο. Κατάργηση του
τέλους επιτηδεύµατος. Κατάργηση του ειδικού φόρου στο πε-
τρέλαιο θέρµανσης. Κατάργηση των έµµεσων φόρων και του
ΦΠΑ στα είδη διατροφής, στην υγεία, στα οικιακά τιµολόγια.
Αποστολή µόνο των εσόδων στο MyData -τους έχετε φορτώσει
µε ένα επιπλέον διοικητικό κόστος- χωρίς πρόστιµο για το επό-
µενο διάστηµα. Τα τηρούµενα βιβλία και στοιχεία να είναι η µο-
ναδική πηγή προσδιορισµού κάθε φορολογίας. Επιχειρηµατικό
ακατάσχετο λογαριασµό σε όλους τους επαγγελµατίες. Μείωση
της προµήθειας των τραπεζικών συναλλαγών. Προοδευτική αύ-
ξηση της φορολογίας στα κέρδη µε µείωση στα χαµηλά εισοδή-
µατα και αύξηση έως 45% για το µεγάλο κεφάλαιο. Άµεση
απενεργοποίηση του ν.4557/2018, µε προοπτική την κατάργησή
του. 

Τελειώνοντας, να κλείσω µε τούτο: «Αυτοί που βρίσκονται
ψηλά, θεωρούν ταπεινό να µιλάς για φαΐ. Ο λόγος: Έχουν ήδη
φάει. Αυτοί που αρπάνε το φαΐ από το τραπέζι, κηρύχνουν τη λι-
τότητα. Αυτοί που παίρνουν όλα τα δοσίµατα, ζητάνε θυσίες από
τον λαό. Αυτοί που τη χώρα στέλνουν στην άβυσσο, λένε πως η
τέχνη να κυβερνάς τον λαό είναι πολύ δύσκολη για τους ανθρώ-

πους του λαού. Οι χορτάτοι µιλούν στους πεινασµένους για τις
µεγάλες εποχές που θα ’ρθουν».

Εµείς καταψηφίζουµε σήµερα το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυ-
βέρνηση και προειδοποιούµε και την Κυβέρνηση και το κεφάλαιο
να µην τολµήσει να φέρει το φορολογικό νοµοσχέδιο που χτυ-
πάει τους ελεύθερους επαγγελµατίες προς ψήφιση. Θα µας
βρουν όλους και όλες στον δρόµο. Και να ξέρει καλά η Κυβέρ-
νηση και τα αφεντικά της ότι όταν η αδικία γίνεται νόµος, ο ξε-
σηκωµός γίνεται καθήκον.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης,

που έχει ζητήσει να οµιλεί στη θέση του ειδικού αγορητή του
λόγω µιας ανειληµµένης υποχρέωσης. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Υπουργέ, ελάτε ένα λεπτό πίσω. Τον Σκρέκα
θέλω. 

Εδώ σε θέλω. Νόµιζα ότι πήγες να πάρεις τα άµφια του καθο-
λικού ιερέως, γιατί σήµερα µου έγινες καθολικός ιερεύς. Έκανες
το κρέας ψάρι, κύριε Υπουργέ. Θα σου αποδείξω λοιπόν γιατί
έκανες το κρέας ψάρι. 

Ήρθε λοιπόν εδώ ο Υπουργός και µας είπε ότι επέβαλαν πρό-
στιµα πολυεθνικών, στις πολυεθνικές δηλαδή. Και ρωτάει –ερώ-
τηση παγίδα είναι αυτή- «Διαφωνείτε δηλαδή µε τα πρόστιµα στις
πολυεθνικές;». Ποιος τρελός θα µπορούσε να διαφωνήσει µε τα
πρόστιµα στις πολυεθνικές για την ακρίβεια; Κανείς δεν διαφω-
νεί. Όλοι συµφωνούµε, καλώς επεβλήθησαν.

Δύο ερωτήσεις έχω. Γιατί επί δύο χρόνια αισχροκερδούσαν;
Πού ήταν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί σας; Η δεύτερη ερώτηση:
Είναι αρµόδιο το Υπουργείο να επιβάλλει τα πρόστιµα ή η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού; Ρωτώ εσάς. 

Να, λοιπόν η πλήρης δικαίωση της Ελληνικής Λύσης! Κατάρ-
γηση όλων των ανεξάρτητων αρχών που πληρώνονται για να κά-
θονται! Πιο απλά δεν µπορώ να σας τα πω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έφυγε ο κ. Σκρέκας. Κι έχω να πω και άλλα. Γιατί ο κ. Σκρέκας

πραγµατικά έγινε ιερεύς, να µην πω καρδινάλιος ή πάπας, διότι
το κρέας το έκανε ψάρι, ήρθε εδώ και µας το σέρβιρε. Φάτε
ψάρι, λέει. Μα, είναι κρέας. Όχι, ψάρι θα φάτε. 

Μας είπε δηλαδή για τον πληθωρισµό στην Ελλάδα ότι είµαστε
τέταρτοι, είµαστε καλά, πάµε καλά, ωραιότατα. Συµφωνούµε και
σε αυτό ότι στον πληθωρισµό πάµε καλά. Με αστερίσκους βέ-
βαια συµφωνούµε. Γιατί δεν µας είπε ο κ. Σκρέκας ότι η Ελλάδα
στο εισόδηµα των Ελλήνων είναι τρίτη από το τέλος, εικοστή τέ-
ταρτη στην Ευρώπη; Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι εγώ έχω 100
ευρώ για να ψωνίσω, ο Γερµανός έχει 500, ο Ισπανός έχει 200.
Πώς συγκρίνεις λοιπόν την ισχυρή εισοδηµατική πολιτική, το ει-
σόδηµα του Γερµανού µε το ελληνικό και λες ότι ο δικός µας
πληθωρισµός είναι µικρότερος και πάµε καλύτερα;

Τα «µαγειρεµένα» στοιχεία δεν σηµαίνει ότι δίνουν και την
απεικόνιση της πραγµατικότητας. Σταµατήστε να κάνετε τους
καθολικούς ιερείς, να λέτε µισή αλήθεια, να λέτε ψέµατα, να βα-
φτίζετε το κρέας ψάρι και να περιµένετε να το σερβίρετε εδώ
µέσα και να το φάµε. 

Κάποιοι από εµάς µπορεί να έχουν να φάνε και κρέας και ψάρι.
Ο ελληνικός λαός έξω µπορεί να µην έχει καν να φάει κρέας και
ψάρι. Αυτή είναι η διαφορά. Αν δείτε τα στατιστικά στοιχεία, έχει
µειωθεί η κατανάλωση κρέατος κατά πολύ τους τελευταίους έξι
µήνες. Πού οφείλεται αυτό; Στη µεγάλη οικονοµική πολιτική του
καπιταλισµού, του φιλελευθερισµού της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ακούστε ποια είναι η διαφορά η δική µας µε εσάς. Και η Ελλη-
νική Λύση είναι υπέρ του φιλελευθερισµού. Είµαστε υπέρ της
επιχειρηµατικότητας, αλλά µε κρατική επιστασία, µε κρατικό
έλεγχο και κυρίως, όλες οι υποδοµές στο κράτος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό σηµαίνει φιλελευθερισµός µε έλεγχο. Αυτό που υπηρε-

τείτε εσείς και ο κ. Σκρέκας και οι Υπουργοί και ο κ. Μητσοτάκης
είναι η πλήρης ασυδοσία, είναι η πλήρης βαρβαρότητα, είναι η
ισοπέδωση όλων των τάξεων των Ελλήνων και κυρίως, της µε-
σαίας τάξεως, η οποία γίνεται τα τελευταία χρόνια.
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Ακούστε τώρα για το εισόδηµα. Η Ρουµανία και η Βουλγαρία
που υπολείπονται µας πλησιάζουν. Θα είµαστε τελευταίοι σε λίγο
καιρό. Επίσης, πρέπει να πω ότι εδώ το µεγάλο πρόβληµα -γιατί
πάντα προσπαθείτε µε ψεύτικα επιχειρήµατα να φτιάξετε µια ει-
κόνα, το έλεγα µε τον Βουλευτή µας κ. Παπαδάκη προηγουµέ-
νως στο γραφείο- είναι ότι µιλάτε για εισαγόµενη ακρίβεια εσείς
στη Νέα Δηµοκρατία. Εγώ να αποδεχτώ ότι η ακρίβεια είναι ει-
σαγόµενη, αλλά γιατί δεν βλέπουµε ποιο είναι το αίτιο; Τι φταίει
για την εισαγόµενη ακρίβεια που είναι εισαγόµενη; Να σας πω
εγώ.

Επικαλείστε συνεχώς την ακριβή ενέργεια -έχετε δίκιο-, η
οποία προστίθεται στο κόστος παραγωγής των προϊόντων είτε
γεωργικών είτε κτηνοτροφικών ή οποιουδήποτε άλλου προϊόν-
τος. Έχετε δίκιο. Είναι ακριβό το φυσικό αέριο, είναι ακριβό το
πετρέλαιο, είναι ακριβή η ενέργεια. 

Ωραία, αφού είναι ακριβά τα προϊόντα και πεινούν οι Έλληνες,
γιατί πρέπει να παίρνω φυσικό αέριο by pass από τη Βουλγαρία,
ενώ είναι της Ρωσίας και να πληρώνω 450 εκατοµµύρια πρόστιµο
στη Βουλγαρία δασµούς; Το πρώτο είναι αυτό.

Δεύτερον, γιατί δεν πάτε απευθείας από τη Ρωσία να πάρετε
φθηνό φυσικό αέριο και παίρνετε αµερικανικό LNG που είναι
300% και 400% ακριβότερο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιβάλατε κυρώσεις θα µου πείτε; Ο διεθνής παράγοντας,

κύριε Υπουργέ; Να σας απαντήσω. Το λαθρεµπόριο που γίνεται
στον λακωνικό κόλπο και αλλαχού δεν το ξέρετε εσείς; 

Επιτρέπετε στους λαθρέµπορους πετρελαίου ή στους επιχει-
ρηµατίες Έλληνες εφοπλιστές, όπως ο κ. Αλαφούζος -συµπαθής
κατά τα άλλα- ή ο κ. Αγγελικούσης και όλοι αυτοί που κάνουν, εν
πάση περιπτώσει, εµπόριο πετρελαιοειδών, να κάνουν λαθρεµ-
πόριο, να πληρώνουµε, για παράδειγµα, εµείς την ενέργεια, αλλά
αυτοί στο απυρόβλητο.

Ή θα επιβάλλετε κυρώσεις σε όλους και στους εφοπλιστές
κολλητούς σας ή θα πάρετε φυσικό αέριο και πετρέλαιο φθηνό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας έχουµε και µια άλλη λύση, την οποία ενθυµείται και ο κ.

Ρουσόπουλος εδώ µέσα και την οποία λέω από το 2007-2008-
2009: Αυτό που επιχείρησε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής ο Β’ και
µε τη Ρωσία να κάνει, αλλά και επιχείρησε ο ίδιος µε επιστασία
να υλοποιήσει. Εξορύξεις φυσικού αερίου εδώ στην Ελλάδα και
πετρελαίου! Κάντε το! Τολµήστε το! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν το κάνετε. Γιατί; Ακυρώνοντας και τον ίδιο τον Κώστα Κα-

ραµανλή. Γιατί; Αλλά είπαµε, προτιµάµε να πάµε στον κ. Σηµίτη,
παρά να τιµήσουµε την παράταξη στη Νέα Δηµοκρατία. Εσείς.
Θα τα πούµε σε λίγο. 

Άρα να πω στον κ. Σκρέκα ότι µπορεί να ντύθηκε σήµερα κα-
θολικός ιερέας, αλλά ούτε το αλάθητο έχει ούτε το triregnum, τί-
ποτε από όλα αυτά. Ήρθε, είπε τη µισή αλήθεια κι έφυγε. Εµείς
του απαντάµε µόνο µε έναν τρόπο. Όταν πεινάσεις εσύ, καταλα-
βαίνεις την πείνα του άλλου. Μπορείς να µιλάς επί ώρες για
πείνα. Αν δεν έχεις πεινάσει ο ίδιος, δεν έχεις δικαίωµα δια να
οµιλείς. Δεν το λέω εγώ αυτό, το λέει ο θυµόσοφος ελληνικός
λαός. Ψάξτε το λίγο παραπάνω.

Πάµε για το νοµοσχέδιο τώρα να πω δυο κουβέντες. 
Στο άρθρο 17 –µου το επεσήµαναν το πρωί- ουσιαστικά επα-

ναενεργοποιείτε τη ρήτρα αναπροσαρµογής. Να µάθει ο ελληνι-
κός λαός ότι από 1ης Ιανουαρίου το ρεύµα πλέον θα το πληρώνει
πανάκριβα. Ακούστε τι σηµαίνει επένδυση στην Ελλάδα. 

Ο επενδυτής, ο πάροχος ενέργειας, που έχει ανοίξει ένα γρα-
φειάκι µε εκατό τηλεφωνήτριες, που παίρνουν τηλέφωνο και
λένε: «Ελάτε σε εµάς που είµαστε καλύτεροι», χωρίς υποδοµές
-διότι οι ιδιώτες πάροχοι ενέργειας δεν έχουν ούτε δίκτυα δικά
τους ούτε δική της ενέργεια, την παίρνουν από κάπου, ψάξτε
λίγο από πού, από τη µήτρα, από τη ΔΕΗ- λέει ο επενδυτής
αυτός: «Επένδυσα, αλλά θέλω κέρδος. Αλλά αν έχω χασούρα,
θα την πληρώσει ο πολίτης». Αυτό σηµαίνει ρήτρα αναπροσαρ-
µογής. Διότι συνέδεσε ο ΣΥΡΙΖΑ το Χρηµατιστήριο Ενέργειας και
συναίνεσε η Νέα Δηµοκρατία. Διότι το Χρηµατιστήριο Ενέργειας
επί ΣΥΡΙΖΑ έγινε. 

Μας βλέπουν παιδιά από πάνω, µικρά παιδιά. Πρέπει να µά-

θουν ότι το ακριβό ρεύµα που πληρώνουν έχει ονοµατεπώνυµο:
ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία. Αυτή είναι η αλήθεια και πείτε
ό,τι θέλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ζητώ από τον Υπουργό –έφυγε- ή από τον συναρµόδιο να δο-

θούν στη δηµοσιότητα όλα τα στοιχεία συναλλαγών µεταξύ µη-
τρικών και θυγατρικών εταιρειών στην Ελλάδα και τις
πολυεθνικές, ώστε να έχει µια άµεση εικόνα η ΑΑΔΕ και να πα-
ταχθεί η φοροδιαφυγή. Μια απλή κίνηση είναι. Δεν την κάνετε
όµως. Γιατί δεν την κάνετε; Διότι δυστυχώς πολλοί από εσάς, µε-
ρικοί από εσάς, έχετε σχέση µε πολυεθνικές εταιρείες, είτε είστε
φίλοι αυτών είτε µπορεί να έχετε και σχέση µετοχική, λέω.

Πάµε τώρα στο προκείµενο. Έχετε κάνει την Ελλάδα Μπανα-
νία όλοι και απευθύνοµαι στα νεαρά παιδιά. Πού το είδατε, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης, να επιτρέπετε να δίνει
εντολή η Κυβέρνηση το άγηµα έξω των Ευζώνων µας να µην γί-
νεται σωστά και να µην αλλάζει η βάρδια γιατί γίνεται µια συγ-
κέντρωση απ’ έξω; Πού το έχουµε δει; Σε ποια σοβαρή χώρα; Για
πείτε µου. Η αλλαγή φρουράς των Ευζώνων να µην γίνεται γιατί
κάποιοι κάνουν συγκέντρωση. Δεν µε ενδιαφέρει ποιοι. Δίκαιο ή
άδικο δεν το εξετάζω. Πού το είδατε αυτό; Πείτε µου εσείς. 

Είναι µια εκδήλωση υψηλού συµβολισµού. Είναι η τιµή στους
νεκρούς Έλληνες που πολέµησαν για δηµοκρατία, ελευθερία και
ανεξάρτητη Ελλάδα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πού το είδατε; Εγώ δεν το έχω δει πουθενά σε σοβαρή κυβέρ-

νηση αυτό. Η Κυβέρνηση έδωσε εντολή να γίνει αυτό. 
Ζούµε σε µια εποχή που τη λαθροµετανάστευση την ονοµά-

σαµε παράτυπη, παράνοµη, προσφυγική κρίση για να κονοµάνε
οι ΜΚΟ, οι µη κυβερνητικές οργανώσεις και να πεινούν οι Έλλη-
νες. Κι εδώ είναι το χειρότερο απ’ όλα. Υπάρχει κάποιου είδους
µανία µε αυτήν την ιστορία και δεν ξέρω γιατί. Απαιτούµε από
την Κυβέρνηση να επιβεβαιώσει ή να διαψεύσει εάν θα φέρει από
τη Γάζα εκατό χιλιάδες Παλαιστίνιους, όπως αποκάλυψε η Ελλη-
νική Λύση πριν από δεκαπέντε µέρες εδώ, δεν το διέψευσε ο κ.
Βορίδης και τώρα το συζητάει ο Πρωθυπουργός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κάτι ακόµα θέλω να πω, απ’ ό,τι έχω µάθει, δεν ξέρω αν

ισχύει. Ο Πρωθυπουργός πήγε στη Γαλλία. Θεσµικά δεν έπρεπε
να πάει ο Πρωθυπουργός. Κλήθηκε από τον Μακρόν. Ποιος
έπρεπε να πάει; Η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, η οποία συµπτω-
µατικά ασθένησε. Κάνετε θεσµικά ατοπήµατα. Σας το λέω µε ευ-
γενικό και κοµψό τρόπο, θεσµικά ατοπήµατα, παίζετε µε τους
θεσµούς. Δεν θα σας επιτρέψουµε να συνεχίζετε να παίζετε µε
θεσµούς, νόµους και νοµιµότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ζούµε λοιπόν στην Ελλάδα, όπου γίνεται ένα δυστύχηµα, χά-

νονται πενήντα επτά ζωές, νέα παιδιά -φίλος µου χάθηκε εκεί, το
έχω πει και συγκινούµαι όταν το λέω, ο Γιώργος Κυριακίδης- και
δεν τιµωρείται κανείς. Έρχεται ένα κόµµα και καταθέτει πριν µε-
ρικούς µήνες µία εξεταστική επιτροπή, πριν παραγραφούν τα
αδικήµατα, πριν γίνουν οι διπλές εκλογές και εντάσσουµε τη µή-
νυση των θυµάτων µέσα για να µην παραγραφούν, αλλά δεν ψη-
φίζει κανένας, ούτε οι δήθεν πατριώτες -να µην πω καµµιά
κουβέντα - ούτε το ΚΚΕ, ούτε το ΠΑΣΟΚ, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, κανείς.
Παραγράφεται το αδίκηµα, παιδιά µου, για να καταλάβετε τι
έγινε, και τώρα ξαφνικά το ΠΑΣΟΚ σκέφτεται να καταθέσει εξε-
ταστική, καταθέτει και το ΚΚΕ. Έχουν παραγραφεί τα αδικήµατα.
Και ρωτώ: Είναι λάθος εκούσιο ή ακούσιο αυτό; Δηλαδή την πρό-
ταση για να βάλουµε βραχιολάκια, για να βάλουµε χειροπέδες,
για να βάλουµε αυτούς στη φυλακή, όλους τους υπεύθυνους
ανεξαρτήτου κόµµατος και χρώµατος την κατέθεσε η Ελληνική
Λύση, αλλά δεν την στήριξε κανένας. 

Εγώ θα σας πω ένα πράγµα. Όποιος και να τη φέρει εµείς θα
την ελέγξουµε και αν συµφωνούµε, που φαντάζοµαι θα συµφω-
νούµε αρκεί να τιµωρούνται όλοι, θα την υπογράψουµε. Εµείς
δεν έχουµε ιδεοληψίες όποιος και να την καταθέσει θα την υπο-
γράψουµε. Γιατί πάνω απ’ όλα και πάνω απ’ όλους είναι η πα-
τρίδα, είναι η Ελλάδα, είναι αλήθεια, η δικαιοσύνη και η
πραγµατικότητα. Αυτή είναι η διαφορά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Ζούµε στη χώρα της Νέας Δηµοκρατίας που προχθές εδώ,
κάτω επιτέθηκαν σε ενέδρα, λέει, στην Οµάδα «ΔΙΑΣ», τους έκα-
ναν µαύρους στο ξύλο. Έτρεχαν να φύγουν οι αστυνοµικοί και
κανείς δεν αντέδρασε. Συµβάντα παρακµιακά είναι αυτά, παθο-
γένειες που πρέπει να λυθούν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ζούµε στη χώρα που Έλληνας Ευρωβουλευτής καταθέτει µαζί
µε άλλους Ευρωβουλευτές, ο κ. Φράγκος, ο δικός µας, να µην
πληρώνει η Ευρωπαϊκή Ένωση τα χιτζάµπ των µουσουλµάνων.
Τις µαντίλες που φοράνε οι γυναίκες τις πριµοδοτεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση, δίνει λεφτά. Λέµε: «Όχι, τέλος αυτό. Τα λεφτά αυτά να
πάνε στους Ευρωπαίους πολίτες όλους». Κανείς Έλληνας Ευρω-
βουλευτής δεν συνυπέγραψε την πρόταση αυτή της Ελληνικής
Λύσης να µην πριµοδοτούνται τα χιτζάµπ και οι µουσουλµάνοι
ξεχωριστά από τους υπόλοιπους Ευρωπαίους πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ζούµε στη χώρα που βγαίνει ο ηθοποιός που ποιεί ήθος -η

λέξη ηθοποιός δεν είναι απλή λέξη, ποιεί ήθος- η κ. Μπαζάκα,
όπως τη λένε, και αρχίζει ένα κρεσέντο εναντίον αυτών που µας
ενώνουν. Μιλάει για θρησκοληψία, για ρατσισµό για φασισµό.
«Είναι τροµακτικό αυτό που συµβαίνει». Βάζει στο στόχαστρο τη
σχολική πρωινή προσευχή. Την ενοχλεί η πρωινή προσευχή, την
ενοχλούν τα θρησκευτικά και πρέπει, λέει, όλα αυτά να τα κα-
ταργήσουµε. Και ρωτώ, αν ηθοποιός σηµαίνει φως και σηµαίνει
ποιώ ήθος, αυτό είναι η απόδειξη της ανηθικότητας, δυστυχώς.
Το λέω έτσι απλά, για να καταλάβετε σε ποια εποχή ζούµε και
πού ζούµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Δεν είναι ανήθικη η κ. Μπαζάκα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Είναι µη ηθικό. Είσαι πρόεδρος των ηθοποιών. Αφού
ηθοποιός σηµαίνει φως, αφού ηθοποιός σηµαίνει ποιώ ήθος να
της πείτε λοιπόν να µην υβρίζει µόνο και επιλεκτικά την Ορθοδο-
ξία. Απλά είναι τα πράγµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Δηµοκρατία έχουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εγώ στη Γερµανία που πήγαινα σχολείο, αγαπητέ µου
φίλε, στα πρώτα στάδια όχι πολλά, φορούσαµε και ποδίτσα, φο-
ρούσαµε και το κοστουµάκι µας µε τη γραβατούλα µας. Είχαµε
αµφίεση. Και το κυριότερο; Είχαµε και την έπαρση της γερµανι-
κής σηµαίας. Αυτό ενοχλεί. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Απαγορεύεται να πει τη γνώµη της;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Σας ενοχλεί η έπαρση της ελληνικής σηµαίας; Σας ενο-
χλεί να λέµε δόξα τω Θεώ; Εµείς θα λέµε και δόξα τω Θεώ και
όταν γίνουµε κυβέρνηση υποχρεωτική η προσευχή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Δεν είπαµε αυτό. Για την Μπαζάκα λέµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν έχετε τον Θεό σας εδώ µέσα. Δεν πιστεύετε σε τί-
ποτα; Δεν καταλαβαίνω. Θα σας το πω ωµά. Δεν καταλαβαίνω
ένα πράγµα, γιατί επιµένετε σε κάτι που δεν έχει σχέση µε την
Ελλάδα; Γιατί επιµένετε σε κάτι που δεν εµφορείται από ελληνο-
πρέπεια;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Πιστεύετε ότι Έλληνας είναι µόνο
αυτός που πιστεύει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Έλληνας είναι αυτός που σέβεται τα πιστεύω των
άλλων. Δεν σέβεστε το πιστεύω το δικό µας. Είµαστε η πλειοψη-
φία. Αυτή είναι η διαφορά µας. Δεν σέβεστε ούτε την πλειοψη-
φία. Θέλετε οι µειοψηφίες να επιβληθούν στις πλειοψηφίες. Δεν
θα το κάνετε, δεν θα το επιτρέψουµε. Κάνετε λάθος. Η δηµοκρα-
τία αυτά λέει. Αν δεν ξέρετε από δηµοκρατία, να µάθετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα υπόλοιπα. Ποια είναι η Ελλάδα της Νέας Δηµοκρα-

τίας, η Ελλάδα της κυβέρνησης των φιλελευθέρων; Ρεκόρ στο
δηµόσιο χρέος, καλπάζει, φτάνει τα 440 δισεκατοµµύρια. Δεν
σταµατιέται. Ξύσαµε και τον πάτο και δεν υπάρχει τίποτα από
κάτω για να δώσουµε στον ελληνικό λαό, ο οποίος πεινάει. Οι
τιµές των τροφίµων είναι στα ύψη. 

Και θα πω και κάτι άλλο. Άντε εσείς που έχετε πρόβληµα µε
τα θρησκευτικά, µε την έπαρση σηµαίας κ.λπ., το αντιλαµβάνο-
µαι. Το πρόβληµα είναι ότι τα κόµµατά σας δεν µιλούν ούτε για
τα ελληνοτούρκικα, ούτε για τα εθνικά θέµατα, ούτε για τα ζητή-
µατα που απασχολούν την ελληνική κοινωνία. Αυτό είναι το πρό-
βληµα. Ασχοληθείτε µε αυτά τουλάχιστον. Οι τιµές καυσίµων
είναι στα ύψη. Χαράτσια σε συναλλαγές των τραπεζών. Κόστος
ρεύµατος στα ύψη. Πού να πάνε; Πουλήθηκαν όλες οι τράπεζες. 

Ακούστε τι έγκληµα έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Ειλικρινά δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί το κάνει. Στηρίξαµε τις τράπεζες µε
χρήµατα των Ελλήνων µε δισεκατοµµύρια ευρώ. Δώσαµε 70 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στους τραπεζίτες, τα πήραµε από τους πο-
λίτες και τα δώσαµε στους τραπεζίτες, για να στηριχτούν οι
τράπεζες να µη χαθούν οι καταθέσεις µε λεφτά των Ελλήνων και
τώρα έρχεστε και ιδιωτικοποιείτε τις τράπεζες για ένα κοµµάτι
ψωµί. Πείτε µου, αυτό λέγεται ή λάθος ή κοµπίνα και σκάνδαλο
υπέρ των τραπεζιτών. Διαλέξτε ένα από τα δύο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µαθαίνω ότι ήδη ξεκινάει η καταιγίδα πλειστηριασµών στα

ξενοδοχεία. Ήδη αρχίζουν και ξεπουλιούνται ελληνικά ξενοδο-
χεία. Το 2020 ξεκίνησε η ιστορία και συνεχίζεται και τώρα. 

Και βέβαια θα σας πω και κάτι άλλο. Δεν θα πω για το ηλε-
κτρικό. Θα σας πω κάτι πολύ απλό. Επειδή µιλάµε για εξαπάτηση
εκλογέων, απευθύνοµαι στη Νέα Δηµοκρατία τώρα, µιλάτε εσείς
για εξαπάτηση εκλογέων; Μιλάει η Νέα Δηµοκρατία για εξαπά-
τηση εκλογέων όταν για τις Πρέσπες λέγατε θα βάλετε βέτο και
δεν βάλατε ποτέ; Εσείς εξαπατήσατε και υφαρπάξατε την ψήφο
του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μιλάτε για εξαπάτηση εκλογέων; Να σας πω τώρα. Είχατε πει

στο προεκλογικό σας πρόγραµµα ότι θα επιβάλετε στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, βγάζουν δεν βγάζουν λεφτά, ειδικό
φόρο, ξανά φόρο, ξανά φόρο; Το είπατε αυτό; Δεν το είπατε! Εί-
πατε ποτέ στους ελεύθερους επαγγελµατίες ότι είτε βγάζουν
είτε δεν βγάζουν λεφτά θα πληρώνουν φόρο γιατί έτσι γουστάρει
η Νέα Δηµοκρατία; Ούτε αυτό το είπατε! Ε, λοιπόν, η Νέα Δηµο-
κρατία εξαπάτησε τους ψηφοφόρους της Ελλάδας, υφάρπαξε
την ψήφο των Ελλήνων πολιτών, λέγοντας συνεχώς ψέµατα.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να µου πει η Νέα Δηµοκρατία σε ποιο άρθρο του Συντάγµατος

µιλάει για οριζόντια φορολόγηση. Να µου πει το άρθρο. Ποιο
άρθρο του Συντάγµατος οµιλεί για πλαστικό χρήµα, για κατάρ-
γηση µετρητών, για ψηφιακό χρήµα; Ποιο είναι το άρθρο του
Συντάγµατος; Έχετε κάνει κουρέλι το Σύνταγµα. Το έχετε ρηµά-
ξει, το έχετε ισοπεδώσει.

Θα µπορούσα να µιλάω ώρες ατελείωτες, αλλά επειδή πιέζει
ο χρόνος, θα σας πω τι κάνουν τα σοβαρά κράτη. Θα απευθυνθώ
σε έναν σοβαρό Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, υπάρχουν και
άλλοι, τον κ. Ρουσόπουλο. Πριν από δύο µήνες η κορυφαία εται-
ρεία σοκολατοποιΐας της Ελβετίας, αυτή µε το τριγωνικό σχήµα
που πωλείται στα περίπτερα, είχε σήµα επάνω τις Άλπεις. Η µη-
τρική εταιρεία µετέφερε την εταιρεία από την Ελβετία και την
πήγε κάπου αλλού. Το ελβετικό κράτος απαίτησε να βγει από την
ετικέτα το βουνό των Άλπεων γιατί δεν παράγεται στην Ελβετία
το προϊόν και πρέπει να βγει η σήµανση αυτή. 

Τι συµβαίνει στην Ελλάδα; Ο καθένας βάζει γιαούρτι ό,τι θέλει.
Βγήκε ο µακεδονικός χαλβάς, ο ψευτοµακεδονικός, βγήκε το
ψευτοµακεδονικό κρασί και είναι επιτυχία του ΣΥΡΙΖΑ και της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό είναι το κράτος που δεν κάνει παρεµ-
βάσεις στα αυτονόητα ζητήµατα των εµπορικών σηµάτων. Απλά
πράγµατα είναι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά ξέχασα, όχι, έχει ενδιαφέροντα είναι η Νέα Δηµοκρατία.

Βέβαια, τα ενδιαφέροντα της Νέας Δηµοκρατίας είναι να πληρώ-
νει η Ελλάδα χρήµατα και το Ινστιτούτο Επιµόρφωσης Εθνικού
Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης να κάνουν σεµινάρια πληρωµένα –
ακούστε, πεινάει ο ελληνικός λαός, δεν έχουν να πάρουν γάλα
και λάδι, πεινάνε οι Έλληνες και δίνετε εκατοµµύρια ευρώ για
σεµινάρια- για τους ΛΟΑΤΚΙ στους δηµόσιους υπαλλήλους. Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. Εκατοµµύρια ευρώ για να µάθουν οι
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δηµόσιοι υπάλληλοι τι σηµαίνει ΛΟΑΤΚΙ, ιδιαιτερότητα, τι σηµαί-
νει να έχω άλλη ταυτότητα. Είστε σοβαροί; Πεινάνε οι Έλληνες
και ασχολείστε µε αυτό το θέµα µε χρήµατα;

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βλέπω µια δυσφορία στο πρόσωπο των νεοδηµοκρατών. Ξέ-
ρετε γιατί; Είστε σε πλήρη αναντιστοιχία µε τις αρχές της παρά-
ταξης. Τις αρχές του Κωνσταντίνου Καραµανλή και του πρώτου
και του δεύτερου. Είστε σε λάθος διαδροµή. Είναι σε λάθος δια-
δροµή η παράταξή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, σε δύο λεπτά κλείνω.

Εκ των πραγµάτων, θα πω κάτι απλό. Σε έξι µήνες από τώρα,
όχι παραπάνω, γίνονται Ευρωεκλογές και δεν ξέρει κανείς εδώ
µέσα ποιος είναι εκλογικός νόµος. Πείτε µου, σε ποια ευρωπαϊκή
χώρα γίνεται αυτό; Πώς θα πάµε να ψηφίσουµε; Τον «µαγει-
ρεύει» το «µαγαζί». Το Μαξίµου µαγειρεύει τον εκλογικό νόµο
κατά πώς βολεύει. Έχει βάλει το «σεφ» -τους διευθυντές και τον
κ. Μητσοτάκη, τον ιδιοκτήτη- να δει ποιος νόµος βολεύει στη Νέα
Δηµοκρατία. Αυτό είναι Δηµοκρατία; Να «µαγειρεύετε» συνεχώς
εκλογικούς νόµους, κατά πώς βολεύει στο κόµµα σας; Αυτό είναι
φαλκίδευση της Νέας Δηµοκρατίας της ίδιας της δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν ξέρουµε πώς θα πάµε στις εκλογές. Είναι δυνατόν να µου

λέτε για επτά περιφέρειες; Ποιος σας είπε για επτά περιφέρειες;
Δηλαδή, στην Κρήτη θα βγει ένας Βουλευτής από ένα κόµµα και
θα εκπροσωπεί όλους τους άλλους; Δεν γίνονται αυτά. Τι πάτε
να κάνετε; Οι οµογενείς πώς θα ψηφίσουν; Για πείτε µου, σε ποια
κάλπη θα ψηφίσουν οι οµογενείς; Σε ποια περιφέρεια; Είστε µε
τα καλά σας; 

Γι’ αυτό λέω ότι κάνετε νόµους στο πόδι, τους παίρνετε πίσω,
τους ξαναφέρνετε. «Μαγειρέψτε» σωστά. «Μαγειρεύετε» που
«µαγειρεύετε» τα πάντα, «µαγειρέψτε» σωστά. 

Πάµε και στο τελευταίο, στο ακροτελεύτιο. Μιλάµε για µία
πραγµατική κατάντια. Επί τέσσερις ηµέρες συζητάµε την πασο-
κοποίηση της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε καταλάβει ότι είστε
ΠΑΣΟΚ; Το έχετε καταλάβει, εσείς, εδώ µέσα; ΠΑΣΟΚ. Πήγατε
στον αρχιερέα της διαπλοκής, τον τιµήσατε, τον χειροκροτή-
σατε, τον άνθρωπο της «SIEMENS», που µετέφερε λεφτά ο
Τσουκάτος, του Μαντέλη, του Τσοχατζόπουλου. Όλους αυτούς
τους χειροκροτήσατε. 

Λοιπόν, εσείς που χειροκροτήσατε αυτούς, να σας υπενθυµίσω
κάτι. Ήσασταν εδώ όταν έγιναν τα Ίµια και έβγαιναν οι Βουλευτές
σας και έλεγαν προδότη τον Σηµίτη. Αυτόν χειροκροτήσατε, τον

προδότη, που εσείς λέγατε ότι είναι προδότης. Η πασοκοποίησή
σας έχει περάσει στο DNA σας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό δεν λέγεται παράταξη. Αυτό λέγεται -θα το πω ευθέως-

ένα ευφυολόγηµα παρατάξεως. 
Για να µην πω για τα έργα και τις ηµέρες του κ. Σηµίτη. Τα θυ-

µάται ο κ. Καράογλου καλά. Τα κατήγγειλε τότε. Χαµογελάει ο
άνθρωπος, έχει δίκιο, ξέρει, τα κατήγγειλε. Τροχήλατες βαλίτσες
του Τσουκάτου στο κόµµα,  δισεκατοµµύρια ευρώ. Και να σας
πω τι έπαθε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής στο τέλος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,
υπάρχει ειδική ηµερήσια διάταξη για τις 12.00’ η ώρα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Το γνωρίζω. Τελειώνω εδώ.

Τέλος, swap Σηµίτη. Γιατί χρεοκόπησε η Ελλάδα, ξέρετε; Τους
δίνετε ανάσες για να επιβιώσουν. Διότι έκανε ο Σηµίτης µε την
«GOLDMAN SACHS» τα swaps στα κρυφά και έσκασαν την
εποχή του Καραµανλή. Έσκασαν την εποχή του Κωνσταντίνου
Καραµανλή του Β’. Κι έτσι οδηγηθήκαµε στον πανικό για τη χρε-
οκοπία. 

Ποιος έκανε τα swap; Ποιος; Σηµίτης – «GOLDMAN SACHS»!
Πού δούλευε ο κ. Κασσελάκης; Στην «GOLDMAN SACHS»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι έρχεται και λέει: «Δεν έχω σχέση µε αυτούς που κατασπα-

τάλησαν τα χρήµατα». Τι να πω τώρα; Αυτό δεν είναι δηµοκρατία.
Αυτό είναι παρωδία.

Ευτυχώς, υπάρχει η Ελληνική Λύση. Και σας λέω ένα πράγµα:
Όσο ζούµε, όσο αναπνέουµε -παρά το κυνηγητό- θα λέµε αλή-
θειες, θα προστατεύουµε τον Έλληνα, θα αγωνιζόµαστε για τα
παιδιά µας, για την πατρίδα, τους Έλληνες και όλους αυτούς που
πιστεύουν στην Ελλάδα. 

Ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 12ο Γυµνάσιο Αχαρνών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
τη συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
για να προχωρήσουµε στις αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών,
και θα επανέλθουµε αργότερα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αιτήσεις άρσης ασυλίας Βουλευτών: συζήτηση και λήψη από-
φασης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθρο
83 του Κανονισµού της Βουλής, για τις αιτήσεις άρσης ασυλίας
των Βουλευτών κυρίων Αθανασίου Χαλκιά, Χαραλάµπους Κατσι-
βαρδά, Γεωργίου Μανούσου, Αλεξάνδρου Ζερβέα, Ιωάννη Δη-
µητροκάλλη, Διονυσίου Βαλτογιάννη, Γεωργίου Ασπιώτη, Μιχαήλ
Γαυγιωτάκη, Ιωάννη Κόντη, Πέτρου Δηµητριάδη και Κωνσταντί-
νου Φλώρου.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκθεση της 2ας Νοεµβρίου του
2023, σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν
οµόφωνα την άρση της ασυλίας των κυρίων Αθανασίου Χαλκιά,
Χαραλάµπους Κατσιβαρδά, Γεωργίου Μανούσου, Αλεξάνδρου
Ζερβέα, Ιωάννη Δηµητροκάλλη, Διονυσίου Βαλτογιάννη, Γεωρ-
γίου Ασπιώτη, Μιχαήλ Γαυγιωτάκη, Ιωάννη Κόντη, Πέτρου Δηµη-
τριάδη και Κωνσταντίνου Φλώρου.

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει, µε ανάταση του χεριού
ή έγερση, επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής, κατά τη δια-
δικασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο δεύτερο. 

O λόγος δίνεται πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή ή
στους Βουλευτές τους οποίους αφορά η αίτηση και στους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή στους αναπληρωτές
τους.

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 7ης Μαρτίου 2018 για τη διαδικασία αυτή έχει
ενεργοποιηθεί το σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας. 

Σας υπενθυµίζω επίσης, ότι η ψήφος σας αφορά το αίτηµα του
εισαγγελέα, δηλαδή όσοι επιθυµούν ψηφίζουν υπέρ ή κατά της
άρσης ασυλίας. Για όποιον το επιθυµεί µπορεί να ψηφίσει παρών. 

Αφού, λοιπόν, ολοκληρωθεί η συζήτηση επί της περίπτωσης
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
σε ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, όπως σας προανέφερα. 

Η υπόθεση, επαναλαµβάνω, αφορά τους συναδέλφους κυρί-
ους Αθανάσιο Χαλκιά, Χαράλαµπο Κατσιβαρδά, Γεώργιο Μα-
νούσο, Αλέξανδρο Ζερβέα, Ιωάννη Δηµητροκάλλη, Διονύσιο
Βαλτογιάννη, Γεώργιο Ασπιώτη, Μιχαήλ Γαυγιωτάκη, Ιωάννη
Κόντη, Πέτρο Δηµητριάδη και Κωνσταντίνο Φλώρο. 

Επί της αιτήσεως, υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον λόγο
κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού; 

(Στο σηµείο αυτό όλοι οι Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας των Σπαρτιατών σηκώνουν το χέρι και ζητούν τον λόγο)

Βλέπω ότι οι αναφερόµενοι ζητούν τον λόγο. 
Θα µιλήσουν µε τη σειρά όπως είναι εγγεγραµµένοι.
Επίσης έχει ζητήσει τον λόγο, αλλά δεν τον βλέπω στην Αί-

θουσα, νωρίτερα και ο κ.Στίγκας. 
Ο κ. Στίγκας µπήκε µόλις στην Αίθουσα.
Νοµίζω ότι µε βάση την αρχή ο αναφερόµενος πρέπει να µι-

λήσει τελευταίος. Αν δεν έχετε αντίρρηση, να προηγηθεί ο κ.
Στίγκας και να µιλήσετε µετά εσείς, κύριοι συνάδελφοι.

Κύριε Στίγκα, παρακαλώ έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, µε αφορµή τη συζήτηση
για την άρση ασυλίας των Βουλευτών των Σπαρτιατών, δράττο-
µαι της ευκαιρίας να πω δυο λόγια για να ξεκαθαρίσουµε κάποια
πράγµατα. 

Πολλοί λένε ότι εγώ το ξεκίνησα όλο αυτό µε τις καταγγελίες
που έκανα, διότι πιθανόν να υπήρχε κάτι αξιόποινο, το οποίο και
βεβαίως αν υπάρχει θα το αξιολογήσει και θα το κρίνει η Εισαγ-
γελία του Αρείου Πάγου και η δικαιοσύνη. 

Δεν ξέρω βεβαίως εάν η κατάθεση των Βουλευτών -που κανέ-
νας δεν αρνήθηκε να καταθέσει- θα µπορούσε να γίνει µόνο µε
µία απλή κλήση, διότι δεν κατηγορούνται για τίποτα και η άρση
της ασυλίας γίνεται για λόγους εντυπωσιασµού, διότι πρέπει να
δείξουµε στο φιλοθεάµον κοινό και λίγο αίµα στην αρένα. Διότι

δεν εξηγείται αλλιώς που ο Τύπος, τα κανάλια και ειδικά τα επτά
πανελλαδικής εµβέλειας, έχουν αρχίσει µε εκτενή ρεπορτάζ να
διαµοιράζουν τα ιµάτια των Σπαρτιατών, λέγοντας µάλιστα µε σι-
γουριά και σαφήνεια ακόµα και πόσες έδρες θα πάρει το κάθε
κόµµα, στέλνοντας ριπές παραπληροφόρησης στον ελληνικό
λαό. 

Και είπα για τα επτά κανάλια που µόλις πρόσφατα -και δεν
είναι τυχαίο αυτό- τσέπωσαν 7 εκατοµµύρια ευρώ, γιατί –λέει-
είχαν απώλειες από τον πόλεµο της Ουκρανίας. 

Οι µικροµεσαίοι, που ετοιµάζεται η Νέα Δηµοκρατία να τους
θανατώσει, δεν είχαν απώλειες από τον πόλεµο; Προφανώς,
κατά τη Νέα Δηµοκρατία, όχι.

Βεβαίως, αυτά τα κανάλια -και πολλά άλλα- µαζί µε εφηµερί-
δες, τηλεµαρκετίστες και τηλεµπόρους σιτίζονται όλοι από τη
λίστα Πέτσα. Αυτό µάλλον, κατά εσάς, λέγεται δηµοκρατία.

Δεν είναι µόνο τα συστηµικά κανάλια και ο τύπος που ενεργούν
ως εργολάβοι της λάσπης αλλά και τα κόµµατα του λεγόµενου
δηµοκρατικού τόξου, που λυσσάνε συνεχώς, κάνοντας υποµνή-
µατα προς την Κυβέρνηση να µην λάβουµε τη χρηµατοδότηση,
όπως κάνει το γνωστό ΠΑΣΟΚ, που όχι µόνο χρωστάει 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ, αλλά άλλαξε τον ΑΦΜ και την ονοµασία ως κοι-
νοί απατεώνες. Είναι η ιδεολογία που ρήµαξε την Ελλάδα και
ζητάει και τα ρέστα από πάνω το κόµµα που έχει κάνει την εξα-
πάτηση επάγγελµα.

Δεν λέω, µήπως αν θέλετε να µας κόψουν τη χρηµατοδότηση,
για να τα πάρετε εσείς, γιατί διαχρονικά όσα και να έχετε πάρει,
τα έχετε φάει και δεν σας φτάνουν, λειτουργείτε ως λαγός της
Κυβέρνησης, µιας και είστε οι δύο διαφορετικές όψεις του ίδιου
νοµίσµατος; Δεν λησµονούµε ότι και τα δύο κόµµατα χρωστάτε
1 δισεκατοµµύριο ευρώ και ο ελληνικός λαός πεινάει. Ή αν σε
περίπτωση που δεν σας φτάσει η δική µας χρηµατοδότηση, που
διακαώς τη θέλετε, πετάχτηκε µέχρι τις Βρυξέλλες να πάρετε
καµµιά βαλίτσα από την κ. Καϊλή, που θα σας τα δώσει ευχαρί-
στως, γιατί έχει µπόλικα, ή πηγαίντε µε τη Νέα Δηµοκρατία µέχρι
τη Γερµανία, που είναι η αγαπηµένη σας «SIEMENS». Εκεί θα
βρείτε πολλά. Σίγουρα δεν θα σας αφήσουν έτσι.

Γιατί δεν µπορεί, σε καµµία περίπτωση, ποτέ, µα ποτέ των
ποτών οι ολετήρες του έθνους να είναι οι δικαστές των Σπαρτια-
τών και συνεχώς να επικαλούνται ότι εγώ, ο Βασίλης Στίγκας,
ήµουν και είναι αχυράνθρωπος και λειτουργώ για λογαριασµό
άλλου και ότι, λέει, εξαπατήσαµε το εκλογικό σώµα. Μα πώς εξα-
πατήσαµε το εκλογικό σώµα; Είπαµε ψέµατα σε κάτι; Από την
πρώτη στιγµή ο Ηλίας Κασιδιάρης βγήκε και µας στήριξε. Είπε
«θα στηρίξω τους Σπαρτιάτες», όπως θα µπορούσε να στηρίξει
ένα οποιοδήποτε άλλο κόµµα. Είναι κακό αυτό; Έγινε κάτι
κρυφά; Κοροϊδέψαµε κάποιον; Τι έγινε; Δεν το έχω καταλάβει
ακόµη. Ο καθένας που νοµίζει ότι θέλει να υποστηρίξει ένα
κόµµα, µπορεί να βγει και να το πει δηµόσια. Δηµοκρατία έχουµε.
Πού είναι το έγκληµα;

Τουλάχιστον, αυτό που γνωρίζω εγώ είναι ότι θέµα καθοδήγη-
σης δεν υπήρξε ποτέ σε εµένα. Στους τέσσερις µήνες που είµαι
εδώ µέσα ως κοινοβουλευτικός Αρχηγός έχω δείξει στοιχεία ότι
χειραγωγούµε, ότι εκτελώ εντολές κανενός; Το ποιος χειραγω-
γείται εδώ µέσα, µάλλον πολλοί από εσάς, αγαπητοί συνάδελφοι,
όχι όλοι -για να είµαι και δίκαιος-, κοιτάξτε τους εαυτούς σας και
κυρίως τους πολιτικούς Αρχηγούς σας. Εγώ δεν µοιάζω µε κα-
νέναν από τους περισσότερους πολιτικούς Αρχηγούς που πέρα-
σαν από εδώ και, κυρίως, αυτούς που είναι τώρα εδώ µέσα.

Πρώτα απ’ όλα, ως άνδρας και πολιτικός, ξέρω πολύ καλά να
τιµώ τα παντελόνια που φορώ και δεν θα ανεχόµουν ποτέ να
εκτελώ εντολές οποιουδήποτε. Αυτό για έναν πραγµατικό άντρα
είναι ντροπιαστικό και συνάµα εξευτελιστικό. Όπως δεν θα κο-
ρόιδευα και δεν θα εξαπατούσα ποτέ τον ελληνικό λαό, όπως
εξακολουθούν και το κάνουν σχεδόν όλοι µέχρι σήµερα. Εµείς
δεν εξαπατούµε κατ’ εξακολούθηση τον ελληνικό λαό µε απευ-
θείας αναθέσεις και απάτες εκατοµµυρίων ευρώ, πουλώντας
φύκια για µεταξωτές κορδέλες στον βωµό του τηλεµάρκετινγκ.

Δεν είναι εξαπάτηση, λέγοντας ότι θα καταργηθεί ο ΕΝΦΙΑ,
χωρίς να γίνει πράξη; Δεν είναι εξαπάτηση να λέει κάποιος «µε
έναν νόµο και ένα άρθρο θα σκίσω τα µνηµόνια»; Αυτό δεν είναι
εξαπάτηση; Δεν είναι οφθαλµοφανέστατη εξαπάτηση όταν σε
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δηµοψήφισµα το «όχι» γίνεται «ναι»; Δεν παραβιάζεται η βούληση
του ελληνικού λαού; Δεν είναι εξαπάτηση οι προεκλογικές εξαγ-
γελίες που δεν υλοποιούνται ποτέ, παγιδεύοντας εκατοµµύρια
πολίτες στο ψέµα και στην απάτη; Δεν σας θυµίζουν τίποτα όλα
αυτά;

Δεν είναι εξαπάτηση η προεκλογική δέσµευση του Πρωθυ-
πουργού που η αναδιάρθρωση του συστήµατος υγείας, που θα
ήταν η πρώτη προτεραιότητά του, ακόµη, µετά από πέντε χρόνια
σχεδόν, δεν έχει πράξει το αυτονόητο; Δεν είναι εξαπάτηση των
Ελλήνων η φοροεπιδροµή που ετοιµάζεται από τη Νέα Δηµοκρα-
τία στους µικροµεσαίους, επιχειρώντας να φτάσουν την εξόν-
τωσή τους µέχρι το τέλος; Γιατί δεν τα είπατε αυτά προεκλογικά,
ότι θα τους δώσετε τη χαριστική βολή µετά από τις εκλογές; Να
µια εξαπάτηση. Δεν το είπατε, γιατί θα παθαίνατε αυτό που
έπαθε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις απόψεις και τις αλήθειες Κατρούγκαλου.
Είδατε, που κατρακύλησαν τα ποσοστά τους.

Στον ΣΥΡΙΖΑ που επαίρεντο ότι ξαναπήραν νέα εντολή από τον
λαό και στις εκλογές του 2015, αλλά και στη Νέα Δηµοκρατία
που πήρε 41%, αφιερώνω τους παρακάτω στίχους του Κώστα
Βάρναλη: «Αλίµονο στον αυτόδουλο πολίτη που φτασµένος στα
έσχατα της απελπισίας, παραδίνεται για να σωθεί στο έλεος του
Θεού και στους νόµους των κλεφτών».

Εγώ, ποτέ, δεν θα υπακούσω σε ξένες εντολές να προδώσω
και να πάω ενάντια στα συµφέροντα της πατρίδας µου. Εγώ,
ποτέ, δεν θα πω «τη σηµαία την πήρε ο άνεµος». Ποτέ δεν θα πω
«ευχαριστώ» τους Αµερικάνους και να έχω υποστεί ήττα στα Ίµια
µε τρεις αξιωµατικούς νεκρούς. Αυτούς που τα είπαν αυτά εσείς,
σήµερα, τους τιµάτε. Είναι ντροπή για το έθνος µας.

Μαζί µε όλα αυτά έρχονται και ψεύτικες δηµοσκοπήσεις, µιας
περιθωριοποιηµένης Δεξιάς, ο αντικατοπτρισµός του κ. Μητσο-
τάκη, οι ψεύτικες δηµοσκοπήσεις για γέλια, που παρουσιάζουν
ακόµα και τον κ. Κουτσούµπα ότι είναι ο δηµοφιλέστερος, θα µας
πουν σιγά-σιγά ότι είναι και ο πιο όµορφος. Ή που παρουσιάζουν
το ΜέΡΑ25 του αποτυχηµένου Βαρουφάκη και βγαίνει στο 3,5%;
Αυτός που είπε για τα Ίµια ότι θα πάρει τηλέφωνο, εάν ξανασυµ-
βεί το ίδιο περιστατικό. 

Εάν νοµίζουν, όµως, ότι θα κάµψουν το ηθικό µου οι πληρω-
µένοι τηλεµακελάρηδες και µαζί µε αυτούς οι φυλλάδες, των πε-
νιχρών ηµερήσιων φύλλων, ακόµα και οι «πατριώτες», που
λυµαίνονται εδώ και χρόνια το πατριωτικό χώρο, αλλά έχουν
άποψη για όλα, κάνουν µεγάλο λάθος. 

Έµεινα όρθιος και θα εξακολουθώ να στέκοµαι όρθιος για την
Ελλάδα και τους Έλληνες. Θα κάνω τα πάντα και πέρα των δυ-
νάµεών µου να σταθώ άξιο τέκνο αυτής της µοναδικής χώρας,
που λέγεται Ελλάδα.

Το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι κατ’ εξοχήν ολετήρες και εκ-
µαυλιστές της χώρας και της κοινωνίας, οι κατ’ εξοχήν ψεύτες,
που έδειχναν την ψεύτικη εγκληµατική εικόνα που αντικατοπτρί-
ζεται παντού, η Νέα Δηµοκρατία που αντιπροσωπεύει την ξεφτι-
σµένη Δεξιά που µόνο κατ’ όνοµα είναι Δεξιά. Στον ιδιόµορφο
πολιτικό µας περίγυρο, περιστοιχιζόµαστε από απατεώνες, αδί-
στακτους καταχραστές του δηµοσίου χρήµατος, κυνικούς ωτα-
κουστές, νοµοθέτες που νοµοθετούν κατά το δοκούν και όχι
υπέρ των συµφερόντων του κοινωνικού συνόλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, να κλείσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Ανεπάγγελτους και άεργους που πλασάρονται από το κοµµα-
τικό σωλήνα ως πλέον ειδικοί και κατάλληλοι και µαζί µε όλα τα
παραπάνω, η αδίστακτη πατριδοκαπηλία, δηµαγωγική κενολογία,
αδίστακτη καπηλεία ιδεών, µίσος και αγοραίο υβρεολόγιο µε µει-
ωτικούς χαρακτηρισµούς για τους πολιτικούς τους αντιπάλους.
Η  κλασική εθνική Δεξιά, που είναι ποτισµένη µε τους αγώνες και
τις θυσίες του έθνους µας, πήγε περίπατο µπροστά στην ψεύτικη
θολοκουλτούρα της κεντροαριστερής παραµόρφωσης.

Η χώρα χρειάζεται µια κοινωνική, ειρηνική επανάσταση καθο-
λικά αποδεκτή από πολίτες φωτισµένους, αποφασισµένους και
παράλληλα ψυχοµένους, που η µόνη τους έννοια είναι να υπη-
ρετήσουν τον λαό και το έθνος µε ανιδιοτέλεια και αυταπάρνηση.
Να υπάρξει µια επανάσταση ήθους και αξιοπρέπειας, να σαρώ-

σει το υπάρχον σάπιο κατεστηµένο και να δηµιουργήσει εκ νέου
τη µεγάλη ιδέα του Ελληνισµού. Να εκτονώσει τη µεγάλη δυσα-
ρέσκεια της κοινωνίας και να γεννήσει ξανά ιδέες και ελπίδες µα-
κριά από προκαταλήψεις και προδοτικές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, η
συζήτηση είναι ειδική ηµερήσια διάταξη, µόνο επί του ζητήµατος
της άρσης ασυλίας. Παρακαλώ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κλείνω,
κύριε Πρόεδρε.

Το έθνος των Ελλήνων, ο εθνικισµός είναι µορφή ενέργειας
και η ύπαρξη του έθνους είναι ενέργεια, είναι ζωή. Εµείς, οι
Σπαρτιάτες, έχουµε µέσα στο αίµα µας και στο DNA µας την αρ-
χέγονη εντολή των προγόνων µας, που λέει: «Την πατρίδα µου
ουκ ελάττω παραδώσω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, τον

λόγο τώρα έχει ο κ. Αθανάσιος Χαλκιάς. Ενηµερώνω -εσείς απο-
φασίζετε- επειδή είναι µέχρι πέντε λεπτά, ότι µπορείτε να µιλάτε
και από τη θέση σας. Όµως, όπως επιλέξετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µέρα είναι µια ηµέρα που δεν περί-
µενα να ζήσω στο µικρό χρονικό διάστηµα που βρίσκοµαι στα
έδρανα της Βουλής. Τα όσα ισχυρίζεται η κυρία εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου στο διαβιβαστικό που σας διαµοιράστηκε δεν βα-
σίζονται σε αποδείξεις παρά αποτελούν εικασίες προς το πρό-
σωπό µου.

Θέλω, λοιπόν, να καταστήσω σαφές ότι ουδέποτε στη ζωή µου
καθοδηγήθηκα από κάποιον τρίτο. Πάντα έπραττα στη βάση των
δικών µου πεποιθήσεων και των βαθύτερων αξιών και αυτό θα
συνεχίσω να κάνω. Από την πρώτη στιγµή που βρέθηκα εδώ δεν
έχω δώσει το παραµικρό δικαίωµα. Θέλω να πιστεύω ότι η συµ-
περιφορά µου και οι πράξεις µου δεν έχουν προσβάλει κανέναν
σας, τόσο σε θεσµικό όσο και σε προσωπικό επίπεδο. Ως άνθρω-
πος, πιστεύω στη δηµοκρατία και στους θεσµούς της. Και όταν
ορκίστηκα ότι θα προασπίζοµαι αυτά τα κεκτηµένα, το έκανα µε
πλήρη συνείδηση.

Ως εκ τούτου, το να βρίσκοµαι σήµερα εδώ, βάσει των αναφο-
ρών ότι λαµβάνω οδηγίες από αλλού και ότι προσπαθώ να ανα-
τρέψω την Προεδρία του κυρίου Προέδρου των Σπαρτιατών, µε
θλίβει βαθύτατα, όπως µε λυπεί και το γεγονός να αµαυρώνεται
η φήµη µου και να διαταράσσεται η οικογενειακή µου ζωή, όταν
διάφοροι δηµοσιογράφοι, αλλά –δυστυχώς- και συνάδελφοι απο-
καλούν το κόµµα των Σπαρτιατών «ναζιστικό µόρφωµα». Μάλι-
στα, ο χαρακτηρισµός αυτός µας αποδόθηκε από την ηµέρα που
εκλεχθήκαµε, πριν ακόµη µας γνωρίσετε.

Για τον λόγο αυτόν και µόνον, για να λάµψει η αλήθεια, αφήνω
ελεύθερα στη δική σας κρίση την άρση ή µη της ασυλίας µου.
Βρίσκοµαι και θα βρίσκοµαι πάντα στην υπηρεσία της δηµοκρα-
τίας. Όπως λέει και ο σοφός λαός µας, «καθαρός ουρανός
αστραπές δεν φοβάται». Εάν επιθυµεί κάποιος συνάδελφός µου
να µου απευθύνει κάποιο ερώτηµα, είµαι στη διάθεσή σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 12ο Γυµνάσιο Αχαρνών (δεύ-
τερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ τον κ. Χαράλαµπο Κατσιβαρδά να λάβει τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς,
εγώ είµαι έµπλεος ευφροσύνων συναισθηµάτων που παρενέβη
η αξιότιµη εισαγγελία του Αρείου Πάγου και προτρέπω και εν-
θαρρύνω ουσιαστικά να ψηφίσετε την άρση της ασυλίας µου,
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όπως και εγώ συντάσσοµαι αναφανδόν και αµελλητί, ούτως ώστε
να λάµψει η αλήθεια και να διαχυθεί το άπλετο φως σε πάρα πολ-
λές σκοτεινές πτυχές, οι οποίες µας αποδίδονται στο ποινικό
σκέλος, το αδίκηµα του άρθρου 162 του Ποινικού Κώδικα, σχε-
τικά µε την εξαπάτηση των εκλογέων, αλλά και ειδικότερα, έχω
στοχοποιηθεί εγώ µε, νόµω και ουσία, αβάσιµα στοιχεία.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, επιθυµώ να αχθώ ενώπιον της δικαιοσύ-
νης, ενώπιον Θεού και ανθρώπων. Ως προς τους µύστες της δι-
καιοσύνης, υπάρχουν αξιόλογοι δικαστές εντός αυτής της
Αιθούσης και γνωρίζω πάρα πολύ καλά, ως µαχόµενος δικηγό-
ρος, ως σεµνός και ταπεινός υπηρέτης της Θέµιδος, την ιερό-
τητα της ακριβοδικαίας απονοµής δικαιοσύνης.

Και εν προκειµένω, το µυστήριο της δικαιοσύνης, κατ’ εµέ, ον-
τολογικώς είναι ισοδύναµο µε το µυστήριο της Θείας Ευχαρι-
στίας της ζώσης ορθοδόξου παραδόσεως.

Ως εκ τούτου, λοιπόν και ως δικηγόρος και ως µύστης του δι-
καίου, υπό τη θέαση της πραγµατικότητας, επιθυµώ αµελλητί και
άνευ ετέρου τινός την άρση της ασυλίας. Διότι το αδίκηµα το
οποίο µας αποδίδεται, ουσιαστικά, δεν προκύπτει επί των επίµα-
χων πραγµατικών περιστατικών.

Στον φάκελο αυτόν, όπως και σε έναν άλλον ογκωδέστατο φά-
κελο προπαρασκευάζοµαι πυρετωδώς για να παράσχω έγγρα-
φες εξηγήσεις ή ό,τι κρίνει η αξιότιµη κυρία εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου, προκειµένου να αποδοµήσω το κατηγορητήριο
και να εξαλείψω την παραµικρά υπόνοια για τη δική µου συµµε-
τοχή ως προς τη διάπραξη του αδικήµατος αυτού καθαυτού.

Την 8η Ιουνίου του 2023, προ των εθνικών εκλογών, ήµουν στον
Άρειο Πάγο µε ένα έγγραφο του Προέδρου των Σπαρτιατών, του
επικεφαλής των Σπαρτιατών, που, το πρώτον, απέκτησα πολιτική
ιδιότητα µε το κόµµα των Σπαρτιατών -το έχω εδώ, στον φάκελο,
θα κατατεθούν όλα εν ευθέτω χρόνω- στο οποίο συµµετείχα για
να δω, να διαπιστώσω αν το κόµµα των Σπαρτιατών θα εγκριθεί
προκειµένου να θέσει υποψηφιότητα εν όψει των εκλογών.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, η πρώτη ιδρυθείσα πολιτική σχέση ήτο
µε το κόµµα Σπαρτιάτες. Την 8η Ιουνίου, µετά το πέρας αυτού
και αφότου έλαβα γνώση ότι ο κ. Κασιδιάρης διά µέσου της δι-
κηγόρου του θα υποστηρίξει το κόµµα Σπαρτιάτες, είπα ότι είναι
καλοδεχούµενη η στήριξη. Άρα, εν τοιαύτη περιπτώσει, επειδή
βάλλοµαι διά του κατηγορητηρίου εξ όσων την έχω επισκοποι-
ήσει, θα τη λάβω πλήρως και θα την αποκρούσω από άκρου εις
άκρον ως νόµω και ουσία αβάσιµο προς το πρόσωπό µου. Ου-
δέποτε είχα οργανική σχέση ούτε µε τη Χρυσή Αυγή ούτε µε το
Κόµµα των Ελλήνων, καµµία απολύτως πολιτική σχέση, αµιγώς
νοµική. Εδώ είναι τα έγγραφα, τα στοιχεία και οι µαρτυρίες για
το ποια ήταν η αµιγώς επαγγελµατική σχέση µε τον Ηλία Κασι-
διάρη και τα έγγραφα από τα οποία αποδεικνύεται η νοµική εκ-
προσώπησή µου. Τα δικόγραφα τα οποία θα κατατεθούν είναι
εδώ.

Πέραν όλων αυτών, όµως, το αδίκηµα της εξαπάτησης των
εκλογέων ουσιαστικά είναι αβάσιµο, διότι, όπως προείπα, ο ελ-
ληνικός λαός γνώριζε πάρα πολύ καλά το γεγονός ότι ψηφίζει
ένα κόµµα µε τον Ηλία Κασιδιάρη. Η υπόσταση του αδικήµατος
αυτού προβλέπει τη νόθευση, τη µεταβολή του φρονήµατος των
εκλογέων, δηλαδή ότι εξαπατήθηκε και υπάρχει και αιτιώδης
σύνδεσµος εξαιτίας και συνεπεία της εξαπατήσεως. Δηλαδή, ήρ-
θαµε εµείς, οι Σπαρτιάτες, δήθεν χειραγωγούµενοι από τον Ηλία
Κασιδιάρη και συκοφαντήσαµε, διαδώσαµε ψευδείς ειδήσεις ή
εξαπατήσαµε µε παράσταση ψευδών ως αληθών στοιχείων ή µε
αθέµιτη απόκρυψη ή παρασιώπηση αληθινών γεγονότων, προ-
κειµένου να καταπείσουµε και να παραπλανήσουµε τους ψηφο-
φόρους, τους εκλογείς να ψηφίσουν ένα κόµµα στο οποίο δεν
γνώριζαν ότι υπήρχε υποστήριξη από τον Ηλία Κασιδιάρη.

Άρα, λοιπόν, το αδίκηµα αυτό στενά νοµικά, µε βάση το ποινικό
δίκαιο, διότι η πλειονοψηφία των αξιοτίµων κυρίων συναδέλφων
είναι έγκριτοι νοµικοί, δεν ευσταθεί ως προς την αντικειµενική
του υπόσταση του εκ του αποτελέσµατος αυτό αδίκηµα, διότι και
ως προς την υποκειµενική του απαιτεί υπερεκχειλίζοντα δόλον,
δηλαδή επί σκοπώ συµπράξαµε κατά συναυτουργία να εξαπατή-
σουµε τους εκλογείς, κάτι το οποίο δεν προκύπτει για τον λόγο
τον οποίο είπα κατά τη δήλωση της 8ης Ιουνίου, που προκύπτει
εξ εγγράφων και συν τοις άλλοις, πέραν του γεγονότος αυτού,

έβριθαν τα µέσα κοινωνικής δικτυώσεως, όπως επίσης είχε δια-
νεµηθεί έντυπο υλικό, όπου ο κ. Ηλίας Κασιδιάρης υπεστήριζε
τους Σπαρτιάτες.

Άρα ήτο απολύτως συνειδητή η επιλογή του κόµµατος  των
Σπαρτιατών και αυτή ήτο η ετυµηγορία του ελληνικού λαού. Για
να είµαστε αποσαφηνισµένοι και ξεκάθαροι, η σχέση µου µε τον
κ. Κασιδιάρη, επειδή φέροµαι ως χειραγωγούµενος, νοµίζω ότι
καταρρίπτεται εκ των ενόντων. 

Όταν εξελέγην εγώ Βουλευτής, καµµία ηγετική θέση δεν είχα
στην Κοινοβουλευτική µου Οµάδα. Αν ασκούσα επιρροή και µε
εµπιστεύοντο οι συνάδελφοί µου και να προϋπήρχε σχέδιο να
επιβληθώ εγώ ως ηγέτης, ως ταγός, κατ’ αρχάς, θα είχα κάποια
δεσπόζουσα θέση στην Κοινοβουλευτική µου Οµάδα. Δεν ήµουν
ούτε διευθυντής, ούτε γενικός γραµµατέας της Κοινοβουλευτι-
κής µου Οµάδας. Δεν ανέλαβα καµµία επιτροπή πρώτης γραµ-
µής, νευραλγικής σηµασίας, όπως είναι η Επιτροπή Οικονοµικών,
Υγείας, Εξωτερικών ζητηµάτων. Είχα δύο επιτροπές µόνον εξί-
σου ισοδύναµης βαρύτητος, όχι όµως, της πρώτης γραµµής.
Αυτές ποιες ήταν και είναι; Οι Μορφωτικών Υποθέσεων και Επι-
τροπή Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Δεν είναι δυνατόν ένας δικη-
γόρος, ο οποίος γνωρίζει τους θεσµούς -ή θέλω να πιστεύω ότι
γνωρίζω τους θεσµούς- να βρίσκεται σε µια τέτοια θέση κοινο-
βουλευτικά και να µου προσάπτεται το στίγµα και η ανεδαφική
µοµφή ότι έχω δεσπόζουσα θέση και είµαι πλήρως χειραγωγού-
µενος από τον κ. Ηλία Κασιδιάρη. 

Πέραν, όµως, όλων αυτών, επίσης, τα ίδια τα γεγονότα βοούν
και καταλύουν, αποδοµούν τις ύβρεις και τις συκοφαντίες προς
το πρόσωπό µου, τη στιγµή την οποία από τούτο εδώ το Κοινο-
βούλιο την 6η Ιουλίου του 2023 παρουσία του αξιοτίµου κυρίου
Υπουργού, είχα πει ότι αυτά τα οποία πρεσβεύω διηνεκώς είναι
η επιτοµή του συνταγµατικού πατριωτισµού κατά τον Χάµπερ-
µας. Και τι σηµαίνει αυτό; Η ανάδειξη ουσιαστικά του λαού, της
λαϊκής κυριαρχίας. Αυτό είναι ο δηµοκρατικός συνταγµατικός
πατριωτισµός της λαϊκής κυριαρχίας, σε συστατικό στοιχείο της
συνταγµατικής νοµιµότητας και η αναγόρευση, αναγωγή της φι-
λοπατρίας σε δοµική σταθερά της συνταγµατικής νοµιµοφροσύ-
νης. 

Άρα, λοιπόν, αναφύεται το εξής ερώτηµα εκ των πεπραγµέ-
νων, τα πεπραγµένα των οµιλιών µου της 6ης Ιουλίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε και περατώνω την εισήγησή µου. 
Άρα, λοιπόν, εξ ουδενός στοιχείου και κατά ουδεµίας µαρτυ-

ρίας στοιχειοθετείται –πέραν, όπως είπαµε του ποινικού αδική-
µατος- η δική µου θέση ως χειραγωγούµενος εκ µέρους του Ηλία
Κασιδιάρη, τόσο ως προς την κοινοβουλευτική µου δράση όσο
ως και αυτά τα οποία πρεσβεύω και στεντορείως και δηµοσίως
τα οποία κατέθεσα. 

Συν τοις άλλοις, η πολιτική µου θέση -γιατί είπα και την επαγ-
γελµατική µου για τον κ. Κασιδιάρη και την κοινοβουλευτική µου
δράση- είναι γνωστό τοις πάσι -και προκύπτει εξ εγγράφων και
µαρτύρων, τα έχω όλα εδώ τα στοιχεία, θα κατατεθούν εν ευ-
θέτω χρόνω και διεξοδικά θα λάµψει η αλήθεια- ότι ήµουν στέ-
λεχος της Νέας Δηµοκρατίας, εκλεγµένος διαµερισµατικός
σύµβουλος στον Δήµο Αθηναίων µε τον Νικήτα Κακλαµάνη και
µετέπειτα εντάχθηκα στο Ριζοσπαστικό Εθνικό Συναγερµό του κ.
Βασίλη Καπερνάρου. Αυτή ήταν η πολιτική µου δράση. Δεν είχα
καµµία απολύτως σχέση, ούτε καν, µε το Κόµµα Έλληνες. 

Άρα, λοιπόν, τα θέτω όλα αυτά υπ’ όψιν σας να συνεκτιµηθούν,
ούτως ώστε να κατατεθούν και στην αξιότιµη κυρία εισαγγελέα,
να συνδράµουµε όλοι στην άρση της ασυλίας, για να λάµψει η
αλήθεια γενικότερα καθόσον αφορά και στο αδίκηµα το ποινικό,
αλλά και στη δράση µου, γιατί εγώ στοχοποιούµαι στο πλαίσιο
της δικογραφίας. 

Εν κατακλείδι, για να µην µακρηγορώ, θεωρώ ότι πρέπει να
γίνει άρση της ασυλίας, επιτέλους για να αποκατασταθεί η αλή-
θεια. Αυτό το οποίο έχω να πω, µου έρχεται στο µυαλό µου, ει-
ρήσθω εν παρόδω µια φράση του Αισχύνη, ο οποίος αναφέρει
«α� γ�ρ �διαι �χθραι πολλ� πάνυ τ�ν κοιν�ν �πανορθο�σι», που ση-
µαίνει αυτό ότι προσωπικές έριδες είναι η αφορµή, η θρυαλλίδα
για να αξιολογηθούν κάποια πράγµατα, να αποσκορακιστεί η ήρα
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από το στάρι µέσα στο πλαίσιο του δηµοσίου βίου. Ενστερνίζοµαι
τη φράση αυτή και εν κατακλείδι, καταλήγω µε τη φράση του µε-
γάλου Καζαντζάκη, ο οποίος αναφέρει: «Μη ρωτάς θα νικηθούµε
ή θα νικήσουµε, πολέµα». 

Έχω µάθει στη ζωή µου να πολεµώ, έχω µάθει στη ζωή µου να
κρίνοµαι και όχι να κρίνω, διότι δεν ανήκω στην δικτατορία των
ανευθύνων. Αναλαµβάνω όποια ευθύνη, έχω πλήρη συνείδηση
και επίγνωση των λεγοµένων και των πραττοµένων µου και θα
εξακολουθήσω να αγωνίζοµαι ενώπιον Θεού και ανθρώπου εν
όψει της επικείµενης άρσης της ασυλίας, προκειµένου να λάµψει
απολύτως η αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε, και
µε συγχωρείτε για την υπέρβαση του χρόνου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε. Κύριοι συνάδελφοι, πάντα υπάρχει µια ανοχή προς
τους αναφερόµενους, για να εκθέσουν τις απόψεις τους.

Θα παρακαλέσω όλους τους υπόλοιπους να επικεντρωθούν
στο ζήτηµα που θεωρώ ότι είναι η ουσία που τους αφορά, όπως
την αισθάνονται, βεβαίως, για να την ανακοινώσουν και να µη γί-
νεται έτσι γενικότερη ιδεολογική ή όποια άλλη ανάλυση, δεν
ξέρω, αν χρήζει κάποιας σηµασίας να γίνεται εδώ σήµερα. 

Παρακαλώ τώρα τον κ. Γεώργιο Μανούσο να λάβει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Εγώ δεν θα ήθελα να µπω στην ουσία

της υπόθεσης. Αυτό που θα ήθελα να πω, είναι ότι εξελέγην Βου-
λευτής µε ένα νόµιµο πολιτικό κόµµα, µε την ψήφο χιλιάδων Ελ-
λήνων πολιτών. Είµαι πολύ περήφανος για τους συναδέλφους
µας εδώ, που καθόµαστε τόσο καιρό ως νέοι στο Κοινοβούλιο. 

Νοµίζω ότι η παρουσία µας τόσο καιρό ήταν καθόλα ευπρε-
πής, δεν δηµιουργήσαµε το παραµικρό πρόβληµα και επειδή έχω
εµπιστοσύνη στους θεσµούς, που ορκίστηκα, άλλωστε, να υπη-
ρετώ στις 3 Ιουλίου του 2023, αιτούµαι και εγώ την άρση της
ασυλίας µου, για να δώσω τις απαραίτητες εξηγήσεις στην κυρία
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και να λάµψει η αλήθεια. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε.

Τώρα τον λόγο θα λάβει ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, το αίτηµα για άρση ασυλίας που σήµερα συ-

ζητείται ενώπιον σας, είναι πρωτοφανές και καταχρηστικό. Πρω-
τοφανές, γιατί αφορά σε ένα άρθρο του Ποινικού Κώδικα που
ουδέποτε είχε µέχρι σήµερα ενεργοποιηθεί σε επίπεδο κεντρικής
πολιτικής σκηνής, το άρθρο 162. Και καταχρηστικό, γιατί ασκεί-
ται συλλήβδην κατά όλων των Βουλευτών ενός κόµµατος, χωρίς
να διακρίνει, όπως απαιτεί το Ποινικό Δίκαιο, την εξέταση της
συµπεριφοράς του καθενός εξ ηµών, σχετικά µε τη φερόµενη
εξαπάτηση. Δηλαδή, το κατά πόσον οι πράξεις στοιχειοθετούν
δόλο τέλεσης, όπως απαιτείται στη νοµοτυπική µορφή του εγ-
κλήµατος. 

Ειδικότερα, λοιπόν, το αδίκηµα, πριν από την τροποποίησή του
τον Ιούνιο του 2019, ήταν έγκληµα σκοπού και µε τη νέα του
µορφή έχει καταστεί έγκληµα αποτελέσµατος. Πρέπει πλέον, δη-
λαδή, να αποδεικνύεται ότι εξαιτίας της εξαπάτησης, ο εκλογέας
δεν άσκησε το εκλογικό του δικαίωµα, ψήφισε άκυρα ή µετέβαλε
το εκλογικό του φρόνηµα σε κάποια από τις εκλογές. 

Η οριακή, λοιπόν, αυτή διάταξη νόµου από ποινικής απόψεως,
είναι πλέον αντικείµενο άρσεως από το Σώµα και πρέπει οι Βου-
λευτές να κρίνουν εάν και κατά πόσο θα µπορούσε να αποδειχθεί
στην πράξη η ενδιάθετη βούληση των ψηφοφόρων καθενός από
εµάς για τον τρόπο που ψήφισαν. Και µάλιστα, να αποδειχτεί το
αν πράγµατι ένας εκλογέας εξαπατήθηκε, ψηφίζοντας τον Ζερ-
βέα, µεταβάλλοντας το φρόνηµά του, θέλοντας δηλαδή, να ψη-
φίσει κάτι διαφορετικό από εκείνο που ψήφισε. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, σε πόσες αναγωγές πρέπει κάποιος
να προβεί, προκειµένου να καταφέρει να προσεγγίσει τη βού-
ληση του εκλογέα και πόσο δύσκολο, αν όχι ακατόρθωτο, είναι
αυτό να συµβεί, ειδικά, µάλιστα, επειδή δεν έχουµε να κάνουµε
µε έναν εκλογέα, αλλά µε αόριστο αριθµό, δηλαδή, τον αριθµό
των ψηφοφόρων που ο καθένας από εµάς έλαβε. Και επί αυτού

του αριθµού, θα πρέπει να καταφέρετε να αποδείξετε -επειδή η
καταδίκη προϋποθέτει πλήρη απόδειξη και όχι πιθανολόγηση- ότι
η κρίση σας αφορά στο σύνολο των ψηφοφόρων ή τουλάχιστον
στον µεγαλύτερο αριθµό τους, αφού, φυσικά, το έννοµο αγαθό
δεν χωρά εξατοµίκευση.

Ας ασχοληθούµε, όµως, µε τη νοµοτυπική µορφή του άρθρου
για το οποίο καλείστε να αποφασίσετε. Πώς µπορείτε εσείς ή ο
φυσικός δικαστής να γνωρίζει τι είχε στο µυαλό του ο µέσος ψη-
φοφόρος µου; Πώς µπορείτε να ξέρετε, αν κάποιος ψήφισε τον
Ζερβέα ως πατριώτη, ως φίλο, ως ιατρό, ως έναν άνθρωπο µε
έντονη κοινωνική δράση;

Ποιες είναι στην περίπτωσή µου οι ψευδείς ειδήσεις, που απαι-
τεί ο νόµος, στο πρόσωπό µου που εξαπάτησαν κατ’ αποτέλεσµα
τον ψηφοφόρο µου, ώστε να µεταβάλει το εκλογικό του φρόνηµα
ώστε να µε ψηφίσει; Ήταν ψευδής η είδηση που µετέβαλε τη
βούληση του εκλογέα προς όφελός µου ότι ένας τρίτος, εν προ-
κειµένω ο κ. Κασιδιάρης, έδωσε στήριξη στο κόµµα Σπαρτιάτες;
Ξέρει κάποιος τι θα ψήφιζε ο ίδιος εκλογέας, χωρίς την παρέµ-
βαση Κασιδιάρη, την οποία, µάλιστα, εγώ δεν µπορούσα ούτε να
υπηρετήσω ούτε να προκαλέσω; 

Όµως, ας µιλήσουµε για ψευδείς ειδήσεις και για εξαπάτηση
του εκλογικού σώµατος. Κάποτε κάποιος προεκλογικώς έλεγε:
«ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο» και µετεκλογικώς παρέµεινε
και στην ΕΟΚ και στο ΝΑΤΟ. Ο ίδιος, επίσης, φώναζε: «Έξω οι
βάσεις του θανάτου», αλλά, απ’ ότι είδαµε, µετεκλογικώς οι βά-
σεις του θανάτου παρέµειναν.

Εξαπάτηση είναι να λες ότι στα Ίµια πήρε τη σηµαία ο άνεµος
και ότι τρεις ηρωικοί αξιωµατικοί του Πολεµικού µας Ναυτικού
έπεσαν την ώρα του καθήκοντος εξαιτίας βέρτιγκο. Εξαπάτηση
του εκλογικού σώµατος είναι να υποστηρίζεις ότι µε την είσοδό
µας στο ευρώ έρχεται περίοδος οικονοµικής αναπτύξεως και
εννέα χρόνια µετά να υπογράφεται µνηµόνιο. Εξαπάτηση είναι
να λες προεκλογικώς ότι «λεφτά υπάρχουν» και µετεκλογικώς να
λες ότι «δυστυχώς επτωχεύσαµεν», σέρνοντας ένα ολόκληρο
έθνος στα µνηµόνια, στη φτώχεια και στην ανέχεια. Εξαπάτηση
του εκλογικού σώµατος είναι από την αναγγελία στο «Ζάππειο
ΙΙ» να καταλήγεις στην ψήφιση του δεύτερου µνηµονίου. Εξαπά-
τηση είναι να µετατρέπεις το περήφανο «όχι» του λαού στην
τρόικα, µέσω δηµοψηφίσµατος, σε ιταµό «ναι». Εξαπάτηση είναι
να λες ότι θα καταργήσεις τα µνηµόνια µε έναν νόµο και ένα
άρθρο, αλλά όταν έρχεται η ώρα της αλήθειας, να προσκυνάς
και να λες «ναι». Εξαπάτηση είναι να παριστάνεις τον πολέµιο της
προδοτικής Συµφωνίας των Πρεσπών, αλλά όταν γίνεσαι Πρω-
θυπουργός να την αποδέχεσαι και να µην την ακυρώνεις. Εξα-
πάτηση είναι προεκλογικώς να παριστάνεις τον προστάτη της
µεσαίας τάξεως και των ελεύθερων επαγγελµατιών και µετεκλο-
γικώς, όµως, να εξυφαίνεις σχέδια φορολογικής εξοντώσεώς
τους. 

Εδώ οφείλω να σηµειώσω ότι στη συζήτηση περί άρσεως έχει
εµπλακεί ως µη όφειλε και το θέµα του λεγόµενου εκλογοδι-
κείου. Με κάποιον ακατανόητο τρόπο επιχειρείτε να συσχετιστεί
η κίνηση της προκαταρκτικής εξετάσεως του άρθρου 162 του
Ποινικού Κώδικα µε την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου επί
των προσφυγών που έχουν ασκήσει κάποιοι εκλογείς, που προ-
φανώς δεν είναι δικοί µας ψηφοφόροι. Και δηµοσιολογούντες
δε, καθώς και κάποιοι δηµοσιογράφοι που ξέρουµε από πού σι-
τίζονται προσπαθούν να πείσουν ότι εφόσον δήθεν υπάρχουν
υπόνοιες για εξαπάτηση, αυτές οι υπόνοιες µπορούν να εργα-
λειοποιηθούν από το εκλογοδικείο για εντελώς διαφορετικές νο-
µικές αιτίες που περιέχονται σε αυτές τις προσφυγές. 

Προετοιµάζουν, λοιπόν, την κοινή γνώµη κατ’ αυτόν τον τρόπο
για την απώλεια των εδρών µας, δηλαδή για την πλέον κατάφωρη
παραβίαση της λαϊκής βουλήσεως. Σκοτεινοί κύκλοι απεργάζονται
σχέδια πολιτειακής ανωµαλίας. Κάποιοι ετοιµάζονται να δολοφο-
νήσουν τη δηµοκρατία στον τόπο γεννήσεώς της. Ας µη νοµίζουν
ότι θα µείνουµε απαθείς. Μπορεί να έχουν την ισχύ µε το µέρος
τους, αλλά εµείς έχουµε στο πλευρό µας την αλήθεια. Τους προ-
ειδοποιώ να µην ανοίξουν τον ασκό του Αιόλου. Οι αντιδράσεις θα
έχουν πανευρωπαϊκή, θα έχουν παγκόσµια διάσταση. Η χώρα µας
θα βρεθεί στην κατηγορία των ολοκληρωτικών καθεστώτων και θα
µετατραπεί σε παρία της διεθνούς κοινότητας. Και µην ξεχνάτε
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ότι πάντα υπάρχει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, όπου εκεί δεν φτάνει το µακρύ χέρι των ελληνόφωνων
ολιγαρχών ούτε των υπηρετών τους στα «µέσα µαζικής εξαπατή-
σεως». 

Βλέπετε ότι τα ερωτήµατα που εγείρονται είναι πολλά και πε-
ρίπλοκα. Είναι προφανές ότι οι απαντήσεις αυτές υπάρχουν, του-
λάχιστον, στον οµιλούντα και θα στοιχειοθετηθούν µε τρόπο
πειστικό, εφόσον η εν λόγω άρση καταλήξει στα ακροατήρια
µετά από πολύ καιρό.

Τέλος, θα οµιλήσω στο εκλογικό µου σώµα, για τους ψηφοφό-
ρους µου, οι οποίοι αποτελούν τους κριτές µου σε πολιτικό επί-
πεδο για το κατά πόσο τήρησα και τηρώ την εντολή που µε
εµπιστεύτηκαν για την προάσπιση των ιδεωδών της φυλής, της
ορθοδοξίας και της οικογένειας. Και αν, πράγµατι, διώκοµαι για
τις αξίες µου αυτές, πράγµατι µπορώ να τους διαβεβαιώσω ότι
η δίωξή µου, αν και δεν θα αποδώσει κάτι, άξιζε τον κόπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, οφείλω να υπενθυµίσω για µια ακόµα φορά ότι το
Σώµα δεν έχει δικαίωµα να εισέλθει στη βασιµότητα της αποδι-
δόµενης κατηγορίας. Απλά βλέπει αν πληρούνται ή όχι οι προ-
ϋποθέσεις που προβλέπει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της
Βουλής. Αυτό σε σχέση µε τη βασιµότητα των κατηγοριών και µε
την παράκληση που υπήρξε από πλευράς του Προεδρείου να
µην µπαίνουµε στην ουσία της υπόθεσης όσο µπορούµε. 

Παρακαλώ τον κ. Ιωάννη Δηµητροκάλλη να λάβει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα σας κουράσω. Εξάλλου έχω τοποθετηθεί και στην Επι-

τροπή Δεοντολογίας.
Από το διαβιβαστικό της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου προς

τη Βουλή όπου καλούµαι, όπως διάβασα, να δώσω εξηγήσεις και
εγώ και οι συνάδελφοί µου για την εξαπάτηση των εκλογέων, το
είπα και στην επιτροπή, το λέω και εδώ σε εσάς: Προσωπικά δεν
θεωρώ να έχει γίνει κάποια εξαπάτηση του εκλογικού σώµατος
και νοµίζω ότι και κανένας εδώ µέσα στην Ολοµέλεια δεν µπορεί
να θεωρήσει ότι έχει γίνει εξαπάτηση του εκλογικού σώµατος. 

Δεν θέλω να µπω στην ουσία της υπόθεσης. Εξάλλου δεν είναι
κάτι που εξετάζουµε εδώ σήµερα. Θέλω να πιστεύω, πάντως, ότι
η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου δεν έχει πολιτικά κίνητρα γι’
αυτό το κάλεσµα εξηγήσεων, γιατί από τα ΜΜΕ ακούµε διάφορα
όλες αυτές τις ηµέρες. 

Το είπα και στην επιτροπή, το λέω και εδώ στην Ολοµέλεια:
Για να µη θεωρηθεί από κανέναν, από εσάς εδώ µέσα ή από τον
κόσµο που µας παρακολουθεί, ότι έχω κάποιο ζήτηµα να µην εµ-
φανιστώ ενώπιον της κυρίας εισαγγελέως του Αρείου Πάγου ή
ότι έχω να κρύψω κάτι ή ότι φοβάµαι, το αφήνω στην κρίση σας.
Δεν έχω κανένα ζήτηµα να αρθεί η ασυλία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Διονύσιος Βαλτογιάννης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε εδώ, λοιπόν, σήµερα για την ψήφιση της άρσης ασυ-

λίας µας, να µας καλέσει η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου για
εξαπάτηση του εκλογικού σώµατος. Αν θέλετε να µιλήσουµε για
εξαπάτηση, ας µιλήσουµε. Πρέπει να ακούσει ο ελληνικός λαός
κάποιες αλήθειες, γιατί οφείλει να τις µάθει αφού αυτός µας
έστειλε εδώ. 

Εξαπάτηση ήταν όταν η Κυβέρνηση έλεγε στον ελληνικό λαό,
η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη,: «Πάρτε δάνεια και παίξτε χρηµατι-
στήριο» και µετά ήρθαν οι αυτοκτονίες και ήρθαν τώρα τα funds
να τους πάρουν τα σπίτια. Εξαπάτηση ήταν όταν ο Γιώργος Πα-
πανδρέου έλεγε «λεφτά υπάρχουν» και µας έβαζε στα µνηµόνια.
Εξαπάτηση ήταν οι εξαγγελίες µε το «Ζάππειο Ι», το «Ζάππειο ΙΙ»,
όπου µετά από αυτά µπήκαµε πιο βαθιά στα µνηµόνια. Εξαπά-
τηση ήταν το «σκίζω τα µνηµόνια», αλλά και το δηµοψήφισµα που
από «όχι» έγινε «ναι». Εξαπάτηση ήταν που πουλήσατε τη Μακε-
δονία µας. Εξαπάτηση ήταν που ο κ. Μητσοτάκης έλεγε ότι δεν
θα δεχθεί ποτέ τον Σκοπιανό Πρωθυπουργό, αλλά και ότι δεν θα
αναγνώριζε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Εξαπάτηση ήταν όταν ο

Υπουργός από αυτά τα έδρανα εδώ έλεγε ότι τα τρένα είναι τα
πιο ασφαλή µέσα µεταφοράς και τελικά θρηνήσαµε και θρη-
νούµε ακόµη ανθρώπινες ψυχές που δολοφονήθηκαν στα Τέµπη.
Εξαπάτηση ήταν και η «SIEMENS» µε τον Χριστοφοράκο και πα-
ραγράφηκαν  όλα αυτά τα εγκλήµατα. 

Θα βρεθεί κάποιος και θα µας πει ότι όλα αυτά που συµβαί-
νουν τώρα τα είπε ο Πρόεδρός σας και για αυτό σας καλεί η ει-
σαγγελία. Ας µας πει και ο Άρειος Πάγος τι έχει να πει σχετικά
µε την καταγγελία του κ. Τζανερίκου, ο οποίος έλεγε ότι ανώτατο
κυβερνητικό στέλεχος προσπάθησε να τον δωροδοκήσει προκει-
µένου να κόψει κάποια κόµµατα από τις εκλογές της 21ης Μαΐου
του 2023. Φυσικά, δε µπορεί να µας πει τίποτα. 

Τόσες ζωές χάθηκαν από φωτιές, από πληµµύρες και ο Άρειος
Πάγος δεν έκανε απολύτως τίποτα για να δικαστούν οι υπεύθυ-
νοι. Ο ελληνικός λαός αυτά τα µηνύµατα στέλνει σε εµάς. Λέει
ότι ο Άρειος Πάγος λειτουργεί σαν το καλύτερο γραφείο της
Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς, όλα αυτά να γίνονται γιατί κά-
ποια στιγµή η Κυβέρνηση θα θέλει να βρει τους εκατόν ογδόντα
Βουλευτές για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

Σήµερα θα ψηφίσουν κάποιοι εδώ µέσα για την άρση ασυλίας
τη δική µου, αυτοί που έχουν εκλεγεί µε τη στήριξη του Τουρκι-
κού Προξενείου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Γεώργιος Ασπιώτης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΣΠΙΩΤΗΣ: Δεν έχω να προσθέσω κάτι, κύριε Πρό-
εδρε. Με κάλυψε και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας. Ας κάνει ό,τι θέλει το Σώµα. Ας προχωρήσει στην άρση
ασυλίας, ας αποφασίσει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιθυµώ την άρση της ασυλίας

µου. Με γνωρίζετε οι πιο πολλοί για την πολιτική µου δράση. Αι-
σθάνοµαι ότι δεν πρέπει να απολογηθώ σε εσάς. Ζήτησα µόνο
ένα πράγµα, σεβασµό στο πρόσωπό µου και να µε ακούσετε.
Ό,τι είχα πει στις προγραµµατικές δηλώσεις αυτά ισχύουν και
αυτή τη στιγµή για εµένα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Ιωάννης Κόντης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, φυ-
σικά και η Βουλή δεν µπορεί να µπει στην ουσία της υπόθεσης,
εδώ δεν δικάζουµε την υπόθεση, οπότε και εγώ απλά θα πω για
τα Πρακτικά ότι εξελέγην, µε γνωρίζει σχεδόν όλη η βόρειος Ελ-
λάδα, κατέβηκα ως Κόντης και κατόρθωσα να εκλεγώ στο κόµµα
αυτό.

Σας ευχαριστώ, λοιπόν και αποδέχοµαι την άρση ασυλίας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Πέτρος Δηµητριάδης.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
θα ήθελα να πω το εξής: Είναι κάτι πρωτοφανές σήµερα αυτό
που ζούµε, διότι για πρώτη φορά στην Ελλάδα τα τελευταία χρό-
νια, στην πολιτική ιστορία της Ελλάδας, γίνεται προκαταρκτική
εξέταση για να δούµε αν κάποιο κόµµα εξαπάτησε τους εκλο-
γείς. Και γίνεται αυτό σε µία χώρα όπου έχουν ακουστεί διάφο-
ρες µεγαλοστοµίες τα τελευταία χρόνια, τις είπαν και οι
συνάδελφοί µου, «λεφτά υπάρχουν, θα σκίσουµε τα µνηµόνια,
θα καταργήσουµε τη Συµφωνία των Πρεσπών, θα ασκήσουµε
βέτο, δεν θα επιβάλουµε φόρους στους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες». Όλα αυτά, λοιπόν, προφανώς ήταν αλήθεια και τηρήθηκαν
και οι µόνοι κακοί είµαστε εµείς εδώ.

Θα ήθελα, βέβαια, να πω και το εξής: Το άρθρο αυτό, το 162,
του Ποινικού Κώδικα είναι τόσο προβληµατικό στη διατύπωσή
του και τόσο ασαφές και αόριστο, ώστε ακόµα και αυτοί που το
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θέσπισαν το 1951 είχαν παραδεχθεί πως είναι πρακτικά ανεφάρ-
µοστο. Διότι δεν µπορείς µε τίποτα να αποδείξεις τη µεταβολή
του εκλογικού φρονήµατος και δεν µπορείς µε τίποτα να αποδεί-
ξεις ότι κάποιος εξαπατήθηκε, διότι ακόµα και αν κάποιος έρθει
και σου πει «εσύ µε εξαπάτησες», µπορείς να του πεις «πώς το
ξέρω εγώ ότι µε εξέλεξες;», διότι η ψήφος είναι µυστική. Είναι,
λοιπόν, κάτι το οποίο πρακτικά δεν µπορεί να εφαρµοστεί, ένα
άρθρο άκρως προβληµατικό και άκρως αόριστο.

Επίσης, θα ήθελα να πω και τα εξής: Θα παρακαλούσα κάποι-
ους -τόσο µέσα µαζικής ενηµέρωσης όσο και κάποιους συναδέλ-
φους- να µην προδικάζουν αποτελέσµατα. Ήδη κάποιοι άρχισαν
να µοιράζουν τις έδρες, κάνουν και διανοµή.

Να µην προδικάζετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
διότι έτσι προδικάζατε και προεκλογικά, βγαίνατε και λέγατε ότι
εµείς οι Σπαρτιάτες θα µπούµε µέσα και θα παίζουµε µπουνιές
και θα αφρίζουµε και θα πετάµε αντικείµενα. Τίποτα από αυτά
δεν έγινε. Είµαστε θεσµικοί, είµαστε ευπρεπείς, είµαστε και κό-
σµιοι και τηρούµε τον Κανονισµό.

Επίσης, κάποιοι άλλοι µας έλεγαν ναζιστικό µόρφωµα, ότι θα
µπούµε µέσα εµείς του Χίτλερ και θα λέµε «Ζήτω το Γ’ Ράιχ!» και
εµείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βγάλαµε
ανακοίνωση όπου καταδικάζαµε τους Κροάτες νεοναζί χούλιγ-
κανς και βγάλαµε και ανακοίνωση όπου καταδικάζαµε τις επιθέ-
σεις της Χαµάς κατά Ισραηλινών. Πώς γίνεται, λοιπόν, αυτό, ενώ
ήµασταν οι µεγάλοι νεοναζιστές; Θέλω να το εξηγήσετε. Και τα
λέγατε, λοιπόν, αυτά εδώ, χωρίς να µας γνωρίζετε, χωρίς να µας
ξέρετε και ουσιαστικά µας στοχοποιούσατε. Και να πω και κάτι
ακόµα; Αυτή –ξέρετε- η στοχοποίηση έφτασε στο σηµείο να γί-
νονται επιθέσεις κατά του Προέδρου µας στην επιχείρησή του
και επιθέσεις κατά του συναδέλφου, του κ. Δηµητροκάλλη, του
οποίου του έβαλαν τέσσερα γκαζάκια στην είσοδο της πολυκα-
τοικίας του.

Αυτά κάνει η στοχοποίηση, κύριοι συνάδελφοι και αυτό θα
πρέπει να το προσέξετε.

Τέλος, θέλω να πω το εξής: Εγώ είµαι υπέρ της άρσης ασυλίας
µου, όχι µόνο γιατί δεν έχω κάτι να φοβηθώ, γιατί δεν υπάρχει
καµµία εξαπάτηση των εκλογέων.

Και µάλιστα, θα πω και κάτι τελευταίο: Εάν όντως εξαπάτησα
τους εκλογείς µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας το αποφα-
σίσουν οι εκλογείς µου, ας µη µε ξαναεκλέξουν. Ας κριθώ πολι-
τικά και όχι ποινικά. Και όχι µόνο αυτό εδώ, αλλά διότι εγώ εκ
πεποιθήσεως, κύριοι συνάδελφοι, δεν πιστεύω στη βουλευτική
ασυλία. Το έχω πει δηµοσίως. Δεν θεωρώ ότι ο Βουλευτής είναι
κάτι ιδιαίτερο και ότι θα πρέπει να δίνει άδεια η Βουλή. Ό,τι
ισχύει για τον Βουλευτή και µην γελάτε καθόλου, αυτό το λέω
σοβαρά και εγώ όταν πρεσβεύω κάτι, δεν κάνω κυβιστήσεις.
Αυτό να το ξέρετε. Πείτε µου ό,τι θέλετε, «κωλοτούµπας» δεν
είµαι ποτέ, όµως, αυτό να το ξέρετε.

Και για το τέλος θέλω να πω και το εξής και τελειώνω: Να ξέ-
ρουν κάποιοι ότι αρµόδια για να κρίνει κάποιον, να κρίνει αν έχει
διαπράξει κάποιο αδίκηµα, είναι η ελληνική δικαιοσύνη, ούτε τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης ούτε τα καφενεία ούτε οι συζητήσεις.

Και κάποιοι, λοιπόν, να µην προδικάζετε και να µην παραβιά-
ζετε το τεκµήριο της αθωότητας, διότι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το τεκµήριο της αθωότητας είναι ευρωπαϊκό κεκτηµένο,
προβλέπεται από την ΕΣΔΑ και η ΕΣΔΑ ξέρετε είναι και νόµος
του κράτους. Εποµένως, λοιπόν, όταν έχουµε ευρωπαϊκά κεκτη-
µένα, καλό θα είναι να τηρούνται από όλους ανεξαρτήτως του τι
είναι. Αυτά, λοιπόν, είχα να πω. Εγώ, λοιπόν, είµαι υπέρ της ασυ-
λίας και ας αποφασίσει η εισαγγελία του Αρείου Πάγου για το
µέλλον µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε µε
τον κ. Κωνσταντίνο Φλώρο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να είµαι σύν-

τοµος στην τοποθέτησή µου και να µη σας κουράσω. Εισαγωγι-
κώς λέω ότι ζητώ από εσάς να ψηφίσετε την άρση της ασυλίας
µου και δηλώνω ότι βρίσκοµαι στη διάθεση της ελληνικής δικαιο-
σύνης, όπως εξάλλου βρίσκεται ή θα έπρεπε να βρίσκεται και

κάθε συµπολίτης µας. Δεν αισθάνοµαι ότι η ιδιότητά µου ως Βου-
λευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου µε διαφοροποιεί από οποι-
ονδήποτε άλλον και δεν πρόκειται να κρυφτώ πίσω από
θεσµοθετηµένα µεν προνόµια, µε την ύπαρξη, όµως, των οποίων
διαφωνώ και έχω στηλιτεύσει σε χρόνο πολύ προγενέστερο της
συµµετοχής µου στην πρόσφατη εκλογική διαδικασία.

Οφείλω ωστόσο, έστω και συνοπτικά, να αναφερθώ στα όσα
σε βάρος µου καταλογίζονται και αποτελούν την αφορµή της ση-
µερινής διαδικασίας, καθώς αυτό συνιστά θεσµική µου υποχρέ-
ωση, αλλά και εντολή την οποία µου έδωσαν οι πολίτες,
ελεύθερη επιλογή των οποίων υπήρξε η παρουσία µου ως αντι-
προσώπου τους στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Σύµφωνα µε τα όσα µού αποδίδονται και τα οποία κατά τρόπο
αντιδικονοµικό και θεσµικά απρεπή έµαθα για πρώτη φορά από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης φέροµαι να εξαπάτησα τους εν
λόγω ψηφοφόρους, προκειµένου να επιτύχω την εκλογή εµού ει-
δικά, αλλά και του κόµµατος των Σπαρτιατών στις πρόσφατες
επαναληπτικές εθνικές εκλογές. Το πώς στοιχειοθετείται η ως
άνω µοµφή µένει να το µελετήσω, αφού λάβω γνώση του σχετι-
κού προανακριτικού υλικού, προφανώς τελευταίος, όπως και
προηγουµένως ανέφερα.

Κοιτώντας ωστόσο εσάς τους συναδέλφους µου στα µάτια,
αλλά κυρίως κάθε Έλληνα πολίτη που παρακολουθεί τη σηµε-
ρινή συνεδρίαση, κατηγορηµατικά τονίζω ότι ουδέποτε έπραξα
ούτε θα τολµούσα να διαπράξω κάτι τέτοιο. Η διαδροµή και οι
πολιτικές καταβολές καθενός από εµάς είναι γνωστή και εγώ
προσωπικά δεν θέλησα και ούτε υπήρξε λόγος να αποκρύψω την
εξέλιξή µου, προσωπική, επαγγελµατική ή πολιτική, θέτοντας τον
εαυτό µου στην κρίση και ελεύθερη επιλογή των συµπολιτών µας
στις πρόσφατες εκλογικές διαδικασίες.

Προσωπικά η επιλογή της συµµετοχής µου έχει στοιχεία κα-
θήκοντος, καθώς είµαι µόλις τριάντα δύο ετών και έχω προσπα-
θήσει να µορφωθώ, να δηµιουργήσω και να επιβιώσω χωρίς την
παραµικρή εξάρτηση στο ίδιο περιβάλλον και αντιµετωπίζοντας
τις ίδιες αντιξοότητες που αντιµετώπισε και αντιµετωπίζει κάθε
άλλος νέος στην ηλικία µου. Αντιµετώπισα τα ίδια προβλήµατα,
βίωσα τις ίδιες απογοητεύσεις, γεύτηκα την ίδια οµορφιά της
όποιας επιτυχίας µέσω της δυσκολίας, όπως και χιλιάδες άλλοι
συνάνθρωποί µου οι οποίοι επιλέξαµε να µείνουµε στην Ελλάδα
και να παλέψουµε για ένα καλύτερο αύριο. Στη διαδροµή αυτή
µοιράστηκα µε τους συµπολίτες µου τους ίδιους προβληµατι-
σµούς, τις ίδιες ανησυχίες, τους ίδιους φόβους και µε πολλούς
βρήκα κοινό έδαφος συζήτησης και κοινό σηµείο αναφοράς. Οι
απόψεις τους και οι εµπειρίες τους µε επηρέασαν και όχι το αν-
τίστροφο. Η αντιπροσώπευση αυτών των ανθρώπων που αγωνι-
ούν, που µάχονται καθηµερινά, που ονειρεύονται όχι απλώς
υπήρξε πρόθεσή µου, αλλά καθήκον και τιµή µου. Το να είµαι η
φωνή τους εντός του Κοινοβουλίου υπήρξε το µόνο µέληµά µου,
ο µόνος λόγος να βρίσκοµαι ανάµεσά σας και να συζητώ και συ-
νήθως να διαφωνώ µαζί σας.

Η συµµετοχή µου αυτή, όπως και η διαδροµή της ζωής µου,
χαρακτηρίζεται από συγκεκριµένη δέσµη αξιών και κυρίως,
τολµώ να πω, από αξιοπρέπεια. Η αξιοπρέπεια αυτή µε οδήγησε
να είµαι πλέον Ανεξάρτητος Βουλευτής και να διεξάγω τον δικό
µου αγώνα κατά το µέρος που µου αναλογεί και θα συνεχίσω να
το κάνω. Δεν θα µπορούσα άλλωστε να µείνω αδρανής έναντι το-
ποθετήσεων που µου απέδιδαν, µεταξύ άλλων, ιδιότητες και συµ-
περιφορές ανύπαρκτες και ασύµβατες µε την προσωπικότητά
µου και τη διαδροµή µου, τις οποίες δεν χαρίζω και δεν υπο-
τάσσω έναντι οποιασδήποτε σκοπιµότητας. Δεν συµµετείχα ποτέ
σε µυστικά σχέδια ή κρυφές συζητήσεις και ούτε, φυσικά, επέ-
λεξα να δραστηριοποιηθώ πολιτικά, έχοντας στη σκέψη µου
οποιαδήποτε επιδίωξη κέρδους.

Και αν αύριο πάψω να είµαι Βουλευτής, θα συνεχίσω να είµαι
εργαζόµενος και ισότιµος πολίτης µε όσους σήµερα ενώπιόν σας
αντιπροσωπεύω και να δοκιµάζοµαι, όπως και αυτοί εδώ πλέον
µίας δεκαετίας δοκιµάζονται. Η µόνη µου αγωνία είναι να µην
προδώσω όσους πίστεψαν και εξακολουθούν να πιστεύουν σε
εµένα, αυτούς τους λίγους ή πολλούς των οποίων είµαι η φωνή
και το µόνο µέσον να ακούσετε τι έχουν να σας πουν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν πιστεύω ότι εν έτει 2023 το
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ελληνικό εκλογικό σώµα έχει ανάγκη από πάτρονες ή καθοδή-
γηση. Δεν πιστεύω και δεν τολµώ να πιστέψω ότι οι πολίτες
αυτού του τόπου εξαπατώνται από τον Φλώρο ή οποιονδήποτε
άλλον. Όποιος το πιστεύει αυτό, µάλλον κινείται εκτός κοινωνίας,
ή ακόµη χειρότερα προσπαθεί να διαµορφώσει µία κοινωνία στα
δικά του πρότυπα, αποσκοπώντας σε κοµµάτια της µε τα οποία
διαφωνεί, υιοθετώντας ή δηµιουργώντας κάθε πρόσφορο µέσο. 

Η επιλογή των Ελλήνων ήταν και είναι ελεύθερη, διαφωνεί ή
συµφωνεί κανείς µε αυτή. Και ουδείς κυριολεκτικά µπορεί να δε-
σµεύσει ή να εκµαιεύσει ή να διατηρήσει την εµπιστοσύνη τους.
Η χορήγησή της εξαρτάται από τους ίδιους και είναι αυτοανα-
φορική και όχι ετεροκαθοριζόµενη, όπως οι πρόσφατες αυτοδι-
οικητικές εκλογές απέδειξαν. 

Ως ανεξάρτητος Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου, µε
δεδηλωµένη πίστη και αφοσίωση στο Σύνταγµα, το πολίτευµα
και τους νόµους, γνωρίζοντας ότι οι πράξεις και τα λόγια µου
είναι δηµόσια, είµαι υποχρεωµένος να εκφράσω την εµπιστοσύνη
µου στην ελληνική δικαιοσύνη. 

Ως πολίτης δεν έχω άλλη επιλογή παρά να ελπίζω στη δικαιο-
σύνη την οποία εγώ όπως και εκατοµµύρια άλλοι πρέπει να
θεωρώ ως καταφύγιό µου. Γαλουχήθηκα να πιστεύω σε µια πο-
λιτεία µε θεσµούς και ανεξάρτητες εξουσίες, µε ελευθερία λόγου
και απόψεων, µε ίσα δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Για τη διατή-
ρηση και τη βελτίωση αυτής της πολιτείας αγωνίστηκα, αγωνίζο-
µαι και θα συνεχίσω να αγωνίζοµαι υπό τη δική µου ιδεολογική
οπτική γωνία, τιµώντας όσους λειτουργούς της ή πολίτες της δί-
νουν καθηµερινά τον ίδιο αγώνα. 

Βιώνω για πρώτη φορά στα τριάντα δύο µου έτη τη διαδικασία
της ποινικής διερεύνησης. Προσέρχοµαι σε αυτή τη διαδικασία
και την αντιµετωπίζω ως αυτό το οποίο είναι και µόνο, ως µια δια-
δικασία η οποία εκκίνησε από αλλοπρόσαλλες και συκοφαντικές
τοποθετήσεις, µε περιεχόµενο µία φαντασιακή, αντιφατική και
ανύπαρκτη δυστοπία, οι οποίες αποτυπώνουν άγνοια ρόλου και
ευθύνης. 

Δεν θέλω να πιστέψω ότι αυτή η διαδικασία είναι κάτι περαι-
τέρω από µία αναγκαία διερεύνηση. Κυρίως, δεν θέλω να πι-
στέψω ότι η διαδικασία αυτή φέρει πολιτικό πρόσηµο. 

Σας ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-

ριοι συνάδελφοι. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Δηµοτικό Σχολείο Χιλιοµοδίου Κορινθίας και είκοσι δύο µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Παππάδου Λέσβου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στην ψηφο-
φορία. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει έντεκα υπο-
θέσεις άρσης ασυλίας, άρα έντεκα πεδία. Αφού καταχωρίσετε
την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την
αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε
απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προκειµένου να συνδρά-
µουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας
και οι Βουλευτές να ψηφίσουν επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι να ολοκληρωθεί η ψηφο-

φορία, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πω, βέβαια, στους νεαρούς µας φίλους ότι έπεσαν σε
στιγµή ψηφοφορίας. Γι’ αυτό δεν βλέπετε συνεδρίαση. Η ψηφο-
φορία γίνεται ηλεκτρονικά, αλλά υπάρχουν και επιστολές από
συναδέλφους που λείπουν και αυτές συγκεντρώνουµε αυτή τη
στιγµή.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αγίου Νικολάου Λασιθίου (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι έχουν έλθει στο Προ-
εδρείο επιστολές συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην ηλεκτρονική καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

5002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5064 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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5076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψη-

φοφορία και τα αποτελέσµατα θα ανακοινωθούν στη διάρκεια
της συνεδρίασης.

Επανερχόµαστε τώρα στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ανάπτυξης.

Έχει ζητήσει τον λόγο, για να τοποθετηθεί επί προσωπικού ζη-
τήµατος, ο Υπουργός κ. Γεωργιάδης για ονοµαστική αναφορά
που έγινε σε αυτόν νωρίτερα.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αναγκάζοµαι να έρθω στη Βουλή και να κάνω αυτή την παρέµ-

βαση, µετά από την τοποθέτηση του κ. Κατρίνη, µεσολαβησάσης
εν τω µεταξύ και της τοποθέτησης του κ. Κασσελάκη. Αµφότεροι
ζήτησαν την αποποµπή µου από την Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη για τις δήθεν χθεσινές µου αποτρόπαιες δηλώσεις,
ότι ο ελληνικός λαός δεν ενδιαφέρεται για τα Τέµπη. 

Θέλω να ζητήσω συγγνώµη από τους συγγενείς των θυµάτων.
Η τηλεοπτική και ραδιοφωνική µου εµπειρία θα έπρεπε να µε έχει
προστατεύσει, και να έχω αντιληφθεί εκείνη τη στιγµή τη δια-
στρέβλωση που για µικροκοµµατικούς λόγους θα έκαναν µετά
βεβαιότητας την επόµενη στιγµή οι πολιτικοί µου αντίπαλοι,
αγνοώντας τον πόνο των θυµάτων για τους οποίους, υποτίθεται,
σήµερα κόπτονται. Διότι προφανώς ποτέ δεν είπα ότι ο ελληνικός
λαός δεν ενδιαφέρεται για τα Τέµπη ούτε θα µπορούσα να το
έχω πει. Μόνο ένας άνθρωπος χωρίς καρδιά θα µπορούσε να πει
κάτι τέτοιο. 

Θα σας πω τι είπα και ευχαριστώ δηµόσια τον κ. Δελατόλα, τον
δηµοσιογράφο που µου έκανε την ερώτηση, για τη σηµερινή του
τοποθέτηση στον «REAL FM», ο οποίος είπε: «Επειδή εγώ έκανα
την ερώτηση στον κ. Γεωργιάδη, οφείλω να πω από την ίδια συ-
χνότητα ότι ποτέ δεν είπε αυτό που του καταλογίζουν». Η ερώτηση
ήταν ποια είναι η γνώµη µου για το αν πρέπει να γίνει προκαταρ-
κτική ή εξεταστική για τα Τέµπη. Αυτό που είπα είναι ότι ο ελληνι-
κός λαός δεν ενδιαφέρεται για αυτό. Δηλαδή για ποιο; Για τα
Τέµπη; Όχι, για τον πολιτικό καβγά, για την κλοτσοπατινάδα των
πολιτικών, για την πολιτική µικροεκµετάλλευση, για το εµπόριο της
τραγωδίας. Για αυτό δεν ενδιαφέρεται ο ελληνικός λαός.

Ο ελληνικός λαός ενδιαφέρεται να µην ξαναγίνει ποτέ ένα τέ-
τοιο τραγικό δυστύχηµα, για να κάνει η πολιτεία ό,τι µπορεί για
τους συγγενείς των θυµάτων, για να διερευνήσει η ελληνική δι-
καιοσύνη ποιοι είναι οι πραγµατικοί υπεύθυνοι και αυτοί να  τι-
µωρηθούν. Αυτά ενδιαφέρουν τον ελληνικό λαό. Δεν ενδιαφέρει
τον ελληνικό λαό το να τσακώνονται τα κόµµατα πάνω σε ένα τέ-
τοιο φοβερό δυστύχηµα. 

Αυτό είπα, αυτό κατάλαβαν οι παριστάµενοι δηµοσιογράφοι,
οι οποίοι πρώτοι απ’ όλους, προφανώς, αν είχα πει κάτι τόσο
αποτρόπαια φρικώδες, ήδη θα µε έκοβαν και θα µου ασκούσαν
κριτική την ίδια στιγµή. Ιδίως ο κ. Χατζηνικολάου και ο κ. Δελα-
τόλας, κύριε Πρόεδρε, είναι εξαιρετικά έµπειροι για να µη σπεύ-
σουν να σχολιάσουν, αν είχα πει κάτι τόσο, πραγµατικά,
φρικώδες.

Σήµερα σε ένα πρωτοσέλιδο ήµουν «Γεωργιάδης – Άδης».
Ταυτίστηκα µε τον θάνατο, σύµφωνα µε την εφηµερίδα «ΔΗΜΟ-
ΚΡΑΤΙΑ».

Να πω παρενθετικά στον κ. Φιλιππάκη, τον φίλο µου, ότι η κα-
τάληξη άδης στα ελληνικά επώνυµα είναι αρχαία. Πηλιάδης Αχιλ-
λεύς είναι στην Ιλιάδα. Είναι µια από τις αρχαιότερες καταλήξεις
των ελληνικών επωνύµων. Είµαι υπερήφανος για αυτό. Κλείνω
την παρένθεση.

Άρα, κύριε Πρόεδρε, απαντώντας στον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Κατρίνη, και στον κ. Κασσελάκη που
είπαν το ίδιο τελικά µε κάποια µικρή καθυστέρηση, πως εάν είχα
πει αυτό που εσείς λέτε, θα είχα παραιτηθεί από µόνος µου από
ντροπή. Δεν είπα ποτέ αυτό που εσείς λέτε.

Παρά ταύτα επαναλαµβάνω, ζητώ, πραγµατικά, συγγνώµη από

τους συγγενείς των θυµάτων, διότι αυτή µου η αναφορά έδωσε
την ευκαιρία σε εσάς να κάνετε αυτή τη φασαρία και να τους
προκαλέσετε –άθελά µου και εγώ µαζί- περισσότερο πόνο, ενώ
οι άνθρωποι έχουν περάσει ήδη πολύ πόνο για να τους προκα-
λούµε και περισσότερο.

Ασφαλώς και εγώ και η Κυβέρνηση και όλοι µας δεσµευόµαστε
να κάνουµε τα πάντα και για να µην ξαναγίνει ποτέ ένα τέτοιο δυ-
στύχηµα και για να έρθουν όλα στο φως. Αναµένουµε το πόρισµα
της ελληνικής δικαιοσύνης.

Να πω κλείνοντας, ότι ο Κυβερνητικός µας Εκπρόσωπος έκανε
και µία δήλωση. Η Νέα Δηµοκρατία θα υπερψηφίσει την πρόταση
περί εξεταστικής επιτροπής που κατέθεσε ή που θα καταθέσει
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος. Γιατί; Διότι το να ψάξουµε τι
πηγαίνει στραβά στο σύστηµα, ώστε να µην επαναληφθεί ποτέ,
αυτό ναι είναι σωστό. Αυτό δεν είναι πολιτική αντιπαράθεση.
Αυτό είναι διερεύνηση της ουσίας για αυτό που πρέπει να απο-
φύγουµε.

Απλώς δικαιώσατε τη χθεσινή µου δήλωση, γιατί σπεύσατε να
κάνετε αυτό που προέβλεπα ότι θα γίνει µικροκοµµατική αντιπα-
ράθεση και κοµµατική αντιπαράθεση.

Σας επιστρέφω, λοιπόν, κύριε Κατρίνη, όσα είπατε προηγου-
µένως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν ζητήσει τον
λόγο –και θα τον έχουν- ο κ. Κατρίνης και ο κ. Καραθανασόπου-
λος. Απλώς να σηµειώσω εδώ ότι, όπως ξέρετε, δεν έχουν ολο-
κληρώσει οι ειδικοί αγορητές. Βεβαίως, έχετε το δικαίωµα.

Σας δίνω τρία λεπτά, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ούτε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς δεν ξέρω αν η φασαρία, όπως το αποκάλεσε ο

Υπουργός, τον οδήγησε στο να έρθει να ζητήσει συγγνώµη δη-
µοσίως από το Βήµα της Βουλής των Ελλήνων στους συγγενείς
των θυµάτων των Τεµπών. Φαντάζοµαι ότι για να έρθει να ζητήσει
συγγνώµη, µάλλον και ο ίδιος αναγνώρισε ότι αυτό που είπε
εχθές ευλόγως δηµιουργούσε αυτή την αλγεινή εντύπωση. Γιατί
αλλιώς θα έλεγε «είστε συκοφάντες», «δηµιουργείτε φασαρία»,
«δηµιουργείτε εντυπώσεις που δεν υφίστανται» και τέλος πάντων
ότι «το ΠΑΣΟΚ ή ο εκπρόσωπός του ή όποιος άλλος είναι στη
δηµόσια συζήτηση, απλά έκαναν ένα θέµα που δεν είναι υπαρ-
κτό». Αυτό είναι το πρώτο.

Όµως, επειδή εδώ µιλάµε µε πολιτικούς όρους, έχω γράψει
ακριβώς -όπως και το είπα σε τοποθέτησή µου- τι είπε ο κ. Γε-
ωργιάδης στη χθεσινή τοποθέτηση. Αναρωτήθηκε «πόσοι από
τους εκατό συµπολίτες µας ενδιαφέρονται για προανακριτική ή
εξεταστική για τα Τέµπη». Ακριβώς έτσι το είπατε.

Εγώ δεν ξέρω. Δεν έχω βγει έξω να ρωτήσω πόσοι ενδιαφέ-
ρονται. Ξέρω, όµως, σίγουρα έναν που ενδιαφέρεται. Αυτός είναι
ο κ. Μητσοτάκης και ξέρω και άλλους εκατόν πενήντα επτά που
ενδιαφέρονται και είναι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας -φαντάζοµαι και ο κ. Γεωργιάδης- της οποίας ο Κυ-
βερνητικός Εκπρόσωπος δήλωσε ότι θα ψηφίσει τη σύσταση
εξεταστικής επιτροπής για τα Τέµπη µε την όποια µορφή ή κα-
τεύθυνση.

Άρα στο πολιτικό ερώτηµα του κ. Γεωργιάδη πόσοι ενδιαφέ-
ρονται δεν απαντάµε εµείς, κύριε Πρόεδρε. Απαντάει ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας και σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας. Ως εκ τούτου, ο πολύ έµπειρος κ. Γεωργιά-
δης που αυτή τη στιγµή διάγει τον δέκατο έβδοµο χρόνο παρου-
σίας του στη Βουλή -µε µια µικρή τρίµηνη διακοπή, αν δεν κάνω
λάθος- ξέρει πολύ καλά τι επιτάσσουν οι κανόνες της πολιτικής
ευθιξίας, όταν στέλεχος της Κυβέρνησης αναρωτιέται αν ενδια-
φέρεται κανένας και απαντά ο Πρωθυπουργός και η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα στην οποία ανήκει ότι όχι µόνο ενδιαφέρεται αλλά
υπογράφει και στηρίζει το αίτηµα για εξεταστική επιτροπή.

Από εκεί και πέρα τα αφήνω στην πολιτική σας ευθιξία να κά-
νετε αυτό που πρέπει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, στην

προσπάθειά σας να διορθώσετε την κυνική σας τοποθέτηση
χθες, πέσατε σε µια τεράστια αντίφαση.
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Τι είπατε, λοιπόν, τώρα µόλις; Είπατε ότι, όταν ρωτηθήκατε για
την εξεταστική επιτροπή, είπατε ότι δεν ενδιαφέρεται κανείς και
ότι είναι µια άγονη πολιτική αντιπαράθεση, τσακωµός, όπως το
είπατε.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, για τη συγκεκριµένη εξεταστική
του ΚΚΕ ρωτηθήκατε και αυτή η εξεταστική από πού προέκυψε,
κύριε Υπουργέ; Μετά από συνάντηση που είχαµε µε το σωµατείο
που έχουν κάνει οι γονείς και οι συγγενείς των θυµάτων των Τεµ-
πών. Αυτοί ζήτησαν και εµείς στηρίξαµε το αίτηµά τους.

Άρα, λοιπόν, αποτελεί αυτή η τοποθέτησή σας προσβολή, του-
λάχιστον, στις οικογένειες των πενήντα επτά αυτών θυµάτων οι
οποίοι θέλουν να βρουν δικαίωση και να αποδοθεί δικαιοσύνη.
Άρα, το πρώτο βήµα για να γίνει αυτό είναι να εξεταστούν τα
αίτια και να συζητηθούν επί της ουσίας, και δεύτερον, αν προκύ-
ψουν πολιτικές ευθύνες -που υπάρχουν- αν προκύψουν και οι
ποινικές, να παραπεµφθούν στη δικαιοσύνη αυτοί οι οποίοι έχουν
ευθύνες και ποινικού χαρακτήρα.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, σήµερα τι είπατε; Μετά την το-
ποθέτηση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ο οποίος προσπά-
θησε να διασκεδάσει τις αλγεινές εντυπώσεις που προκάλεσε η
χθεσινή σας τοποθέτηση, συµφωνείτε µε την εξεταστική, όπως
είπατε, γιατί πρέπει να διερευνηθούν τα αίτια.

Δεν µπορεί να ισχύουν και τα δύο, κύριε Υπουργέ.
Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς αυτό λέµε και πάνω σε

αυτή τη βάση ασκούµε κριτική σε µια λανθασµένη τοποθέτηση
την οποία κάνετε και χθες, η οποία επί της ουσίας επιδεικνύει
έναν κυνισµό, τουλάχιστον, σε αυτές τις οικογένειες των πενήντα
επτά θυµάτων, αλλά και σε έναν κόσµο τον οποίο ενδιαφέρει η
ασφάλεια των µέσων µαζικής µεταφοράς διότι µετακινείται και ο
ίδιος, αλλά και τα παιδιά του.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Ξανθόπουλος. Τον έχει ζητήσει και ο κ. Τσιάρας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το διαπράξατε και παρ’ όλη την ευγλωττία και

την προσπάθεια που κάνατε σήµερα να διασκεδάσετε τις δυσµε-
νείς εντυπώσεις, η σκιά παραµένει. Και έρχεται εις επίρρωσιν
αυτών που λέω η απόφασή σας να υπερψηφίσετε µια πρόταση
η οποία θα ψάξει να δει την έκταση, το βάθος και τις συνθήκες
κάτω από τις οποίες συνέβη αυτό το δυστύχηµα.

Άρα, εξ ορισµού, εµείς που εκπροσωπούµε την ελληνική κοι-
νωνία όχι απλώς ενδιαφερόµαστε αλλά εκδηλώνουµε ένα πολύ
έντονο ενδιαφέρον. Και πολιτικά έχει πολύ µεγάλη σηµασία ότι
δύο παρατάξεις που είστε αντίθετα στο πολιτικό σύστηµα συγ-
κλίνετε και αυτό είναι επιβεβαίωση του µεγάλου ενδιαφέροντος
και του υψηλού καθήκοντος που έχουµε να ερευνήσουµε το τι
ακριβώς συµβαίνει.

Εποµένως καταλαβαίνω την ανθρώπινη υποχώρηση. Η πολι-
τική, όµως, διάσταση της δήλωσής σας παραµένει και θα αναµε-
τρηθείτε µε τη συνείδησή σας.

Σε ό,τι µας αφορά, το έχουµε πει ότι είναι ένα θέµα το οποίο
δεν υπακούει στο περίφηµο επιχείρηµα 41%. Οι ευθύνες παρα-
µένουν. Θα αναζητηθούν και σε ποινικό -η δικαιοσύνη κάνει τη
δουλειά της- επίπεδο και σε πολιτικό και επισπεύδουµε, έτσι
ώστε να συµµετάσχουµε σε αυτή τη διερεύνηση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Τσιάρας έχει

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όταν ηγέρθη, κύριε Πρόεδρε, το

θέµα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ το πρωί,
είχα απαντήσει µε έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο, ότι η Κυβέρ-
νηση ποτέ δεν κρύφτηκε πίσω από τα γεγονότα. Αντίθετα, ανέ-
λαβε πρωτοβουλίες και, κυρίως, έδειξε το πώς πρέπει να
αντιµετωπίζονται τέτοιου είδους ζητήµατα τα οποία αναµφίβολα
έχουν πληγώσει και, ενδεχοµένως, έχουν δηµιουργήσει τεράστια
θέµατα στην ελληνική κοινωνία.

Και απορώ, πραγµατικά, µε τους αξιότιµους συναδέλφους,
διότι ο παριστάµενος Υπουργός, αφ’ ενός µεν, µε πολύ σαφή
τρόπο εξήγησε -και δεν το εξήγησε µόνο ο ίδιος, αλλά το εξήγη-
σαν ακόµη και οι δηµοσιογράφοι οι οποίοι ευρίσκοντο µαζί του

στη συνέντευξη- απαντώντας απλώς και µόνο στο αν θα είναι
προανακριτική ή εξεταστική επιτροπή, ότι, προφανώς, δεν είναι
το ζήτηµα που απασχολεί την ελληνική κοινωνία.

Όµως, παρ’ όλα αυτά, υπάρχει µια επιµονή από τη δική σας
πλευρά να γίνεται ζήτηµα ένα θέµα το οποίο δεν υπάρχει, όταν
µάλιστα υπάρχει µια επίσηµη, ουσιαστικά, τοποθέτηση από την
πλευρά της κυβερνητικής παράταξης. Αντί να στείλουµε ένα µή-
νυµα στην ελληνική κοινωνία ότι, όντως, τέτοιου είδους τραγικά
γεγονότα -πραγµατικά, τραγικά γεγονότα- τα οποία µας έχουν
όλους αφήσει εµβρόντητους δεν πρέπει να αφήσουµε να επανα-
ληφθούν µε κανέναν τρόπο, βάζοντας ελεγκτικούς µηχανισµούς,
αναµορφώνοντας την ελληνική πολιτεία, εκσυγχρονίζοντας όλα
αυτά τα οποία για διαφορετικούς λόγους δεν έφτασαν στο επι-
θυµητό επίπεδο µέχρι σήµερα, αντί, λοιπόν, να κάνουµε αυτό,
αυτή τη στιγµή ο καθένας προσπαθεί µε τον δικό του τρόπο να
βρει λόγο πολιτικό εκεί που στην ουσία δεν υπάρχει.

Κύριε Πρόεδρε, δεν νοµίζω ότι µέσα από αυτή τη συζήτηση
µπορεί κανείς να καταλήξει κάπου ουσιαστικά. Οι απαραίτητες
εξηγήσεις που για µένα, προσωπικά, ενδεχοµένως δεν χρειάζον-
ταν καν δόθηκαν -αυτή είναι η πραγµατικότητα- από τον κύριο
Υπουργό. Από εκεί και πέρα, όλα αυτά είναι θέµατα για τα οποία,
προφανώς, πάντα στο τέλος της ηµέρας µάς κρίνουν οι πολίτες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κλείνει αυτή η συ-

ζήτηση µε τοποθέτηση ενός λεπτού από τον κύριο Υπουργό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Καραθανασόπουλε, απαντώ µόνο σε εσάς. Δόκιµη η κρι-

τική σας. Προφανώς δεν έχετε ακούσει τη συνέντευξή µου ή δεν
την έχετε ακούσει όλη. Δεν είστε και υποχρεωµένος.

Δεν υπάρχει αντίφαση, γιατί εγώ απάντησα στο ερώτηµα του
αν πρέπει να γίνει προανακριτική ή εξεταστική. Δεν απάντησα
στο αν αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να διερευνηθεί. Προφα-
νώς, πρέπει να διερευνήσουµε την ασφάλεια των µεταφορικών
µας µέσων των σιδηροδρόµων. Υπό την έννοια αυτή προφανώς
και υποστηρίζω την απόφαση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας να στηρίξει αυτή την πρόταση, γιατί αυτό
χρήζει, όπως σας είπα και πριν, διερευνήσεως. Όµως η ερώτηση
στην οποία απάντησα ήταν διαφορετική.

Δέχοµαι -και γι’ αυτό ζήτησα συγγνώµη από τους συγγενείς
των θυµάτων- ότι ο τρόπος που το έκανα άφηνε την ευκαιρία σε
αυτούς να κάνουν αυτή την πολιτική εκµετάλλευση που έγινε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πώς µιλάει έτσι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Αυτή η πολιτική εκµετάλλευση, όµως,
κατά τη γνώµη µου…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τι αλαζονεία είναι αυτή;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Δεν έδειξα εσάς, κύριε. Έδειξα αυτούς
οι οποίοι διαστρέβλωσαν τη δήλωσή µου.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ποιος νοµίζει ότι είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Κατρίνη. Τοποθετηθήκατε άπαντες.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να τον επαναφέρετε στην τάξη. Αυτός

είναι ο ρόλος σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Κατρίνη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ξαναλέω, κύριε Καραθανασόπουλε,
ότι δέχοµαι πως ο τρόπος µε τον οποίον το έκανα άφησε την ευ-
καιρία σε όσους ήθελαν για µικροκοµµατικούς λόγους να δια-
στρεβλώσουν τη δήλωσή µου. Δεν συγκαταλέγω τον κ. Κατρίνη
σε αυτούς. Δεν ξέρω γιατί εξερράγην. Καµµιά φορά ο λαός λέει
ότι όποιος έχει τη µύγα µυγιάζεται, αλλά το αφήνω.

Προφανώς, είδατε τον εαυτό σας. Εγώ απευθύνθηκα σε όλους
εσάς.

Ξαναλέω, όµως, ότι όσοι έκαναν σήµερα µικροκοµµατική εκ-
µετάλλευση της δήλωσής µου, αγνοώντας τον πόνο που προκα-
λούν στους συγγενείς των θυµάτων, είναι η απόδειξη του
βασίµου του επιχειρήµατός µου, ότι αυτό δεν είναι ένα ζήτηµα

5078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για να γίνει πολιτική και κοµµατική αντιπαράθεση αλλά είναι ένα
ζήτηµα ουσίας για να διερευνήσουµε να µην ξαναγίνει ποτέ στην
Ελλάδα, για να έρθουν όλα στο φως και να τιµωρηθούν οι πραγ-
µατικά υπεύθυνοι και γι’ αυτό υπάρχει -επειδή άκουσα για ποινι-
κές ευθύνες- εν εξελίξει έρευνα της ελληνικής δικαιοσύνης, η
οποία και θα αποφανθεί.

Άρα, λοιπόν, οτιδήποτε άλλο δεν έχει να κάνει µε µένα. 
Θα σας πω και κάτι, κύριε Καθανασόπουλε. Με γνωρίζετε

πολλά χρόνια και έχουµε σφοδρές πολιτικές αντιπαραθέσεις. Για
έλλειψη ανθρωπιάς δεν πιστεύω να µε κατηγορείτε όλα αυτά τα
χρόνια, ή για να το πω και λίγο διαφορετικά µόνο κάποιος που
δεν έχει καρδιά θα έλεγε ότι δεν συγκλονίστηκε και δεν συγκλο-
νίζεται από αυτό το δυστύχηµα και το δράµα των οικογενειών.
Άρα, εδώ δεν χρειάζεται να πούµε κάτι περισσότερο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ
τον λόγο για µισό λεπτό µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, νοµίζω ότι ακούστηκαν όλες οι απόψεις. Παρέλκει να
πούµε οτιδήποτε άλλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι µισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, και έχει αξία.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν είµαστε κριτές των προθέσεων του
καθενός. Αυτό, όµως, που είπατε εσείς στην πρωτοµιλία σας ότι
υποτίθεται πως κόπτονται για τον πόνο του κόσµου, τότε αυτό
είναι υποκριτικό, κύριε Υπουργέ, το δικό σας, και µετατρέπεστε
εσείς σε κριτής όλων των υπολοίπων. Από εκεί και πέρα, ο καθέ-
νας κρίνεται από τις πράξεις του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ.
Παράκληση προς τους κυρίους ειδικούς αγορητές που έχουν

µείνει για να τοποθετηθούν. Ο κ. Σκυλακάκης έχει ζητήσει για
πέντε ακριβώς λεπτά τον λόγο. Επειδή έχει άρθρο µέσα στο νο-
µοσχέδιο και επειδή έχει µια ανελαστική υποχρέωση, ζήτησε
τώρα τον λόγο για να µπορέσει να το εξηγήσει και να γίνει κατα-
νοητή, και η συζήτηση, να διευκολύνει τη συζήτηση. Θα του δώ-
σουµε, λοιπόν, τον λόγο για πέντε λεπτά.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Σκυλακάκη, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαέξι φοιτήτριες και φοιτητές
της Νοµικής από το Ινστιτούτο Τσάτσος του Πανεπιστηµίου του
Χάγκεν της Γερµανίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο στο οποίο θέλω να ανα-

φερθώ είναι το άρθρο 17, το οποίο εισαγάγει το πράσινο, όπως
το λέµε, τιµολόγιο στα τιµολόγια που θα πρέπει να έχουν οι προ-
µηθευτές από την 1η-1-2024. Θέλω να εξηγήσω στην Αίθουσα
ποιο είναι το νόηµα αυτού του τιµολογίου και γιατί θα ζητήσω
την υπερψήφιση του, κατά το δυνατόν, από όσο ευρύτερη κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία γίνεται. 

Ένα από τα προβλήµατα που έχουµε στην αγορά ηλεκτρικής
ενέργειας είναι η αδυναµία των καταναλωτών να έχουν σαφή ει-
κόνα για το ποιος είναι ο φθηνότερος προµηθευτής. Γιατί υπάρ-
χει αυτή η αδυναµία; Το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και το ευρωπαϊκό
κανονιστικό πλαίσιο που εφαρµόζουµε αυτή τη στιγµή, δίνει
πλήρη ελευθερία στους παρόχους να διαµορφώνουν την εµπο-
ρική τους πολιτική. Αυτή η πλήρης ελευθερία έχει οδηγήσει σε
µεγάλο αριθµό τιµολογίων, που δηµιουργεί µία δυσκολία σε µε-
γάλο αριθµό καταναλωτών να διαλέξουν τον φθηνότερο. Εάν
υπάρχει κάποιος στην Αίθουσα που να ξέρει ποιος είναι ο φθη-
νότερος προµηθευτής, παρακαλώ να µε διακόψει και να µου το
πει τώρα. Πιο απλά, χρειάζεται πολύ µεγαλύτερη ενασχόληση
και εξειδίκευση από αυτή που κάποιος απλός άνθρωπος -και η
µεγάλη πλειοψηφία των καταναλωτών ηλεκτρικής ενέργειας είναι
απλοί άνθρωποι- µπορεί να διαθέσει ή έχει την ικανότητα να δια-
θέσει, για να αναλύσει όλα τα τιµολόγια των προµηθευτών. 

Για να τους διευκολύνουµε και µε δεδοµένο ότι από την 1η-1-
2024 θα υπάρξει µια µετάπτωση του συνόλου των καταναλωτών
στα καινούργια τιµολόγια, είναι βέβαιο ότι ένας πολύ µεγάλος
αριθµός καταναλωτών δεν θα επιλέξει µε ενεργητικά τιµολόγια.
Σας θυµίζω ότι είναι πάνω από ένα εκατοµµύριο οι παροχές,
όπου οι καταναλωτές δεν έχουν επιλέξει τιµολόγιο στη ΔΕΗ και
παραµένουν ιστορικά σε ένα τιµολόγιο, χωρίς να ασχολούνται
µε ποιο τιµολόγιο θα πάνε.

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι ένας τεράστιος αριθµός ανθρώπων
θα βρεθούν χωρίς ρητή σύµβαση είχαµε δύο επιλογές. Η µία επι-
λογή είναι να κάνουµε αποδεκτό ότι οι προµηθευτές θα διαλέ-
ξουν τιµολόγιο για λογαριασµό των καταναλωτών. Αυτοί,
δηλαδή, που δεν θα πάρουν ενεργητικά την απόφαση, που δεν
θα κάνουν δήλωση, θα πήγαιναν στο τιµολόγιο το πιο κοντινό,
έλεγε η ΡΑΕ, µε αυτό που είχαν, που θα διάλεγαν οι προµηθευ-
τές. Έλα ντε, όµως, που οι προµηθευτές έχουν δικαίωµα να προ-
σφέρουν ό,τι τιµολόγιο θέλουν και το ποιο θα ήταν το πιο κοντινό
σε κάθε καταναλωτή, θα ήταν απόφαση του προµηθευτή. Εκεί,
όσο και καλής προθέσεως να είναι οι προµηθευτές µας, υπάρχει
µια εγγενής σύγκρουση συµφερόντων, την οποία θεωρήσαµε ότι
πρέπει να αποφύγουµε, µε δεδοµένο πια ότι από την 1η Ιανουα-
ρίου για όσους δεν διαλέξουν ενεργητικά δεν θα υπάρχει µια
πλήρης σύµβαση, δεν θα έχουµε δύο µέρη που θα συµφωνούν.
Θα είχαµε ένα µέρος που θα συµφωνούσε. Γι’ αυτό και βάλαµε
ένα τιµολόγιο ex ante, δηλαδή µε τιµή –κυµαινόµενο µεν- αλλά
γνωστή εκ των προτέρων -αυτό δεν αφορά τα σταθερά τιµολό-
για- το οποίο έχει τα εξής χαρακτηριστικά: Έχει ένα σύστηµα
διόρθωσης, για να µειώνεται όσο γίνεται η διαφορά του από το
export τιµολόγιο και να µειώνεται το κόστος αντιστάθµισης που
δηλώνουν οι προµηθευτές.

Σηµειώνω εδώ, αν έχετε ένα τιµολόγιο µε ρήτρα αναπροσαρ-
µογής, αυτό το τιµολόγιο στο τέλος της ηµέρας, είναι φθηνότερο
από ένα τιµολόγιο όπου ο προµηθευτής σας λέει την τιµή και
µετά πληρώνει αντιστάθµιση αν έκανε κάποιο λάθος. Στο µάκρος
του χρόνου, µπορεί βραχυχρόνια να µην ισχύει αυτό.

Προσπαθήσαµε, λοιπόν, να φτιάξουµε ένα τιµολόγιο όσο πιο
κοντά γίνεται στο φθηνότερο, αλλά στο οποίο ο καταναλωτής να
γνωρίζει από την αρχή ποια θα είναι η τιµή τον επόµενο µήνα.
Και αυτό το τιµολόγιο να έχει το χαρακτηριστικό ότι µπορούν
πλέον οι καταναλωτές ανοίγοντας τη σχετική σελίδα της ΡΑΑΕΥ
-και θα υπάρχει µήνυµα σε κάθε λογαριασµό και σε κάθε µήνυµα
που θα λαµβάνουν οι καταναλωτές µε το link που θα τους πηγαί-
νει στη σύγκριση των τιµών, για να µπορούν µε ευκολία να το
βλέπουν- να συγκρίνουν τις τιµές και να βλέπουν ποιος είναι ο
φθηνότερος τον µήνα που πέρασε,  τον επόµενο, τον µεθεπό-
µενο κ.λπ., και να έχουν να διαµορφώσουν µία εικόνα για το
ποιος είναι ο φθηνότερος στην αγορά.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µπορούν να φύγουν από αυτό το τι-
µολόγιο, µπορούν να φύγουν ανά πάσα στιγµή θέλουν. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν µπορούν να αλλάξουν προµηθευτή, µπορούν να
αλλάξουν προµηθευτή ανά πάσα στιγµή θέλουν, σηµαίνει ότι οι
εταιρείες θα υποχρεωθούν σε αυτό ειδικά το τιµολόγιο να κά-
νουν ανταγωνισµό τιµών και ο ανταγωνισµός τιµών µόνο καλό θα
είναι για τον καταναλωτή. 

Βλέπω ότι υπάρχουν κάποια δηµοσιεύµατα -και τελειώνω µε
αυτό- που λένε ότι είµαι ιδεοληπτικός µη νεοφιλελεύθερος, διότι
κάνω κρατικές παρεµβάσεις και ότι προκαλείται µια σύγχυση
στην αγορά. 

Εγώ θα πω, λοιπόν, ότι η σύγχυση υπάρχει σήµερα στους κα-
ταναλωτές, γιατί µεγάλη σύγχυση είναι ότι δεν ξέρουν ποιος είναι
ο φθηνότερος και αυτή τη σύγχυση θα την επιλύσουµε και θα
ήθελα κατά το δυνατόν -ποτέ δεν ζητώ να ψηφίσει κάποιος κάτι
που δεν πιστεύει- να έχω την στήριξη της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας στο θέµα αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσω
κάτι επί του θέµατος;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να
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υποβάλω ένα ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μόνο εάν είναι συγ-

κεκριµένη η ερώτηση, για να υπάρχει συγκεκριµένη απάντηση.
Η αλήθεια είναι ότι ο λόγος για τον οποίο του έδωσα τον λόγο
είναι για να έχετε την ενηµέρωση τώρα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Κατρίνης έχει

τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θεωρώ ότι επειδή αυτό το ζήτηµα του

άρθρου 17 είναι πολύ σοβαρό, κεφαλαιώδους σηµασίας, πρέπει
µέχρι το τέλος της συζήτησης, επειδή θα µείνουν αρκετοί συνά-
δελφοι να τοποθετηθούν επί του θέµατος που αφορά την κοινω-
νία, να υπάρχει αδιαλείπτως εκπρόσωπος του Υπουργείου για να
απαντήσει στα ερωτήµατα των Βουλευτών. Εδώ δεν είναι τροπο-
λογία που ήρθε ο Υπουργός, την ανέπτυξε, έφυγε και µετά
έχουµε απλώς µονολόγους. Είναι ένα σοβαρό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Υπάρχει, κύριε Κα-
τρίνη. Υπάρχει.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε; Θέλω να υπάρ-
χει η διασφάλιση ότι θα γίνει διάλογος. Το ξέρω, κύριε Υπουργέ,
ότι το θέλετε και εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος  κ. Ξανθόπουλος για ένα λεπτό,
για να θέσει το ερώτηµα. Μόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
θα µπορούν να θέσουν ερωτήµατα. Ερώτηµα δεν µπορεί να
θέσει ο οποιοσδήποτε Βουλευτής αυτή τη στιγµή. Το καταλαβαί-
νετε.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Και πάλι σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι στον πυρήνα της επιχειρηµατολο-

γίας σας -και εδώ θέλω να συνηγορήσω ότι παραµένετε ένας
ακραιφνής νεοφιλελεύθερος, σας δίνω επιχείρηµα δηλαδή- είναι
η περίφηµη ατοµική ευθύνη, διότι πλέον µεταφέρετε την ευθύνη
στον καταναλωτή να ψάξει και να βρει από όλες τις εταιρείες
ποια είναι η φθηνότερη και να κάνει ένα σαφάρι συγκρίσεων ανά-
µεσα στις διάφορες τιµές και από διάφορες εταιρείες. 

Όµως, εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι πιο απλό. Το γεγονός-
ανοίγω παρένθεση- ότι ένα εκατοµµύριο λογαριασµοί παραµέ-
νουν σταθεροί και αµετακίνητοι σε αυτό που είχαν µάθει σηµαίνει
ότι δεν υπάρχει µια κουλτούρα, µια εξοικείωση και µια αγωνία
των καταναλωτών να κάνουν αυτό που λέτε. Θα έλεγα, λοιπόν,
γιατί να µην υπάρχει µια ένταξη του καταναλωτή εφόσον δεν επι-
λέξει στο χαµηλότερο της αγοράς; Κάτι τέτοιο το κάνουµε -δεν
ξέρω αν είναι δόκιµο νοµοτεχνικά, δεν το έχω µελετήσει- στον
ΕΦΚΑ, όπου επειδή υπάρχουν κλίµακες, κατηγορίες όποιος δεν
επιλέξει εντάσσεται στο χαµηλότερο.

Αυτό µπορείτε, εν πάση περιπτώσει, µέχρι τη λήξη της συνε-
δρίασης να το δείτε και να µας απαντήσετε επ’ αυτού αν υπάρχει
δυνατότητα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Κατρίνης για να απαντήσει συνολικά µετά ο κ. Υπουργός.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Καραγεωργο-
πούλου, µόνο στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους δίνω
αυτή τη δυνατότητα. Απλά µετά εσείς ως ειδική αγορήτρια έχετε
το δικαίωµα να πάρετε τον λόγο. Μόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι µπορούν να απευθύνουν ερωτήσεις τώρα. Λυπάµαι.

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό για να κάνετε την
ερώτησή σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πολύ σύντοµα µε την παράκληση να µεί-
νει εκπρόσωπος του Υπουργείου µέχρι το τέλος –επαναλαµ-
βάνω.

Εγώ δεν ξέρω αν ο ανταγωνισµός και οι συνθήκες ανταγωνι-
σµού που έχει η ελληνική αγορά µοιάζουν µε τις συνθήκες άλλων
πολύ µεγαλύτερων αγορών για να έρχεται ως επιχείρηµα εδώ,
κύριε Υπουργέ, και πώς αυτό µπορείτε να το τεκµηριώσετε. 

Υπάρχει, όµως, ένα ερώτηµα που αφορά τις παραµέτρους που
θα διαµορφώσουν τελικά τον µηχανισµό διακύµανσης, γιατί αυτό
ούτε εµείς το έχουµε κατανοήσει, πόσω µάλλον οι Έλληνες κα-

ταναλωτές και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε -το ξέρει πολύ καλά ο κ. Υπουργός- υπάρχει µια διαπραγ-
µάτευση -θα το έλεγα-, συζήτηση της ΔΕΠΑ µε την «GAZPROM»,
που θυµάστε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι την τελευταία φορά
που έγινε αλλαγή του τρόπου υπολογισµού της τιµής του αερίου
µε τη συµφωνία στο Σότσι, την οποία µάλιστα υπέγραψε και ο κ.
Σκρέκας αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και άλλαξε ο τρόπος
τιµολόγησης και υπολογισµού του αερίου, τι είχε αυτός ως απο-
τέλεσµα για τις τιµές αερίου και ενέργειας για τους Έλληνες πο-
λίτες τα προηγούµενα δύο χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα πάρει τον λόγο

ο κύριος Υπουργός για να απαντήσει. Ενηµερώνω ότι η κ. Σδού-
κου, η Υφυπουργός, θα βρίσκεται εδώ για να απαντήσει µετά σε
όποια άλλα ζητήµατα προκύψουν φαντάζοµαι όσο περισσότερο
µπορεί. 

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ απαντήστε επί των δύο ερωτηµά-
των που τέθηκαν ήδη και µετά να προχωρήσουµε κανονικά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να ξεκινήσουµε λέγοντας ότι εδώ πρέπει να υπάρχει
κάποια σύµβαση και δηµιουργείται ένα πλάσµα δικαίου που λέει
ότι µε τον πάροχο που ήσουν έχεις τη σύµβαση αυτή του ειδικού
τιµολογίου, εκτός αν θες να διαλέξεις κάποια άλλη σύµβαση ή
κάποιον άλλο πάροχο. Δεν µπορούµε να αλλάξουµε σε κάποιον
τον πάροχό του χωρίς τη ρητή του συναίνεση, διότι δεν µας έχει
πει ότι θέλει να αλλάξει πάροχο. 

Συνεπώς, δεν µπορούµε να πάµε στον φθηνότερο της αγοράς,
διότι αυτό θα συνεπαγόταν να αλλάξει πάροχο χωρίς τη συναί-
νεσή του. Να του πεις ότι είναι στην «PROTERGIA», για παρά-
δειγµα, και να πάει στην «ENERGY». Αυτή είναι η µία δυσκολία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Η δεύτερη δυσκολία είναι ότι τα τιµολόγια τα διαφορετικά
έχουν πολλά διαφορετικά χαρακτηριστικά. Έχουν εκπτώσεις συ-
νέπειας, έχουν εκπτώσεις µακροχρόνιας παραµονής. Αυτή είναι
και η δυσκολία να διαλέξει ο καταναλωτής. Συνεπώς, µια λύση,
κατ’ οικονοµία εγώ θα σας έλεγα, την οποία προτείνουµε είναι η
συγκεκριµένη λύση για τη µετάβαση αυτή. Στην πορεία ο κατα-
ναλωτής θα κληθεί να διαλέξει και φαντάζοµαι ότι πολλοί θα µε-
τακινηθούν. 

Ποια είναι η αδυναµία της αγοράς, ποια είναι η δυσκολία στο
να κρίνει; Υπάρχουν σε οτιδήποτε κάνει ο καταναλωτής όταν πάει
σουπερµάρκετ χρησιµοποιεί την κρίση του για να διαλέξει ποιο
προϊόν θα πάρει. Δεν του λέµε τι προϊόν θα πάρει. Εδώ, όµως, τι
γίνεται; Έχετε έναν λογαριασµό και µια αγορά, που ακόµη και οι
αρµόδιοι Υπουργοί -σας διαβεβαιώ- κάνουν πολύ χρόνο για να
κατανοήσουν στην πληρότητά τους και είναι µια αγορά η οποία
κυµαίνεται πάρα πολύ. Έχεις κάθε µέρα και κάθε ώρα διαφορε-
τική τιµή, τιµή χονδρικής που στο τέλος µπαίνει στο τιµολόγιο,
έχεις πολλά είδη παραγωγών και πολλά είδη τιµολογίων. Εδώ,
λοιπόν, κάνουµε µια κατ’ οικονοµία λύση, η οποία, κατά τη γνώµη
µου, θα ενθαρρύνει πάρα πολύ τον ανταγωνισµό. 

Σε σχέση τώρα µε τη ΔΕΠΑ και τη «GAZPROM» το πρόβληµα
εδώ είναι λίγο πιο απλό. Η ΔΕΠΑ έχει ένα συµβόλαιο µε take or
pay, το οποίο είναι µακροχρόνιο ιστορικό συµβόλαιο, ξεκινάει
από τη δεκαετία του 1980 η αρχική σύµβαση. Αυτό το ιστορικό
συµβόλαιο για να δουλέψει έχει µια βασική προϋπόθεση: Επειδή
έχει ελάχιστες ποσότητες, λέει µαζί στο συµβόλαιο ότι πρέπει να
πωλείται ανταγωνιστικά το αέριο µε οποιοδήποτε άλλο αέριο
µπαίνει µέσα στην αγορά, κατά µείζονα λόγο µε το αέριο του
ίδιου προµηθευτή. 

Το θέµα, λοιπόν, είναι να έχει η ΔΕΠΑ την αντίστοιχη τιµή µε
οποιοδήποτε άλλο αέριο, περιλαµβανοµένου και του ίδιου προ-
µηθευτή, που µπαίνει στην αγορά, γιατί αλλιώς αν κάποιος είχε
µια σύµβαση στην οποία ζητάει από τον άλλο να παίρνει µια µί-
νιµουµ ποσότητα και ταυτόχρονα πουλάει σε χαµηλότερη τιµή
στους υπόλοιπους, τότε εµποδίζεται αυτός που έχει την αρχική
σύµβαση από το να επιτύχει τη µίνιµουµ ποσότητα διότι είναι µη
ανταγωνιστικός. Αυτό, λοιπόν, είναι το κύριο πρόβληµα, το οποίο
ελπίζουµε να επιλυθεί στη σχετική διαπραγµάτευση προς όφε-
λος του Έλληνα καταναλωτή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα είναι µια µεγάλη γιορτή, η γιορτή του Αγίου Νεκτα-

ρίου. Θα ευχηθώ σε όσους γιορτάζουν χρόνια πολλά και θα
ήθελα να αναφερθώ και στη χθεσινή εορτή των Ταξιαρχών Μι-
χαήλ και Γαβριήλ και από την Ολοµέλεια της Βουλής να εκ-
φράσω την ευγνωµοσύνη µου προς τα στελέχη της Πολεµικής
µας Αεροπορίας που καθηµερινά υπερασπίζονται τα δίκαια της
πατρίδας µας και οι Ταξιάρχες να προστατεύουν τους πιλότους
µας που µε τόλµη και σπουδαίες ικανότητες γράφουν καθηµε-
ρινά µε χρυσά γράµµατα τις νέες σελίδες της σύγχρονης ελλη-
νικής ιστορίας. Χρόνια πολλά στην Πολεµική Αεροπορία! 

Με λύπη µου βλέπουµε τις τελευταίες ηµέρες, το είδαµε και
σήµερα τους εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ να προ-
σπαθούν να εκµεταλλευτούν επικοινωνιακά το δυστύχηµα ή κα-
λύτερα το έγκληµα των Τεµπών µε τη σύγκρουση των δύο
τρένων και τους πενήντα επτά νεκρούς συµπολίτες µας για να
µετατοπίσουν από την επικαιρότητα τις εσωτερικές διαµάχες
που έχουν και κυρίως αυτές που υπάρχουν στην Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση. 

Κύριοι συνάδελφοι, στα ζητήµατα της ασφάλειας των µεταφο-
ρών δεν χωρούν µικροπολιτικά παιχνίδια. Είναι ένα σοβαρότατο
θέµα που αφορά ολόκληρη την κοινωνία και πρέπει να αποδο-
θούν ευθύνες άµεσα. Από τη µεριά µας, θα δηλώσουµε πως θα
συνδράµουµε µε όποιο τρόπο διαθέτουµε, ώστε να µη συµβεί
ποτέ ξανά κάτι παρόµοιο και, επιτέλους, να καταδικαστούν οι
ένοχοι όσο ψηλά πολιτικά και αν βρίσκονται. 

Βέβαια, δεν µπορούµε να µη σχολιάσουµε και την πρόσφατη
έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου που φέρνει στην επιφάνεια το
ατελείωτο πάρτι δισεκατοµµυρίων µε απευθείας αναθέσεις. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία από την Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων,
µόνο για τα έτη 2021, 2022 έγιναν τριακόσιες δεκατέσσερις χι-
λιάδες συµβάσεις µε απευθείας ανάθεση ή µε διαπραγµάτευση
χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση προκήρυξης. Αυτές οι απευ-
θείας αναθέσεις ανέρχονται σε 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μάλι-
στα, από τον έλεγχο προέκυψε ότι οι περισσότερες από αυτές
έγιναν στα δηµόσια νοσοκοµεία της χώρας, εξ ου και ο καηµός
της Κυβέρνησης για τις νέες διοικήσεις.

Για όλα αυτά που έγιναν και συνεχίζουν να γίνονται η ευθύνη
είναι αποκλειστικά δική σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Σήµερα, λοιπόν, βρισκόµαστε εδώ για την ψήφιση του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Ανάπτυξης, σχετικά µε την υποχρέωση
δηµοσιοποίησης οικονοµικών µεγεθών ορισµένων εταιρειών και
κάποιων άλλων συµπληρωµατικών διατάξεων, όπως η θέσπιση
του ειδικού τιµολογίου για το ρεύµα από την 1η του Γενάρη. Η
Κυβέρνηση µάς είπε πως αυτά τα µέτρα είναι ο δρόµος για την
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής των
πολυεθνικών εταιρειών.

Αξίζει να σκεφτούµε τι έχει γίνει τις τελευταίες ηµέρες. Πρώτα,
ανακοινώθηκε το νοµοσχέδιο από το Υπουργείο Οικονοµικών για
τη φορολόγηση των ελευθέρων επαγγελµατιών που σήκωσε τε-
ράστια θύελλα αντιδράσεων εξαιτίας των άδικων διατάξεων που
συζητήθηκε πως θα περιέχει, αντιµετωπίζοντας όλους τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες ως κλέφτες, καθώς η Κυβέρνηση θεωρεί
πως δεν είναι πραγµατικότητα κάποια επιχείρηση να βγάζει ελά-
χιστα έσοδα. Έπειτα, ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Σκρέκας, εί-
δαµε να βάζει σε δύο πολυεθνικές εταιρείες το µεγαλύτερο
δυνατό πρόστιµο λόγω κερδοσκοπικών ενεργειών που, όµως,
δεν ξέρουµε αν στο τέλος θα πληρώσουν έστω και αυτό το µικρό
ποσό του 1 εκατοµµυρίου ευρώ σε σχέση µε το µέγεθός τους,
µιας και διαβάζουµε πως θα κάνουν έφεση.

Ταυτόχρονα, έχουµε το νοµοσχέδιο σήµερα ενάντια στη µε-
γάλη φοροδιαφυγή - φοροαποφυγή, αφού προσπαθεί να ελέγξει
εταιρείες µε πάνω από 750 εκατοµµύρια ευρώ ενοποιηµένα
έσοδα.

Το συµπέρασµα είναι πως η Κυβέρνηση ρίχνει στάχτη στα
µάτια αυτή τη στιγµή στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στους
οποίους θα προσθέσει τεκµήρια µέσα σε λίγο καιρό. Με επικοι-
νωνιακά τρικ προσπαθεί να µας πείσει πως θα πάρει έσοδα από
τους µεγάλους και τους µικρούς. Θεωρεί πως ο κόσµος δεν γνω-

ρίζει τη δυνατότητα που έχουν οι πολυεθνικές εταιρείες να µε-
ταφέρουν έσοδα και ζηµιές σε χώρες όπου το φορολογικό κα-
θεστώς είναι προς όφελός τους, κάνοντας έτσι όλες τις διατάξεις
που ερχόµαστε να ψηφίσουµε εδώ σήµερα ανούσιες. Κοροϊ-
δεύετε τους πολίτες µε το να πηγαίνετε εσείς κόντρα στις πο-
λυεθνικές εταιρείες, οι οποίες είναι δηµιουργία του
καπιταλισµού, της παγκοσµιοποίησης και του φιλελευθερισµού,
οικονοµικές ιδεολογίες τις οποίες ασπάζεστε και εκθειάζετε
όπου σταθείτε.

Ακόµα, βλέποντας την κατάσταση που πάτε να δηµιουργήσετε
µε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, διερωτώµαι: Αποτελεί εξα-
πάτηση εκλογέων το γεγονός πως στην προεκλογική περίοδο ο
Πρωθυπουργός έλεγε παντού πως η Κυβέρνησή του µόνο θα
κόβει φόρους και πέντε µήνες τώρα ετοιµάζετε φορολογική έκ-
πληξη στους καταστηµατάρχες; Θα την ψήφιζε, αν ήταν ειλικρι-
νής προεκλογικά η Κυβέρνηση, αυτή η οµάδα των Ελλήνων
πολιτών; Μάλλον όχι. Αυτά για την ώρα µε την εξαπάτηση, γιατί
είναι ένας όρος που ξαφνικά ακούγεται πολύ τελευταία, το εί-
δαµε και προηγουµένως, αλλά δεν απευθύνεται στους πραγµα-
τικούς τσαρλατάνους της πολιτικής.

Σε ό,τι αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, εξηγήσαµε και στην επι-
τροπή πως µε το να δηµοσιεύει µια θυγατρική εταιρεία τα οικο-
νοµικά της µεγέθη δεν αντιµετωπίζεται η φοροδιαφυγή και ο
λόγος είναι πως υπάρχουν νόµοι που επιτρέπουν στις πολυεθνι-
κές εταιρείες να µην πληρώνουν τους φόρους τους νόµιµα.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα, όπως ανέφερα και στις συνε-
δριάσεις της επιτροπής, η «ΑΜΑΖΟΝ», που µε 44 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ έσοδα στην Ευρώπη το 2021 πλήρωσε µηδενικό
εταιρικό φόρο. Πώς το κατάφερε; Το εξήγησα και στην επιτροπή:
Η θυγατρική της «ΑΜΑΖΟΝ», «EU SARL», στο Λουξεµβούργο,
που διαχειρίζεται τις πωλήσεις και τις εισπράξεις του κολοσσού
στη Βρετανία και στην Ευρώπη στα βιβλία της εµφάνιζε ετήσιες
ζηµιές 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ και έλαβε φορολογικές πιστώ-
σεις ύψους 56 εκατοµµυρίων ευρώ, τις οποίες µπορεί να χρησι-
µοποιήσει στο µέλλον για να αντισταθµίσει ενδεχόµενες
µελλοντικές φορολογικές οφειλές σε περίπτωση κερδών. Η εται-
ρεία έχει µεταφερόµενες αποθηκευµένες ζηµιές συνολικού
ύψους 2,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, οι οποίες µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν έναντι οποιουδήποτε φόρου, πληρωτέου για µελλον-
τικά κέρδη. Αυτό σηµαίνει ότι η «AMAZON» που δεν πλήρωσε
σεντ για τα έξοδα - ρεκόρ του 2020 στην Ευρώπη είναι σε θέση
να µην πληρώνει βάσει των κερδών και σε άλλες µελλοντικές
χρήσεις. Πρόκειται για τον ορισµό της φοροαποφυγής και αυτό
είναι το ζητούµενο: Τι θα πράξουµε για να καταπολεµήσουµε την
φοροαποφυγή; Και θα µπορούσα να αναφέρω ατελείωτα παρό-
µοια παραδείγµατα φοροαποφυγής, όπως καταλαβαίνετε.

Το πρόβληµα, λοιπόν, µε τις πολυεθνικές δεν είναι η µη δή-
λωση στοιχείων, όπως τις καλείτε να προβούν πλέον µε τον
ν.4548/2018 και τις προσθήκες που κάνετε τώρα. Το θέµα είναι
οι διάφορες νόµιµες µεν, ανήθικες δε τεχνικές που υιοθετούν για
να µειώσουν το ποσό των φόρων που καταβάλλουν, για παρά-
δειγµα, η µεταφορά κερδών σε χώρες µε χαµηλότερους φορο-
λογικούς συντελεστές, η χρήση φορολογικών παραδείσων, η
εσωτερική µεταφορά τιµολογηµένων υπηρεσιών, ο διακανονι-
σµός των τιµών µεταξύ θυγατρικών και λοιπά.

Αυτά γιατί τα λέω; Θέλω να αναδείξω την υποκρισία της Κυ-
βέρνησης στην προσπάθειά της να δείξει στον ελληνικό λαό ότι
είναι αποφασισµένη να φορολογήσει εταιρείες και συµφέροντα
τα οποία την ανέβασαν και τη συντηρούν.

Αρχικά, στα άρθρα 4 έως 11, σχετικά µε την υποχρέωση δη-
µόσιας υποβολής οικονοµικών µεγεθών τελικών µητρικών και αυ-
τόνοµων επιχειρήσεων µε ενοποιηµένα έσοδα άνω των 750
εκατοµµυρίων ευρώ, αξίζει να αναφέρω ένα στατιστικό -το είπα
και στην επιτροπή- που µας δείχνει πως όσο εµείς συζητάµε περί
του νοµοσχεδίου για το πώς θα κάνουµε έλεγχο στις πολυεθνι-
κές αυτές γελάνε µαζί µας και κυρίως µε εσάς. Οι πολυεθνικές
επιχειρήσεις συµβάλλουν µόνο στο 27% των εσόδων από τη φο-
ρολογία επιχειρήσεων στην Ελλάδα, ένα από τα χαµηλότερα πο-
σοστά µεταξύ των σαράντα επτά χωρών σε έρευνα του ΟΟΣΑ.
Ξέρετε γιατί; Γιατί στις πρώτες θέσεις βρίσκονται χώρες µε πολύ
µικρούς φορολογικούς συντελεστές. Το γεγονός αυτό αντανα-
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κλά τη δυνατότητα που έχουν οι πολυεθνικές να µεταφέρουν τα
κέρδη τους σε φορολογικούς παραδείσους, αλλά και την ανάγκη
να εφαρµοστεί η συµφωνία για την καθιέρωση του ελάχιστου
εταιρικού φόρου 15% και τη φορολόγηση µέρους των εσόδων
τους στη χώρα προέλευσης.

Έπειτα, στο άρθρο 16 δεν µπορούµε να δεχτούµε πως έπειτα
από τέσσερα και πλέον χρόνια Κυβέρνησής σας και ψηφιοποί-
ησης των πάντων αναγκάζετε τις µη κεφαλαιουχικές εταιρείες
εκτός από το ΓΕΜΗ, που έχουν ήδη καταχωρηµένα τα στοιχεία
τους τώρα, να πρέπει να κάνουν το ίδιο και στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος, αυξάνοντας έτσι το γραφειοκρατικό τους κόστος, ενώ θα
µπορούσαν οι υπηρεσίες να αξιοποιήσουν την τεχνολογία που
υπάρχει και να ανταλλάσσουν αυτόµατα όποια στοιχεία θέλουν.

Τέλος, αξίζει να σταθούµε στη διάταξη που φέρνει ο Υπουργός
για το ειδικό τιµολόγιο στο ρεύµα. Θα περιµέναµε βασικά το συγ-
κεκριµένο άρθρο να υπάρχει σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Ενέργειας, αλλά το προσπερνάµε αυτό και πάµε στο ζουµί της
υπόθεσης.

Κυρίες και κύριοι, ζούµε σε µία χώρα που ένας στους δύο είναι
ψηφιακά αστοιχείωτος και η Κυβέρνηση, αντί να απλοποιεί τις
διαδικασίες στο ηλεκτρικό ρεύµα, τις περιπλέκει ακόµα περισ-
σότερο. 

Διαβάζουµε πως πλέον ο καταναλωτής θα είναι σε θέση τις
πρώτες ηµέρες κάθε µήνα να κάνει έρευνα για να δει ποια τιµή
ποιου παρόχου τον συµφέρει για το υπόλοιπο του µήνα και να
αλλάζει συµβόλαιο κατάλληλα. Και ότι επιπλέον θα έχουµε πο-
λύχρωµα τιµολόγια για ανεξήγητο λόγο. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύετε ακόµα ότι και το 50% του ελληνικού
λαού που ξέρει να χειρίζεται τις τεχνολογίες δεν έχει µε τι να
ασχοληθεί στη ζωή του από το να παρακολουθεί τις τιµές που
θα του προσφέρει ένα καρτέλ από ολιγάρχες και funds σε ένα
Χρηµατιστήριο - «καφενείο» που θέσπισε ο ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζει
να συντηρεί η Κυβέρνησή σας; 

Επίσης, θέλω να δώσουµε προσοχή στην τρίτη παράγραφο
του επίµαχου άρθρου, που λέει συγκεκριµένα: «Η τελική τιµή
προµήθειας ανακοινώνεται έως την πρώτη ηµέρα κάθε µήνα κα-
τανάλωσης και προκύπτει από το άθροισµα της βασικής τιµής
προµήθειας και του µηχανισµού διακύµανσης». 

Τι σηµαίνει αυτό µε λίγα λόγια; Ότι από την 1η Γενάρη επιστρέ-
φει η αιµατηρή για τα ελληνικά νοικοκυριά και επιχειρήσεις
ρήτρα αναπροσαρµογής, µεταµφιεσµένη µε το όνοµα «µηχανι-
σµός διακύµανσης». 

Και θέλω να καταγγείλω πως δεν υπάρχει πουθενά δηµοσιευ-
µένος ο αλγόριθµος που θα λειτουργεί η τιµολόγηση της κιλο-
βατώρας µε το σύστηµα που µας καλείτε να ψηφίσουµε. Το µόνο
σίγουρο, θα είναι υποψήφιος για Νόµπελ Μαθηµατικών όποιος
καταφέρει να βγάλει άκρη µε τις εξισώσεις που θα περιέχονται
σε αυτόν τον µηχανισµό. 

Βέβαια, δεν είναι τυχαίο που έχετε δηµιουργήσει µια τόσο σύν-
θετη κατάσταση στην ηλεκτρική ενέργεια, αφού σκοπός σας
είναι να µην µπορεί ο καταναλωτής να διακρίνει αν τα «κοράκια»
της ενέργειας αφαιµάζουν τον πλούτο του. 

Μας αρκεί να ανακοινώνουν τις τιµές και τις αλλαγές τους; Αν
στο ειδικό τιµολόγιο οι προµηθευτές τιµολογούν κερδοσκοπικά,
θα είναι στο απυρόβλητο επειδή απλά θα µας ανακοινώνουν ότι
για τον επόµενο µήνα θα µας ληστεύουν; 

Ξέρουµε ότι θα κερδοσκοπούν, µια και έχετε φτιάξει µία αγορά
στην οποία εννέα παίκτες - µέλη έχουν το 97,33% του µεριδίου
της. Και µάλιστα, η ΔΕΗ, που δεν είναι δηµόσια, έχει το 53,49%
της αγοράς. Άρα µιλάµε για ένα ολιγοπωλιακό καρτέλ που λει-
τουργεί εις βάρος των Ελλήνων πολιτών . 

Όπως είπα και παραπάνω, επειδή έχει ακουστεί πως δεν θα
υπάρχει ρήτρα αναπροσαρµογής στα τιµολόγια, θέλω να πληρο-
φορήσω τον ελληνικό λαό πως η τιµή χρέωσης που θα ανακοι-
νώνεται αρχή του µήνα θα προκύπτει από το άθροισµα της
βασικής τιµής προµήθειας και του µηχανισµού διακύµανσης, ήτοι
της ρήτρας αναπροσαρµογής µε άλλο όνοµα. Δηλαδή, θα βλέ-
πουµε µία τιµή που έχει συµπεριλάβει υπ’ όψιν και τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής και ας µην αναφέρεται κάπου. Να µην ξεχάσω να
αναφέρω πως θα υπάρχει και πάγια χρέωση 5 ευρώ. 

Εµείς θεωρούµε, λοιπόν, πως η ηλεκτρική ενέργεια, όπως και

τα υπόλοιπα κοινωνικά αγαθά που αποτελούν φυσικά µονοπώλια,
δεν µπορεί να διαπραγµατεύεται σε χρηµατιστήρια και αγορές.
Απαιτούµε την κατάργηση του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας και την
εκ νέου ενεργοποίηση των λιγνιτικών µονάδων, ώστε να αποσυµ-
πιεστεί η τιµή του ρεύµατος, που είναι εγκλωβισµένη στις κινή-
σεις του φυσικού αερίου, όπως έχει γίνει ήδη και σε άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µέχρι τουλάχιστον να ξεπεραστεί η
κρίση του πολέµου. 

Συµπερασµατικά, θεωρούµε πως το νοµοσχέδιο αυτό ρίχνει
στάχτη στα µάτια στη φοροεπιδροµή που φέρνει το Υπουργείο
Οικονοµικών για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και ότι δολίως
προεκλογικά δεν αναφέρθηκε ότι βρισκόταν στην ατζέντα της
Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, έχουν µείνει ο κ. Βρεττός, η κ. Καραγεωργοπούλου
και ο κ. Φωτόπουλος. Ζήτησε, όµως, ο Υπουργός να µιλήσει -και
θέλω την έγκρισή σας-, γιατί υπάρχει ένα ειδικό θέµα και πρέπει
να φύγει σε λίγο. 

Έχω την έγκρισή σας να του επιτρέψουµε να µιλήσει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ

πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους που δέχτηκαν να

παραχωρήσουν τη σειρά τους για να µπορέσω να µιλήσω, γιατί
δυστυχώς έχω µια υποχρέωση και θα επιστρέψω στο τέλος της
συνεδρίασης. 

Ήθελα, λοιπόν, να µιλήσω, για να ακούσετε αυτά τα οποία
έχουµε να πούµε και βεβαίως, να σχολιάσετε ή να απαντήσετε.
Και είναι εδώ και ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Σενετάκης, ο
οποίος µπορεί και εκείνος να απαντήσει στους προβληµατισµούς
σας. 

Θα ξεκινήσω κατ’ αρχάς από την ενσωµάτωση της οδηγίας,
γιατί είναι κάτι για το οποίο λίγοι µίλησαν σήµερα. Είναι µια τε-
χνική οδηγία, η 2101 του 2021, µια ευρωπαϊκή οδηγία η οποία
ενσωµατώνεται στο Εθνικό µας Δίκαιο. Δεν έχει να κάνει µε τί-
ποτα άλλο πέρα από την υποχρέωση υποκαταστηµάτων ή θυγα-
τρικών εταιρειών οι οποίες έχουν µία µητρική πολυεθνική µε
τζίρο πάνω από 750 εκατοµµύρια, η οποία έχει έδρα σε µία άλλη
χώρα, να δηµοσιεύουν, πέρα από τα δικά τους αποτελέσµατα
στη χώρα που εδρεύουν, και τα αποτελέσµατα της µητρικής. 

Θα πω ένα παράδειγµα, για να γίνει πιο κατανοητό. Αν για πα-
ράδειγµα, µία πολύ µεγάλη πολυεθνική εταιρεία έχει τη βασική
της έδρα, ας πούµε στη Γαλλία, και έχει µια θυγατρική στην Ελ-
λάδα, σήµερα η θυγατρική στην Ελλάδα είναι υποχρεωµένη να
ανακοινώνει τα οικονοµικά αποτελέσµατα της θυγατρικής, της
ίδιας δηλαδή, στη χώρα. Τώρα θα πρέπει να ανακοινώνει, πέρα
από τα δικά της αποτελέσµατα, και τα αποτελέσµατα της µητρι-
κής εταιρείας, η οποία αυτή εδρεύει στη Γαλλία.

Τι εννοούµε όταν λέµε «αποτελέσµατα» και «στοιχεία»; Πέρα
από φορολογικά στοιχεία, δηλαδή τζίρο, κερδοφορία, τα οποία
βοηθάνε βεβαίως και για καλύτερο δηµόσιο έλεγχο του φόρου
εισοδήµατος, είναι στοιχεία που έχουν να κάνουν µε τον αριθµό
προσωπικού, µε τα προϊόντα κ.λπ.. Αυτό είναι η οδηγία, τίποτα
περισσότερο και τίποτα λιγότερο. 

Σας προτείνω να την υπερψηφίσετε όλοι. Είναι µια υποχρέωση
εθνική. Είναι κάτι το οποίο βοηθάει τη διαφάνεια. Είναι κάτι το
οποίο βοηθάει στο να γνωρίζουν οι Ευρωπαίοι πολίτες σχετικά
µε τις θυγατρικές εταιρείες οι οποίες εδρεύουν εδώ πέρα συνο-
λικά τι εικόνα έχουν στον κόσµο σε επίπεδο τζίρου, σε επίπεδο
επενδύσεων, σε επίπεδο προσωπικού. Άρα είναι κάτι το οποίο
βοηθάει τη διαφάνεια και τελικά τη λογοδοσία. 

Πάµε λίγο να δούµε τα θέµατα τα οποία κυριάρχησαν και µο-
νοπώλησαν τη σηµερινή συζήτηση, που έχουν να κάνουν φυσικά
µε τον πληθωρισµό και την ακρίβεια, είτε αυτή αφορά την ηλε-
κτρική ενέργεια και την ενέργεια, είτε αφορά τα τρόφιµα. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι ακούστηκαν πάρα πολλά πράγµατα
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που αφορούν την ενέργεια και την ηλεκτρική ενέργεια, αγνοών-
τας ή προσπαθώντας να αγνοήσουν αυτά τα οποία έχει πετύχει
η χώρα µας τα προηγούµενα δύο χρόνια. Δύο χρόνια, κατά τα
οποία δυστυχώς η Ευρώπη επλήγη από µία τεράστια ενεργειακή
κρίση, η οποία απείλησε συνολικά την κοινωνική συνοχή της Ευ-
ρώπης -και όχι µόνο- και η οποία κόστισε πάρα πολύ στους Ευ-
ρωπαίους πολίτες, αλλά και στις ευρωπαϊκές επιχειρήσεις και
τους επαγγελµατίες. 

Η χώρα µας είναι µεταξύ εκείνων των ευρωπαϊκών χωρών,
που, σύµφωνα µε διεθνείς και έγκριτους επιστήµονες και αξιο-
λογητές, αντιµετώπισε το θέµα της ενεργειακής κρίσης ίσως µε
έναν τρόπο που ήταν πολύ καλύτερος από τις περισσότερες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, πράγµα το οποίο έχει αναγνωριστεί -επαναλαµ-
βάνω- σε διεθνές επίπεδο. 

Πρόσφατα είδα στην «ERT NEWS» έναν διεθνή οικονοµολόγο,
τον κ. Στίγκλιτς, να λέει ότι η Ελλάδα είναι από τις πολύ λίγες
χώρες στον κόσµο που φορολόγησε τα υπερκέρδη των εται-
ρειών ενέργειας, είτε ενέργειας, όπως είναι η παραγωγή ηλεκτρι-
κής ενέργειας, είτε ενέργειας που αφορά τα διυλιστήρια. 

Πρέπει να πούµε ότι το Market Pass, µέσα από το οποίο δια-
θέσαµε πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ στους Έλληνες πολί-
τες και τα ελληνικά νοικοκυριά όλο το προηγούµενο διάστηµα µε
µηνιαίες καταβολές για να αντιµετωπίσουν την ακρίβεια στα τρό-
φιµα, προήλθε από τη φορολόγηση των υπερκερδών των δύο
διυλιστηρίων. Φορολογήσουµε και εισπράξαµε πάνω από 600
εκατοµµύρια ευρώ από τα δύο ελληνικά διυλιστήρια, τα οποία τα
επιστρέψαµε στους πολίτες µέσα από το Market Pass. Αυτό δεν
πρέπει να το αγνοούµε. Η Ελλάδα είναι από τις πολύ λίγες χώρες
που έχει κάνει κάτι τέτοιο σε επίπεδο κόσµου. 

Σε ό,τι αφορά την ηλεκτρική ενέργεια, όλοι θα θυµούνται τον
µηχανισµό φορολόγησης των υπερκερδών µε το πλαφόν που θέ-
σαµε στην αποζηµίωση των µονάδων ηλεκτροπαραγωγής. Δη-
λαδή, η Ελλάδα πρώτη σε όλη την Ευρώπη, στην προηγούµενη
περίοδο της διακυβέρνησής µας, έθεσε ένα «ταβάνι», έθεσε δη-
λαδή ένα πλαφόν στην τιµή µε την οποία αµείβονταν οι µονάδες
που παράγουν ηλεκτρική ενέργεια. 

Κι επειδή η τιµή χονδρικής ήταν πολύ υψηλότερη, τη διαφορά
από το πλαφόν που θέσαµε µέχρι την πραγµατική τιµή χονδρικής
ηλεκτρικής ενέργειας την ανακτούσαµε, τη φορολογούσαµε, την
οδηγούσαµε στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης κι έτσι όλοι οι
λογαριασµοί -θα θυµίσω και τους δικούς σας- είχαν το πληρωτέο
ποσό και από πάνω είχαν και την επιδότηση από το κράτος. Σε
πολλές περιπτώσεις, µάλιστα, η επιδότηση ήταν µεγαλύτερη από
το πληρωτέο ποσό. Αυτό το έκανε µόνο η Ελλάδα. Μόνο η Ελ-
λάδα εφάρµοσε έναν τέτοιο µηχανισµό. Άλλες χώρες, βεβαίως,
εφάρµοσαν άλλους µηχανισµούς. Αν δείτε όµως και τα στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, θα δείτε ότι η Ελλάδα
σε τιµές λιανικής µετά την επιδότηση, έχει από τις φθηνότερες
τιµές λιανικής στα νοικοκυριά στην Ευρώπη.

Βεβαίως, αυτό δεν σηµαίνει ότι η τιµή της ενέργειας σήµερα
είναι µία τιµή που ένα νοικοκυριό δεν προβληµατίζεται, όταν έρ-
χεται ο λογαριασµός του ρεύµατος. Και αυτό συνέβαινε και πριν
την ενεργειακή κρίση και πριν την ακρίβεια. Το ίδιο συµβαίνει και
στα τρόφιµα. Δηλαδή, το ότι προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε
τον πληθωρισµό, τον εισαγόµενο πληθωρισµό, τον ευρωπαϊκό
και τον παγκόσµιο πληθωρισµό, αυτό δεν σηµαίνει ότι τα νοικο-
κυριά πρέπει να πανηγυρίζουν ότι λύσαµε το πρόβληµα. Αντί-
θετα, η µάχη η δική µας πρέπει να είναι µεγάλη, γιατί τα
νοικοκυριά, ακόµα και νοικοκυριά που έχουν µεσαία εισοδήµατα
-πολύ περισσότερο βέβαια τα νοικοκυριά που έχουν χαµηλά ει-
σοδήµατα- δυσκολεύονται πάρα πολύ όταν έρχονται οι λογαρια-
σµοί ενέργειας ή όταν πρέπει να αγοράσουν τα βασικά είδη που
είναι αναγκαία για τη διαβίωση του νοικοκυριού τους.

Γι’ αυτό, λοιπόν, βλέπετε ότι δεν θα σταµατήσουµε τις προ-
σπάθειές µας να στηρίξουµε τα νοικοκυριά µε πρωτοποριακές
µεθόδους που καλό είναι να αναγνωριστούν. Δεν είναι δικαιολο-
γία. Δεν λέµε ότι έχουµε κάνει ό,τι είναι καλύτερο σε όλον τον
κόσµο, αλλά αυτή τη στιγµή αυτό που κάνει η Ελλάδα είναι πρω-
τοποριακό. Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα η οποία έρχεται και επι-
βάλλει πρόστιµα για αθέµιτη κερδοφορία σε εκείνες τις εταιρείες
που προσπαθούν να κερδοσκοπήσουν. Η Ελλάδα είναι η µόνη

χώρα στην Ευρώπη που έχει ψηφίσει έναν τέτοιο νόµο -που δεν
ψήφισαν πολλοί από εσάς, για να µην πω οι περισσότεροι- που
βάζει ένα πλαφόν στο περιθώριο κέρδους των εταιρειών και δεν
µπορεί µια εταιρεία σήµερα το 2023 που τα νοικοκυριά βάλλονται
από την ακρίβεια να κερδίσει παραπάνω απ’ όσα κέρδιζε το 2021,
πριν ξεκινήσει η πληθωριστική κρίση. Η Ελλάδα είναι η µόνη
χώρα που αξιοποίησε αυτόν τον νόµο για να έρθει και να επιβάλει
πρόστιµα σε τρεις µεγάλες πολυεθνικές επιχειρήσεις. Είναι τρεις
οι πολυεθνικές επιχειρήσεις στις οποίες έχουν επιβληθεί πρό-
στιµα και είναι και ελληνικές. Και βεβαίως οι έλεγχοι συνεχίζον-
ται.

Εµείς αυτό δεν το κάνουµε για να καταστρέψουµε τις εται-
ρείες ούτε το κάνουµε για να καταστρέψουµε τα προϊόντα, εκ
των οποίων πολλά είναι και καλά και κάνουν τη δουλειά τους και
τα χρησιµοποιεί το νοικοκυριό στην καθηµερινότητά του. Το κά-
νουµε γιατί θέλουµε να µειωθούν οι τιµές στα ράφια. Γι’ αυτό το
κάνουµε. Και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε όσο είναι απαραί-
τητο και µέχρι να αντιµετωπιστεί πλήρως το πρόβληµα της ακρί-
βειας. 

Είναι ελληνικό φαινόµενο; Είπε ο Εκπρόσωπος από το ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ ότι για την ακρίβεια φταίει η Κυβέρνηση και το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, φταίει ο Υπουργός. 

Αλήθεια είναι αυτό, κύριε συνάδελφε; Μόνο η Ελλάδα έχει
πληθωρισµό στην Ευρώπη;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Για τον προηγούµενο ήταν…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Έχω

εδώ δύο πίνακες -και θα τους καταθέσω- για τον γενικό πληθω-
ρισµό και τον πληθωρισµό τροφίµων στα είκοσι επτά κράτη-µέλη.
Στον γενικό πληθωρισµό, η Ελλάδα είναι στις εννέα χώρες από
τις είκοσι επτά µε τον χαµηλότερο γενικό πληθωρισµό. Στον πλη-
θωρισµό τροφίµων, ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη-µέλη της Ευ-
ρώπης, η Ελλάδα είναι στη δέκατη θέση µεταξύ των δέκα χωρών
µε τον χαµηλότερο πληθωρισµό στα τρόφιµα. 

Αυτό δεν είναι δικαιολογία ούτε είµαστε ικανοποιηµένοι, αλλά
δείχνει ότι τα µέτρα τα οποία έχουµε πάρει ως έναν βαθµό έχουν
αποδώσει. Και τώρα αυτή τη στιγµή έχουµε λάβει και άλλα
µέτρα, όπως είναι η µόνιµη µείωση τιµής στο ράφι τουλάχιστον
5% για τα προϊόντα τα οποία θα διατηρήσουν χαµηλές τις τιµές
για τουλάχιστον έξι µήνες και θα σηµανθούν µε µια ειδική ταµ-
πέλα. Ακόµα και αυτό δίνει ακόµα µια ευκαιρία στον καταναλωτή
να µπορέσει να αγοράσει τα προϊόντα τα οποία επιθυµεί σε χα-
µηλότερες τιµές από το προηγούµενο διάστηµα. 

Ποια άλλη χώρα το κάνει αυτό; Μιλήσατε για Γαλλία και Ιταλία.
Τι έκανε η Γαλλία; Έκαναν µια συµφωνία για να διατηρηθούν
σταθερές οι τιµές ή και να µειωθούν για τέσσερις χιλιάδες κωδι-
κούς για τους επόµενους µήνες. Η Ιταλία έκανε µια συµφωνία
για πεντακόσια προϊόντα, προκειµένου να µειωθούν για τρεις
µήνες οι τιµές τους. 

Εµείς ερχόµαστε και λέµε να µειωθούν οι τιµές και τροφίµων
αλλά και άλλων προϊόντων -απορρυπαντικά, καθαριστικά, σαµ-
πουάν, προϊόντα προσωπικής φροντίδας, καλλυντικά- για τουλά-
χιστον έξι µήνες και για τουλάχιστον 5%. Στα αλεύρια, για
παράδειγµα, µειώθηκαν κατά 10% οι τιµές που µας ανακοινώθη-
καν, τα δηµητριακά 7%. Πάρα πολλά προϊόντα έχουν µειωθεί 8%.

Άρα τελικά δεν είναι µόνο 5% η µείωση, αλλά είναι µεγαλύ-
τερη. Από τη στιγµή, µάλιστα, που σηµαίνεται µε την ειδική ταµ-
πέλα, αυτό σηµαίνει ότι «κλειδώνει» η τιµή και είναι κάθε µέρα
χαµηλότερη η τιµή. Δεν έχουµε αυτό το ασανσέρ µε τις προσφο-
ρές που βλέπουµε σήµερα «1+1», αύριο διπλάσια τιµή, µεθαύριο
30% εκπτωτικό κουπόνι, που έχει µετατρέψει σε παζάρι την αί-
θουσα του σουπερµάρκετ και όταν το επισκέπτεται ο καταναλω-
τής, δεν ξέρει τελικά ποια είναι η τιµή του προϊόντος. Και γι’ αυτό
το πράγµα µελετάµε παρέµβαση, ώστε αυτό το πράγµα να αλ-
λάξει, προκειµένου τελικά να υπάρχει διαφάνεια στις τιµές και
να ξέρει ο καταναλωτής ποιο προϊόν θα αγοράσει, αλλά και από
ποια αλυσίδα θα το αγοράσει, από ποιο κατάστηµα. 

Ετοιµάσαµε µια εφαρµογή στο κινητό. Την ονοµάζουµε e-Κα-
ταναλωτής. Μπορεί να µπει µέσα και να δει ποιο προϊόν θέλει να
αγοράσει, ποιο απορρυπαντικό, ποια µάρκα, σε ποια καταστή-
µατα µπορεί να βρει αυτό το προϊόν και ποιες είναι οι τιµές ώστε
να δει ποια είναι η χαµηλότερη τιµή να πάει να το αγοράσει από
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εκεί. Και µπορεί να φτιάξει και ένα καλάθι προϊόντων και να δει
σε ποιο σουπερµάρκετ είναι χαµηλότερο το καλάθι προϊόντων το
οποίο δηµιουργεί, ώστε να πάει σε εκείνο το κατάστηµα και να
µην αρχίσει να ψάχνει και να πηγαίνει στο ένα κατάστηµα, µετά
στο άλλο, µετά στο άλλο, διαφορετικών αλυσίδων για να δει πού
είναι φθηνότερο. Πριν ξεκινήσει από το σπίτι του, θα ξέρει πού
είναι φθηνότερα και θα πάει να τα προµηθευτεί.

Ποιος άλλος τα έχει κάνει αυτά; Τέλος πάντων, η Ελλάδα τα
έκανε. Η Κυβέρνησή µας τα έφτιαξε και βοηθάµε τον κατανα-
λωτή να έχει την επιλογή. Και έτσι δίνουµε δύναµη. Μέσα από
την επιλογή ενδυναµώνουµε τον καταναλωτή. Πρέπει να γίνουν
και κάποια µαθήµατα βασικά για το πώς δουλεύει η αγορά και η
οικονοµία. Λέει «Γιατί για τα τιµολόγια ρεύµατος δεν παίρνει την
πρωτοβουλία το κράτος και τον επόµενο µήνα να πάει να µετα-
φέρει όλους τους καταναλωτές ηλεκτρικής ενέργειας της χώρας
σ’ αυτόν που έχει τη φθηνότερη τιµή;». Το ακούσαµε κι αυτό! Και
ακούγεται λογικό και ωραίο! Γιατί δεν το κάνει το κράτος αυτό; 

Να σας πω, λοιπόν, τι θα γίνει. Γι’ αυτό λέω ότι πρέπει να κά-
νουµε και βασικά µαθήµατα οικονοµίας. Μόλις το κάνει αυτό το
κράτος, θα έχουµε µία εταιρεία που τον επόµενο µήνα έχει τη
φθηνότερη τιµή ηλεκτρικής ενέργειας. Τι θα γίνει; Θα έφευγαν
όλοι οι πελάτες από τις οκτώ άλλες εταιρείες -είπατε ότι είναι
εννέα συνολικά οι πάροχοι- και θα πήγαιναν στην ένατη εταιρεία.
Θα έκλειναν και οι οκτώ εταιρείες, αφού δεν θα είχαν κανένα πε-
λάτη. Και τι θα γινόταν µετά; Θα είχαµε ένα πολύ ωραίο µονο-
πώλιο και µάλιστα ιδιωτικό. 

Αυτά πρότεινε ο Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, για να καταλάβετε
τι ακούγεται στη Βουλή των Ελλήνων!

Και στη συνέχεια, όταν θα έµενε ο ένας, θα συνέχιζε και τους
επόµενους µήνες να έχει τη χαµηλότερη τιµή; Αφού θα ήταν µο-
νοπώλιο, η τιµή θα πήγαινε όπου ήθελε εκείνος. Μα, δεν δου-
λεύει έτσι ο ανταγωνισµός. Δεν δουλεύει έτσι η ελεύθερη αγορά.
Είναι βασικά πράγµατα αυτά για να ακούγονται εδώ.

Εµείς τι λέµε; Θέλουµε εννιά παρόχους και τους υποχρεώσαµε
να ανακοινώνουν τις τιµές κάθε µήνα, για να µπορεί να επιλέξει
ο καταναλωτής. Αυτό κάναµε εµείς. Όταν παραλάβαµε το 2019
τη διακυβέρνηση της χώρας, υπήρχε ένα τιµολόγιο σταθερό. Δεν
γνώριζαν οι καταναλωτές τι σηµαίνει σταθερό τιµολόγιο. Στην
Ευρώπη υπήρχε, αλλά το µοντέλο αγοράς είχε πρόσφατα αλλά-
ξει στην Ελλάδα. Είχε ξεκινήσει επί ΣΥΡΙΖΑ και ολοκληρώθηκε
επί Νέας Δηµοκρατίας και δεν µπορούσαν να διακρίνουν τη δια-
φορά µεταξύ ενός σταθερού τιµολογίου δώδεκα ή είκοσι τεσσά-
ρων µηνών, που σηµαίνει πως όποια διακύµανση κι αν έχουµε και
στις διεθνείς αγορές, το νοικοκυριό θα αγοράζει τη σταθερή
τιµή. Ακόµα και να πάει εκατό φορές παραπάνω η τιµή ηλεκτρι-
κής ενέργειας, θα αγόραζε τη σταθερά χαµηλή τιµή που είχε
συµφωνήσει στην αρχή των είκοσι τεσσάρων µηνών. 

Αυτό, λοιπόν, δεν υπήρχε στην Ελλάδα. Είχε κάνει η ΔΕΗ το
myHome, αν θυµάµαι καλά και είχαν προλάβει πεντακόσιες χι-
λιάδες καταναλωτές να πάρουν σταθερό τιµολόγιο για δώδεκα
µήνες. Μόλις τελείωσε αυτό, βεβαίως, µετά έπεσαν σε κάποιο
κυµαινόµενο τιµολόγιο. 

Τώρα έρχεται ο αρµόδιος Υπουργός και η Υφυπουργός Ενέρ-
γειας Αλεξάνδρα Σδούκου που ξέρει πολύ καλά βεβαίως -και συ-
νεργαστήκαµε µαζί και το προηγούµενο διάστηµα- τι συµβαίνει
στον χώρο της ηλεκτρικής ενέργειας και λέει «Εµείς θα υποχρε-
ώσουµε τους παρόχους να έχουν ένα σταθερό τιµολόγιο µακρο-
πρόθεσµο και όποιος θέλει να το επιλέξει». Θα έχει µπλε χρώµα
για να ξεχωρίζει. Μιλάµε για ένα τιµολόγιο που κάθε µήνα αλλά-
ζει η τιµή του, αλλά για όλο το µήνα είναι σταθερή. 

Υποχρεώνουµε τον πάροχο να ανακοινώνει ποια είναι η τιµή.
Έτσι, είτε µέσα από την πλατφόρµα e-Καταναλωτής είτε µέσα
από την πλατφόρµα της ΡΑΕ να µπορεί να βλέπει ποιος έχει τη
φθηνότερη ενέργεια τον µήνα που µας πέρασε, ώστε τον επό-
µενο µήνα να αλλάξει πάροχο, να πάει πραγµατικά στον πιο
φθηνό επειδή το επιλέγει. Θα έχει πράσινο χρώµα, θα είναι κυ-
µαινόµενο, η εκκαθάριση -στην Ευρώπη είναι πολύ συχνό- θα γί-
νεται µετά από κάποιο χρονικό διάστηµα µε έναν αλγόριθµο ο
οποίος θα είναι εκ των προτέρων γνωστός πια και δεν θα έχει ο
καθένας τον δικό του.

Στη συνέχεια βεβαίως θα έχουµε και ένα δυναµικό τιµολόγιο.

Τι είναι το δυναµικό τιµολόγιο; Πάλι ο Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
αναρωτήθηκε «µα γίνονται αυτά τα πράγµατα;». Γίνονται στην
Ευρώπη και πρέπει να γίνουν και στην Ελλάδα. Η τιµή της ενέρ-
γειας µέσα στην ηµέρα αλλάζει. Το πρωί που έχουµε φωτοβολ-
ταϊκά, η τιµή της ενέργειας φτάνει κοντά στο µηδέν. Όποιος
δηλαδή µπορεί να τιµολογηθεί µε «έξυπνο» µετρητή -τους τοπο-
θετούµε τώρα, αλλάζουµε τους αναλογικούς και βάζουµε «έξυ-
πνους» µετρητές και ξέρουµε κάθε ώρα της ηµέρας τι
κατανάλωση έχει το σπίτι-, το πρωί µπορεί να επιλέξει να βάλει
το πλυντήριο, να χρησιµοποιήσει την ηλεκτρική ενέργεια για να
κάνει µια δουλειά, που θα έχει σχεδόν µηδενική τιµή. Το βράδυ
ή το απόγευµα που είναι πιο ακριβό το ρεύµα µπορεί να επιλέξει
να µη χρησιµοποιεί ενεργοβόρες συσκευές. Αυτό είναι κακό που
το κάνουµε, που το κάνει ο Υπουργός, η Κυβέρνησή µας; 

Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα, όπως είπε ο συνάδελφός σας;
Φυσικά και γίνονται και µάλιστα άργησαν να γίνουν. Τώρα τα
κάνει η Κυβέρνησή µας. Αυτά κάνουµε για να βοηθήσουµε τα νοι-
κοκυριά γιατί µε λόγια δεν γίνεται ούτε µε νόµους. Εάν ήταν µε
νόµους, µε διατίµηση και µε πλαφόν να λύναµε τα προβλήµατα,
τότε όλος ο κόσµος θα έχει λύσει το πρόβληµα του πληθωρι-
σµού, όλοι θα έβαζαν διατίµηση σε όλα τα προϊόντα και στα καύ-
σιµα, θα είχαν όλοι χαµηλές τιµές και τότε όλος ο πλανήτης θα
είχε λύσει το πρόβληµά του. Δεν λειτουργεί έτσι η αγορά, η παγ-
κόσµια οικονοµία δυστυχώς. Εµείς, λοιπόν, πρέπει να παίξουµε
µε τους νόµους της παγκόσµιας οικονοµίας και να κάνουµε κα-
λύτερα τις παρεµβάσεις µας απ’ ό,τι οι άλλες χώρες για να µπο-
ρέσουµε να βοηθήσουµε τα νοικοκυριά. 

Πολύ λίγα πράγµατα για τρόφιµα: Λέγατε ότι για τον πληθω-
ρισµό στα τρόφιµα φταίει η Κυβέρνηση. Πήρα τον πληθωρισµό
τροφίµων όχι δωδεκαµήνου, αλλά από 1η Ιανουαρίου 2022 έως
και τον Σεπτεµβρίου του 2023, δηλαδή είκοσι µήνες, σχεδόν δύο
χρόνια: Η Ουγγαρία που µηδένισε τον ΦΠΑ, που λέτε ότι έχει
αποτέλεσµα, κύριε συνάδελφε, είχε 46% πληθωρισµό στα τρό-
φιµα. Η Λιθουανία 33%. Η Σλοβακία 31%. Η Εσθονία 30%. Στη
Βουλγαρία -δίπλα µας, φθηνή- 30% ο πληθωρισµός στα τρόφιµα.
Στη Λετονία 28%. Στη Ρουµανία, φτηνότερη αγορά από εµάς, µε
χαµηλότερους µισθούς, 26%. Σουηδία: 24%, Πολωνία 24%, Κρο-
ατία 23%, Γερµανία στην οποία αναφέρεστε συνέχεια: 23%, ο
µέσος όρος της Ευρώπης είναι στο 22%, Βέλγιο 22%, Σλοβενία:
22%, Ισπανία: 22%, Αυστρία: 22%, Ελλάδα: 22%. Η Ελλάδα µε
22% είναι στις δέκα χαµηλότερες και έχουµε και άλλες εννέα
χώρες στις οποίες ο πληθωρισµός είναι από 21% έως 18%. 

Λύσαµε το πρόβληµα; Είµαστε ικανοποιηµένοι; Φυσικά και όχι.
Γι’ αυτό και µετά από αυτά τα αποτελέσµατα ερχόµαστε και επι-
βάλλουµε πρόστιµα για αισχροκέρδεια, ερχόµαστε και ελέγ-
χουµε το πλαφόν του κέρδους στις εταιρείες και στις
πολυεθνικές και στις ελληνικές. Προχωρούµε σε νέες πρωτοβου-
λίες, όπως η µόνιµη µείωση τιµής ή το «καλάθι του νοικοκυριού»,
που δίνει τη δυνατότητα πρόσβασης σε πολύ χαµηλές τιµές. 

Αυτά κάνει η Κυβέρνησή µας, πάντα µε ένα διακύβευµα και
πάντα µε µία βασική προτεραιότητα: πώς θα στηρίξουµε την ελ-
ληνική κοινωνία, πώς θα στηρίξουµε τα ελληνικά νοικοκυριά που
βάλλονται, µε έργα και όχι µε λόγια, και πώς θα δηµιουργήσουµε
συνθήκες βιώσιµης ανάπτυξης στην Ελλάδα τα επόµενα χρόνια.
Μιλάµε για µια οικονοµία που αποδίδει τρεις και τέσσερις φορές
καλύτερα από τον µέσο όρο της Ευρώπης. Έχουµε δηµιουργή-
σει τετρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας τα τελευταία τέσσερα
χρόνια, για πρώτη φορά ξεπαγώνουν οι µισθοί στο δηµόσιο και
αυξάνονται πολύ ή λίγο, πάντως αυξάνονται, ενώ µέχρι τώρα
ήταν σταθεροί ή µειώνονταν, και για δεύτερη χρονιά φέτος θα
έχουµε αυξήσεις στις συντάξεις µικρότερες ή µεγαλύτερες -ση-
µασία έχει ότι είναι αυξήσεις και όχι µειώσεις- και για πρώτη
φορά βλέπουν και οι άνθρωποι του ιδιωτικού τοµέα τους µισθούς
τους σιγά σιγά να αυξάνονται. Αυτό δεν έγινε µε νόµο, αυτό δεν
έγινε µε λόγια, αυτό έγινε επειδή υπήρχε σχέδιο, το σχέδιο υλο-
ποιήθηκε και υπάρχει η πολιτική βούληση να συνεχίσουµε µεταρ-
ρυθµίσεις που τελικά βοηθούν τον πολίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

5084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5085

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙ-
ΖΕΛΟΣ» είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Αργοστολίου
Κεφαλλονιάς, καθώς και δέκα µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Κεφαλλονιάς.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό έχω την τιµή να

σας ανακοινώσω τα αποτελέσµατα της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής
ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας των
συναδέλφων Βουλευτών κυρίων Αθανασίου Χαλκιά, Χαράλαµπου
Κατσιβαρδά, Γεωργίου Μανούσου, Αλέξανδρου Ζερβέα, Ιωάννη
Δηµητροκάλλη, Διονυσίου Βαλτογιάννη, Γεωργίου Ασπιώτη, Μι-
χαήλ Γαυγιωτάκη, Ιωάννη Κόντη, Πέτρου Δηµητριάδη και Κων-
σταντίνου Φλώρου.

Για τον κ. Αθανάσιο Χαλκιά ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Χαράλαµπο Κατσιβαρδά ψήφισαν συνολικά 286 Βου-

λευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Γεώργιο Μανούσο ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Αλέξανδρο Ζερβέα ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευ-

τές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Ιωάννη Δηµητροκάλλη ψήφισαν συνολικά 286 Βου-

λευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.

Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς. 
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Διονύσιο Βαλτογιάννη ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευ-

τές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Γεώργιο Ασπιώτη ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ εψήφισε ουδείς
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευ-

τές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Ιωάννη Κόντη ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευτές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Πέτρο Δηµητριάδη ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευ-

τές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τον κ. Κωνσταντίνο Φλώρο ψήφισαν συνολικά 286 Βουλευ-

τές.
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 285 Βου-

λευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισε 1 Βουλευτής.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
(Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε τώρα στη συζήτηση του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης. 

Κύριε Φωτόπουλε, θέλω να σας πω κάτι, εκφράζοντας όλο το
Προεδρείο. Θα σας δοθεί ο λόγος κατά παρέκκλιση, αλλά δεν
έχει ξανασυµβεί ποτέ ξανά Αρχηγός κόµµατος να παίρνει τον
λόγο πριν καν µιλήσουν οι αγορητές. 

Άρα ουσιαστικά θέλω να ξέρετε ότι την επόµενη φορά δεν θα
πάρετε τον λόγο, θα τον πάρετε αργότερα. Τώρα θα πάρετε τον
λόγο εντός των αγορητών. Απλώς το υπενθυµίζω για να το έχετε
στα υπ’ όψιν σας από εδώ και πέρα, και ο χρόνος του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου είναι ο µισός.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -έχει φύγει ο κ. Σκρέκας-, εµείς θα
µιλήσουµε µε την ενσωµάτωση, γιατί έγιναν παράπονα ότι δεν
ακούστηκαν σχόλια για την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδη-
γίας. 

Συνήθως η ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας, η οποία
µάλιστα βοηθά σε ζητήµατα εταιρικής διαφάνειας και δηµοσίου
ελέγχου, δεν προσφέρεται για αντιπολιτευτική διάθεση και αν-
τιρρήσεις. Παρ’ όλα αυτά, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τα κα-
ταφέρατε να διαφωνήσουν µαζί σας πέρα από την Αντιπολίτευση
και φορείς, τους οποίους καλέσαµε να µας καταθέσουν τις από-
ψεις τους, πολλοί από τους οποίους δεν διάκεινται αρνητικά
προς την Κυβέρνησή σας.

Και φυσικά δεν αναφέροµαι µόνο στο άρθρο 17, το οποίο δεν
αφορά την κοινοτική οδηγία 2101 του 2021 και επί της ουσίας
είναι επανενεργοποίηση του µηχανισµού των ρητρών αναπρο-
σαρµογής που είχε τεθεί σε αναστολή από το καλοκαίρι του
2022. Με το άρθρο αυτό όλοι οι πελάτες των προµηθευτών ηλε-
κτρικής ενέργειας που είχαν κυµαινόµενα τιµολόγια µεταπίπτουν
σε αυτό το ειδικό τιµολόγιο υποχρεωτικά, πλην εκείνων που θα
επιλέξουν κάτι άλλο ή θα υποβάλουν αντιρρήσεις. 

Υποτίθεται ότι αυτό το ενιαίο τιµολόγιο θεσπίστηκε για να µπο-
ρεί να κάνει σύγκριση χρεώσεων της κιλοβατώρας ο καταναλω-
τής µεταξύ των παρόχων, αφού η τελική τιµή χρέωσης ανά
πάροχο θα εξάγεται από τη βασική τιµή προµήθειας του ρεύµα-
τος που θα είναι η ίδια για όλους τους παρόχους, το περιθώριο
κέρδους, που θεωρητικά θα διαφέρει από πάροχο σε πάροχο,
και φυσικά, οι πάροχοι δεν παίρνουν κανένα απολύτως επιχειρη-
µατικό ρίσκο, αφού έχουν στα χέρια τους το εργαλείο των δει-
κτών αναπροσαρµογής, δηλαδή θα ενεργοποιείται όταν η
χονδρεµπορική τιµή του ρεύµατος θα ανεβαίνει πάνω από κά-
ποιο όριο. 

Αυτό φυσικά δεν πρόκειται να εµποδίσει τους παρόχους να
συνεννοούνται εναλλάξ µεταξύ τους και να διαµορφώνουν τα
κέρδη τους όπως αυτοί επιθυµούν. Μιλάµε δηλαδή για µια καρ-
τελοποίηση της αγοράς ενέργειας και µια οµηρία των πέντε εκα-
τοµµυρίων καταναλωτών στην αισχροκέρδεια των παρόχων,
χωρίς αυτοί να κινδυνεύουν να χάσουν ούτε ένα ευρώ από τα
κέρδη τους, αφού όταν η τιµή του ρεύµατος θα ανεβαίνει πάνω
από ένα όριο, αυτό θα µετακυλίεται στον καταναλωτή. 

Αλήθεια, σε ποια ελεύθερη οικονοµία και σε ποια ελεύθερη
αγορά µηδενίζεται το ρίσκο; Σε ποια ελεύθερη αγορά απαγο-
ρεύεται η ζηµιά σε µια επιχείρηση;

Πέρα όµως από το άρθρο 17, από την πρώτη µέρα συζήτησης
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου σάς ενηµερώσαµε για τα προ-
βλήµατα που ενδεχοµένως να υπάρξουν από την ενσωµάτωση
της συγκεκριµένης οδηγίας στο θεσµικό 4548/2018, του νόµου
δηλαδή περί ανωνύµων εταιρειών, καθώς η οδηγία 2101 του
2021 αφορά εταιρείες κάθε νοµικής µορφής, σύµφωνα µε τον κ.
Σωτηρόπουλο, όπως είπαµε, καθηγητή Νοµικής Σχολής του Πα-
νεπιστηµίου Αθηνών.

Επίσης, σας ενηµερώσαµε και για το άρθρο 16, σχετικά µε την
υποβολή των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων από κεφαλαι-
ουχικές εταιρείες του µη χρηµατοπιστωτικού τοµέα και όχι του
χρηµατοπιστωτικού, όπως άκουσα νωρίτερα από κάποιον συνά-
δελφο, καθώς δεν συνιστά πρακτική καλής νοµοθέτησης -το επε-
σήµανα και αυτό, συµφωνεί µαζί µας και το Οικονοµικό
Επιµελητήριο, το οποίο δεν µπορεί κανείς να το κατηγορήσει ότι
είναι αρνητικά διακείµενο απέναντι στην Κυβέρνηση-, καθώς επι-

βάλλει πρόσθετο γραφειοκρατικό κόστος στις υπόχρεες επιχει-
ρήσεις. 

Δεύτερον, οι υπόχρεες επιχειρήσεις θα πρέπει να λάβετε υπ’
όψιν σας ότι έχουν ήδη αναρτήσει τις οικονοµικές τους καταστά-
σεις στο ΓΕΜΗ, ενώ, όπως ήδη σας έχουµε ενηµερώσει και όλοι
έχουµε συµφωνήσει στη διάρκεια των επιτροπών, κατά την υπο-
βολή των οικονοµικών καταστάσεων υπάρχει φόρµα καταχώρη-
σης δεδοµένων, τα οποία µπορούν στη συνέχεια να εξαχθούν και
να σταλούν στην Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία θα τα κάνει ει-
σαγωγή, θα τα κάνει import κατά το κοινώς λεγόµενο στην αγορά
της πληροφορικής. Το αν η φόρµα περιέχει τα στοιχεία που χρει-
άζεται η Τράπεζα της Ελλάδος ή όχι, αυτό δεν είναι ευθύνη ούτε
των επιχειρήσεων ούτε των φοροτεχνικών οι οποίοι αναλαµβά-
νουν αυτήν την εργασία. Ας φρόντιζε το ΓΕΜΗ να το φτιάξει. 

Οι προτεινόµενες ποινές της παραγράφου 5 του άρθρου 16
είναι ιδιαιτέρως υψηλές για τα σηµερινά δεδοµένα, καθώς και
για το είδος των παραβάσεων, καθώς τα δεδοµένα δεν έχουν
αποκρυφθεί, έχουν ήδη υποβληθεί οικονοµικές καταστάσεις,
αλλά δεν µπορεί να τους κατηγορήσει κανένας για απόκρυψη.
Θεωρούµε λοιπόν ότι και αυτό το σηµείο είναι λάθος όσον αφορά
τις ποινές. 

Το ίδιο ακριβώς ισχύει και για τα δεδοµένα των φορολογικών
δηλώσεων. Οι επιχειρήσεις έχουν ήδη υποβάλλει στην ΑΑΔΕ τα
στοιχεία των φορολογικών δηλώσεων. Αν θέλει η Τράπεζα της
Ελλάδος ας τα αντλήσει αυτή από την ΑΑΔΕ. Δεν υπάρχει λόγος
να βάζουµε σε αυτή τη διαδικασία τις επιχειρήσεις και τους φο-
ροτεχνικούς. 

Ακούσαµε από συναδέλφους της συµπολίτευσης και στη διάρ-
κεια των επιτροπών και σήµερα ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο και µε τη συγκεκριµένη ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
οδηγίας καταπολεµάται η φοροδιαφυγή. Θα µου επιτρέψετε να
σας πω, επειδή το έχω διαβάσει πάρα πολύ αναλυτικά, όπως κα-
ταλαβαίνετε, και επειδή µετά από είκοσι έξι χρόνια εµπειρίας σε
λογιστήρια, νοµίζω ότι µπορώ να βγάλω κάποια συµπεράσµατα
για την φοροδιαφυγή, πως µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν
βλέπω κανένα περιθώριο πάταξης της φοροδιαφυγής. 

Η δηµοσιοποίηση των οικονοµικών καταστάσεων και των δη-
λώσεων φορολογίας εισοδήµατος των θυγατρικών επιχειρήσεων
δεν θα βοηθήσει. Το µόνο που µπορεί να κάνει είναι αυτό το
οποίο αναφέρει και η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, να δώσει δυνατότητα στο ΓΕΜΗ να εισπράττει τα 5, 10, 20
ευρώ για την υποβολή κάθε αίτησης ή να εισπράξει τα πρόστιµα
τα οποία θα επιβληθούν από τη µη υποβολή δηλώσεων. Μέχρι
εκεί.

Επειδή όµως εµείς στην Ελληνική Λύση έχουµε αποφασίσει και
έχουµε επιλέξει να είµαστε χρήσιµοι και να καταθέτουµε προτά-
σεις σε κάθε οµιλία µας, θα σας πω αυτό το οποίο είπα στην επι-
τροπή και δεν άκουσα απάντηση. Εάν θέλετε όντως από αυτό το
νοµοσχέδιο να εξαχθούν και συµπεράσµατα και να είναι χρήσιµο
στη µάχη κατά της φοροδιαφυγής, υποχρεώστε πάρα πολύ απλά
αυτές τις πολύ µεγάλες επιχειρήσεις -πραγµατικά µεγάλες για
τα δεδοµένα της ελληνικής αγοράς- να συµπεριλαµβάνουν στα
στοιχεία δηµοσιότητας, τις οποίες υποχρεώνετε εσείς, και τις συ-
ναλλαγές και τις οποίες έχουν µεταξύ τους, συναλλαγές, δη-
λαδή, οι οποίες υπάρχουν µεταξύ της µητρικής και της
θυγατρικής στην Ελλάδα. Είναι πάρα πολύ απλό. Γιατί δεν το κά-
νουµε; 

Εάν υποχρεώναµε αυτές τις επιχειρήσεις να δηµοσιοποιούν
τις µεταξύ τους συναλλαγές, όπως είναι τιµολόγιο από τη µη-
τρική προς τη θυγατρική για χρήση σηµάτων, αυτό καταλαβαί-
νετε ότι είναι έσοδο για τη µητρική η οποία έχει ένα ευνοϊκό
καθεστώς φορολόγησης, έξοδο για τη θυγατρική η οποία φορο-
λογείται στην Ελλάδα και θα έπρεπε να αποδίδει φόρους εδώ,
δάνεια παραδείγµατος χάριν. -γιατί πριν από λίγο διάβαζα κατά
σύµπτωση έναν ισολογισµό µιας τέτοιας επιχείρησης, τα δάνεια
τα οποία έχει- προς τη µητρική µε τι επιτόκιο είναι αυτά. Εάν το
επιτόκιο είναι πολύ µεγαλύτερο από αυτό των εµπορικών τραπε-
ζών, τότε ναι, κύριοι, η θυγατρική επιχείρηση εξοδοποιεί τους τό-
κους αυτούς και η µητρική επιχείρηση καρπώνεται τα κέρδη. 

Αυτό θα ήταν µασηµένη τροφή για την ΑΑΔΕ στο να επέµβει
και να κάνει περαιτέρω ελέγχους σε αυτές τις επιχειρήσεις. Τότε
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ναι, θα ήµασταν πραγµατικά χρήσιµοι. Να το κάνετε, κύριε
Υπουργέ.

Φεύγοντας από το κοµµάτι του νοµοσχεδίου, θέλω να έρθω σε
αυτό το οποίο παρακολουθήσαµε τις τελευταίες ηµέρες και
αφορά τα πρόστιµα τα οποία επιβάλλατε σε δύο πολυεθνικές -
τουλάχιστον αυτές ξέρω εγώ- ύψους περίπου 1 εκατοµµυρίου
ευρώ για την καθεµία. 

Δεν αµφιβάλλουµε -είµαστε καλόπιστοι άνθρωποι- ότι για να
τα επιβάλλετε θα έχετε στοιχεία τα οποία θα δένουν την υπόθεση
και όντως αυτά τα πρόστιµα κάποια στιγµή θα πληρωθούν και
δεν θα έχουν την τύχη των προστίµων, που έχει επιβάλλει η ανε-
ξάρτητη αρχή. Ουσιαστικά, από ό,τι πληροφορούµαστε, από τα
99 περίπου εκατοµµύρια από το 2012 και µετά που έχει επιβάλλει
έχει εισπράξει το τεράστιο ποσό των 11 εκατοµµυρίων ευρώ, πε-
ρίπου 11% µε 12%. Αν ισχύει, έχει καλώς, αλλιώς µπορείτε να µε
διαψεύσετε.

Η ίδια όµως διαδικασία εµφανίζει προβλήµατα τα οποία εµείς
πρέπει να τα λύσουµε. Πρώτον, για ποιον λόγο θα πρέπει τέτοιες
υποθέσεις να φτάνουν στον Υπουργό και να µην επιβάλλονται τα
πρόστιµα από την ίδια την ανεξάρτητη αρχή; Ποια προϊόντα
αφορά η αισχροκέρδεια για την οποία επιβάλλετε τα πρόστιµα;

Θα πρέπει οι καταναλωτές να γνωρίζουν ποια προϊόντα
αφορά, όχι για λόγους κουτσοµπολιού, για να µπορούν να συγ-
κρίνουν αν, µετά την επιβολή του προστίµου, όντως οι τιµές στα
συγκεκριµένα προϊόντα διορθώθηκαν.

Τρίτον και επίσης σηµαντικό: Ποιο είναι το ποσό της αποκαλυ-
φθείσας αισχροκέρδειας ανά επιχείρηση. Γιατί; Διότι αν η αι-
σχροκέρδεια ήταν της τάξεως των 100.000 ευρώ, µια χαρά είναι

το πρόστιµο του 1 εκατοµµυρίου ευρώ, κύριε Υπουργέ. Αν, όµως,
ήταν 2, 3, 4 ή 5 εκατοµµύρια ευρώ, τότε το πρόστιµο του 1 εκα-
τοµµυρίου ευρώ, µε συγχωρείτε αλλά είναι τιµή «χάδι». Γνωρίζω
ότι αυτό είναι το µέγιστο πρόστιµο, το οποίο µπορεί να επιβάλει
ο εκάστοτε Υπουργός. Σας καλούµε, όµως, γιατί αυτό είναι λαν-
θασµένος νόµος, να διορθώσετε τον νόµο περί ανωτάτου προ-
στίµου στο ύψος του 1 εκατοµµυρίου ευρώ. Γιατί αυτό καθαυτό
το πρόστιµο είναι παράλογο.

Το επιβαλλόµενο πρόστιµο δεν µπορεί να είναι συγκεκριµένο
ποσό, για τον εξής απλό λόγο: Θα πρέπει να είναι αρκετά µεγα-
λύτερο της αποκαλυφθείσας αισχροκέρδειας, ώστε να λειτουρ-
γεί αποτρεπτικά. Σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση είναι σαν να
τους λέτε µέχρι 1 εκατοµµύριο ευρώ δεν συµφέρει να παρανο-
µήσετε. Από εκεί και πάνω ό,τι παραπάνω κερδίζεις είναι τα
κέρδη τα δικά σου. Διορθώστε τον νόµο. Δεν µπορούµε να
έχουµε συγκεκριµένο ποσό προστίµου. Αυτό πρέπει να λειτουρ-
γεί αποτρεπτικά, να είναι πολλαπλάσιο της αποκρυβείσας ύλης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υφυπουργός.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Είναι κυ-
ρίως νοµοθετικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν υποδειχθεί από
την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Δεν έχουν κάτι. Παρα-
καλώ να διανεµηθούν στους Βουλευτές.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Μάξιµος Σενε-
τάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΗ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 5211



5212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Βρεττός από τη Νίκη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μία ενσωµάτωση οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου σχε-

τικά µε τη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος
από ορισµένες επιχειρήσεις και υποκαταστήµατα. Είναι άλλη µία
τυπική ενσωµάτωση, για την οποία θα τοποθετηθώ.

Θα ήθελα, όµως, προηγούµενα να σχολιάσω κάτι σηµαντικό
και επίκαιρο και δεν είναι άλλο από την απόφαση του Πρωθυ-
πουργού να συναινέσει στην πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας για εξεταστική επιτροπή για τα Τέµπη. Ήταν µια
απόφαση στην οποία σύρθηκε ως αποτέλεσµα µιας ανυπακοής,
µιας συνεχιζόµενης ανυπακοής ενός κυβερνητικού στελέχους,
που πλέον η αλαζονεία του, όσον αφορά την πολιτική κυριαρχία
του, όπως και ο ίδιος αναφέρει, έχει ξεπεράσει κάθε όριο δηµο-
κρατικής νοµιµοποίησης.

Δεν µας πειράζει εµάς. Μας ενοχλεί, όµως, γιατί αυτή η συµ-
περιφορά έχει ως θύµα τον ίδιο τον λαό, την περιθωριοποίησή
του, την απένταξή του από τις κοινωνικές δοµές και τη φθορά
του, όσον αφορά στην προοπτική να έρθει µια καλύτερη περίο-
δος για τη ζωή του, για τα όνειρά του. Επειδή αυτή η ανυπακοή
είναι συνεχιζόµενη απέναντι στον Πρωθυπουργό του, ο οποίος
σε δηµόσιο βήµα προέτρεψε όλα τα µέλη της Κυβέρνησής του,
πρώτα, λέει, να βουτάµε τη γλώσσα µας στο µυαλό µας και µετά
να µιλάµε. Προφανώς, αν η συνήθεια έχει ξεπεράσει τη λογική,
αυτές οι παραινέσεις δεν έχουν καµµία ισχύ. Αυτό, επαναλαµ-
βάνω, δεν έχει να κάνει µε τις συµπεριφορές. Εδώ δεν κρίνουµε
τις συµπεριφορές µόνο ως συµπεριφορές. Κρίνουµε, όµως, τις
συνέπειες από αυτές τις συµπεριφορές απέναντι στην ελληνική
κοινωνία.

Θα πούµε και άλλα πράγµατα, αλλά θα ήθελα να πω στον
Υπουργό, ο οποίος έφυγε -πάντα βιάζεται, προφανώς έχει πολ-
λές δουλειές- να τακτοποιήσει όσον αφορά την ανάπτυξη της
χώρας.

Και θα ήθελα να σηµειώσω ότι το παρατήρησα, όταν έλεγε ότι
κάναµε σύµφωνο για µείωση τιµών. Προφανώς, είχε κάνει και
σύµφωνο για το µνηµόνιο. Προφανώς, συµµετείχε και για το σύµ-
φωνο συµβίωσης. Μόνο δεν µας είπε αν έχει κάνει µε τον ελλη-
νικό λαό σύµφωνο επιβίωσης και αξιοπρέπειάς του. Διότι τελικά,
αυτό το σύµφωνο είναι το µόνο αναγκαίο και ωφέλιµο, γιατί ακρι-
βώς αυτός είναι ο πυρήνας του κοινοβουλευτισµού, έτσι ώστε να
στηρίζει το ελληνικό κράτος τους πολίτες του και κυρίως, τον
θεσµό της οικογένειας. Διότι η ακρίβεια για την οποία είναι υπεύ-
θυνος, ως αρµόδιος Υπουργός, είναι το αποτέλεσµα της αποτυ-
χίας να αποκτηθεί αυτή η κοινωνική συνοχή και αυτό το
βλέπουµε στην καθηµερινότητα.

Έρχεται το Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη να αντιµετω-
πίσει πλέον µε ειδικές µονάδες την κοινωνική βία, τη σκληρή βία
απέναντι σε εφήβους. Αυτό θα έπρεπε να ανησυχεί το Κοινοβού-
λιο. Αυτές είναι οι συνέπειες. Διότι, τελικά εσείς αυτή την αποτυ-
χία σας, τη βεβαιωµένη στη συνείδηση του λαού, προσπαθείτε
µε επικοινωνιακού τύπου τερτίπια, µε το αζηµίωτο -λίστα Πέτσα,
τα καινούργια χρήµατα για την Ουκρανία- να την αµπαλάρετε σε
συσκευασία πολυτελείας.

Ναι, φέρνετε αυτές τις ενσωµατώσεις, γιατί η συσκευασία, δη-
λαδή αυτή η ενσωµάτωση της δηµοσιότητας, είναι ένα κοµµάτι
του παρόντος νοµοσχεδίου, αφού βέβαια προηγουµένως απο-
σύρατε άλλη ενσωµάτωση οδηγίας όσον αφορά στους λόγους
για τους οποίους θα πρέπει να αποκλείονται στελέχη ή διευθυν-
τές.

Άραγε, εκεί δεν χρειάζεται να ενσωµατωθείτε µε το Ενωσιακό
Δίκαιο; Δεν το θεωρείται απαραίτητο; Βεβαίως, έτσι όπως το φέ-
ρατε και ίσως γι’ αυτό να το αποσύρατε -αυτή είναι µια µικρή ελ-
πίδα- γιατί δεν είχε καµµία σχέση µε τα κριτήρια του Ενωσιακού
Δικαίου.

Επιµείνατε, όµως, σε αυτό το νοµοσχέδιο στην κατάθεση συµ-
πληρωµατικών ρυθµίσεων για τις υποχρεώσεις δηµοσιότητας
των εταιρειών στο ΓΕΜΗ, στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο, καθώς
και σε νέες ρυθµίσεις υπολογισµού του κόστους ηλεκτρικής
ενέργειας.

Είπαµε στις επιτροπές, τα είπαν και άλλοι συνάδελφοι, ότι

χρειάζονται µαθηµατικά για να βρείτε ποιο είναι ακριβώς το
µείγµα του κόστους, έτσι ώστε να προστατεύσετε τα ελληνικά
νοικοκυριά. Όµως, η βασική σας κυβερνητική πολιτική είναι αυτό
που δηµιουργεί αυτή την ακρίβεια, που εσείς απλώς έρχεστε να
διαχειριστείτε, πιεσµένοι από την κατακραυγή του κόσµου και
αυτή την άδικη -αν θέλετε- υπερχρέωση των ελληνικών νοικοκυ-
ριών, όχι γιατί στους δείκτες µεσοσταθµικά είµαστε λίγο οικονο-
µικότεροι από τον µέσο όρο της Ευρώπης.

Ο Υπουργός δεν µας είπε ότι είµαστε µε το χαµηλότερο βιο-
τικό επίπεδο, δεν µας είπε ότι η ακρίβεια τρέχει µε πολύ µεγαλύ-
τερους ρυθµούς. Προφανώς, όταν θέλετε να µας λέτε ότι εσείς
το ΑΕΠ το αναπτύσσετε ή οι δείκτες δείχνουν ανάπτυξη και τρέ-
χετε µε 1% ή 2%, κάνετε συγκρίσεις µάλλον σε ανθρώπους οι
οποίοι πιστεύετε ότι δεν σκέφτονται καθόλου. Δηλαδή, έχετε µια
ευρωπαϊκή χώρα που ενδεχόµενα έχει ένα αυτοκίνητο, µια Mer-
cedes, µια Porsche και τρέχει µε τριακόσια χιλιόµετρα και λέτε
ότι αυτή από τριακόσια χιλιόµετρα πήγαν µε τριακόσια ένα, ενώ
εµείς µε ένα Zastava -δεν ξέρω αν υπάρχει πουθενά- της παλαι-
ολιθικής πάλαι ποτέ σοσιαλιστικής ευτυχίας, από τα δέκα χιλιό-
µετρα πηγαίνετε στα δεκατρία και λέτε αύξηση 30%.

Αυτά, δηλαδή, είναι παιδαριώδη ως επιχειρήµατα για να πεί-
σετε εµάς. Δεν µας πείθετε. Να πείσετε τον λαό; Δεν τον πείθετε.
Γι’ αυτό και αναγκαστήκατε µετά από αυτές τις εύκολες για εσάς
αλαζονικές κυβερνητικές κουβέντες, να έρθετε, ασθµαίνοντας
να υποστηρίξετε κάτι χωρίς να το πιστεύετε όσον αφορά την εξε-
ταστική για τα Τέµπη ή όποιας άλλης µορφής επιτροπή συστα-
θεί, γιατί δεν την πιστεύετε. Αν την πιστεύατε, θα το κάνατε στην
αρχή. Αν πιστεύατε πραγµατικά, θα είχατε οδηγήσει σε παραί-
τηση αν δεν είχε για λόγους ευθιξίας παραιτηθεί ο αρµόδιος
Υπουργός. Αν την πιστεύατε τελικά αυτή την αναγκαιότητα να
βρείτε την αλήθεια, δεν θα το εντάσσατε και στα ψηφοδέλτιά
σας.

Εποµένως εσείς απλώς νοµοθετείτε, για να καλύψετε, µε έναν
τρόπο έτσι όπως παρουσιάζετε τα νοµοθετήµατά σας, την απο-
τυχία σας, που όµως, όπως είπα, δεν µπορεί να αποκρυβεί από
τη συνείδηση του ελληνικού λαού, ούτε βέβαια ο ελληνικός λαός
προσδοκά από εσάς τη λύση των προβληµάτων της καθηµερινό-
τητας. Μόνος του αγωνίζεται, µόνος του εύχεται και κάποιοι από
αυτούς µόνοι τους προσεύχονται. Προσεύχονται όχι για να αλ-
λάξετε εσείς, αλλά για να αντέξουν, για να µεταφέρουν ένα µή-
νυµα στους δικούς τους ανθρώπους ότι «µην περιµένεις τίποτα
από ανθρώπους που δεν µας καταλαβαίνουν». 

Αντιθέτως, όµως, φαντάζοµαι οι εγχώριοι οικογενειακής µορ-
φής και πολυεθνικοί επιχειρηµατικοί οικονοµικοί κολοσσοί προσ-
δοκούν και σας πιέζουν εντατικά, για να τους ανοίξετε τάχιστα
τις λεωφόρους της κερδοσκοπικής τους απληστίας. Δεν τα λέµε
εµείς, εσείς το λέτε ότι κερδοσκοπούν. Και τι κάνετε; Τους επι-
βάλλετε πρόστιµα. Τη χαρά, δηλαδή, του άπληστου κερδοσκό-
που. Πρόστιµα τα οποία πότε εσείς θα εισπράξετε; Η
προηγούµενη κυβέρνηση είχε βάλει σε ένα µεγάλο όµιλο το 2018
κάτι τεράστια πρόστιµα. Μετά από έξι χρόνια, µπαίνοντας στο
2024 είµαστε ακόµη στη διαδικασία του ελέγχου. Τα έχουν βάλει
τους ισολογισµούς τους, τα σταθµεύουν, έτσι κι αλλιώς υπερ-
κέρδη είναι, τα τοκίζουν στις τράπεζές τους, θα έρθουν οι ενστά-
σεις και αν ποτέ είµαστε σε αυτή την παρούσα ζωή ζωντανοί,
πιθανόν να δώσουν και ένα αντίδωρο, για να έχουν και τη συνεί-
δησή τους καθαρή ότι προσφέρουν κοινωνικά.

Πέρα από αυτό, όµως, είπατε εσείς µια φιλελεύθερη, υποτίθε-
ται, οικονοµικά Κυβέρνηση ότι επιβάλλετε φορολογία στα κέρδη.
Πάλι είναι η χαρά του ανεκδότου. Είναι δυνατόν να το ισχυρίζεται
αυτό κάποιος; Αν θέλατε, πραγµατικά, να έχετε έναν έλεγχο της
αγοράς για το φαινόµενο της κερδοσκοπικής απληστίας, θα
έπρεπε να δηµιουργείτε ένα φορολογικό σύστηµα που να φορο-
λογεί άµεσα, έχοντας οριοθετήσει τι ακριβώς σηµαίνει κερδο-
σκοπία, να φορολογεί άµεσα την υπέρβαση από µία επιχείρηση
που κερδίζει, έτσι ώστε να µπορέσει µέσα από τα κέρδη της να
κάνει επενδύσεις, να αναπτυχθεί, αλλά εντός του πλαισίου που
επιτρέπεται στην κοινωνία.

Εποµένως οτιδήποτε παραπάνω οι ελεγκτικές αρχές θεωρού-
σαν και έκριναν ότι είναι κερδοσκοπία, θα έπρεπε αυτό άµεσα να
φορολογείται µε αυξηµένους συντελεστές φορολόγησης, έτσι
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ώστε στην επόµενη φορολογική χρήση να είχατε άµεσα θεσµο-
θετηµένα έσοδα. 

Γι’ αυτό και αυτή η νοµοθετική σας πρωτοβουλία δεν έχει απο-
τέλεσµα. Δεν είναι αποτέλεσµα κυβερνητικής σας αδυναµίας,
αλλά είναι µια ξεκάθαρη συνειδητής σας κυβερνητική πολιτική
που επενδύει ακριβώς, όπως αναφέρθηκα, στις µεγάλες εται-
ρείες για τις οποίες εσείς πιστεύετε ότι είναι το όχηµα της ανά-
πτυξης. Εδώ ο λαός καµµία σχέση. Η οικονοµική ανάπτυξη του
ελληνικού κράτους ταυτίζεται απόλυτα µε την ανάπτυξη µιας ελ-
ληνόφωνης οικονοµικής ελίτ και φυσικά, όπως αναφέρθηκα,
όλων των πολυεθνικών οµίλων που χειραγωγούν τις ανά την επι-
κράτεια κυβερνήσεις. 

Εµείς εδώ, όµως, νοµοθετούµε και εκπροσωπούµε αυτούς
τους ανθρώπους που µας έχουν στείλει να τους εκπροσωπούµε,
πώς µπορούµε να τους στηρίξουµε να τους βοηθήσουµε και να
τους αναδείξουµε. Εποµένως, οι ελληνικές κυβερνήσεις σαν τη
δικιά σας η οποία ήταν βασική σε αυτό που λέµε διάλυση της ελ-
ληνικής κοινωνίας, είχε βασικό ρόλο σε αυτό που λέµε διάλυση
της ελληνικής κοινωνίας µέσα από τη χρεοκοπία, έρχεται τώρα
και κοµπάζεται ως µόνος σωτήρας, για να διαχειριστεί το απύθ-
µενο χρέος του ενός εκάστου φορολογούµενου και µη πολίτη. 

Και µε ποιον τρόπο; Δανειζόµενοι, δανειζόµενοι συνεχώς για
να επιστρέψουµε στον λαό µέσα από τα pass, για τα οποία ο
Υπουργός περήφανα είπε ότι το Market Pass ήταν µια ανακού-
φιση, ένα Market Pass, λέει, του οποίου οι πόροι αντλήθηκαν από
τη φορολόγηση των υπερκερδών και ότι από εδώ και πέρα,
επειδή είναι απόλυτα συνειδητά ότι δεν θα επιτρέψουµε εµείς σε
αυτές τις µεγάλες επιχειρήσεις να υπερκερδίσουν, τι θέλετε να
πείτε; Δεν θα βρείτε λεφτά για να δώσετε για το Market Pass;
Δηλαδή, ακόµη και αυτά τα επιχειρήµατα, πέρα από έωλα, δοκι-
µάζουν -το λέω ξανά- και τη λογική του καθενός µας.

Τώρα για την ενέργεια, για το ρεύµα και όλες αυτές τις ρυθµί-
σεις, είπαµε και στην επιτροπή ότι είναι άλλος ένας δείκτης απο-
τυχίας. Και το χειρότερο από όλα ήταν όταν ο Υπουργός
αναφέρθηκε ότι δεν διαβάζατε στις ρήτρες αναπροσαρµογής τα
γράµµατα εκεί, τα ποσοστά. Ήρθε, δηλαδή, εδώ για να πει ότι
τις ευθύνες τις είχαν οι καταναλωτές. Τότε για ποιο κράτος δι-
καίου µιλάτε εσείς; Τότε για ποια ευθύνη προστασίας των αδυ-
νάµων εσείς έχετε να υπηρετήσετε;

Εσείς το µόνο που κάνετε τώρα είναι, γιατί σας αρέσουν και
τα καινοτόµα και πρωτοπόρα έτσι projects να τα παρουσιάζετε
µε ωραίους ιλουστρασιόν τίτλους, ένα rotation εταιρειών παρό-
χων, που η µόνη τους αγωνία αυτών των εννέα παρόχων ηλεκτρι-
κής ενέργειας είναι πώς οι µεγάλες θα απορροφήσουν τις
µικρές, πώς θα µπουν στο λιανικό εµπόριο να εξαφανίσουν, πώς
δηλαδή αυτό το µεγάλο κοµµάτι των 10 δισεκατοµµυρίων οικο-
νοµικά θα το γευτούν κάποιες εταιρείες έχοντας υποτίθεται εσείς
υπηρετήσει τη διαδικασία του ανταγωνισµού και της ωφέλειας
όσον αφορά τον καταναλωτή. 

Δεν υπάρχει καµµία ωφέλεια. Το νοµοσχέδιο αυτό δεν µπορεί
να εξυπηρετήσει σε κανένα στοιχείο την ελληνική κοινωνία. Δεν
προσδοκά κανένα έσοδο το ελληνικό δηµόσιο από αυτό το νο-
µοσχέδιο. Το µόνο που κάνει είναι ένα ξεκάρφωµα όταν έρχεται
η καταλήστευση, η νέα καταλήστευση µέσω της νέας µορφής
φορολόγησης των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων µέχρι να τις
κλείσετε εντελώς. Τότε θα είστε άξιοι γιατί έχετε επιτύχει τον
στόχο. 

Εµείς δεν θα συναινέσουµε, όπως δεν το κάναµε συνειδητά
µέχρι τώρα γιατί εκπροσωπούµε τον λαό και όχι την ανάπτυξη
µέσω των µεγάλων επιχειρήσεων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει η κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευθερίας
και µετά θα µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µια τυπική οδηγία, κυρία Υφυ-

πουργέ, δεν αφορά τη διαφάνεια. Είµαστε πολύ ευαίσθητοι στην
Πλεύση Ελευθερίας για το θέµα της διαφάνειας. Είναι µία από
τις αρχές µας εξάλλου, ένα από τα στοιχεία του εµβλήµατός µας,
του καραβιού µας, µε το οποίο πορευτήκαµε πολιτικά και βρισκό-
µαστε σήµερα εδώ. 

Χρησιµοποιείται ως δούρειος ίππος η εν λόγω οδηγία για να
εισάγετε την ξένη επιχειρηµατικότητα των µεγάλων κεφαλαίων,
να επιβάλλετε πρόστιµα στις ελληνικές επιχειρήσεις οδηγώντας
τις σε κλείσιµο σε χρόνο που ο έλεγχος των αλγορίθµων δεν είναι
καν εφικτός και η προσφυγή στη δικαιοσύνη είναι αδύνατη. 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο φωτογραφίζει µε έναν περίπλοκο και
πολύπλοκο τρόπο τη φορολογική αντιµετώπιση ορισµένων επι-
χειρήσεων µεγάλου αντικειµένου και, µάλιστα, από τη µία διευ-
ρύνει τον κύκλο των επιχειρήσεων στις οποίες συγκαταλέγονται
κάθε είδους µορφές νοµικών προσωπικοτήτων, που απαντώνται
σε αλλοδαπές έννοµες τάξεις και, από την άλλη, περιορίζει κά-
ποιες υποχρεώσεις της επιχείρησης υλοτοµίας και εξόρυξης
αφήνοντας θολό το τοπίο σε σχέση µε τις υποχρεώσεις µητρικών
και θυγατρικών επιχειρήσεων µε εγκατάσταση στην Ελλάδα και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και επειδή µας έχει συνηθίσει η Κυβέρνησή σας στην κατα-
σπατάληση του δηµοσίου χρήµατος και στο ξεπούληµα της δη-
µόσιας περιουσίας, πραγµατικά ανησυχούµε αν µε αφορµή την
ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας επιχειρείται και το ξεπούληµα
του ορυκτού µας πλούτου απλώνοντας το χέρι συνεργασίας
στους µεγάλους πολυεθνικούς οµίλους, στους οποίους θέτετε
ψευδεπίγραφους όρους και υποχρεώσεις δηµοσιότητας της φο-
ρολογίας εισοδήµατος. 

Εισάγετε µάλιστα και τη δυνατότητα δήλωσης στοιχείων φο-
ρολογίας τόσο στην ελληνική όσο και στην αγγλική γλώσσα, ανα-
φορικά µε την υποχρέωση δηµοσίευσης στοιχείων στο ΓΕΜΗ.

Στην ακρόαση φορέων η διευθύντρια της Διαχείρισης Κινδύ-
νων της Τράπεζας της Ελλάδος µε έναν τρόπο αποκάλυψε -δεν
γνωρίζω ηθεληµένα ή άθελα- ότι τα στοιχεία του ΓΕΜΗ δεν είναι
επεξεργάσιµα από την Τράπεζα της Ελλάδος που καλείται να
αξιολογήσει πεντέµισι χιλιάδες εταιρείες. Τους είναι αδύνατον
να καταχωρίσουν πεντέµισι χιλιάδες ισολογισµών µε χειρόγραφη
παρέµβαση. Οι παρατάσεις που έχουν δοθεί από το Υπουργείο
µέχρι 20 Νοεµβρίου, ακόµα και αν οι εταιρείες ανταποκριθούν,
είναι πολύ σύντοµες και καθόλου επαρκείς για να γίνουν έγκυρες
αξιολογήσεις.

Εποµένως αυτό που σκοπείτε µε τις ρυθµίσεις αυτές αναφο-
ρικά µε τη διαφάνεια και την πρόσβαση της Τράπεζας της Ελλά-
δος στους ισολογισµούς εταιρειών είναι απατηλό και δεν θα
υπηρετήσει τον σκοπό για τον οποίο θεσπίζεται η διάταξη. Όλα
αυτά τα πράττετε στον αντίποδα της δηµιουργίας κλίµατος ανα-
σφάλειας στους Έλληνες επιχειρηµατίες µε πληθώρα οικονοµι-
κών µέτρων που πιέζουν την ελληνική επιχειρηµατικότητα. Αντί
θέσπισης ευνοϊκότερων όρων που ρυθµίζουν ζητήµατα που αφο-
ρούν στην εγχώρια ανάπτυξη και προαγωγή συµφερόντων, εισά-
γετε την ξένη επιχειρηµατικότητα µε παραβίαση του ελεύθερου
ανταγωνισµού επί ίσοις όροις.

Οι διατάξεις που θεσπίζετε στο άρθρο 4 φοβάµαι ότι προ-
σκρούουν στη νοµοθεσία του Ευρωπαϊκού Δικαίου και δεν είναι
σαφές ούτε αντιληπτό ποιους εξυπηρετεί, εκτός αν αποτελεί αυ-
τοσκοπό η επιβολή κυρώσεων λόγω παραβίασης των σχετικών
υποχρεώσεων στη δηµοσίευση στοιχείων φορολογίας µε εί-
σπραξη προστίµων, που κατά περίπτωση µπορεί να αποβούν
εξοντωτικά για τις ελληνικές επιχειρήσεις. Αυτό θα συµβεί, όχι
γιατί δεν δηµοσιοποιούν στοιχεία δηλώσεων φορολογίας εισο-
δήµατος οι εταιρείες. Οι οικονοµικές καταστάσεις των εταιρειών
-κεφαλαιουχικών και προσωπικών- είναι ήδη δηµοσιευµένες στο
ΓΕΜΗ και στην ΑΑΔΕ.

Προσθέτετε, όµως, µια νέα πλατφόρµα υπό το φως και την
αναγκαιότητα της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υποχρεώ-
νετε τις εταιρείες σε µια νέα καταχώριση, µεταθέτοντας την ευ-
θύνη του κράτους σε τρίτους, στον χρόνο που η πλατφόρµα της
Τράπεζας της Ελλάδος δεν είναι συµβατή µε αυτές της ΑΑΔΕ και
του ΓΕΜΗ, όπως επίσης µε την πλατφόρµα πραγµατικών δι-
καιούχων. Πρόσθετη ηλεκτρονική γραφειοκρατία, που εξυπηρε-
τεί την άφεση αµαρτιών στον δυσλειτουργικό κρατικό µηχανισµό,
ενώ στοχοποιεί την επιχειρηµατικότητα και ειδικά τη µικροµεσαία
επιχείρηση την εξωθεί σε σφράγιση.

Σε ό,τι αφορά την υποβολή ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων
από κεφαλαιουχικές εταιρείες του µη χρηµατοπιστωτικού τοµέα
στην Τράπεζα της Ελλάδος κατά το άρθρο 16, παρατηρούµε ότι
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εξαρτάτε την πιστοληπτική αξιολόγηση των εταιρειών από την
εκπλήρωση υποχρεώσεων των εταιρειών µε αυστηρά χρονοδια-
γράµµατα και ασαφές περιεχόµενο ως προς τη θεώρηση των
σφαλµάτων και των παραλείψεων. Πώς θα αξιολογείται το
σφάλµα που επισείει κυρώσεις στις εταιρείες;

Μάλιστα, στην εποχή που οι αλγόριθµοι δεν είναι βέβαιο ότι
αποδίδουν χωρίς σφάλµατα τις καταχωρίσεις και η τεχνητή νοη-
µοσύνη δεν εγγυάται την ορθότητα και την ασφάλεια των πλη-
ροφοριών από τα µέσα που παρέχει, θεωρείτε απαραίτητη τη µε
επιµέλεια των εταιρειών έκθεση στοιχείων για τη διαχείριση κιν-
δύνων πιστοληπτικής ικανότητας. Στην πραγµατικότητα, µετακυ-
λίετε την ευθύνη και υποχρέωση των τραπεζιτών, που χρηµα-
τοδοτούν τις εταιρείες να ενηµερώνουν την Τράπεζα της Ελλά-
δος στις ίδιες τις εταιρείες, απλώνοντας έναν µανδύα προστα-
σίας στα πιστωτικά ιδρύµατα και δίδοντας άλλοθι σε αστοχίες
που διαλαµβάνουν τη στάση τους. Γιατί να µην υποχρεώνεται το
πιστωτικό ίδρυµα σε παροχή πληροφοριών στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος και καλούνται οι ίδιες οι εταιρείες να το πράττουν;

Σύµφωνα, µάλιστα, µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας, τα οικονοµικά στοιχεία έχουν ήδη υποβληθεί στο ΓΕΜΗ και
στην ΑΑΔΕ και η ρύθµιση αυτή δεν βρίσκεται σε αρµονία µε την
αρχή «µόνον άπαξ», η οποία έχει υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ως µέρος του σχεδίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση 2016-2020.

Εξάλλου, είναι γνωστή σε όλους µας η πρακτική σας στην
οποία περιλαµβάνεται η ειδική µεταχείριση των συνεργατών σας
τραπεζών, που αφορά µεταξύ άλλων στη µη φορολόγηση των
υπερκερδών τους, κάτι που συµβαίνει σε άλλες χώρες, στον
χρόνο που συγχωρείτε τον δανεισµό των κοµµάτων, όπως αυτών
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αλλά και των ίδιων των
Υπουργών σας, χωρίς να θίγεται σε αυτές τις περιπτώσεις το γε-
γονός της ευκολίας µε την οποία οι τράπεζες έλαβαν χρήµατα
από την Τράπεζα της Ελλάδος για να δανείσουν τα κατάχρεα
κόµµατα.

Με ποια πιστοληπτική αξιολόγηση η Τράπεζα της Ελλάδος
χρηµατοδότησε τα πιστωτικά ιδρύµατα που δανειοδότησαν τις
προεκλογικές εκστρατείες των κοµµάτων αυτών και των υποψη-
φίων τους πριν λίγους µήνες; Θα πάρουµε ποτέ απαντήσεις;

Γιατί εισάγετε για ψήφιση διατάξεις, που προκαλούν απαντή-
σεις για την αντιφατική µεταχείριση ζητηµάτων συναφούς αντι-
κειµένου; Όπως αντίστοιχα ερωτήµατα γεννά η πολιτική της
προσαρµογής στην ευρωπαϊκή οδηγία που στοχεύει δήθεν στη
διαφάνεια, στην πάταξη της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυ-
γής των µεγάλων εταιρειών και από την άλλη, πρυτανεύει η
ανοχή και η αποδοχή της καθεστηκυίας τάξης πραγµάτων, που
έχουν επιβάλει οι πολυεθνικές εταιρείες στη χώρα µας, όπου τα
προϊόντα τους πωλούνται σε πολύ υψηλότερες τιµές σε σχέση
µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Πού είναι η Επιτροπή Ανταγωνισµού; Πού βρίσκονται οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης που διαπιστώνουν την κατά-
σταση, αλλά δεν λαµβάνουν µέτρα; Γιατί οι µητρικές εταιρείες
ανεξέλεγκτα επιβάλλουν στις θυγατρικές τους πολύ υψηλά δι-
καιώµατα χρήσης των σηµάτων; Τι κάνει η ελληνική έννοµη τάξη
για τον έλεγχο της υπερβολικής τιµολόγησης των πολυεθνικών
στην Ελλάδα; Πολλά τα αναπάντητα ερωτήµατα. 

Το άρθρο 17, που καλείται να θεσπίσει ρυθµίσεις για την προ-
µήθεια ηλεκτρικής ενέργειας, καταδεικνύει µια άκρως φιλελεύ-
θερη πολιτική, που, αντί να εισάγει διατάξεις, που κατατείνουν
στην από την πολιτεία εξασφάλιση φθηνής ηλεκτρικής ενέργειας
για τους καταναλωτές, προωθείται η λύση της αυτορυθµιζόµε-
νης αγοράς ενέργειας, της µείωσης της αξίας των τιµολογίων
λόγω ψευδοανταγωνισµού των παρόχων, οι οποίοι, όπως σε όλα
τα καρτέλ, θα διατηρήσουν υψηλά τις τιµές πώλησης ρεύµατος. 

Η προστασία πλέον του πολίτη από την αισχροκέρδεια επα-
φίεται στη δική του ατοµική ευθύνη αυτοπροστασίας. Αυτό συµ-
βαίνει στη χώρα όπου το 52% του πληθυσµού είτε δεν έχει
πρόσβαση σε ψηφιακά εργαλεία είτε δεν έχει τη γνώση και τον
χρόνο να εξοικειωθεί µε αυτά ώστε να αναζητήσει λύση και να
επιλέξει αυτό που πράγµατι µπορεί κατά περίπτωση να ταιριάζει
στη δική του οικονοµική θέση και ανάγκη. 

Μας είπε µάλιστα ο κ. Σκρέκας για το δάνειο της Ευρωπαϊκής

Κεντρικής Τράπεζας στον ΔΕΔΔΗΕ, προκειµένου να διευκολύνει
τους προµηθευτές και κατ’ επέκταση τους καταναλωτές. Δεν µας
είπε, όµως, για το θέµα των επιτοκίων, που επιβαρύνουν τα στε-
γαστικά δάνεια και τα οποία ρυθµίζει επίσης η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, η οποία στέκεται ενθαρρυντικά απέναντι στα
θέµατα της ηλεκτρικής ενέργειας, αλλά αποθαρρυντικά σε
σχέση µε τις επιβαρύνσεις των καταναλωτών και των δανειολη-
πτών. Μία αντίφαση και εδώ, για την οποία δεν παίρνετε θέση.
Και δεν αξιώνετε και κάποια διαφορετική πολιτική της κεντρικής
τράπεζας στα θέµατα των δανειοληπτών, ενώ σε όλη την Ευ-
ρώπη η πολιτική µεταχείριση είναι τελείως διαφορετική. 

Σε κάθε περίπτωση, θα έπρεπε να είναι υποχρεωτικό το τιµο-
λόγιο αναφοράς της παραγράφου 8, ενώ θα έπρεπε ο νόµος να
ρυθµίζει, και όχι να αφήνει στη διακριτική ευχέρεια του Υπουρ-
γού: Τον καθορισµό τρόπου υπολογισµού του µηχανισµού δια-
κύµανσης και των συντελεστών του ειδικού τιµολογίου. Τον
ορισµό των µεταβλητών συντελεστών του µηχανισµού διακύµαν-
σης. Τα χρονικά διαστήµατα µεταβολής των συντελεστών και της
βασικής τιµής προµήθειας. Τον τρόπο επισήµανσης και αποτύ-
πωσης στους λογαριασµούς κατανάλωσης. Ειδικότερα θέµατα
ανακοίνωσης και ενηµέρωσης των καταναλωτών. 

Το άρθρο 17, που επιφέρει σηµαντικές αλλαγές στην καθηµε-
ρινότητα και την επιβίωση του κάθε πολίτη αυτής της χώρας, δεν
τέθηκε σε διαβούλευση. Ήθελα µία απάντηση από τον Υπουργό,
αλλά δυστυχώς δεν είναι παρών. Θέλω να πιστεύω ότι θα µου τη
δώσει µετά. Γιατί εξαιρέθηκε το άρθρο 17 της διαβούλευσης; 

Περίπλοκοι µαθηµατικοί τύποι, χρώµατα τιµολογίων, φαντά-
ζουν ως ανυπέρβλητα εµπόδια στον µέσο καταναλωτή να κατα-
νοήσει τι του ζητάει ο προµηθευτής ρεύµατος στον οποίο
απευθύνεται και στον οποίο στο τέλος θα βρεθεί υπόλογος, όταν
θα αδυνατεί να αποπληρώσει τα τιµολόγια ρεύµατος. 

Μας µιλήσατε επίσης για τους έξυπνους µετρητές. Περιµένω
στην πράξη, πραγµατικά, να δω πώς αποδίδεται αυτό σε επίπεδο
χρησιµότητας και αποτελέσµατος. 

Την εξέλιξη στο «ράλι» τιµών ρεύµατος θα καθορίσει η ρήτρα
αναπροσαρµογής, που επανέρχεται από 1ης-1-2024, και συµπλη-
ρώνει ένα µη αντιληπτό σύστηµα τιµολόγησης, που εξυπηρετεί
και δικαιολογεί το καρτέλ των προµηθευτών και πάλι. 

Το ζητούµενο, όµως, διαχρονικά για την Κυβέρνησή σας δεν
είναι τι κάνει ο εκάστοτε προµηθευτής και πώς θα επιβιώσει ο
µέσος Έλληνας πολίτης που στενάζει υπό το βάρος του πληθω-
ρισµού και της ακρίβειας εν γένει, αλλά το ποια χώρα θέλετε να
έχετε, κύριοι της Κυβέρνησης. Θέλετε µια Ελλάδα χρεοκοπη-
µένη, µια χώρα ανυπεράσπιστη, βορά στις διαθέσεις των Ευρω-
παίων εταίρων, που επιβάλλουν τις πρακτικές και τα µέτρα
εξουθένωσής µας. 

Στη χώρα του Αιόλου και του ήλιου η ηλεκτρική ενέργεια και η
προµήθειά της αποτελεί ζήτηµα ενιαίας πολιτικής µε αυτήν της
εκµετάλλευσης αιολικής και ηλιακής ενέργειας. Και δυστυχώς,
η χειραγώγησή σας από τους Ευρωπαίους εταίρους στην
άσκηση της δικής σας πολιτικής είναι απροκάλυπτη, προφανής
και µόνο αρνητικά αποτελέσµατα περιµένουµε να έχει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, τώρα θα µπούµε στον κατάλογο των οµι-
λητών, µε πρώτο τον κ. Καππάτο από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της ουσίας

σκοπός του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι η εναρµόνιση του
Εθνικού Δικαίου µε το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρεις
παρεµβάσεις: Πρώτον, µε την ενίσχυση της χρηµατοοικονοµικής
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και εταιρικής διαφάνειας µέσω της δηµόσιας υποβολής δήλωσης
στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος των πολυεθνικών οµίλων και
κατά περίπτωση ορισµένων αυτόνοµων επιχειρήσεων οι οποίες
αναλαµβάνουν δραστηριότητες στη χώρα µας. Δεύτερον, υπο-
χρεώνοντας τις κεφαλαιουχικές εταιρείες του µη χρηµατοπιστω-
τικού τοµέα να υποβάλλουν στην Τράπεζα της Ελλάδος ετήσιες
οικονοµικές καταστάσεις. Τρίτον, δηµιουργεί ένα ειδικότερο
πλαίσιο για την προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας από την 1η Ια-
νουαρίου 2024 έως 31 Δεκεµβρίου του ίδιου έτους, προστα-
τεύοντας έτσι τον καταναλωτή. Αυξάνει µε αυτούς τους τρόπους
τη διαφάνεια των πολυεθνικών επιχειρήσεων σε σχέση µε τις
δραστηριότητές τους. 

Με το ίδιο νοµοσχέδιο αντιµετωπίζεται και το ζήτηµα της συµ-
µετοχής ακατάλληλων προσώπων στη διοίκηση των εταιρειών.
Θεσπίζεται το Μητρώο Αποκλεισµένων Διευθυντών, το οποίο έχει
ως σκοπό την προστασία προσώπων, που αλληλεπιδρούν µε
εταιρείες ή υποκαταστήµατα εταιρειών µέσω της αποτροπής
οποιασδήποτε δόλιας ή καταχρηστικής συµπεριφοράς, απορρί-
πτοντας τον διορισµό φυσικού προσώπου ως διευθυντή εται-
ρείας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όχι µόνον την προηγούµενη
συµπεριφορά του εν λόγω προσώπου στην επικράτεια, αλλά και
αξιοποιώντας και πληροφορίες που παρέχονται και από άλλα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επιπλέον, ορίζονται µε σαφήνεια οι λόγοι αποκλεισµού, καθώς
και η διάρκεια αυτού, ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης.
Και για να γίνω πιο σαφής, όσον αφορά το πρώτο σκέλος που
προανέφερα, στη χώρα µας έχουµε θυγατρικές επιχειρήσεις ή
υποκαταστήµατα µεγάλων πολυεθνικών εταιρειών. Αν αυτά τα
υποκαταστήµατα ή οι θυγατρικές επιχειρήσεις έχουν τζίρο πάνω
από 8 εκατοµµύρια ευρώ και πάνω από σαράντα εργαζοµένους,
τότε υποχρεούνται να ανακοινώνουν όχι µόνο τα δικά τους φο-
ρολογικά αποτελέσµατα, αλλά και τα οικονοµικά αποτελέσµατα
της µητρικής εταιρείας τους, είτε αυτή έχει έδρα σε άλλη χώρα
της Ευρώπης, είτε έχει έδρα σε τρίτη χώρα εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Από την ψήφιση του σηµερινού σχεδίου νόµου πρέπει να ανα-
κοινώνονται τα στοιχεία των επιχειρήσεων, που ανέφερα τα
οποία σχετίζονται µε τη φορολογία εισοδήµατος, την επωνυµία
της τελικής µητρικής επιχείρησης, την περιγραφή της φύσης των
δραστηριοτήτων της µητρικής, τον αριθµό των εργαζοµένων συ-
νολικά µητρικής και θυγατρικής, τα έσοδα, το άθροισµα του κύ-
κλου εργασιών, το ύψος των κερδών ή ζηµιών προ φόρου. Όλα
αυτά µαζί βοηθούν στη διαφάνεια και όλα αυτά επίσης βοηθούν
και στην αντιµετώπιση του πληθωρισµού. 

Ως εκ τούτου, η ενίσχυση του δηµόσιου ελέγχου των φόρων
εισοδήµατος των πολυεθνικών επιχειρήσεων που δραστηριοποι-
ούνται στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι απαραίτητη προϋπόθεση
για την καταπολέµηση της εταιρικής αποφυγής και την προ-
ώθηση της εταιρικής ευθύνης, έχοντας θετικό αντίκτυπο στην
πραγµατική οικονοµία. 

Σχετικά τώρα µε το δεύτερο σκέλος, την υποβολή ετήσιων οι-
κονοµικών καταστάσεων από κεφαλαιουχικές εταιρείες του µη
χρηµατοπιστωτικού τοµέα στην Τράπεζα της Ελλάδος, αφορά
εταιρείες που δεν ανήκουν στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα και
λαµβάνουν χρηµατοδότηση από πιστωτικά ιδρύµατα τα οποία
λειτουργούν νοµίµως στην Ελλάδα µε τη σύναψη κάθε µορφής
δανείων, αλλά και όσες κινητές αξίες τους έχουν εισαχθεί προς
διαπραγµάτευση σε οργανωµένη χώρα. 

Τέλος, αναφορικά µε το τρίτο σκέλος του σχεδίου νόµου, τη
θέσπιση ρυθµίσεων στην προµήθεια της ηλεκτρικής ενέργειας,
καθιερώνεται ειδικό τιµολόγιο ηλεκτρικής ενέργειας το οποίο θα
ισχύσει από την 1η Ιανουαρίου 2024 ως το τέλος του έτους και
θα εφαρµόζεται υποχρεωτικά από το σύνολο των προµηθευτών
ηλεκτρισµού. Είναι µια πρωτοβουλία που αντιµετωπίζει τους κιν-
δύνους ανατιµήσεων, καθώς ενισχύει τον ανταγωνισµό µεταξύ
των προµηθευτών της ηλεκτρικής ενέργειας µε στόχο τη µείωση
των τιµών. Στο ειδικό τιµολόγιο θα µεταφερθεί το σύνολο των
καταναλωτών, µε εξαίρεση όσους έχουν συµβόλαια σταθερής
τιµής και όσοι επιλέξουν να υπαχθούν σε άλλο τιµολόγιο που
προσφέρει ο προµηθευτής. 

Η τελική τιµή του ρεύµατος στο πλαίσιο του ειδικού τιµολογίου

θα ανακοινώνεται από τους προµηθευτές έως την πρώτη ηµέρα
κάθε µήνα και θα προκύπτει από το άθροισµα της βασικής τιµής
προµήθειας και του µηχανισµού διακύµανσης. Όλα τα τιµολόγια
θα αποστέλλονται στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας
και Υδάτων και θα δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα της, προκει-
µένου οι καταναλωτές να µπορούν να συγκρίνουν έως την πέµ-
πτη ηµέρα κάθε µήνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου σε αυτό το ση-
µείο να υπενθυµίσω σε όσους µάς παρακολουθούν ότι η Κυβέρ-
νηση έχει αποδείξει από την προηγούµενη θητεία της ότι στηρίζει
έµπρακτα την υγιή επιχειρηµατικότητα. Με την ίδια προσήλωση
θα συνεχίσουµε να το κάνουµε και σε αυτήν την Κυβέρνηση, διότι
οι επιχειρήσεις αποτελούν την καρδιά της ελληνικής οικονοµίας. 

Έχοντας τηρήσει στο ακέραιο όσα δεσµευτήκαµε απέναντι
στις επιχειρήσεις και προσδοκώντας στην επιχειρηµατική ηθική,
οικοδοµούµε σχέσεις εµπιστοσύνης και αµοιβαίας κατανόησης.
Αφ’ ενός η επιδίωξη του κέρδους των επιχειρήσεων είναι θεµιτή,
αφ’ ετέρου, όµως, θα πρέπει να συµβαδίζει µε τους νόµους και
τους κανονισµούς της χώρας στην οποία λειτουργεί, δίχως να
καταπατείται το κοινωνικό συµφέρον. Δεν νοείται κάποιοι να πλη-
ρώνουν µε συνέπεια τις υποχρεώσεις τους και κάποιοι να µην τις
πληρώνουν. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει
προσηλωµένη στην υλοποίηση αναγκαίων µεταρρυθµίσεων, που
προϋποθέτει πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό. 

Καθηµερινά σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα αντιµετωπίζουµε απο-
φασιστικά χρόνιες παθογένειες, ενισχύοντας µε αυτόν τον τρόπο
την κοινωνική συνοχή. Στο πλαίσιο αυτό η καταπολέµηση της φο-
ροδιαφυγής ή φοροαποφυγής, είτε προέρχεται από πολυεθνικές
επιχειρήσεις που συζητούµε σήµερα είτε από φυσικά πρόσωπα,
αποτελεί άµεση προτεραιότητά µας. Η οικοδόµηση µιας παρα-
γωγικά ισχυρής και δηµοσιονοµικά υγιούς οικονοµίας αποτελεί
εθνικό στόχο, προκειµένου να συνεχιστούν τα βήµατα προόδου
που έγιναν τα προηγούµενα χρόνια. Με κοινή, όµως, προσπάθεια
πολιτείας, επιχειρήσεων, κοινωνίας, ο δρόµος που έχουµε να δια-
νύσουµε είναι µακρύς, όµως, η θέλησή µας να φτάσουµε στον
τελικό προορισµό για τη δραστική µείωση της φοροδιαφυγής
είναι απολύτως ισχυρή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο κ. Παρασύ-
ρης. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε πολύ
µεγάλη έκπληξη ακούσαµε τις δηλώσεις των δύο Υπουργών, του
κ. Άδωνη Γεωργιάδη και του κ. Βορίδη. Ο πρώτος από αυτούς
µάλιστα, ο κ. Γεωργιάδης, δήλωσε περιχαρής ότι η κρατική απο-
τυχία, η διαφθορά και ουσιαστικά η κατάρρευση των υπηρεσιών
του δηµοσίου συµφέροντος, είναι γεγονότα πολιτικά αδιάφορα
για το σύνολο του ελληνικού λαού και ότι οι πενήντα επτά άν-
θρωποι, µεταξύ των οποίων και µικρά, εικοσάχρονα, παιδιά τα
οποία έχασαν τη ζωή τους, για την ακρίβεια δολοφονήθηκαν από
την κρατική αµέλεια, από το πολιτικό ρουσφέτι, από τη διαφθορά
και από την πολιτική υποκρισία στα Τέµπη, ότι είναι ένα γεγονός
που αφορά µόνο τις οικογένειες αυτών.

Αλήθεια, ας αναρωτηθούµε ποιες είναι αυτές οι οικογένειες
των θυµάτων. Είναι µόνο αυτές οι οικογένειες των πενήντα επτά
θυµάτων; Είναι, αλήθεια, οι οικογένειες των χιλιάδων, των δεκά-
δων χιλιάδων θυµάτων, που έχασαν τη ζωή τους στην πανδηµία,
εξαιτίας της κατάρρευσης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας; Ή
µήπως, είναι οι άνθρωποι που χάνουν τη ζωή τους στον δρόµο,
περιµένοντας ένα ασθενοφόρο ή χάνουν τη ζωή τους στο ράν-
τζο, περιµένοντας για ένα δωµάτιο, για ένα χειρουργείο ή για
έναν γιατρό; Για ποια θύµατα ακριβώς µιλάτε; Πάντως, αν νοµί-
ζετε ότι η Ελλάδα όλη δεν σπάραξε γι’ αυτά τα εικοσάχρονα παι-
διά, που τα παρέδωσαν, τα χαιρέτησαν οι γονείς τους το πρωί
αρτιµελή και τα πήραν µέσα σε µαύρες σακούλες και αν νοµίζετε,
κυρίες και κύριοι Υπουργοί, ότι ο ελληνικός λαός δεν γονάτισε
από τον πόνο µπροστά σε αυτό το έγκληµα που τελέστηκε και
αν νοµίζετε ότι η ψυχή του ελληνικού λαού είναι µαύρη σαν τη
δική σας, κάνετε ένα πολύ µεγάλο λάθος. Ο ελληνικός λαός δεν
είναι πλυντήριο, όπως δεν είναι ούτε εισαγγελέας, ούτε δικαστής
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και δεν σας αθώωσε για κανένα έγκληµα, ούτε πολιτικό, ούτε ποι-
νικό. Άλλωστε, σε κάθε περίπτωση τα εγκλήµατα κρίνονται από
τη δικαιοσύνη και όχι στις κάλπες. 

Πάντως, σας λυπάµαι πραγµατικά διότι έχετε γίνει οι ίδιοι απο-
λύτως κυνικοί και αλαζονικοί και προσπαθείτε να µετατρέψετε το
σύνολο του ελληνικού λαού σε µια κυνική µάζα, χωρίς όνειρα,
χωρίς αξίες και χωρίς ιδανικά. Όµως, αυτό να ξέρετε ότι δεν θα
σας βγει σε καλό. Τα παιδιά που χάθηκαν στα Τέµπη είναι παιδιά
όλων µας. Λυπάµαι πραγµατικά, που έχετε ρίξει το πολιτικό επί-
πεδο τόσο χαµηλά και η συγγνώµη σας προς τους συγγενείς των
θυµάτων, όχι για όσα είπατε, αλλά επειδή –τάχα- δεν διαβλέψατε
τη διαστρέβλωση των λεγοµένων σας, αποδεικνύει απλά την
αθλιότητά σας. Φαίνεται ότι ενδεχοµένως, πάλι, κόλλησε το
Skype.

Κι έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
το τελευταίο διάστηµα γίνεται πολύ µεγάλη συζήτηση για τις πο-
λυεθνικές, µια συζήτηση που ξεκίνησε από τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό ο οποίος, προκειµένου να κατευνάσει τους πολίτες που
έχουν γονατίσει από την ακρίβεια, ανέσυρε από το συρτάρι το κε-
φάλαιο «πολυεθνικές» και αποφάσισε –δήθεν- να τους στείλει ένα
αυστηρό µήνυµα γιατί αυξάνουν τις τιµές των προϊόντων τους
χωρίς να υπάρχει αιτία. «Η Ελλάδα δεν είναι Μπανανία…» -είπε-
«…στην οποία οι πολυεθνικές µπορούν να πωλούν τα ίδια προ-
ϊόντα σε πολύ ακριβότερες τιµές σε σχέση µε άλλες αγορές και
χώρες της Ευρώπης». Ας δούµε, όµως, είναι τελικά η Ελλάδα
«Μπανανία»; 

Στη συνέχεια υπήρξαν οι επιθετικές δηλώσεις του Υπουργού
Ανάπτυξης, του κ. Σκρέκα, κατά της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
ότι «αν η ανεξάρτητη αρχή δεν µπορεί να κάνει ελέγχους, τότε
να µην κάνει και ρεπορτάζ και να λέει ότι είµαστε οι πιο ακριβοί.
Είµαστε οι πιο ακριβοί, οπότε τι συµβαίνει, γιατί δεν το ελέγχει»;
είπε αναφερόµενος στις αποκλίσεις τιµών σε προϊόντα και πιο
συγκεκριµένα απορρυπαντικά πολυεθνικών εταιρειών σε διαφο-
ρετικές χώρες της Ευρώπης. Στο Βήµα της Βουλής είχε πει και
πάλι, όταν ρωτήθηκε γιατί έχουµε το ακριβότερο γάλα σε όλη
την Ευρώπη, ότι «η Επιτροπή Ανταγωνισµού δεν είναι για να κάνει
διαπιστώσεις. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού είναι ανεξάρτητη αρχή
και είναι για να κάνει ελέγχους». 

Η επιτροπή, λοιπόν, από την πλευρά της ισχυρίζεται ότι έχουν
ολοκληρωθεί ήδη οι έρευνες χαρτογράφησης για τις συνθήκες
ανταγωνισµού σε απορρυπαντικά, φρέσκο και βρεφικό γάλα,
τυρί και αγελαδινό γιαούρτι. Και από τα στοιχεία µάλιστα της
έρευνας για τα απορρυπαντικά που έχουν δοθεί στη δηµοσιό-
τητα φάνηκε ότι η Ελλάδα έχει από τις υψηλότερες τιµές στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ τα προϊόντα των δύο µεγαλύτερων πο-
λυεθνικών εταιρειών πωλούνται σε ελληνικά σουπερµάρκετ ως
και 361% ακριβότερα σε σύγκριση µε τη φθηνότερη χώρα, που
είναι η Ιρλανδία.

Δεν το έχει, όµως, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός µε τις
ανεξάρτητες αρχές. Ο πρόεδρος της επιτροπής, ο κ. Λιανός, σε
συνέντευξή του πρόσφατα επισηµαίνει τη χρόνια υποστελέχωση
της αρχής και ξεκαθαρίζει ότι δεν εµπίπτουν όλες οι µορφές αι-
σχροκέρδειας στις αρµοδιότητες της αρχής. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, εγώ θέλω να σας θυµίσω ότι και οι
δύο αυτοί είναι επιλογές του κ. Μητσοτάκη και δεν µπορεί τώρα
οι καταναλωτές να υφίστανται αυτό το πινγκ-πονγκ ευθυνών. Δεν
χρειάζεται, εξάλλου, να ανακαλύψουµε τον τροχό. Ας υιοθετή-
σουν τα µέτρα προστασίας του ανταγωνισµού που ισχύουν σε
προηγµένες δυτικές χώρες, προκειµένου αυτό το γαϊτανάκι να
σταµατήσει. Δεν γίνεται, όµως, γιατί δεν θέλει η Κυβέρνηση να
γίνει. 

Κλαψουρίζουν για τη «ληστεία» στους οικογενειακούς προϋπο-
λογισµούς και κρύβουν ότι κάπου αυτά σωρεύονται και γίνονται
υπερκέρδη. Το έχουµε ξαναδεί, άλλωστε, αυτό στις τράπεζες,
στην ενέργεια, στην εφοδιαστική αλυσίδα, στο Ταµείο Ανάκαµψης
και οπουδήποτε µπορεί να διευκολυνθεί η συσσώρευση σε λίγους,
έως ολίγιστους. Το αστείο είναι ότι απέναντι στις διαµαρτυρίες
της µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας, η απάντηση είναι το
41%, ως εκδήλωση αλαζονείας της οικονοµικής πολιτικής. Αυτό
το 41%, εν πολλοίς, παρείχαν -και αυτή είναι η ειρωνεία της τύχης-
αυτές οι κοινωνικές τάξεις που διαµαρτύρονται σήµερα. 

Κι ενώ όλα αυτά συµβαίνουν σε µια ευνοµούµενη χώρα -και
όχι Μπανανία- το Υπουργείο Ανάπτυξης µε πολλές φανφάρες για
να µετριάσει το θόρυβο που έχει προκληθεί από τις αισχροκερ-
δείς δραστηριότητες των πολυεθνικών εταιρειών µετά την ολο-
κλήρωση του ελέγχου της ΔΙΜΕΑ, επέβαλε πρόστιµο σε δύο εξ
αυτών από 1 εκατοµµύριο ευρώ σε εκάστη. Πρόκειται για φο-
βερή κοροϊδία του ελληνικού λαού. Το 2022 τα παγκόσµια λει-
τουργικά κέρδη του πρώτου οµίλου ήταν 11 δισεκατοµµύρια
ευρώ και της δεύτερης πολυεθνικής 17 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Ως εκ τούτου, τα πρόστιµα που επιβλήθηκαν, κύριε Υπουργέ, αν-
τιστοιχούν στο 0,009 και στο 0,006 των ετήσιων κερδών τους αν-
τίστοιχα. Τέτοια πρόστιµα είναι γελοία και δεν λειτουργούν
αποτρεπτικά για καµµία µεγάλη επιχείρηση.

Οδύρετο ο κ. Σκρέκας ότι εξάντλησε -λέει- την αυστηρότητα
του νόµου και πως δεν προβλέπονται υψηλότερα πρόστιµα.
Ποιος τον έγραψε αλήθεια αυτόν τον νόµο; Δεν ήταν η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας; Εγώ, λοιπόν, προτείνω στον κ.
Σκρέκα να φέρει άµεσα στη Βουλή νοµοθετική πρωτοβουλία για
να τον αλλάξουµε τον νόµο. Τα πρόστιµα και η κερδοσκοπία να
υπολογίζονται ως ποσοστό των παγκόσµιων ετήσιων εσόδων της
εταιρείας, όπως είναι η συνήθης πρακτική στην ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία. Να δούµε τότε ποιος κολοσσός θα ρισκάρει να παραβεί
τον νόµο αν κινδυνεύει να του επιβληθεί πρόστιµο ως το 10% του
παγκόσµιου τζίρου του. 

Κι έχω και µια ακόµη πρόταση, κύριε Υπουργέ, που θεωρώ ότι
αξίζει να συζητηθεί. Έχουµε ως κράτος έναν ακόµα µοχλό πίε-
σης απέναντι στις πολυεθνικές και αυτός είναι οι δηµόσιοι δια-
γωνισµοί. Ας αλλάξουµε, λοιπόν, το πλαίσιο κατά τρόπο τέτοιο,
όπως το έκανε και η Γερµανία, σύµφωνα µε τον οποίο όλες οι
εταιρείες που έχουν καταδικαστεί για κερδοσκοπία, διαφθορά ή
σοβαρές παραβιάσεις εργατικής νοµοθεσίας να αποκλείονται
αυτοµάτως από όλες τις δηµόσιες συµβάσεις για πέντε χρόνια
σε επίπεδο οµίλου. Το µέτρο αυτό µπορεί να εφαρµοστεί εύκολα
µέσω ενός αυτοµατοποιηµένου µητρώου, το οποίο κάθε δηµόσια
αρχή µπορεί να συµβουλεύεται πριν από την ανάθεση οποιασ-
δήποτε δηµόσιας συµβάσης. Αυτό θα στείλει το µήνυµα ότι αυτό
που θα πάθεις αν σε πιάσουµε, δεν αξίζει τα βραχυπρόθεσµα
οφέλη σου. 

Όµως, στον βρόντο θα πάνε, κύριε Σκρέκα, και αυτές οι προ-
τάσεις. Ξέρετε γιατί; Γιατί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δεν τον έφτιαξε από ανικανότητα τον τωρινό νόµο, τον έφτιαξε
από πρόθεση και τώρα δίνει παράσταση για τους ιθαγενείς, αλλά
δυστυχώς για εκείνη δεν πείθει απολύτως κανέναν.

Και επειδή σε λίγο θα µιλήσουµε για διαφάνεια, η Ένωση Ερ-
γαζοµένων Καταναλωτών µε εξώδικό της σας καλεί, κύριε
Υπουργέ, εσάς και τη ΔΙΜΕΑ, να ανακοινώσετε δηµόσια τα προ-
ϊόντα της αθέµιτης κερδοφορίας των δύο πολυεθνικών εται-
ρειών, στις οποίες επιβλήθηκε το πρόστιµο του 1 εκατοµµυρίου
και παράλληλα ζητά ενηµέρωση για το χρονικό διάστηµα που πα-
ραβιάστηκε το νοµοθετικό πλαίσιο από τις εν λόγω εταιρείες και
αν επιβλήθηκε σύσταση µε σκοπό την παύση της παράνοµης
πρακτικής και τη συµµόρφωση. Γιατί το 1 εκατοµµύριο, όπως
ήδη ανέδειξα, δεν είναι αρκετό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Συζητούµε, λοιπόν, σήµερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο της Κυβέρ-
νησης που έχει ως σηµαία τη διαφάνεια µε τη δηµόσια δήλωση
των στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος των επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων των πολυεθνικών, µε σκοπό την εύρυθµη λει-
τουργία της ελληνικής και της ενιαίας αγοράς. Όµως ακόµη και
το ζήτηµα της διαφάνειας, που προσπαθεί να ρυθµίσει η οδηγία,
γίνεται µε τρόπο προβληµατικό. Τα στοιχεία που δηµοσιοποιούν-
ται από αυτές τις επιχειρήσεις πόσο ακριβή είναι και ποιος θα τα
ελέγχει; Υπάρχει στο νοµοσχέδιο µηχανισµός ελέγχου των στοι-
χείων αυτών; Η απάντηση είναι δυστυχώς όχι.

Έρχοµαι τώρα και στο άρθρο 17, µε το οποίο θα κλείσω. Δεν
περιλαµβανόταν στη διαβούλευση που αφορά ένα πολύ σηµαν-
τικό και ευαίσθητο ζήτηµα, την τιµολόγηση της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Με το άρθρο 17 ουσιαστικά επανέρχεται από 1η

Ιανουαρίου του 2024 η ρήτρα αναπροσαρµογής. Αντί, λοιπόν, να
υπάρξει µια σοβαρή παρέµβαση για το ηλεκτρικό ρεύµα, το
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οποίο είναι κοινωνικό αγαθό και εσείς το έχετε καταντήσει σε
επενδυτικό προϊόν, έρχεστε εδώ και προτείνετε τιµολόγια,
άσπρα, κόκκινα, κίτρινα, µπλε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αντί να προτείνετε ουσιαστικές παρεµ-
βάσεις που θα µπορούσε να είναι η παράταση της αναστολής, η
κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής και ο εξορθολογισµός
του στρεβλού συστήµατος καθορισµού των τιµών ενέργειας,
προτείνετε ένα σύνθετο σύστηµα χρωµατιστών τιµολογίων που
πρέπει οι πάροχοι να ανακοινώνουν ανά µήνα, αρχής γενοµένης
από την 1η Δεκεµβρίου 2023, ώστε οι καταναλωτές να επιλέγουν
αυτό που θεωρούν ως οικονοµικά καλύτερο, αν το καταλάβουν
βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θα κλείσω µε την εξής παρατήρηση. 
Ανασύρατε, κύριε Υπουργέ, ένα νοµοσχέδιο µέσα από το συρ-

τάρι σας και µας το φέρνετε αυτήν τη συγκεκριµένη χρονική
στιγµή για να προκαλέσετε σύγχυση στον ελληνικό λαό, για να
µπερδέψετε τους πολίτες και να στρέψουν το βλέµµα τους
αλλού, µακριά από τον οριζόντιο φόρο που θα επιβάλετε στους
ελεύθερους επαγγελµατίες µε τη δήθεν φορολογία των µεγάλων
πολιτικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε

φτάσει τα δέκα λεπτά, όµως.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σε καµµιά περίπτωση δεν αντιµετωπίζε-

ται το πρόβληµα της φοροαποφυγής στις οποίες καταφεύγουν
αυτές οι επιχειρήσεις καθηµερινά. Σε καµµία των περιπτώσεων
δεν ρυθµίζεται αυτή µε το παρόν νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παρα-
σύρης από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν είναι µια τυπική ενσωµάτωση οδηγίας, όπως λέει
στον τίτλο. Θα µιλούσα για το άρθρο 17, αλλά ακούγοντας τον
Υπουργό σήµερα να αναφέρεται πάρα πολλές φορές -πάνω από
δέκα φορές- στο πρόστιµο το οποίο επέβαλε στις πολυεθνικές -
και αυτά θα σας πει αργότερα και ο ειδικός αγορητής µας, ο κ.
Νικητιάδης- πρέπει να σας πω ότι υπάρχουν δηµοσιογραφικές
πληροφορίες οι οποίες λένε ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού είχε
στείλει τη συγκεκριµένη έκθεση στην Κυβέρνηση ήδη από τον
Μάρτιο. 

Επτά µήνες µετά έρχεστε να επιβάλλετε 1 εκατοµµύριο πρό-
στιµο, µε την κερδοσκοπία και την αισχροκέρδεια, την οποία τε-
λικά στην έκθεσή της η Επιτροπή Ανταγωνισµού περιγράφει, να
φτάνει µέχρι και 361%. Δεν ξέρω αν το πρόστιµο τους 1 εκατοµ-
µυρίου µπορεί να γίνει και σηµαία για την Κυβέρνηση, η οποία
θα έρθει εδώ πέρα, θα τη σηκώνει και θα µας λέει µε τη σπάθα
της διαφάνειας ότι κόβει τα κεφάλια των πολυεθνικών. Αρκεί
µόνο αυτό για να το σκεφτείτε και θα επανέλθει ο ειδικός αγο-
ρητής µας.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στο άρθρο 17 και θέλω λίγο να µιλήσω
και για µια νοµοθετική και κοινοβουλευτική πρακτική, η οποία κιν-
δυνεύει να γίνει ο γενικός κανόνας. Το άρθρο 17 επιχειρεί µια
σοβαρή παρέµβαση, να ρυθµίσει το καθεστώς των λογαριασµών
ηλεκτρικού ρεύµατος από 1η Ιανουαρίου, αφού υπάρχει και η
σχετική απαγόρευση από την Κοµισιόν για τις κρατικές επιδοτή-
σεις στους λογαριασµούς. 

Επανερχόµαστε -και έχω την αίσθηση ότι και η κοινωνία δεν
το έχει αντιληφθεί στον βαθµό που πρέπει, γιατί δεν έχει κατα-
λάβει τον χώρο που πρέπει στον δηµόσιο διάλογο η συγκεκρι-
µένη ρύθµιση- κατά τεκµήριο σε πολύ ακριβότερους και πολύ
υψηλότερους λογαριασµούς ρεύµατος, κάτι που δοκίµασε παρά
πολύ την ελληνική κοινωνία το προηγούµενο διάστηµα, πάρα
πολλά νοικοκυριά και πάρα πολλές επιχειρήσεις. Έρχεται αυτή
η συζήτηση και αυτή η παρέµβαση σε µια εποχή που συνολικά
συµπιέζεται το εισόδηµα των ελληνικών νοικοκυριών από την
ακρίβεια που δοκιµάζεται η καθηµερινότητα εκατοµµυρίων Ελ-

λήνων που προσπαθούν να τα βγάλουν πέρα.
Ερωτώ τους κυρίους της Κυβέρνησης, γνωρίζοντας πόσο ση-

µαντική είναι η συγκεκριµένη παρέµβαση που γίνεται: Είναι δυ-
νατόν να έρχεται µε ένα άρθρο, σε µια εντελώς άσχετη
ενσωµάτωση οδηγίας, µιας τέτοιας µεγάλης σηµασίας παρέµ-
βαση, σε ένα άρθρο το οποίο ρυθµίζει επί της ουσίας όλη τη λια-
νική αγορά ρεύµατος; Θεωρείτε ότι αυτό πρέπει να αποτελεί
κοµµάτι ενός νοµοσχεδίου για µια τυπική ενσωµάτωση κοινοτι-
κής οδηγίας;

Θέλω να υπενθυµίσω -επειδή είδα και τον κ. Γεωργιάδη και
µου ήρθε στο µυαλό- ότι το ίδιο συνέβη και στα εργασιακά. Με
τον ίδιο τρόπο ενσωµατώσατε πάλι σε µια κοινοτική οδηγία τα
εργασιακά θέµατα τότε. Και διερωτώµαι: Τι είναι αυτή η κοινο-
βουλευτική πρακτική που πάτε να καθιερώσετε, όπου τις µεγά-
λες παρεµβάσεις θα πηγαίνετε να τις κρύβετε µέσα σε λοιπές
διατάξεις, επείγουσες διατάξεις κοινοτικών οδηγιών, χωρίς να
τολµάτε στον τίτλο του εκάστοτε νοµοσχεδίου να αναφέρετε τις
σοβαρές παρεµβάσεις που επιχειρείτε;

Εσείς, οι τόσο µεταρρυθµιστές, εσείς που τα κάνετε όλα
σωστά, εσείς οι άριστοι, τι φοβάστε άραγε, τι κρύβετε και κρύ-
βετε τις διατάξεις αυτές µέσα σε άσχετα νοµοσχέδια; Πόσω µάλ-
λον όταν το άρθρο 17 θα µπορούσε άνετα να ενσωµατωθεί και
σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται την επόµενη εβδοµάδα ή τη
µεθεπόµενη από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και είναι τώρα σε
διαβούλευση -οσονούπω, δηλαδή, θα το έχουµε εδώ πέρα να το
συζητάµε- και θα µπορούσε να µπει ως ένα κοµµάτι µιας γενικό-
τερης λογικής που έχει το Υπουργείο για τον τρόπο µε τον οποίο
προσεγγίζει τα ενεργειακά θέµατα στη χώρα.

Τέλος, απευθύνοµαι στο Σώµα για µια γενικότερη προβληµα-
τική, που πρέπει νοµίζω όλοι µας να την έχουµε κατά νου. Το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και η συγκεκριµένη συζήτηση τελεί-
ωσε στην επιτροπή στη δεύτερη ανάγνωση εχθές το βράδυ στις
17.00’. Τι είναι αυτό που το κάνει τόσο κατεπείγον, έτσι ώστε να
έρχεται 10.00’ το πρωί στην Ολοµέλεια να συζητείται; Θεωρείτε
ότι δίνεται ο κατάλληλος χρόνος, έτσι ώστε ο κόσµος που µας
παρακολουθεί να γνωρίζει τις διαφορετικές οπτικές που έχει το
κάθε κόµµα; Από µόνη της, λοιπόν, η διαχείριση στον χρόνο σας
και του τρόπου µε τον οποίο εισάγετε την κάθε ρύθµιση -και τη
συγκεκριµένη που αφορά το άρθρο 17- κάθε καλοπροαίρετο τον
κάνει να υποψιάζεται ότι κάτι συµβαίνει.

Και πάµε τώρα στο άρθρο 17. Επιχειρείτε τον χρωµατισµό των
τιµολογίων και αυτό πράγµατι είναι κάτι σωστό, αλλά ουσιαστικά
θα οδηγήσετε την πλειοψηφία των καταναλωτών στο ειδικό πρά-
σινο τιµολόγιο, µε µόνη σπουδή κάθε αρχή του µήνα να έχει µια
ευδιάκριτη και σταθερή τιµή ο πελάτης για τον τρέχοντα µήνα
την οποία θα γνωρίζει. Διερωτώµαι πραγµατικά, καλοπροαίρετα
και χωρίς να θέλω να υποτιµήσω τη σηµασία που έχει η σωστή
και αξιόπιστη πληροφόρηση που πρέπει να έχει ο πελάτης, αν
αυτό είναι το µείζον. Βέβαια, εδώ διαβάζω µια συνέντευξη του
Υπουργού, ο οποίος λέει ότι είναι ένας αξιόπιστος φιλελεύθερος
και λέει ότι µια βασική υπόθεση στον σύγχρονο καπιταλισµό για
την επίτευξη ευηµερίας είναι η επαρκής γνώση των καταναλωτών
για τις τιµές.

Διερωτώµαι: Το µείζον, κύριοι, είναι να γνωρίζει ακριβώς ο κα-
ταναλωτής τι πληρώνει; Όχι, κύριοι, παρ’ ότι -ξαναλέω- δεν το
υποτιµώ. Το µείζον είναι αν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις θα
έχουν όσο το δυνατόν φθηνότερο ρεύµα. Τι σηµασία έχει να γνω-
ρίζουν µεν οι καταναλωτές τι θα πληρώσουν, αλλά το ρεύµα το
οποίο θα πληρώσουν να είναι εξαιρετικά ακριβό και όταν αυτό
µάλιστα θα προκύπτει από έναν µηχανισµό διακύµανσης -όπως
θα ονοµάζεται πλέον η ρήτρα αναπροσαρµογής- τον οποίο κα-
νείς δεν θα γνωρίζει και δεν θα µπορεί ποτέ ούτε να αξιολογήσει
ούτε να αναλύσει για το πώς θα προκύπτουν τα κόστη;

Άρα τι νόηµα έχει αυτή η καινοτοµία, την οποία εισάγετε και
πώς θεωρείτε ότι θα µπορέσετε να συγκρατήσετε τις τιµές σε
έναν δύσκολο ενεργειακά χειµώνα, εν µέσω και των σοβαρών
εξελίξεων στη Μέση Ανατολή, µε κίνδυνο να προκαλέσει αλυσι-
δωτές αυξήσεις στα καύσιµα και άρα και στην τιµή του ηλεκτρι-
κού ρεύµατος; 

Επίσης, µε τον τρόπο που επιχειρείτε να ρυθµίσετε την αγορά
λιανικής επί της ουσίας µεταθέτετε την ευθύνη στους καταναλω-
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τές, χωρίς σαφείς και προβλέψιµους κανόνες, λόγω του µηχανι-
σµού διακύµανσης, να ελέγχουν την αγορά ηλεκτρισµού. Έχετε
αναρωτηθεί τι αντικειµενικές δυνατότητες έχουν οι άνθρωποι της
τρίτης ηλικίας -και όχι µόνο αυτοί- κάθε αρχή του µήνα να συγ-
κρίνουν τις τιµές µεταξύ των παρόχων; Και µε ποια ευκολία θα
µπορούν να µεταφερθούν από τη µία εταιρεία στην άλλη; Ακού-
σαµε και τις ενστάσεις των φορέων και µάλιστα ειπώθηκε ότι
µόνο το 52% των ανθρώπων της τρίτης ηλικίας έχει βασικές ψη-
φιακές δεξιότητες. Αυτοί οι άνθρωποι πώς θα µπορούν να µετα-
κινηθούν και να µεταπηδήσουν από τη µία εταιρεία στην άλλη; 

Έχετε σκεφτεί και έχετε υπολογίσει την ταλαιπωρία, σε µηνι-
αία βάση, εκατό ή διακοσίων ή τριακοσίων χιλιάδων καταναλω-
τών, οι οποίοι θα αλλάζουν πάροχο κάθε µήνα; Έχει υπολογιστεί
το διαχειριστικό και λειτουργικό κόστος που θα έχουν οι προµη-
θευτές και οι πάροχοι µέσα από αυτή τη διαδικασία, οι οποίοι
προφανώς θα το ενσωµατώνουν και µέσα στο τιµολόγιο;

Και τέλος, γιατί ο Κώδικας Προµηθευτών Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας, στον οποίο διατυπώνονται οι υποχρεώσεις των προµηθευ-
τών και τα δικαιώµατα των καταναλωτών, είναι ακόµα στην
αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργείου και όχι στη ΡΑΕ,
όπως όλοι οι υπόλοιποι κώδικες και όλοι οι υπόλοιποι κανονισµοί;
Ο Κανονισµός Αγοράς Εξισορρόπησης, ο Κώδικας Ελληνικού
Χρηµατιστηρίου, ο Κώδικας ΔΑΠΕΠ, όλα αυτά είναι στη ΡΑΕ.
Γιατί κρατάτε τον Κώδικα Προµηθευτών Ηλεκτρικής Ενέργειας
στο Υπουργείο;

Ακούστε. Το µοντέλο, το οποίο πάτε να εφαρµόσετε θα απο-
τύχει. Θα αποτύχει στο πεδίο, θα αποτύχει στην πραγµατική ζωή,
θα αποτύχει εκεί που θα βιώνει κάθε ελληνικό νοικοκυριό και
κάθε επιχείρηση την απίστευτη ταλαιπωρία που θα τους υποβά-
λετε, αλλά και µε τον κίνδυνο επί της ουσίας ενός εντελώς απρο-
στάτευτου πλαισίου σε µια εποχή αβεβαιότητας, λόγω των
γεωπολιτικών και καιρικών συνθηκών. Για εµάς η κοινωνία, τα ελ-
ληνικά νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις είναι η πρώτη µας προτε-
ραιότητα και µέριµνα. 

Για τον λόγο αυτό δεν θα σας εξουσιοδοτήσουµε µε την ψήφο
µας και δεν θα συναινέσουµε ο αλγόριθµος για τον µηχανισµό
διακύµανσης να είναι απόφαση του Υπουργού, χωρίς κανέναν
έλεγχο και χωρίς η εξουσιοδοτική διάταξη να µην περιέχει, του-
λάχιστον, τις βασικές αρχές υπολογισµού, ώστε να µπορούµε να
την αξιολογήσουµε. Δεν θα σας επιτρέψουµε να φέρετε τη
ρήτρα αναπροσαρµογής από την «πίσω πόρτα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, να ολοκληρώσετε.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Γι’ αυτούς τους λό-
γους που περιέγραψα, όχι ανέξοδα και λαϊκίστικα, αλλά δηµιουρ-
γικά, σας λέµε ότι υπάρχει και άλλος δρόµος -θα τον
καταθέσουµε- και δεν θα σας προσφέρουµε συναίνεση. Θα βρι-
σκόµαστε και εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο και στην κοινωνία να
σας υπενθυµίζουµε το λάθος, στο οποίο οδηγείτε όλους τους κα-
ταναλωτές, τα ελληνικά νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η σειρά

έχει ως εξής. Καθυστερήσαµε λίγο, γιατί είχαµε πει ότι στις
16.30’ θα µιλούσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας και αµέσως µετά η Πρόεδρος, η κ. Κωνσταντο-
πούλου. Θα υπάρξει µια µικρή καθυστέρηση δέκα λεπτών
περίπου, γιατί πρέπει να µιλήσει πρώτα ο κ. Μπούµπας και αµέ-
σως µετά ο κ. Κατρίνης. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται µια εν-
σωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας σε πολυεθνικές εταιρείες
που δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα αρκετά χρόνια µε έναν µε-
γάλο κύκλο εργασιών, αλλά η πραγµατικότητα στην αγορά είναι
τελείως διαφορετική και πρέπει να είµαστε λίγο ρεαλιστές, να
προσγειωθούµε στην πραγµατικότητα, να δούµε αυτή τη στιγµή
τα καθηµερινά βάρη µιας µέσης ελληνικής οικογένειας. 

Το λέµε αυτό διότι η Ένωση Εργαζοµένων Καταναλωτών καλεί
την Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου να πει ποια προϊόντα είναι
αυτά που υποβλήθηκαν σε πρόστιµα. Αυτά, λοιπόν, είναι προ-
ϊόντα που έχουν άµεση σχέση µε το νοικοκυριό. Είναι αναγκαία,
είναι είδη καθαριότητας, είναι απορρυπαντικά. Αυτό λέει η
Ένωση Εργαζοµένων Καταναλωτών και ζητάει περισσότερα
στοιχεία για να προστατευθεί ο καταναλωτής. Διότι η πραγµατι-
κότητα, κύριοι του Υπουργείου, είναι ότι παραπλανάται ο κατα-
ναλωτής σήµερα. Παραπλανάται µε χίλια πλείστα παραδείγµατα,
µε τη συσκευασία, µε κάτι δήθεν προσφορές, µε έναν πόλεµο
στο ράφι ποιος θα µπει µπροστά να πουλήσει, αφού απειλούνται
προµηθευτές από µεγάλα σουπερµάρκετ να κάνουν εκπτωτικά
τιµολόγια και ένας εργαζόµενος ο οποίος στο λεγόµενο ωράριο
«λάστιχο» τον απασχολεί ο ιδιοκτήτης σουπερµάρκετ για εξάωρο
ή τετράωρο και τον κρατάει παραπάνω. Να µη γελιόµαστε, υπάρ-
χει ασυδοσία στην αγορά παρά τους ελέγχους. Αυτή είναι η
πραγµατική εικόνα. Όταν, λοιπόν, επιβάλλονται αυτά τα πρό-
στιµα να δίδονται στη δηµοσιότητα πέρα από τα ονόµατα των
πολυεθνικών και οι συγκεκριµένοι κωδικοί αυτών των αναγκαίων
προϊόντων. 

Όταν σήµερα, κύριοι, στα εκατό κιλά µέλι, βάζοντας µόνο ένα
κιλό µέλι ελληνικό, βαφτίζεται όλο το περιεχόµενο ελληνικό και
πάει µε ψιλά γράµµατα στον καταναλωτή για να δει και τις υπό-
λοιπες γλυκαντικές ουσίες από τις άλλες χώρες και δεν υπάρχει
ιχνηλασιµότητα επί του προϊόντος πιστεύετε ότι δεν παραπλανά-
ται ο καταναλωτής;

Το Παρατηρητήριο Τιµών να θυµίσω ότι έγινε από τη δεκαετία
του 2000. Υπάρχουν απτά στατιστικά αποτελέσµατα για να προ-
στατευθούν οι καταναλωτές; Όχι, βεβαίως, διότι σήµερα αν
δούµε τα στοιχεία µετά το 2008 έχουµε αύξηση προϊόντων πάνω
από 52,8% και οι µισθοί δεν έχουν αυξηθεί ούτε κατά το 23%.
Άρα, λοιπόν, µία µέση ελληνική οικογένεια είναι δυσβάσταχτα
σήµερα αυτά τα οποία καλείται να πληρώσει κυρίως και σε κα-
ταστήµατα που ανήκουν σε πολυεθνικούς οµίλους, αλλά υπάρχει
αυτή η παραπλάνηση, αυτό το καµουφλάζ απέναντι στον κατα-
ναλωτή.

Θα πάµε και στο ηλεκτρικό ρεύµα. Έχω, όµως, και τα στοιχεία
από µία εταιρεία, είναι η «PRONTO PEGNO» -γιατί εµείς στην Ελ-
ληνική Λύση θα τα λέµε µε ονόµατα, από τη στιγµή που έχουµε
τα στοιχεία- είναι µια θυγατρική της ιταλικής «BANCA SISTEMA»,
για να δείτε στα ενεχυροδανειστήρια τους τελευταίους µήνες τι
πουλούν οι Έλληνες για να επιβιώσουν. Πουλούν κοσµήµατα, τις
βέρες του γάµου τους, τα ρολόγια για να µπορέσουν να τα βγά-
λουν εις πέρας. 

Τι γίνεται µε το Στατιστικό Μητρώο Επιχειρήσεων; Και στο
κάτω-κάτω, κύριε Υπουργέ, αφού θέλετε να θεσπίσετε αυτή την
ευρωπαϊκή οδηγία µέσω του ΓΕΜΗ για να υπερκεράσουµε κάθε
γραφειοκρατική αγκύλωση και να µην ταλαιπωρούµε τον µέσο
Έλληνα επιχειρηµατία, γιατί δεν αναβαθµίζεται ως εργαλείο τα
Επιµελητήρια της χώρας; Γιατί να είναι απλά συµβουλευτικά
αυτά τα εργαλεία και να µην µπορούν να παίξουν έναν πιο πρω-
ταγωνιστικό ρόλο, καθώς έρχονται και την επόµενη χρονιά εκλο-
γές για να βοηθήσουν το επιχειρείν;

Οι πολυεθνικές αυτές, οι οποίες τώρα «φάγανε», να το πω έτσι
απλά στην καθοµιλουµένη, αυτά τα δύο εκατοµµύρια πρόστιµα
από την Κυβέρνηση -προσέξτε- η µία έχει κύκλο εργασιών, κυ-
ρίες και κύριοι, 325 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Αντιλαµβάνε-
στε για τι τζίρο µιλάµε, για τι ποσό µιλάµε; Και θα προσφύγουν
στα δικαστήρια. Μην νοµίζετε ότι επειδή επιβλήθηκε το πρό-
στιµο, θα το πληρώσουν. Τώρα θα δείτε. Νοµικοί ποιοι είστε εδώ;
Είστε αρκετοί. Θα δείτε τώρα σε πόσο χρονικό διάστηµα θα πε-
ράσουν δικαστικές αποφάσεις, ενστάσεις, αναβολές. Κάνουν
αγωγές. Βρήκαν κενά του νόµου. 

Αν διαβάσω µια συνέντευξη επιχειρηµατιών Ελλήνων που προ-
σπαθούν να ορθοποδήσουν, λένε οι άνθρωποι ότι είναι πολύ
υψηλό το κόστος χρήσης σηµάτων. Επίσης, οι ιδιωτικές ετικέτες
είναι παράλογο που είναι σε αυτές τις τιµές από τα σουπερµάρ-
κετ. Δεν είναι τόσο ο ΦΠΑ, είναι φυσικά και ο ΦΠΑ. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση όταν λέµε οριζόντια κλίµακα ΦΠΑ
στο 15% δεν το βγάζουµε ούτε από το µυαλό µας ούτε ξαφνικά
µας ήρθε αυτή η φώτιση. Το έχει κάνει η Ρουµανία. Το έχουν
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κάνει χώρες αυτήν τη στιγµή, όπως ο Καναδάς και έχει αποδώσει
το σύστηµα. Έχει αποδώσει. 

Αυτήν τη στιγµή ενθυµούµαι µία επίκαιρη ερώτηση της Ελλη-
νικής Λύσης για τα καύσιµα στις ακριτικές περιοχές. Από την
εκλογική µου περιφέρεια Σέρρες, Κιλκίς, Καστοριά, Φλώρινα,
Δράµα, πάνε όλοι να βάλουν καύσιµα στους Σκοπιανούς, στους
Βούλγαρους γιατί είναι πιο φθηνά. Καταθέσαµε την επίκαιρη
ερώτηση µε τον κ. Τονικίδη, τον ενθυµούµαι τώρα που είναι ο
Πρόεδρος του Επιµελητηρίου του Κιλκίς, γι’ αυτό λέω ότι τα Επι-
µελητήρια µπορούν να παίξουν έναν ουσιαστικό ρόλο, δεν το κά-
νουν όµως. Θα το αναλύσουµε, αλλά δεν είναι της παρούσης. 

Έχει ενεχειρήσει, λοιπόν, ο κ. Τονικίδης στον Αντώνη Σαµαρά
και στον Αλέξη Τσίπρα µια µελέτη και λέει ότι µε το Σύστηµα
Ήφαιστος µπορεί να ελεγχθεί η εκροή καυσίµων προκειµένου να
µην πηγαίνουν στις γειτονικές χώρες, τις βαλκανικές, για να µέ-
νουν τα χρήµατα εδώ για να φθηνύνει ο ΦΠΑ του Ειδικού Φόρου
Κατανάλωσης στις παραµεθόριες περιοχές.

Ο κ. Βεσυρόπουλος τότε µας απάντησε ότι δεν έχουµε το δι-
καίωµα να το κάνουµε αυτό παρά µόνο στα νησιά κατ’ εντολήν
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σωστά; Έλα ντε, όµως, που το έχουν
κάνει οι Ιταλοί από το 2010 στην Τεργέστη για να µην πηγαίνουν
στην Κροατία να βάζουν καύσιµα. Δηλαδή η Ιταλία δεν είναι η
Ευρωπαϊκή Ένωση; Η Τεργέστη τι είναι; Είναι νησί; Αυτοί γιατί
το έκαναν από το 2010; Είναι µια απλή ερώτηση.

Η µελέτη λοιπόν αυτή που δόθηκε στις κυβερνήσεις -µπορεί
να την έχει και ο κ. Μητσοτάκης, δεν ξέρω πού είναι στο χρονον-
τούλαπο- έγινε µε χρήµατα του Επιµελητηρίου του Κιλκίς. Τους
την έδωσαν και τζάµπα. Το δίνω ως ενδεικτικό παράδειγµα για
να δείτε ότι δεν κόπτονται, ότι πρέπει αυτή τη στιγµή να βοηθηθεί
η αγορά. Η αγορά στενάζει.

Να πάµε τώρα στην αµαρτωλή ιστορία της ΔΕΗ; Από τη στιγµή
που ένα προϊόν γίνεται χρηµατιστήριο, ξεχάστε τον άνθρωπο.
Όπου ευηµερούν οι αριθµοί και το χρηµατιστήριο, οι ανθρώπινες
ψυχές υποφέρουν, κύριοι. Ξεκάθαρα πράγµατα. Μπήκε το χρη-
µατιστήριο στη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, ως αγαθό το
ηλεκτρικό ρεύµα, και δεν υπάρχει ποιότητα ζωής των οικογε-
νειών.

Και τι µας λέει τώρα ο Υπουργός; Κάθε µήνα ο καταναλωτής
έχει να πληρώσει τα κοινόχρηστά του, τα ενοίκιά του, τα φροντι-
στήρια των παιδιών του και δεν ξέρω πού αλλού χρωστάει µε το
µπακαλοτέφτερο, αλλά θα παρακολουθεί και πόσο θα έχει το
ηλεκτρικό ρεύµα τον επόµενο µήνα. Ωραία ποιότητα ζωής δια-
λέξαµε, πάρα πολύ ωραία. Κάθε µήνα θα πρέπει να παρακολου-
θεί πόσο είναι το ηλεκτρικό ρεύµα για να αλλάζει παρόχους.
Αυτό τώρα εσείς το λέτε ποιότητα ζωής; Ο καταναλωτής ή µια
µέση ελληνική οικογένεια θα είναι εν ηρεµία;

Να θυµίσω ότι τον Αύγουστο του 2021 µπήκε παράνοµα η
ρήτρα αναπροσαρµογής στη ΔΕΗ; Και αυτό δεν το λέµε εµείς.
Το κατήγγειλε ο κ. Αδαµίδης και ο κ. Παναγόπουλος και έδωσαν
µια επιστολή στον κ. Χατζηδάκη, κύριε Τσιάρα, στις 4 Δεκεµβρίου
του 2021 -πόλεµο δεν είχαµε, ρωτήστε τον κ. Χατζηδάκη- και
έλεγε ότι η ρήτρα αναπροσαρµογής θα φέρει αθέµιτο ανταγω-
νισµό στην ενέργεια. Στο καλάθι των αχρήστων πήγε αυτή η µε-
λέτη. Ήταν µια σύσταση, µια προειδοποίηση γιατί οι άνθρωποι
µέσα από τη ΔΕΗ το είχαν προβλέψει.

Πόσες καταγγελίες εκκρεµούν από τη ΡΑΕ που δεν έχουν διεκ-
περαιωθεί διότι δεν είναι σε θέση αυτήν τη στιγµή να ικανοποι-
ήσει τα αιτήµατα των καταναλωτών; Τα λέγαµε στην Ελληνική
Λύση προεκλογικά σε κάτι πάνελ, ότι µετά τις εκλογές η ρήτρα
αναπροσαρµογής του αποτυπώµατος του διοξειδίου του άν-
θρακα θα επανέλθει. Και να που έρχεται. Γιατί έρχεται; Γιατί έχει
δηµιουργήσει ένα συγκεκριµένο καρτέλ από µια συγκεκριµένη
κάστα ανθρώπων και δεν µπορεί να βοηθήσει τη µέση ελληνική
οικογένεια και, µάλιστα, τους ευάλωτους. Αν δείτε στους διαµε-
σολαβητές, τους θεωρεί µέχρι 21.000 ευρώ. Δηλαδή, αν ο άλλος
παίρνει 21.000 ευρώ µε δύο παιδιά τον χρόνο και έχει δάνειο
στην τράπεζα 600 ευρώ µπορεί να πληρώσει αυτές τις ακριβές
τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος; Ξεκάθαρα πράγµατα. Όπως
έγινε στην κινητή τηλεφωνία. Όµως, χωρίς τηλέφωνο ζεις, χωρίς
ρεύµα δεν ζεις. Να το πείτε σε έναν νεφροπαθή που είναι µε
µπουκάλες οξυγόνου ή σε κάποιον που έχει αναπνευστικά προ-

βλήµατα στο σπίτι ότι δεν λογιάζετε το οικιακό ηλεκτρικό ρεύµα
για να προστατέψετε τον µεροκαµατιάρη Έλληνα.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προσέξτε καλά, όλοι µας να προσέξουµε, ανεξαρτήτου ιδεο-

λογικής πλεύσης, αν δεν διαθέτουµε ως πυρήνα τον άνθρωπο
και µας ενδιαφέρει µόνο η τεχνοκρατικής φύσης διεκπεραίωση
πολιτικής του τόπου, δεν έχουµε καµµία θέση σε αυτό που λέγε-
ται Κοινοβούλιο.

Εκπροσωπούµε την κοινωνία, εκπροσωπούµε τον λαό και δεν
αντιπροσωπεύουµε συστήµατα τα οποία έχουν απώτερο σκοπό
το κέρδος. Πρώτα ο άνθρωπος, µετά όλα τα άλλα. Ο πολιτικός
πρώτα κλαίει και αν µπορεί θα χαµογελάσει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί καθηγητές από το 9ο Γυµνάσιο Τρικάλων (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κατρίνης έχει τον λόγο τώρα.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ξεκίνησε να εφαρ-

µόζει την κρυφή ατζέντα που επιµελώς απέκρυπτε από τους Έλ-
ληνες πολίτες εδώ και καιρό. Η αρχή έγινε πριν από λίγες µέρες
µε τον άδικο και οριζόντιο τρόπο φορολόγησης των επαγγελµα-
τιών από την Κυβέρνηση που έλεγε ότι έχει µειώσει πενήντα φό-
ρους προεκλογικά και ότι δεν προτίθεται να επιβάλλει καµµία νέα
φορολόγηση στους επαγγελµατίες και τους αυτοαπασχολούµε-
νους γιατί δεν µπορεί να κρύψει την αδυναµία της να περιορίσει
τη φοροδιαφυγή στον πέµπτο χρόνο διακυβέρνησής της. Πρό-
κειται για έναν φόρο ο οποίος δεν εφαρµόζεται σε καµµία άλλη
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένας τεκµαρτός και αυθαίρετος
τρόπος φορολόγησης, και η χώρα, αντί να συγκλίνει µε τους Ευ-
ρωπαίους, αποµακρύνεται όλο και περισσότερο από το ευρω-
παϊκό κεκτηµένο.

Κι αυτό δεν ισχύει µόνο για τον τοµέα της φορολογίας, δυστυ-
χώς. Έχει πολλαπλή ισχύ και εφαρµογή. Και αναφέροµαι στο
κράτος δικαίου και τη λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών. Τρεις
µέρες πριν ο κύριος Πρωθυπουργός παρέστη για καθαρά επι-
κοινωνιακούς λόγους στην τιµητική εκδήλωση για τον πρώην
πρωθυπουργό Κώστα Σηµίτη. Ξέχασε ο κ. Μητσοτάκης ότι ο Κώ-
στας Σηµίτης και το ΠΑΣΟΚ έβαλαν τα θεµέλια για τη σύσταση
και τη λειτουργία ανεξάρτητων αρχών, όπως η Αρχή Διασφάλι-
σης του Απορρήτου των Επικοινωνιών; Το ξέχασε αυτό ο κ. Μη-
τσοτάκης; Και γιατί ρωτάµε; Γιατί ο κ. Μητσοτάκης έκανε και
κάνει πραγµατικά ό,τι περνάει από το χέρι του για να φαλκιδεύσει
τη λειτουργία της Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των Επι-
κοινωνιών και να εµποδίσει την έρευνα που διεξάγει για την υπό-
θεση των υποκλοπών.

Από εκεί και πέρα, όποτε η Κυβέρνηση στριµώχνεται για θέ-
µατα όπως οι υποκλοπές και τα Τέµπη -που η σύσταση εξεταστι-
κής ή προανακριτικής για κορυφαίο Υπουργό της µέχρι πριν από
τέσσερις ώρες δεν απασχολούσε τους Έλληνες πολίτες, αλλά
φαίνεται να απασχολεί και τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση
και τον ίδιο Υπουργό που από ό,τι φαίνεται το ξανασκέφτηκε-,
όποτε λοιπόν στριµώχνεται για αυτά τα θέµατα µας καλεί να µι-
λήσουµε για τα πραγµατικά προβλήµατα, όπως τα παρουσιάζει
η ίδια, πράγµα που σηµαίνει: «Η µπάλα στην εξέδρα», µε βάση
τη γλώσσα της Κυβέρνησης. Όµως, εµείς µιλάµε για όλα τα
πραγµατικά προβλήµατα και για τα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει ο Έλληνας πολίτης, η ελληνική οικογένεια.

Η Κυβέρνηση είναι αυτή που δεν θέλει ούτε να µιλάει για τα
προβλήµατα, ούτε βεβαίως ακούει αυτά που εµείς, και όχι µόνο
εµείς, αλλά και όλα τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
λέµε.
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Ας ξεκινήσουµε από το σηµαντικότερο θέµα που είναι η ακρί-
βεια. Διαφηµίζετε ελέγχους και ότι κάνατε ρεκόρ και µπαράζ
ελέγχων, αλλά από την αρχή του χρόνου οι έλεγχοι είναι ελάχι-
στοι. Δεν θα σταµατήσουµε να σας λέµε ότι τον Ιούλιο και τον
Αύγουστο, στο πικ της τουριστικής περιόδου, είχαµε µηδέν πρό-
στιµα για αισχροκέρδεια στην αγορά τροφίµων από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μόλις πριν από είκοσι ηµέρες
επιβάλλατε ένα από τα οκτώ πρόστιµα στο Αγαθονήσι, για αι-
σχροκέρδεια στα καύσιµα.

Ναι, κύριε Νικητιάδη, στο Αγαθονήσι των εκατόν είκοσι κατοί-
κων βρήκε η Κυβέρνηση το πρόβληµα της αισχροκέρδειας.

Ο κ. Γεωργιάδης, ο πρώην Υπουργός Ανάπτυξης, θυµόσαστε
όλοι ότι ανακοίνωσε τον Φεβρουάριο του 2023 ότι επέβαλε πρό-
στιµο σε µεγάλες αλυσίδες. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το αναλυτικό δελτίο πεπραγµένων της
ΔΙΜΕΑ όπου δεν φαίνονται πουθενά τα πρόστιµα των 650.000
που εξήγγειλε ο κ. Γεωργιάδης, ο προκάτοχός σας τον Φεβρουά-
ριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πριν από λίγες µέρες ο κ. Σκρέκας ανακοίνωσε επιβολή προ-
στίµων σε δύο πολυεθνικές -και µάλιστα σήµερα είπε ότι έγιναν
τρεις- για τις τιµές των προϊόντων τους. Όµως, ποια είναι η πραγ-
µατικότητα που βιώνουν οι πολίτες, οι καταναλωτές, οι οικογέ-
νειες όταν πηγαίνουν για να αγοράσουν τα βασικά είδη
κατανάλωσης και διατροφής; Ότι ανταγωνιστικές εταιρείες συ-
νεχίζουν να έχουν τις ίδιες ή και υψηλότερες τιµές από τις εται-
ρείες που δέχθηκαν το πρόστιµο γιατί η ακρίβεια και η
αισχροκέρδεια επί ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας καλπάζει ανε-
νόχλητη και η Κυβέρνηση την παρατηρεί, χωρίς να κάνει ουσια-
στικά τίποτα, σίγουρα όχι κάτι περισσότερο από αυτό που της
επιβάλλουν οι επικοινωνιακές της ανάγκες.

Τον Σεπτέµβριο ο πληθωρισµός τροφίµων κυµάνθηκε στο
9,4% σε ετήσια βάση, οι αυξήσεις στα δηµητριακά και στο ελαι-
όλαδο ξεπέρασαν το 6% και τραβάνε την ανηφόρα και από το
2020 ως το 2023 -επειδή πανηγύρισε ο κ. Σκρέκας, ότι έχουµε
χαµηλό πληθωρισµό στα τρόφιµα, λέει, το 2023- τα τρία προ-
ηγούµενα έτη σωρευτικά έχουµε αυξήσεις στα τρόφιµα 29% και
είµαστε πρωταθλητές στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Μπορεί ακόµα να µην έχει η ΕΛΣΤΑΤ ανακοινώσει τα στοιχεία
για τον Οκτώβριο, αλλά όλες οι ενδείξεις παραπέµπουν σε άνοδο
του δείκτη τιµών καταναλωτή, τη στιγµή που στην Ευρώπη
έχουµε ακριβώς την αντίστροφη κατεύθυνση. 

Συγκεκριµένα, στην Ευρωζώνη ο δείκτης τιµών έπεσε κάτω
από 3%, ενώ στην Ελλάδα ο εναρµονισµένος δείκτης τιµών ανέ-
βηκε από το 2,4% στο 3,9% για τον Σεπτέµβριο. Θα πω ένα πα-
ράδειγµα χαρακτηριστικό για ένα είδος που η χώρα έχει
αυτάρκεια και µάλιστα κάνει εξαγωγές και κανένας δεν µπορεί
να καταλάβει πώς η Ελλάδα που είναι αυτάρκης στο κατσικίσιο
κρέας, που κάνει εξαγωγές στο κατσικίσιο κρέας, αυτή τη στιγµή
έχουµε τιµές 12% υψηλότερες σε σχέση µε την Ευρωζώνη. Ανα-
ρωτήθηκε ποτέ η Κυβέρνηση τι σηµαίνει αυτό; Ρητορικό το ερώ-
τηµα.

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Παρακολουθεί την ώρα που τα ελληνικά
νοικοκυριά περικόπτουν βασικές ανάγκες και δαπάνες διαβίω-
σης. Πρόσφατη έρευνα του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ και
της εταιρείας «ALCO» λέει ότι εννέα στους δέκα εργαζόµενους
περικόπτουν βασικά είδη διατροφής. Προσέξτε, κύριε Υπουργέ,
τι κάνουν οι καταναλωτές επί διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Κόβουν ψύξη, κόβουν θέρµανση -ευτυχώς ο καιρός είναι
σύµµαχος-, κόβουν κρέας -δεν ξέρω αν σε αυτό υπάρχει σύµµα-
χος- κόβουν φρούτα, κόβουν λαχανικά. Στην ίδια έρευνα ένας
στους τρεις εργαζόµενους και µάλιστα, είναι η δεύτερη επιλογή
τους, θεωρεί ότι η ακρίβεια καταπολεµάτε µε τη µείωση του
ΦΠΑ. Γιατί το λέω αυτό; Διότι στο ΠΑΣΟΚ έχει µαλακώσει η
γλώσσα µας από τον Γενάρη του 2022 να προτείνουµε αυτό το
µέτρο, ώστε να µειωθεί ο ΦΠΑ και να είναι τα βασικά είδη δια-
τροφής και διαβίωσης πολύ πιο προσβάσιµα στην πλειοψηφία
των καταναλωτών. Η Κυβέρνηση τι κάνει; Συνεχίζει να εισπράττει

υπερέσοδα, µόνο το πρώτο ενιάµηνο του 2023 επιπλέον 800 εκα-
τοµµύρια από τον στόχο. Όχι σε σχέση µε πέρυσι, µιλάµε για
σχεδόν 1,5 δισεκατοµµύριο επιπλέον από πέρυσι από τον ΦΠΑ.
Και βεβαίως αρνείται την πρόταση του ΠΑΣΟΚ που δεν είναι πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ, είναι κάτι το οποίο έχει συστήσει η ίδια η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. 

Και µάλιστα, υπάρχει µια παραφιλολογία από την Κυβέρνηση
που εντέχνως καλλιεργείται εδώ και αρκετούς µήνες και µάλιστα,
στην προεκλογική περίοδο ήταν και βασικό επιχείρηµα, ότι όποια
χώρα εφάρµοσε µείωση του ΦΠΑ το απέσυρε, γιατί το µέτρο
απέτυχε, γιατί δεν αποδίδει, γιατί όλοι αντέγραψαν το καλάθι του
νοικοκυριού, γιατί αντιγράφουν τις προτάσεις του κ. Γεωργιάδη,
του κ. Μητσοτάκη, της Κυβέρνησης που είναι τόσο πετυχηµένες,
που εννέα στους δέκα εργαζόµενους κόβουν βασικά είδη δια-
τροφής, που οι τζίροι των σουπερµάρκετ µειώνονται και όπου η
ακρίβεια χτυπά πλέον κάθε νοικοκυριό. Αυτός, λοιπόν, ο µύθος
περί αποτυχίας τού µέτρου της µείωσης του ΦΠΑ έχει καταρρι-
φθεί και τον καταρρίπτουµε µε στοιχεία, τα οποία ανέφερε ήδη
πολύ αναλυτικά ο εισηγητής µας κ. Νικητιάδης, για χώρες όπως
η Πορτογαλία, η Κύπρος, η Πολωνία, η Ισπανία. Στην Ισπανία,
µάλιστα, η επιτυχία επιβεβαιώθηκε από σχετική έκθεση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Καταθέτω το σχετικό έγγραφο. Είχα υπο-
γραµµίσει µάλιστα το σηµείο που λέει ότι είχε πολύ σηµαντική
επίπτωση στη µείωση των τιµών των τροφίµων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς, λοιπόν, θα τα λέµε, θα τα καταθέτουµε µε στοιχεία, όχι
µε ωραίους λόγους, φιλιππικούς, για εντυπώσεις. Απλώς η Κυ-
βέρνηση του κ. Μητσοτάκη αυτά δεν θέλει να ακούγονται. Τι
θέλει να ακούγεται; Ότι µε τη µείωση εξακοσίων κωδικών ξαφ-
νικά καταπολεµήθηκε η ακρίβεια. Λέτε και δεν ξέρουν οι συνά-
δελφοί της Νέας Δηµοκρατίας ότι σε ένα µεσαίο σουπερµάρκετ
οι κωδικοί είναι κοντά στις δεκαεπτά έως δεκαοκτώ χιλιάδες και
ότι αυτοί εξακόσιοι που µειώθηκαν, σχεδόν οι µισοί, δεν είναι και
από τους δηµοφιλείς κωδικούς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Όχι νούµερα, στοιχεία για εντυπώσεις. Το θέµα είναι όταν ο κα-
ταναλωτής πηγαίνει να ψωνίσει τι βλέπει και ποια είναι η δια-
φορά.

Και να ήταν µόνο αυτό. Σε δεινή θέση το κόστος ενέργειας.
Φέρνετε µία διάταξη την οποία ο Φραγκίσκος Παρασύρης νοµίζω
την αποδόµησε και την αποδόµησε µε επαρκή τεκµηρίωση λέ-
γοντας ότι δεν θα είναι υπέρ της πλειοψηφίας των καταναλωτών
που έχουν ταλαιπωρηθεί, έχουν πληρώσει την αύξηση του ενερ-
γειακού κόστους επί των ηµερών σας. Και επειδή µιλάµε για τις
επιχειρήσεις γιατί είναι το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων
και είστε οι αρµόδιοι, πρόσφατα µια έρευνα του ΟΟΣΑ αναδει-
κνύει τις ελληνικές µικροµεσαίες. επιχειρήσεις πρωταθλήτριες
Ευρώπης στην αύξηση του ενεργειακού κόστους από το 2018,
πιάνει και περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, µέχρι το 2023. Την
ίδια στιγµή, πάµε στη βιοµηχανία για την οποία κόπτεστε υποτί-
θεται. Η βιοµηχανία κινδυνεύει να µείνει χωρίς φθηνό ρεύµα,
λόγω ανεπάρκειας του δικτύου. Τι κάνει η Κυβέρνηση; Τίποτα. Η
Κυβέρνηση που λέει ότι είµαστε µε τις παραγωγικές επιχειρή-
σεις, ότι στηρίζουµε τη µεταποίηση γιατί έχει καλές ποιοτικές και
σταθερές θέσεις εργασίας. 

Άρα όλα τα προβλήµατα εντείνονται και η Κυβέρνηση απλά τα
παρακολουθεί. Να ήταν µόνο αυτό όσον αφορά την ακρίβεια και
το κόστος ενέργειας και το κόστος καθηµερινότητας; 

Ενοίκια. Προχτές βγήκε µια έρευνα, αύξηση 5,9% µέσα σε
έναν χρόνο, την ίδια στιγµή που ένα εκατοµµύριο ακίνητα είναι
εκτός αγοράς. Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές και ο Πρό-
εδρός µας το έχει επαναλάβει για το Πρόγραµµα Κοινωνικής Κα-
τοικίας. Εσείς, πανηγυρίζετε για µερικές χιλιάδες δάνεια που
δόθηκαν χαµηλότοκα την ίδια στιγµή που η προσιτή στέγη µένει
άπιαστο όνειρο για τα νέα ζευγάρια.

Τηλεπικοινωνίες. Και εδώ ακρίβεια. Στο διαδίκτυο η Ελλάδα
είναι ουραγός στις ταχύτητες και πρωταθλήτρια στις χρεώσεις.
Με βάση την έρευνα του «Speedtest Global Index», η µέση ταχύ-
τητα σύνδεσης σταθερών δικτύων στην Ελλάδα το Σεπτέµβριο
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του 2023 είναι στη θέση εκατόν ένα παγκοσµίως, όσον αφορά
την ταχύτητα.

Το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι η ψηφιακή Ελλάδα την οποία φτιάξατε και µάλιστα στην
πανδηµία. 

Από την άλλη, στο κόστος σύνδεσης ανά Mbps είναι η εικοστή
όγδοη ακριβότερη χώρα παγκοσµίως και µόνο η Κύπρος είναι
ακριβότερη από τις ευρωπαϊκές χώρες. Άρα ακριβότερη στην
Ευρώπη είναι η Ελλάδα. 

Το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι υπέρογκες χρεώσεις για προµήθειες τραπεζών παραµέ-
νουν. Τέσσερα χρόνια περιµένουµε, όχι µόνο την Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού να ολοκληρώσει την έρευνα, αλλά και την
Κυβέρνηση να πάρει κάποιο µέτρο.

Όσον αφορά τις αναπτυξιακές πολιτικές, νοµίζω τα αποτελέ-
σµατα µιλούν από µόνα τους. Η Ελλάδα είναι τεσσαρακοστή δεύ-
τερη στον παγκόσµιο δείκτη καινοτοµίας κάτω και από την
Τουρκία, κάτω και από τη Βουλγαρία.

Σε ό,τι αφορά το δείκτη φιλικότητας µιας χώρας για την
ίδρυση start up εταιρειών, κάτι για το οποίο επίσης λέτε ότι έχετε
πάρα πολύ µεγάλα αποτελέσµατα και είναι και το αντικείµενό
σας, κύριε Υφυπουργέ, µε βάση την έρευνα της StartupBlink εί-
µαστε στην εικοστή έκτη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. Μόλις προχθές δηµοσιεύτηκε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µαντέψτε ποια είναι τα κριτήρια µε βάση τα οποία η χώρα
είναι εικοστή έκτη ευρωπαϊκή, όσον αφορά την φιλικότητα για
τις start up επιχειρήσεις. Κόστος και ταχύτητα ίντερνετ, εκεί που
πανηγυρίζετε, επενδύσεις σε έρευνα και ανάπτυξη, εκεί που δεν
έχετε κάνει τίποτα, δείκτης καινοτοµίας, ανεπαρκές ρυθµιστικό
πλαίσιο. 

Μιλάτε για αύξηση επενδύσεων και ολοκληρώνω µε αυτό. Σύµ-
φωνα όµως µε την έκθεση του διοικητή της Τράπεζας της Ελλά-
δος -την καταθέτω- για το 2022 από το σύνολο των 7,2
δισεκατοµµυρίων άµεσων ξένων επενδύσεων, τα 2,3 δισεκατοµ-
µύρια, πάνω από 30%, αφορούν συγχωνεύσεις και εξαγορές ενώ
27% αφορά αγορά ακίνητων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα 60% των επενδύσεων είναι συγχωνεύσεις και εξαγορές
και οι οποίες κατευθύνονται σε άµεσες ξένες επενδύσεις, κυρίως
σε αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου, εξαγορές και ακίνητα ενώ οι
παραγωγικές επιχειρήσεις ή νέες εγκαταστάσεις στην Ελλάδα
παραµένουν σε πολύ χαµηλά επίπεδα. 

Ιδιωτικό χρέος. Τα είπαµε και χθες, 70 δισεκατοµµύρια, πάνω
από επτά εκατοµµύρια οι συνολικοί οφειλέτες, εξωδικαστικώς
δέκα χιλιάδες ρυθµίσεις. Ακόµα και οι ρυθµίσεις που γίνονται
µέσω services, σε τρεις µήνες, µία στις δύο, µία στις τρεις, κοκ-
κινίζει ξανά, services και funds έχουν αφεθεί ανεξέλεγκτοι. Η κοι-
νωνική πολιτική στην Ελλάδα δεν υλοποιείται από την Κυβέρνηση
αλλά από τις εταιρείες διαχείρισης. 

Ό,τι κι αν λέτε, κύριοι της Κυβέρνησης, η ώρα της αλήθειας
έρχεται. Γιατί δεν µπορείτε να συνεχίζετε να κυβερνάτε µε την
επικοινωνία και µε τα ψέµατα. Η κοινωνία αναζητά µια προοδευ-
τική πρόταση διακυβέρνησης. Απαιτεί συγκροτηµένη, σοβαρή
και τεκµηριωµένη αντιπολίτευση και προτάσεις και αυτή πλέον
είναι η δική µας ευθύνη, αυτή είναι η ευθύνη του ΠΑΣΟΚ. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Και αµέσως µετά η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προτού υπεισέλθω στη συζήτηση

για το νοµοσχέδιο που εξετάζουµε σήµερα, θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε δύο κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν τη διεθνή επικαι-
ρότητα και τα οποία η Πλεύση Ελευθερίας παρακολουθεί µε
ιδιαίτερη προσοχή και ανησυχία. 

Το πρώτο θέµα αφορά στη διαδικασία διεύρυνσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης µε σκοπό την ένταξη έξι νέων κρατών από τα
Βαλκάνια, αυτά που το ΝΑΤΟ αποκαλεί Δυτικά Βαλκάνια. Στην
περίπτωση ενός εξ αυτών, της Αλβανίας, όπως γνωρίζουµε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει θέσει από το καλοκαίρι ως
προϋπόθεση να µη συναινέσει στην οµαλή ενταξιακή πορεία της
στην Ευρωπαϊκή Ένωση αν δεν απελευθερωθεί προηγουµένως
ο κρατούµενος Δήµαρχος Χειµάρρας Φρέντι Μπελέρη. 

Επίσης, κατά τις συναντήσεις του µε τον κ. Κοβατσέφσκι ο
Πρωθυπουργός παρείχε την άνευ όρων στήριξη της Ελλάδας
στην ένταξη της χώρας του στην Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά το
γεγονός ότι µέχρι το 2019 η Νέα Δηµοκρατία ήταν κατηγορηµα-
τικά αντίθετη στη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Χθες βράδυ, εδώ στη Βουλή στη µεικτή Επιτροπή Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, είχαµε ενη-
µέρωση από την Υφυπουργό Εξωτερικών κ. Παπαδοπούλου για
τις πρόσφατες αποφάσεις της Συνόδου Κορυφής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στις Βρυξέλλες στις 26 και 27 Οκτωβρίου. Ένα ση-
µαντικό µέρος της ενηµέρωσης αυτής περιλάµβανε τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για τη διεύρυνση της
Ένωσης στα Δυτικά Βαλκάνια. Ρώτησα την κυρία Υφυπουργό για
τη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης σε σχέση µε την ενταξιακή
πορεία της Αλβανίας που, σύµφωνα µε τις αποφάσεις του Ευρω-
παϊκού Συµβουλίου, φαίνεται να προχωρά κανονικά, καθώς και
της ενταξιακής πορείας της γείτονος χώρας, παρά το γεγονός
ότι η Συµφωνία των Πρεσπών δεν εφαρµόζεται. Δυστυχώς, δεν
λάβαµε καµµία απάντηση από την κυρία Υφυπουργό.

Χθες, επίσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση ανακοίνωσε µεγάλο πακέτο
βοήθειας ύψους 6 δισεκατοµµυρίων ευρώ για το 2024 µε 2027
προς τα έξι κράτη των λεγόµενων Δυτικών Βαλκανίων, προκειµέ-
νου να συµβάλει έτσι στην σύγκλιση των οικονοµιών τους µε εκεί-
νες της Ευρώπης των είκοσι επτά. Ρώτησα πάλι την κυρία
Υφυπουργό χθες αν γνώριζε κάτι για το πακέτο στήριξης και γιατί
παρά τις σκληρές δηλώσεις του Πρωθυπουργού περί αναστολής
της ενταξιακής πορείας της Αλβανίας, τελικά φαίνεται η Ελλάδα
να υπαναχωρεί έχοντας δώσει την έγκρισή της στην παροχή αυτής
της σηµαντικής οικονοµικής βοήθειας για τη στήριξη της ένταξης
της Αλβανίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και σε αυτό η Υφυπουργός
Εξωτερικών απέφυγε εντελώς και επιµελώς να απαντήσει.

Σε κάθε περίπτωση, εκείνο που φαίνεται όλο και πιο ξεκάθαρα
στην πολιτική της Κυβέρνησης στην ένταξη των έξι βαλκανικών
κρατών είναι πως προχωρά από τη µία υπαναχώρηση στην άλλη.
Και ως συνήθως, αυτές οι ντροπιαστικές υπαναχωρήσεις γίνον-
ται παρασκηνιακά και σιωπηλά, διότι βεβαίως την εκθέτουν. 

Στην περίπτωση τώρα της Συµφωνίας των Πρεσπών, για την
οποία η Πλεύση Ελευθερίας συνεχίζει να ζητά να τεθεί σε δηµο-
ψήφισµα, η Κυβέρνηση έκανε στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών.
Αρχικά δέχτηκε µόνο την ένταξη της γείτονος χώρας στο ΝΑΤΟ,
που ήταν ο πραγµατικός σκοπός της Συµφωνίας των Πρεσπών,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά τώρα η Κυβέρνηση έχει πάει κι άλλο ένα
βήµα παρακάτω και στηρίζει την Κυβέρνηση του κ. Κοβατσέφσκι
να µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όσον αφορά την Αλβανία, εκτός κι αν έχει µεσολαβήσει κάτι
που δεν το λέτε, φαίνεται πως και εκεί παίρνετε πίσω όλες τις
προειδοποιήσεις σας προς την Κυβέρνηση του Έντι Ράµα. Η
ανησυχία µας είναι πως και στην περίπτωση της Συµφωνίας των
Πρεσπών και στην ένταξη της γείτονος στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως και στην περίπτωση της Αλβανίας, υποχωρείτε, διότι δέχε-
στε έξωθεν πιέσεις. Από πού; Κυρίως από τις Ηνωµένες Πολι-
τείες και το ΝΑΤΟ και ας πρόκειται για υποθέσεις που αφορούν
την Ευρωπαϊκή Ένωση.
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Πάντως, η Πλεύση Ελευθερίας καταθέτει τις επιφυλάξεις της
για τον τρόπο µε τον οποίο προωθείται η διεύρυνση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στα λεγόµενα «Δυτικά Βαλκάνια» και για την υπο-
τακτική στάση της ελληνικής Κυβέρνησης στον τρόπο που το
ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση δροµολογούν τη διαδικασία αυτή.

Τονίζουµε, επίσης, ότι ως χώρα που συνορεύει µε δύο από τα
έξι κράτη που προορίζονται προς ένταξη, θα έπρεπε να είχαµε
σχέδιο, ξεκάθαρους και σταθερούς στόχους, συγκεκριµένους
όρους και προπάντων πιο βαρύνοντα λόγο και πολιτική επιρροή
µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στο δεύτερο µε-
γάλο ζήτηµα της διεθνούς επικαιρότητας που αφορά, επίσης,
την περιοχή µας και είναι η συνεχιζόµενη σφαγή των αµάχων Πα-
λαιστινίων στη Γάζα. Σήµερα διεξάγεται η διάσκεψη στο Παρίσι
µε συµµετοχή της Ελλάδας για το άνοιγµα του θαλάσσιου δια-
δρόµου ανθρωπιστικής βοήθειας προς την αποκλεισµένη Γάζα.
Η Πλεύση Ελευθερίας καλωσόρισε την πρωτοβουλία αυτή, αν
και τη θεωρεί ανεπαρκή, εκφράζοντας τη συµπαράστασή της και
την επιθυµία της να εντατικοποιηθούν οι προσπάθειες του κ. Γε-
ραπετρίτη και της κυβέρνησης Μακρόν στη µεταφορά ανθρωπι-
στικής βοήθειας στους Παλαιστίνιους και όχι να αρκεστούµε σε
συµβολικές κινήσεις για τα µάτια. 

Την ίδια στιγµή, όµως, θεωρούµε πως η συνολική πολιτική της
Κυβέρνησης στην κρίση στη Μέση Ανατολή είναι άκρως αντιφα-
τική και προβληµατική. Χθες, στην ενηµέρωση της µεικτής Επι-
τροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και Αµυντικής Πολιτικής και
Εξωτερικών, η Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Παπαδοπούλου στα-
θερή στη στάση της, δεν απάντησε επίσης σε καµµία από τις
ερωτήσεις της Πλεύσης Ελευθερίας για το παλαιστινιακό. Και να
σκεφτείτε ότι η κ. Κωνσταντοπούλου και εγώ της υποβάλαµε αλ-
λεπάλληλες ερωτήσεις για περίπου τριάντα λεπτά. Για να είµα-
στε απολύτως ειλικρινείς, η µόνη απάντηση που έλαβε η Πλεύση
Ελευθερίας χθες από την κυρία Υφυπουργό ήταν σε ερώτηση
της κ. Κωνσταντοπούλου, αν και οι Παλαιστίνιοι ως κατεχόµενος
λαός για δεκαετίες έχουν κι αυτοί το δικαίωµα στην αυτοάµυνα.
Και η απάντηση της κυρίας Υφυπουργού -τη στιγµή που έχουµε
πέντε χιλιάδες νεκρά παιδιά στη Γάζα µέσα σε έναν µήνα- ήταν:
«παρακαλώ, µη µε διακόπτετε».

Οι αντιφάσεις της στάσης της ελληνικής Κυβέρνησης στην
κρίση της Μέσης Ανατολής είναι πολλές και κραυγαλέες, αλλά
µία από τις πιο χτυπητές είναι η άρνησή της να υποστηρίξει το
ψήφισµα του ΟΗΕ για ανθρωπιστική εκεχειρία και να υποστηρίξει
την κατάπαυση πυρός, ενώ αναγνωρίζει πως υπάρχει τεράστια
ανθρωπιστική καταστροφή. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έφερε την περασµένη εβδοµάδα στη
Βουλή τον Παλαιστίνιο Πρέσβη ως ένδειξη αλληλεγγύης προς
τον παλαιστινιακό λαό. Στην κατ’ ιδίαν συνοµιλία µας µαζί του
είπε πως δεν µπορεί να καταλάβει ούτε ο ίδιος ούτε και ο λαός
του τι νόηµα έχει να βοµβαρδίζεται η Γάζα ανηλεώς το πρωί και
να σκοτώνονται τριακόσιοι, τετρακόσιοι άνθρωποι τη µέρα και
µετά να έρχεται η διεθνής κοινότητα και να παρέχει επιδέσµους
και ράντζα στους τραυµατίες, για να σηκωθούν πάλι την άλλη
µέρα το πρωί και να δεχτούν νέο πολύνεκρο βοµβαρδισµό. 

Γι’ αυτό εµείς λέµε ή δέχεται η ελληνική Κυβέρνηση ότι υπάρ-
χει τεράστια ανθρωπιστική καταστροφή αυτή τη στιγµή στη
Γάζα, το οποίο έχει ορθώς δηλώσει� οπότε πρέπει να ψηφίσει
υπέρ της ανθρωπιστικής εκεχειρίας και να ζητήσει άµεση κατά-
παυση πυρός. Ή αφήνει να συντελείται µια διαδικασία εθνοκά-
θαρσης και η µαζική σφαγή που λαµβάνει χώρα σήµερα στη
Γάζα, δίνοντας ουσιαστικά πράσινο φως στην κυβέρνηση Νετα-
νιάχου. Όµως, το να δέχεσαι την εθνοκάθαρση αφ’ ενός και από
την άλλη να µιλάς για ανθρωπισµό δεν έχει και πολύ νόηµα.

Τη Δευτέρα κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση στον κ. Γεραπετρίτη
ρωτώντας την Κυβέρνηση αν υποστηρίζει το αίτηµα του µεγαλύ-
τερου µέρους της διεθνούς κοινότητας υπέρ της άµεσης κατά-
παυσης πυρός στη Γάζα. Επειδή βρίσκεται στο Παρίσι και έχει
φορτωµένο πρόγραµµα, ο κ. Γεραπετρίτης ζήτησε να αναβληθεί
η επίκαιρη ερώτηση για την επόµενη εβδοµάδα. Όµως, η Πλεύση
Ελευθερίας εκφράζει τώρα τη βαθιά ανησυχία της για τη στάση
της Κυβέρνησης και θα συνεχίσει να πιέζει µε όλες τις δυνάµεις
της, ώστε να συνταχθεί και η Ελλάδα µε τα κράτη που ζητούν

άµεση κατάπαυση πυρός στα κατεχόµενα παλαιστινιακά εδάφη.
Στον λίγο χρόνο που µου αποµένει θα αναφερθώ εν συντοµία

σε τρία κεντρικά σηµεία που αφορούν το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε σήµερα. Πρώτον, το να γνωρίζουν οι πολίτες, η κοινωνία, ο
λαός πόσο φόρο πληρώνουν στα κράτη οι µεγάλες επιχειρήσεις
είναι χρήσιµο και σηµαντικό για πολλούς και ποικίλους λόγους.
Η διαφάνεια στα φορολογικά στοιχεία των µεγάλων επιχειρή-
σεων που εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένας θεµιτός στόχος,
διότι επιτρέπει στους πολίτες να γνωρίζουν κατά πόσο αυτές οι
επιχειρήσεις φοροδιαφεύγουν και κατά πόσο αποφεύγουν την
πληρωµή φόρου. Δυστυχώς, όµως, η διαφάνεια που παρέχει το
νοµοσχέδιο είναι ως επί το πλείστον ψευδεπίγραφη. Αφορά αφ’
ενός εταιρείες που έχουν ετήσιο τζίρο 750 εκατοµµυρίων ευρώ,
ενώ αφήνει απέξω πολλές µεγάλες επιχειρήσεις µε τζίρο 100,
200 και 500 εκατοµµυρίων ευρώ. Επιπλέον, τα φορολογικά στοι-
χεία που καλούνται να δηµοσιοποιήσουν αυτές οι επιχειρήσεις
δεν είναι ούτε εξακριβωµένα ούτε κατανοητά από το ευρύτερο
κοινό. Το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει κάποια διαδικασία εξακρί-
βωσης της αξιοπιστίας των στοιχείων αυτών αν, λόγου χάριν,
είναι ψευδή. Επίσης, δεν προβλέπει κάποια διαδικασία απλού-
στευσής τους, ώστε να γίνουν κατανοητά από την πλειοψηφία,
από την πλειονότητα των πολιτών.

Επίσης, σε περίπτωση επιχειρήσεων που φοροαποφεύγουν,
δεν πληρώνουν δηλαδή φόρο µε νόµιµο τρόπο, δεν προβλέπεται
ποινή. Ως γνωστόν, οι κολοσσοί τους οποίους περιλαµβάνει η
οδηγία έχουν και άριστες νοµικές οµάδες και πολλά κονδύλια να
διαθέσουν σε διαφηµιστικές εκστρατείες, ώστε ακόµη κι αν οι
οµάδες καταναλωτών ανακαλύψουν και αποκαλύψουν ότι φορο-
διαφεύγουν ή φοροαποφεύγουν, αυτές οι πολυεθνικές είναι σχε-
δόν βέβαιο ότι δεν θα επηρεαστούν σηµαντικά.

Σχετικά µε το άρθρο 17 για το ηλεκτρικό ρεύµα, πράγµατι
αυτό εισάγει πρακτικές που είναι διαδεδοµένες σε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες εδώ και περίπου δύο χρόνια. Όµως, δεν θεωρούµε
ως επαρκές αυτό το άρθρο και τα µέτρα που λαµβάνει. 

Το να µπορεί ο καταναλωτής να επιλέγει ένα σταθερό τιµολό-
γιο δεν σηµαίνει ότι η τιµή του ρεύµατος χαµηλώνει. Είναι σαν
να πληρώνει κανείς ένα ακριβό προϊόν, αλλά σε σταθερές µηνι-
αίες δόσεις ή ετήσιες δόσεις, αντί να το πληρώνει µε τις απρό-
βλεπτες κυµαινόµενες δόσεις που ισχύουν στη χρηµαταγορά
ενέργειας σήµερα. Αυτή είναι η βασική διαφορά. Δεν υπάρχει
έλεγχος τιµών που να κατεβάζει τις τιµές πιο χαµηλά για τον κα-
ταναλωτή. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι οι τιµές και τα κέρδη των επι-
χειρήσεων παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος παραµένουν υψηλές
και θεωρεί επίσης ότι το ρεύµα είναι ένα αγαθό ζωτικής σηµα-
σίας για κάθε άνθρωπο σε κάθε σύγχρονη κοινωνία. Γι’ αυτό η
νοµοθετική ρύθµιση δεν κάνει τίποτα. 

Επιπλέον, αν ο καταναλωτής προστατευτεί για έναν χρόνο ή
έναν µήνα σε περίπτωση που επιλέξει σταθερό τιµολόγιο ρεύµα-
τος, όταν τελειώσει η περίοδος αυτή το επόµενο τιµολόγιο πάλι
θα παρουσιαστεί στον καταναλωτή σε µια νέα, οπωσδήποτε ανώ-
τερη τιµή, ανάλογα µε το πώς βεβαίως θα έχει διαµορφωθεί η
διεθνής τιµή στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας που στην ουσία ισχύει
την ηµέρα εκείνη. Αυτή η κατάσταση, κατά τη γνώµη µας, δηµι-
ουργεί µια διαρκή ανασφάλεια στους πολίτες και δεν λύνει το
πρόβληµα της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας σε προσβάσιµες
τιµές στη βάση του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ) 

Τέλος, είµαι υποχρεωµένος να παρατηρήσω ότι η οδηγία
2021/2101 έρχεται πάλι στην ελληνική Βουλή µετά το τέλος της
προθεσµίας που έχει ορίσει το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο και το Ευ-
ρωκοινοβούλιο. Γιατί, κύριε Υφυπουργέ; Σύµφωνα µε την ευρω-
παϊκή οδηγία τα κράτη-µέλη καλούνται να θέσουν σε ισχύ τις
αναγκαίες νοµοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις
για να συµµορφωθούν µε την οδηγία µέχρι τις 22 Ιουνίου του
2023. Δηλαδή, είστε κατά πέντε µήνες εκπρόθεσµοι. 

Κι επειδή θέλετε να εµφανίζεται ως δήθεν συνεπείς ευρωπαϊ-
στές, κυρίως στους ψηφοφόρους σας που δυστυχώς δεν ξέρουν
τι κάνετε, η αλήθεια είναι ότι δεν έχετε τη στοιχειώδη συνέπεια
όταν ενσωµατώνετε τις ενωσιακές οδηγίες, γιατί σχεδόν πάντα
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τις ενσωµατώνετε αρκετά µετά τη λήξη της προθεσµίας τους.
Είναι και αυτό ένα άλλο ενδεικτικό στοιχείο του τρόπου µε τον
οποίο νοµοθετείτε. 

Γι’ αυτούς τους λόγους και γι’ αυτούς που εξέθεσε προηγου-
µένως η ειδική µας αγορήτρια, η Πλεύση Ελευθερίας θα κατα-
ψηφίσει το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καζαµία. 
Τον λόγο τώρα έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας και

πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όµορφη είναι η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και πολύχρωµη

και έτοιµη να απαντήσει στον κ. Γεωργιάδη που µας είπε ότι η
Αντιπολίτευση δεν ασχολείται µε τα θέµατα που απασχολούν
τους πολίτες, αλλά ασχολείται µε άλλα θέµατα. Δεν ξέρω πώς
το εµπνεύστηκε αυτό ο κ. Γεωργιάδης. Ήρθε και ζήτησε συγ-
γνώµη για όσα είπε για τα Τέµπη, αλλά εγώ θα του κάνω τη χάρη
σήµερα να του δώσω µια αφορµή να ξαναέρθει στη Βουλή για
να µας απαντήσει για τα θέµατα που απασχολούν τους πολίτες.
Είναι αυτά τα οποία η Πλεύση Ελευθερίας βάζει πάντοτε στη
Βουλή, είναι αυτά τα οποία θέτουµε για λογαριασµό των πολιτών
µε κάθε παρέµβασή µας και είµαστε οι µόνοι που είµαστε πάν-
τοτε εδώ σε όλα τα νοµοσχέδια. Είµαι η µόνη πολιτική Αρχηγός
που παρεµβαίνω σε όλα τα νοµοσχέδια και απαντήσεις, βεβαίως,
δεν παίρνω. 

Το πρωί ήµουν µε τους εποχικούς πυροσβέστες των οποίων οι
συµβάσεις έχουν λήξει. Όταν τελειώσετε τις συνεννοήσεις, αν
θέλετε, κυρία Υφυπουργέ, ξέρω ότι µόλις ήρθατε αλλά ας προ-
σπαθήσει η Κυβέρνηση, έστω δι’ υµών, να ακούσει τα ζητήµατα.
Οι εποχικοί πυροσβέστες είναι οι άνθρωποι οι οποίοι πέφτουν
στη φωτιά κατά κυριολεξία. Είναι οι άνθρωποι στους οποίους
οφείλουµε τη διάσωση δασών, τη διάσωση ανθρώπινων ζωών,
τη διάσωση του φυσικού περιβάλλοντος, περιουσιών, ζώων. Είναι
εκείνοι που διακινδυνεύουν τη ζωή τους, πολλές φορές έχοντας
τραυµατιστεί και υποστεί σοβαρές σωµατικές βλάβες κι έχουν
χαθεί και άνθρωποι στις µάχες αυτές. Οι εποχικοί πυροσβέστες
είναι αυτοί που ο κ. Μητσοτάκης αρνείται να τους αναγνωρίσει
το δικαίωµα στην εργασία και η Κυβέρνησή σας τους κρατάει ως
εποχικούς, σαν να είναι άχρηστοι τον µισό χρόνο και χρήσιµοι
µόνο για ένα εξάµηνο, µε την τροµακτική ρήση του Πρωθυπουρ-
γού στις 31 Αυγούστου του 2023 ότι θα ήταν κακή χρήση των δη-
µοσίων πόρων το να προσλάβει τους ανθρώπους αυτούς για
δώδεκα µήνες γιατί δεν τους έχουµε ανάγκη. 

Τολµάτε να έχετε εποχικούς δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες,
την ίδια στιγµή κατά την οποία διατυµπανίζετε ότι υπάρχει -και
πράγµατι υπάρχει- κλιµατική κρίση, την ώρα κατά την οποία ενο-
χοποιείτε την κλιµατική κρίση και τα ακραία καιρικά φαινόµενα
για δεινά από τα οποία δεν έχουν συνέλθει οι συµπολίτες µας σε
όλη τη χώρα, είτε µιλάµε για τις τροµακτικές πυρκαγιές που
οφείλονται και σε φοβερές σας αµέλειες είτε µιλάµε για τις τρο-
µακτικές πληµµύρες που επίσης συνδέονται µε φοβερές σας ευ-
θύνες. Τολµάτε και λέτε ότι από τώρα και για έξι µήνες δεν
χρειαζόµαστε εποχικούς πυροσβέστες. Ξέρετε κάτι που δεν ξέ-
ρουµε; Ξέρετε ότι η κλιµατική κρίση και τα ακραία φαινόµενα
σταµάτησαν πριν από λίγες µέρες;  Και κάτι άλλο. Οι άνθρωποι
αυτοί είναι το πιο εκπαιδευµένο δυναµικό που έχουµε, µε συµ-
µετοχή σε κατάσβεση πυρκαγιών και µε δώδεκα υπηρεσίες τον
µήνα, την ώρα που οι µόνιµοι έχουν οχτώ υπηρεσίες τον µήνα,
όλα τα τελευταία χρόνια. 

Βγάζετε προκήρυξη για επτακόσιους, ενώ υπάρχουν τρεισή-
µισι χιλιάδες κενά. Να το ξαναπώ το σύνθηµα των πυροσβεστών;
«Κυριάκο Μητσοτάκη άκου το καλά, εσύ στο ελικόπτερο κι εµείς
µέσα στη φωτιά. Τρεισήµισι χιλιάδες είναι τα κενά κι εσύ πετάς
χαρταετό µαζί µε τον Τουρνά». Τρεισήµισι χιλιάδες είναι τα κενά
στην πυρόσβεση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο Τουρνάς τι σχέση έχει, ρωτά ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
γιατί δεν παρακολουθεί βέβαια. Ο Τουρνάς είναι ο αρµόδιος
Υφυπουργός του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας. Να κάνουµε και µία επιµόρφωση στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστούµε πολύ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλούµε. Είστε κι απ’ τη Λάρισα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τον ξέρουµε τον Τουρνά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ηρεµήστε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είστε κι απ’ τη Λάρισα και θα έπρεπε να τον ξέρετε γιατί
έχει απαντήσει σε πολλές δικές µου ερωτήσεις ειδικά για τις πλη-
γείσες περιοχές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τον ξέρουµε. Ήταν και αρχηγός
στην Αεροπορία στη Λάρισα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ε, βλέπετε ξέρετε µόνο τα γαλόνια. Δεν ξέρετε τις ευ-
θύνες. 

Τρεισήµισι χιλιάδες, λοιπόν, κυρία Υφυπουργέ, είναι τα κενά
και επτακόσιες είναι µόνον οι θέσεις που προκηρύσσετε. Και από
αυτές τις επτακόσιες θέσεις που προκηρύσσετε, εξαιρείτε τους
δυόµισι χιλιάδες εποχικούς πυροσβέστες διότι βάζετε ηλικιακό
όριο το οποίο τους αποκλείει. 

Μπορείτε να εξηγήσετε -όχι εσείς προσωπικά, πραγµατικά κα-
ταλαβαίνω ότι είστε η τελευταία που µπορεί να έχει σχέση µε
αυτή την πολιτική, αλλά είστε Υφυπουργός της Κυβέρνησης
οπότε παρακαλώ διαµηνύστε το στους αρµόδιους- τη λογική
αυτή; Ενώ έχετε δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευµένους ανθρώπους,
οικογενειάρχες, οι οποίοι έχουν µεράκι την πυρόσβεση και γι’
αυτό µπήκαν ως εποχικοί, έχοντας προηγουµένως πάρα πολλοί
από αυτούς συνδράµει ως εθελοντές στη δασοπυρόσβεση και
στη δασοπυροπροστασία. Έχετε δυόµισι χιλιάδες εκπαιδευµέ-
νους, έτοιµους, που µέχρι και πριν δέκα µέρες ήταν κοµµάτι της
δύναµης κρούσης της Πυροσβεστικής ως εποχικοί.

Και λέτε: Όχι αυτούς, αυτοί θα εξαιρεθούν. Έχω τρεισήµισι χι-
λιάδες κενά, θα προκηρύξω επτακόσιες µόνο θέσεις, όταν τις
προκηρύξω, και θα βάλω κριτήριο τέτοιο που αυτούς τους δυό-
µισι χιλιάδες θα τους πετάξω έξω. Αυτά, πείτε στον κ. Γεωργιάδη
ότι απασχολούν όχι µόνο δυόµισι χιλιάδες οικογένειες, παιδιά,
οικογενειάρχες, αλλά ολόκληρη την ελληνική κοινωνία που δεν
θέλει να καίγονται τα δάση µας, δεν θέλει να χάνουν τη ζωή τους
άνθρωποι από πυρκαγιές, δεν θέλει να πνίγονται οι πόλεις µας,
δεν θέλει να αγωνιούν οι συνάνθρωποί µας εάν θα ξαναπληµµυ-
ρίσουν τα σπίτια τους µέσα σε αστικές περιοχές όπως η Γιάν-
νουλη της Λάρισας, ο Άγιος Θωµάς, οι περιοχές του Παλαµά, τα
Τρίκαλα, ο Βόλος, αλλά θέλουν να ζουν µε ασφάλεια. 

Και πείτε επίσης στον κ. Γεωργιάδη ότι το έγκληµα των Τεµπών
είναι προσωπική υπόθεση όλων των Ελλήνων και των Ελληνίδων,
γιατί χάθηκαν πενήντα επτά άνθρωποι, αθώα παιδιά, νέα παιδιά
στην πλειοψηφία τους. Χάθηκαν από τη διαχρονική εγκληµατική
πολιτική που ακολουθήθηκε από την δική σας κυβέρνηση και από
τις προηγούµενες. Και στη θέση των ανθρώπων αυτών θα µπο-
ρούσαµε να είµαστε όλοι, όσοι παίρνουµε τουλάχιστον το τρένο. 

Ενηµερώστε επίσης τον κ. Μητσοτάκη ότι η Πλεύση Ελευθε-
ρίας φυσικά και θα στηρίξει την πρόταση για την συγκρότηση
εξεταστικής επιτροπής για τα Τέµπη, διότι είναι από τα πρώτα
πράγµατα που θέσαµε ήδη από τις προγραµµατικές δηλώσεις.
Ο αριθµός των Βουλευτών που έχουµε, δεν µας επιτρέπει να κα-
ταθέσουµε εµείς αυτοτελή πρόταση. Αλλά βεβαίως και θα στη-
ρίξουµε κάθε πρόταση σύστασης εξεταστικής επιτροπής και την
πρόταση που κατατέθηκε σήµερα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα. 

Όµως, επίσης, θα στηρίξουµε και στηρίζουµε και ζητάµε τη
σύσταση προανακριτικής επιτροπής, διότι υπάρχει δικογραφία
που διαβιβάστηκε από τον Ευρωπαίο εισαγγελέα στη Βουλή.
Υπάρχουν στοιχεία ποινικής ευθύνης της κυβέρνησης και του ση-
µερινού Βουλευτή σας και προηγούµενου Υπουργού, του κ. Κα-
ραµανλή και άλλων κυβερνητικών προσώπων. Και αυτές οι
ποινικές ευθύνες δεν επιτρέπεται να αφεθούν να παραγραφούν. 

Δυστυχώς η Βουλή δεν έχει ειδική διαδικασία, όπως έχει για
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την άρση ασυλίας των Βουλευτών, να είναι υποχρεωτική η διε-
νέργεια ψηφοφορίας για το αν θα συγκροτηθεί προανακριτική
επιτροπή και απαιτείται κατάθεση πρότασης από συγκεκριµένο
αριθµό Βουλευτών. Ως Πρόεδρος της Βουλής είχα προτείνει
στην Επιτροπή Κανονισµού να αλλάξει η διαδικασία και υποχρε-
ωτικά να εξετάζονται οι ποινικές διαδικασίες κατά Υπουργών.
Ακολούθησε -όπως θυµάστε- η διάλυση της Βουλής από τον κ.
Τσίπρα και στη συνέχεια δεν επαναφέρθηκε ποτέ το αίτηµα να
συγκροτηθεί διαδικασία εξέτασης όλων των ποινικών δικογρα-
φιών. 

Να ξέρει πάντως και ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Μητσοτάκης ότι
η λογοδοσία των κυβερνώντων για τη θυµατοποίηση των πολιτών
είναι θέµα που απασχολεί όλους τους πολίτες και είναι θέµα που
το παίρνουµε προσωπικά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην εξάπτεστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

συνάδελφε!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: …ο λαός απεφάνθη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. 
Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου απλώς να πω ότι από τα
έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας ακούγεται η φράση «ο λαός απε-
φάνθη». Η συµβουλή µου είναι να µην την επαναλάβετε. Εάν νο-
µίζετε ότι θα χρησιµοποιήσετε την ψήφο των πολιτών για το
ξέπλυµα των ποινικών σας ευθυνών, σύντοµα θα βρεθείτε αντι-
µέτωποι µε τη µήνη, µε την οργή των πολιτών. Μην το κάνετε
αυτό, λοιπόν, και ακολουθήστε ένα πιο ταπεινό παράδειγµα, γιατί
η αλαζονεία θα σας οδηγήσει ολοταχώς εκεί που οδήγησε και
τους προηγούµενους.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε

συνάδελφε, σας παρακαλώ.
Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω την κακή συνήθεια να δικαιώνοµαι
και την καλή συνήθεια να αντιµετωπίζω εκείνους οι οποίοι τελι-
κώς αποδεικνύεται ότι έσφαλλαν, µε αγάπη. 

Συνεχίζω για τα θέµατα των πλειστηριασµών και των πλειστη-
ριασµών πρώτης κατοικίας. Γυρνώντας από την συγκέντρωση
των εποχικών πυροσβεστών, έλαβα τηλεφώνηµα -γιατί όπως ξέ-
ρετε έχω δώσει το κινητό µου τηλέφωνο σε όλους τους πολίτες-
από έναν άνθρωπο -δεν θα πω το όνοµά του- από την Θεσσαλο-
νίκη που µου ζήτησε αν µπορώ να τον βοηθήσω. 

Μου είπε, «κυρία Κωνσταντοπούλου, είστε η τελευταία µου ελ-
πίδα». Του ζήτησα να µου στείλει την ιστορία του. Είναι η ιστορία
πολλών συµπολιτών µας, που απασχολεί πάρα πολλούς συµπο-
λίτες µας. Είναι η αγωνία της παραµονής στην εστία του, στο
σπίτι του. Είναι ένας εβδοµηνταδυάχρονος πια άνθρωπος, θυµα-
τοποιηµένος από τις πολιτικές που έχουν ακολουθηθεί. «Το 2006
σε ηλικία πενήντα έξι ετών βρισκόµενος σε σοβαρό βιοποριστικό
πρόβληµα λόγω απώλειας της δουλειάς µου, ζήτησα από τη Eu-
robank δάνειο 80.000 ευρώ για να ανοίξω ένα µαγαζί µε ανταλ-
λακτικά και λίγα µεταχειρισµένα αυτοκίνητα. Μου ενέκριναν
επισκευαστικό δάνειο 120.000 ευρώ γιατί ήµουν καλός πελά-
της!», µε θαυµαστικά τα βάζει αυτά. «Το σπίτι που ανήκε σε
εµένα και τη σύζυγό µου, υποθηκεύτηκε έναντι του ποσού αυτού.
Σε δεκαοκτώ µήνες και καταβάλλοντας κανονικά τις δόσεις του
δανείου, χιλίων ευρώ το µήνα, άρχισαν οι τράπεζες που συνερ-
γαζόµουν να µου απορρίπτουν τα δάνεια υποψήφιων αγοραστών
αυτοκινήτων, πλην δηµοσίων υπαλλήλων. Επρόκειτο για την
επερχόµενη κρίση του 2008. Το γεγονός αυτό κατέστρεψε τον
κύκλο εργασιών µου και µε οδήγησε σε οικονοµική κατα-
στροφή».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Πρόεδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Δεν θα πάρω πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.

«Έκτοτε και µε µηδέν εισόδηµα οδηγήθηκα να βγω στα εξήντα
µε µειωµένη σύνταξη, χάνοντας και 30% λόγω διαδοχικής ασφά-
λισης. Το 2022 έχασα δικαστικά την υπαγωγή στο νόµο Κατσέλη
και το 2023 πλειστηριάστηκε το σπίτι µου και το αγόρασε ένα πα-
ρακλάδι της Τράπεζας «Eurobank», η «Mexico Dac». Πριν δύο
µέρες µου επιδόθηκε κατακυρωτική έκθεση ακινήτου από δικα-
στικό επιµελητή µε τη διευκρίνιση ότι πιθανόν να µου γίνει έξωση
εντός τριών ηµερών. 

Δεν αρνούµαι ότι χρωστάω και έχασα την πρώτη κατοικία µου.
Όµως παρακαλώ να κρατήσω το σπίτι πληρώνοντας µηνιαίο µί-
σθωµα. Είµαι εβδοµήντα τεσσάρων ετών».

Αυτή είναι η ιστορία πάµπολλων συµπολιτών µας, που ακόµη
και αν τους έχετε πείσει να αυτοενοχοποιούνται και να λένε ότι
δεν αρνούµαι ότι χρωστάω, είναι κατάδηλο ότι είναι θύµατα µιας
πολιτικής που προσκάλεσε τους πολίτες να δανειστούν και να
ξαναδανειστούν, τους κοίµισε την περίοδο της µετάβασης στο
ευρώ και στη συνέχεια της κρίσης, λέγοντάς τους ότι έχουµε
κραταιό νόµισµα και κραταιές τράπεζες και στη συνέχεια τους
πέταξε στον Καιάδα. 

Αυτά να ενηµερώσετε τον κ. Γεωργιάδη -το ξέρει και µε την
προηγούµενη ιδιότητά του- ότι απασχολούν τους Έλληνες πολί-
τες και γι’ αυτά θα έπρεπε να νοµοθετείτε, όπως για τους υπερ-
χρεωµένους συµπολίτες µας, όπως για τους δανειολήπτες του
ελβετικού φράγκου, όπως για τους µικροοµολογιούχους, όπως
για όλους αυτούς τους απλούς ανθρώπους που είναι θύµατα των
δικών σας οικονοµικών πολιτικών.

Έρχοµαι γρήγορα στο αντικείµενο του νοµοσχεδίου. Όπως
εξέθεσε η ειδική µας αγορήτρια και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος, το νοµοσχέδιο αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε δια-
φάνεια. Και αν είχε θα το ψηφίζαµε. Είναι ένα τεχνικό νοµοσχέδιο
εξιδιασµένων διατάξεων εµπορικού δικαίου, που σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν επιτρέπεται να ψηφίζεται σε τόσο σύντοµο χρόνο,
και περιέχει µία διάταξη, ένα άρθρο, το άρθρο 17, αυτό για το
ηλεκτρικό ρεύµα, που αποτελεί προσβολή στην προσδοκία και
στην προσµονή των συµπολιτών µας να τους απαλλάξετε επιτέ-
λους από αυτή τη µέγγενη, από αυτή την αγωνία αν θα µπορέ-
σουν να ανταποκριθούν στους λογαριασµούς του ρεύµατος,
στους λογαριασµούς του νερού. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι ξεκάθαρη: Οι δηµόσιες επιχειρή-
σεις στρατηγικής σηµασίας και οι επιχειρήσεις που χειρίζονται
και αφορούν τη διαχείριση δηµόσιων αγαθών, όπως είναι το
ρεύµα, όπως είναι το νερό, πρέπει πρώτα από όλα να σέβονται
το δικαίωµα του κάθε πολίτη στην αξιοπρεπή διαβίωση. Πρέπει
να παραµένουν σε δηµόσιο έλεγχο, αντίθετα µε όσα έχετε κάνει,
και σε καµµία περίπτωση δεν επιτρέπεται -και θέλω να το πω,
γιατί κανείς δεν το λέει καθαρά- να διακόπτουν την παροχή δη-
µοσίων αγαθών επιβίωσης, του ρεύµατος και του νερού. 

Είναι άλλο το ζήτηµα των ενεργειών διεκδίκησης οφειλών και
είναι άλλο το ζήτηµα της ενέργειας, που παραπέµπει σε µη πο-
λιτισµένη χώρα, να διακόπτεται η παροχή σε ρεύµα και νερό, σε
οικογένειες, σε συνταξιούχους, σε αναπήρους, σε ασθενείς, σε
παιδιά. Αυτές είναι ενέργειες που παραπέµπουν σε µη πολιτισµέ-
νες χώρες και θα έπρεπε να απαγορεύονται και όχι να ενθαρρύ-
νονται ως φόβητρα από τις κυβερνήσεις όλων των τελευταίων
ετών. 

Βεβαίως, µε την πολιτική που έχει ακολουθήσει η Κυβέρνηση
στο παλαιστινιακό και στη Γάζα, όπου ανέχεται γενοκτονία, εγ-
κλήµατα πολέµου, εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας, στέρηση
νερού, στέρηση ηλεκτρικού ρεύµατος, αποκλεισµό, απαγόρευση
µεταφοράς τραυµατιών, επιθέσεις σε ασθενοφόρα, απαγόρευση
κυκλοφορίας, δολοφονία εκατόν σαράντα παιδιών την ηµέρα,
είναι ένα πραγµατικό ερώτηµα αν κατατασσόµαστε στις πολιτι-
σµένες χώρες. 

Μια χώρα που σέβεται το κράτος δικαίου, το διεθνές δίκαιο
και το διεθνές ανθρωπιστικό δίκαιο έπρεπε ήδη να έχει καταδι-
κάσει τα εγκλήµατα του κράτους του Ισραήλ, έπρεπε ήδη να έχει
διακόψει τις διπλωµατικές σχέσεις µε µια χώρα η οποία διαπράτ-
τει διεθνή εγκλήµατα, τα οποία απαγορεύονται και έχουµε δε-
σµευθεί, κατά το καταστατικό του διεθνούς ποινικού δικαστηρίου
που κυρώθηκε στη χώρα µας µε τον ν.3003/2002, ότι δεν θα επα-
ναληφθούν ποτέ ξανά. 
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Εµείς αυτό το «ποτέ ξανά» θα το υπερασπιστούµε µε κάθε
τρόπο και σε αυτήν την πολιτική υποδαύλισης των διεθνών εγ-
κληµάτων θα µας βρείτε απέναντι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Χήτα, θα µιλήσετε τώρα ή να µιλήσουν πρώτα µερικοί

Βουλευτές;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ας µιλήσουν οι Βουλευτές πρώτα,

κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τότε η

Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αρετή Παπαϊωάννου.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Καλησπέρα, θα µιλήσω σήµερα στον

περιορισµένο χρόνο των επτά λεπτών που µου δίνει ο Κανονι-
σµός µόνο για το άρθρο 17 του νοµοσχεδίου, το άρθρο που ρυθ-
µίζει τη διαµόρφωση των τιµών λιανικής του ηλεκτρικού
ρεύµατος. 

Ο µηχανισµός που προτείνεται µε αυτό το άρθρο επαναφέρει
τον προσδιορισµό των τιµών της λιανικής πώλησης στη λογική
ενός µηχανισµού διακύµανσης µε συντελεστές. Εµπεριέχει µια
βασική τιµή χρέωσης συν τους συντελεστές διακύµανσης των
µεγεθών της χονδρεµπορικής αγοράς, συν το περιθώριο κέρ-
δους του προµηθευτή λιανικής. Πρόκειται, λοιπόν, ξεκάθαρα,
όπως και πολύ το είπαν, για µια καλυµµένη ρήτρα αναπροσαρ-
µογής. 

Όλοι συµφωνήσαµε επίσης, εκτός από τους Βουλευτές της
Συµπολίτευσης και τον ειδικό αγορητή της Συµπολίτευσης, ότι
για ένα σηµαντικό τµήµα του πληθυσµού θα είναι πολύ µεγάλο
το πρόβληµα της µηνιαίας αναζήτησης της πλέον συµφέρουσας
τιµής. Εισάγει στα νοικοκυριά επιπλέον διαχειριστικό κόστος και
άγχος να προβαίνουν, ακόµη και αυτοί που δεν µπορούν, σε
έρευνα αγοράς κάθε µήνα, να καταθέτουν αιτήσεις, να υπογρά-
φουν ή να διαφοροποιούν συµβάσεις. 

Με την ακρίβεια να συνεχίζεται και µε την ενεργειακή φτώχεια
να πλήττει όλο και µεγαλύτερο αριθµό συµπολιτών µας η προ-
στασία του πολίτη από την αισχροκέρδεια εξαρτάται πλέον από
τον ίδιο. Το κράτος δεν δηλώνει καµµία ευθύνη, αφήνει τους προ-
µηθευτές ρεύµατος σχεδόν χωρίς έλεγχο, µε έναν τρόπο που θα
φτωχοποιήσει ακόµη περισσότερο τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Το υψηλό ενεργειακό κόστος των τελευταίων ετών, που τώρα
θα αυξηθεί και άλλο από ό,τι φαίνεται, δεν θίγει µόνο τους µι-
κρούς, δεν θίγει µόνο τους ευάλωτους, αλλά θίγει ολόκληρη την
ελληνική κοινωνία, την επιχειρηµατικότητα, τη βιοµηχανική πα-
ραγωγή και εν τέλει την ανταγωνιστικότητα της χώρας. Άρα µι-
λάµε για ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. 

Όµως το πρόβληµα της αγοράς ενέργειας δεν είναι παροδικό.
Θα το έχουµε εδώ, γιατί είναι συστηµικό και θα πρέπει σαν τέτοιο
να αντιµετωπιστεί. Προσωπικά διαφωνώ µε την ύπαρξη Χρηµα-
τιστηρίου Ενέργειας και πιστεύω ότι η ενέργεια πρέπει να είναι
υπό κοινωνική διαχείριση, προκειµένου να φτάνει µε ελεγχόµενες
τιµές σε όλους τους πολίτες. 

Με δεδοµένη όµως την ύπαρξη πλέον αυτού του χρηµατιστη-
ρίου και εφόσον οι κυβερνώντες έχουν αποφασίσει κάτι τέτοιο,
µέχρι να αλλάξει, επισηµαίνω αλλά και προτείνω τα εξής: Στους
συντελεστές διαµόρφωσης των τιµών λιανικής περιλαµβάνονται
όπως είπαµε το ποσοστό κέρδους του προµηθευτή λιανικής
αλλά και η χονδρική τιµή της ενέργειας. Πρώτα-πρώτα και το πιο
εύκολο είναι ότι πρέπει να θεσπιστεί οπωσδήποτε ένα ανώτατο
πλαφόν στο ποσοστό κέρδους. 

Το κυριότερο όµως, κύριοι συνάδελφοι, είναι η Κυβέρνηση να
αναγνωρίσει και να θεραπεύσει τους λόγους που οδηγούν τις
τιµές χονδρικής στην Ελλάδα να είναι σχεδόν µιάµιση φορά
επάνω από τις αντίστοιχες τιµές σε Γερµανία, Σουηδία, Δανία,
Γαλλία -ενδεικτικά όλα αυτά- αλλά και Τουρκία.

Είπα προχθές στην επιτροπή ότι κάτι δεν λειτουργεί σωστά
στη δική µας χονδρεµπορική αγορά και αυτό φυσικά οδηγεί στη
διαµόρφωση υψηλών τιµών και στη λιανική. Τι ακριβώς φταίει;
Δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός; Είναι που βιαστήκαµε να σταµα-
τήσουµε να παράγουµε αρκετό µέρος του ρεύµατος από τους

λιγνίτες; Είναι µήπως που για λόγους συστράτευσης µε τους
συµµάχους µας επιλέγουµε να αγοράζουµε πιο ακριβό το αέριο
από ό,τι θα µπορούσαµε αν επιλέγαµε άλλες αγορές; Μήπως
πάλι έχουµε βασιστεί πάρα πολύ στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας
της ηµερήσιας διακύµανσης; 

Είναι τραγικό η τιµή στη δική µας χονδρεµπορική αγορά ενέρ-
γειας να είναι υψηλότερη απ’ ό,τι είναι σήµερα ακόµη και στην
εµπόλεµη Ουκρανία. Και µη µου απαντήσει παρακαλώ κάποιος
ότι όλα θα είναι ρόδινα όταν θα παράγεται ενέργεια από τις άπει-
ρες ανεµογεννήτριες που θα γεµίσουν τα βουνά µας. Εκείνο που
σίγουρα θα συµβεί είναι ότι θα χρεωθούµε άλλη µια φορά για να
γεµίσουν χρήµατα τα ταµεία των κατασκευαστών ανεµογεννη-
τριών αλλά και κυρίως των µεσαζόντων. 

Πιστεύω ότι πρέπει να γίνει από την Κυβέρνηση µια ενθάρ-
ρυνση της προθεσµιακής αγοράς, της εξωχρηµατιστηριακής
αγοράς ενέργειας µε διµερή συµβόλαια, µε καθορισµένη και
κλειδωµένη τη µελλοντική τιµή. Και αυτό στη βάση µιας εθνικής
ενεργειακής πολιτικής που θα λαµβάνει υπ’ όψιν τις προγραµµα-
τισµένες ενεργειακές ανάγκες και την αναµενόµενη ζήτηση. 

Σε τέτοιου είδους συµφωνίες βασίζονται περίπου κατά 60%-
70% οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Εµείς είµαστε η µόνη χώρα που
βασιζόµαστε αποκλειστικά και µόνο στο χρηµατιστήριο µε ηµε-
ρήσια τιµή διακύµανσης της ενέργειας. Για εµένα η προσφυγή
στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας θα πρέπει να γίνεται µόνο για τις
µη αναµενόµενες, µη προγραµµατισµένες και έκτακτες κατανα-
λώσεις.

Και επειδή είναι απολύτως συναφές µε το άρθρο 17 και παρε-
πόµενο, θα ήθελα να ξαναεπισηµάνω αυτό που ανέφερα και χθες
στην επιτροπή. Υπογράφηκε προχθές µε τον εκπρόσωπο της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων σύµβαση ύψους 1,2 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ για την προµήθεια περίπου 7,5 εκατοµµυρίων νέων
µετρητών, που θα εγκατασταθούν στις παροχές ηλεκτρικού ρεύ-
µατος και θα πληροφορούν τους καταναλωτές για τη ζήτηση και
την κατανάλωση σε πραγµατικό χρόνο. Από αυτό το 1,2 δισεκα-
τοµµύριο, µόλις 150 εκατοµµύρια θα δώσει η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων και 1.050.000.000 ευρώ θα πληρώσει ο
ΔΕΔΔΗΕ είτε µε δάνειο είτε από το Ταµείο Ανάκαµψης -θα µπο-
ρούσαν να πάνε και κάπου αλλού- δηλαδή, εµείς κυρίως πάλι µε
µεγάλη, ίσως υπέρογκη δανειοδότηση. Και αναρωτιέµαι: Ήταν
απαραίτητο να φορτωθούµε και άλλα δάνεια; Άλλο είναι η µετά-
βαση στην ψηφιακή εποχή και άλλο να χρεωνόµαστε για έξυ-
πνους µετρητές, ώστε εξυπνότεροι πωλητές να θησαυρίζουν εις
βάρος µας µε την ανοχή και στήριξη της Κυβέρνησης, όταν τα
νοικοκυριά δεν µπορούν ούτε τα βασικά πλέον να προµηθευτούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Παπαϊωάννου, για τη συνέπεια στον χρόνο.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Περιµένω και την απάντηση από την

κυρία Υπουργό, αν είναι έτοιµη για το ερώτηµα που υπέβαλα γι’
αυτή τη σύµβαση χθες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αριστοτέλης Σπάνιας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και µετά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αµέσως µετά τον

λόγο θα πάει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Χήτας. Θα πάµε στη συνέχεια στον κατάλογο, για να µι-
λήσουν δύο Βουλευτές, και πιστεύω ότι θα εναλλάσσουµε τους
οµιλητές µε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε

σήµερα για το νοµοσχέδιο µε θέµα την ενσωµάτωση οδηγίας για
τη θέσπιση υποχρέωσης υποβολής δηµόσιας δήλωσης στοιχείων
των πολυεθνικών οµίλων και κατά περίπτωση ορισµένων επιχει-
ρήσεων, την υποχρέωση των κεφαλαιουχικών εταιρειών µη χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα για την υποβολή στην Τράπεζα της
Ελλάδος ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων και τη δηµιουργία
του ειδικού πλαισίου για την προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας
από 1ης-1-2024 ως 31-12-2024. 
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Οι επιχειρήσεις που θα υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοι-
χείων φορολογίας εισοδήµατος σύµφωνα µε την οδηγία θα είναι
οι τελικές µητρικές επιχειρήσεις και οι αυτόνοµες επιχειρήσεις,
τα ενοποιηµένα έσοδα των οποίων κατά την ηµεροµηνία κλεισί-
µατος του ισολογισµού τους υπερβαίνουν συνολικά για καθένα
από τα δύο διαδοχικά οικονοµικά έτη τα 750 εκατοµµύρια ευρώ,
όπως αυτά εµφανίζονται στις ενοποιηµένες οικονοµικές κατα-
στάσεις τους. Δεν εφαρµόζεται, όταν αυτές και τα υποκαταστή-
µατά τους είναι εγκατεστηµένες και δραστηριοποιούνται µόνο
στην Ελλάδα ή όταν οι επιχειρήσεις αυτές δηµοσιοποιούν έκθεση
που έχει πληροφορίες σχετικά µε όλες τις δραστηριότητές τους. 

Υποβάλλουν οι µεσαίες και µεγάλες θυγατρικές επιχειρήσεις,
όταν η τελική µητρική επιχείρηση δεν διέπεται από το δίκαιο κρά-
τους µέλους και τα ενοποιηµένα έσοδα αυτής είναι άνω των 750
εκατοµµυρίων ευρώ. Δεν εφαρµόζεται όταν η τελική µητρική κα-
ταρτίζει δήλωση, η οποία είναι προσβάσιµη στο κοινό, σε γλώσ-
σες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προσδιορίζει την επωνυµία και την
καταστατική έδρα. 

Υποκαταστήµατα που υποβάλλουν δηµόσια δήλωση είναι αυτά
που έχουν συσταθεί από επιχειρήσεις που δεν διέπονται από το
δίκαιο κράτους µέλους και υποβάλλουν το καθαρό ύψος του κύ-
κλου εργασιών του υποκαταστήµατος ή επιχειρήσεις που συνέ-
στησε το υποκατάστηµα µε µητρική επιχείρηση που δεν διέπεται
από δίκαιο κράτους µέλους και τα ενοποιηµένα έσοδα τους είναι
πάνω από 750 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τι περιέχει η δήλωση; Την επωνυµία, το οικονοµικό έτος, το
νόµισµα, κατάλογο των θυγατρικών, αν ανήκει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αν είναι περιοχές που είναι στον ενωσιακό κατάλογο, πε-
ριγραφή των δραστηριοτήτων τους, αριθµό των εργαζοµένων,
τα έσοδα και λοιπά στοιχεία που περιγράφονται στη νοµοθεσία.
Η δηµόσια δήλωση αναρτάται στο διαδικτυακό χώρο. Κάθε υπό-
χρεος επιχείρησης παραπέµπεται στον ιστότοπο του ΓΕΜΗ και
παραραµένει δηµόσια προσβάσιµο εκεί επ' αόριστον. 

Ο έλεγχος τήρησης δηµοσιότητας της δήλωσης. Απαιτείται
γνώση ορκωτού ελεγκτή, λογιστή ή ελεγκτικής εταιρίας. Ευθύνη
για την κατάρτιση, τη δηµοσίευση και διάθεση στο κοινό έχουν
τα µέλη των διοικητικών οργάνων. Για τη µη τήρηση επιβάλλεται
πρόστιµο από 10.000 ως 100.000 ευρώ. 

Δηµιουργία νέων προϋποθέσεων για την προµήθεια ηλεκτρι-
κής ενέργειας όπου οι προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας µετα-
φέρουν στο ειδικό τιµολόγιο υποχρεωτικά όλους τους πελάτες
τους εκτός από αυτούς οι οποίοι αρνήθηκαν και µε τη βούλησή
τους για την υπαγωγή σε κάποιο άλλο διαφορετικό προϊόν. Δη-
µιουργείται από τους προµηθευτές ειδικό τιµολόγιο προµήθειας
ηλεκτρικής ενέργειας για κάθε κατηγορία πελατών χαµηλής
τάσης. Η τελική τιµή προµήθειας ανακοινώνεται πρώτη µέρα
κάθε µήνα και προκύπτει από το άθροισµα της βασικής τιµής
προµήθειας και του µηχανισµού διακύµανσης. 

Στον λογαριασµό ο προµηθευτής αποτυπώνει την τελική τιµή,
κοινοποιείται στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και
Υδάτων στην ιστοσελίδα του προµηθευτή. Η ρυθµιστική αρχή δη-
µοσιεύει µηνιαίως στην ιστοσελίδα της πίνακα µε τις πάγιες χρε-
ώσεις και τις χρεώσεις προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας. Οι
προµηθευτές ενηµερώνουν τους καταναλωτές για τους όρους
που ισχύουν από 1ης-1-2024. Η αλλαγή προµηθευτή και γίνεται
οποιαδήποτε στιγµή χωρίς συνέπειες, εκτός αν αφορά συµβά-
σεις σταθερής τιµής ορισµένου χρόνου. Η ρυθµιστική αρχή ελέγ-
χει και σε περίπτωση παραβάσεων εκ µέρους του προµηθευτή
επιβάλλει το οριζόµενο πρόστιµο πλέον λοιπών κυρώσεων. Με
υπουργική απόφαση µπορούν να ρυθµίζονται όλα τα ζητήµατα
εφαρµογής του ειδικού τιµολογίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις αυτές αυξάνουν τη
διαφάνεια στην αγορά και συµβάλλουν στην προβλεψιµότητα
του ενεργειακού κόστους µε θετική επίδραση στις σχέσεις προ-
µηθευτών-καταναλωτών. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα ανωτέρω
αλλά και τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουµε λόγω του πολιτικού
κλίµατος σε γειτονικές χώρες που πυροδότησαν την ενεργειακή
κρίση είναι απαραίτητο να δηµιουργηθεί ένα ισχυρό προστατευ-
τικό τείχος για τους καταναλωτές. 

Η υποβολή δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδή-
µατος των πολυεθνικών οµίλων και κατά περίπτωση ορισµένων

αυτόνοµων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον χώρο µας
διευκολύνει τόσο το δηµόσιο έλεγχο όσο και την ενίσχυση της
χρηµατοοικονοµικής και εταιρικής διαφάνειας των επιχειρήσεων.
Με τη σηµερινή παρέµβαση ελέγχεται η τελική µητρική επιχείρηση
του πολυεθνικού οµίλου, όπου και αν δηλώνεται η έδρα της.
Ακόµη, παροχή στοιχείων θα δώσει πληροφορίες σηµαντικές, έτσι
ώστε οι µέτοχοι και οι επενδυτές να µπορούν να δράσουν διαφο-
ρετικά και να επενδύσουν µε µεγαλύτερη ασφάλεια.

Δηµιουργούνται µηχανισµοί ενίσχυσης της διαφάνειας και του
υγιούς ανταγωνισµού των τιµολογίων της προµήθειας ηλεκτρι-
κής ενέργειας έχοντας πλέον την άµεση και κοινή προς όλους
τους καταναλωτές ενηµέρωση. Μας δίνεται η δυνατότητα µε την
εφαρµογή της οδηγίας να ελέγχουµε τα στοιχεία όχι µόνο µιας
πολυεθνικής εταιρείας, αλλά βάσει του νόµου πλέον θα αναρ-
τώνται δηµόσια τα στοιχεία και της θυγατρικής αλλά και της µη-
τρικής εταιρείας προσφέροντας έτσι στις ελεγκτικές αρχές την
πραγµατική εικόνα των οικονοµικών µεγεθών και άλλων χαρα-
κτηριστικών για την κατανόηση της κατάστασης των οµίλων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή πιστεύει και
στηρίζει την υγιή επιχειρηµατικότητα. Με µια σειρά νοµοθετηµά-
των και παρεµβάσεων δηµιουργούµε εκείνες τις κατάλληλες συν-
θήκες να στηριχτούν και να αναπτυχθούν, χρησιµοποιώντας τους
κανόνες διαύγειας, ευθύνης, ελέγχου και διαφάνειας, οι οποίοι
αποτελούν πολύτιµα εργαλεία για τη διατήρηση και αύξηση του
κύκλου εργασίας των επιχειρήσεων. Στα τέσσερα χρόνια διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έχουν αυξηθεί κατά εκατόν εί-
κοσι χιλιάδες οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις περισσότερες
αναλογικά σε αριθµό στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κλείνοντας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θεωρεί ότι
οι επιχειρήσεις αποτελούν την καρδιά της ελληνικής οικονοµίας.
Το σχέδιο νόµου που ψηφίζουµε σήµερα αποτελεί ένα ισχυρό
όπλο που υποχρεώνει πολυεθνικές επιχειρήσεις στη δηµοσιοποί-
ηση οικονοµικών και άλλων στοιχείων διευκολύνοντας µε τον
τρόπο αυτό τον δηµόσιο έλεγχό τους, προωθώντας την εταιρική
ευθύνη. Έτσι, λοιπόν, συµφωνούµε µε το κέρδος των επιχειρή-
σεων, αλλά όταν αυτό είναι αποτέλεσµα όρων και κανόνων δια-
φάνειας. 

H διαφάνεια στον κλάδο των επιχειρήσεων δίνει ώθηση στην
πραγµατική οικονοµία, προσφέρει σιγουριά στο κοινωνικό σύ-
νολο, δηµιουργώντας ένα κλίµα σταθερότητας και αισιοδοξίας
στην αγορά, που είναι στοιχεία καθοριστικής σηµασίας για την
ανάπτυξη και την πορεία της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι εγώ
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν έχουν µείνει και πολλά να πούµε, είναι η αλήθεια, γιατί ένα

είναι το βασικό θέµα. Ποιο είναι το βασικό; Αυτό το άρθρο 17, το
οποίο πάτε να το παρουσιάσετε µε ένα δικό σας τρόπο και καλά
κάνετε. 

Εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι. Εµπεριέχει µια βασική τιµή χρέω-
σης κιλοβατώρας συν το περιθώριο κέρδους του προµηθευτή
συν τους συντελεστές διακύµανσης των µεγεθών χονδρεµπορι-
κής; Δηλαδή τι κάνει; Ενεργοποιεί ή όχι τη ρήτρα αναπροσαρµο-
γής, η οποία ουσιαστικά ήταν σε αναστολή το καλοκαίρι του ’22;
Αυτό να µας απαντήσετε, ναι ή όχι. Αυτό είναι το σηµαντικό να
µάθει ο κόσµος σήµερα, δηλαδή ότι ενεργοποιείται εκ νέου -από
τον νέο χρόνο, δηλαδή- η σε αναστολή µέχρι τώρα ρήτρα ανα-
προσαρµογής. Αυτό είναι το σηµαντικό. Δηλαδή πάλι ένα αόρατο
χέρι θα µπαίνει µέσα στην τσέπη του Έλληνα και θα του παίρνει
τα χρήµατα. Αυτό είναι το σηµαντικό που πρέπει να πείτε. 

Τι άλλο κάνετε πάλι; Τα έλεγε και το πρωί ο Υπουργός. Ένα
ενιαίο -λέει- τιµολόγιο θεσπίστηκε για να µπορεί ο πολίτης να
κάνει σύγκριση των χρεώσεων σε κιλοβατώρες. Καλά, δεν
µπαίνω στη διαδικασία τώρα κάθε µήνα να µπαίνεις εκεί. Είναι
δύσκολο. Μην κοιτάτε εµάς. Υπάρχουν εκατοµµύρια συνέλληνες
οι οποίοι είναι αναλφάβητοι διαδικτυακά και δεν µπορούν να το
χρησιµοποιήσουν. Άντε να πάω εγώ τώρα στον Λαγκαδά να πω
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στην κ. Δέσπω «µπες µέσα να δεις τις τιµές». Είναι πράγµατα
ανέφικτα αυτά. Υπάρχει ένα πολύ µεγάλο ποσοστό Ελλήνων που
είναι έτσι. Τι να κάνουµε τώρα; Ακόµα κι εµείς που είµαστε στα
πενήντα δεν έχουµε και ιδιαίτερη σχέση µε την τεχνολογία. Τι να
κάνουµε τώρα; 

Πέραν τούτου, εκεί δεν θα βλέπει ακριβώς αυτό ο πολίτης.
Αυτή η τιµή θα είναι ίδια, λοιπόν, για όλους τους παρόχους, αλλά
από εκεί και πέρα θα βάζει από πάνω ο κάθε πάροχος τι περιθώ-
ριο κέρδους θέλει  να βγάλει ένα λεπτό, πέντε λεπτά, δέκα
λεπτά-, ο καθένας ό,τι θέλει και δεν έχουν κανένα ρίσκο οι πά-
ροχοι, γιατί αν κάτι στραβώσει, ενεργοποιείται η ρήτρα αναπρο-
σαρµογής, παίρνουν αυτοί τα λεφτά τους και είµαστε µια χαρά.

Αυτό, κυρία Υπουργέ, µε όλο τον σεβασµό, λέγεται εξαπάτηση
των πολιτών. Αυτό κάνετε. Αυτή είναι η αλήθεια. Όποιος θέλει να
το καταλάβει, όποιος θέλει να µην το καταλάβει. 

Για το άρθρο 16 τι να πούµε τώρα; Όσοι έχουν επιχειρήσεις
στη ζωή τους θα καταλάβουν ότι θα κάνουν διπλή δουλειά. Ου-
σιαστικά επιβάλλετε στις επιχειρήσεις τη διπλή δουλειά που σας
είπα, δηλαδή τι; Να καταθέτουν, να παρουσιάζουν τις οικονοµι-
κές τους καταστάσεις και στο ΓΕΜΗ και στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος. 

Αυτό που επίσης δεν καταλάβαµε είναι αυτό µε τα πρόστιµα.
Είναι ή δεν είναι δουλειά της Επιτροπής Ανταγωνισµού να ελέγ-
χει την αγορά, να εντοπίζει περιπτώσεις αισχροκέρδειας και να
επιβάλλει πρόστιµα; Τι κάνει αυτή η Επιτροπή Ανταγωνισµού;
Υπάρχει; Πληρώνονται αυτοί οι άνθρωποι. Είναι άλλη µία ανεξάρ-
τητη αρχή. Πληρώνονται αδρά. Τι κάνουν; Λέτε «βάλαµε δύο εκα-
τοµµύρια πρόστιµα». Τι δεν λέτε; Δεν λέτε πόσο ήταν το ποσό
της αισχροκέρδειας. Όταν βάζει πρόστιµο η Κυβέρνηση σε µια
εταιρεία, σε µια πολυεθνική, σηµαίνει ότι υπάρχει αισχροκέρδεια,
άρα υπάρχει πλήρης δικαίωσή σας ότι αισχροκερδούν, όταν
εσείς δεν το πιστεύατε ή δεν το δεχόσασταν ή οτιδήποτε άλλο.
Άρα υπάρχει αισχροκέρδεια.

Δεύτερον, πόση είναι η αισχροκέρδεια; Δηλαδή αν έχουν αι-
σχροκερδήσει και έχουν βγάλει δεκαπέντε εκατοµµύρια και εσείς
τους βάζετε 1 εκατοµµύριο πρόστιµο, θα αισχροκερδούν εσαεί.
Μια χαρά είναι. «Θα βγάζω δεκαπέντε, θα πληρώνω ένα. Και τι
έγινε;». Αυτή είναι όλη η υπόθεση. 

Επίσης, σε ποια προϊόντα; Να ξέρει ο καταναλωτής, ο πολίτης
ότι αυτές οι εταιρείες σ’ αυτά τα προϊόντα αισχροκερδούσαν, το
πουλούσαν τόσο, να ξέρουν πόσο κάνει τώρα. «Βάλαµε πρό-
στιµο, µια χαρά, αυτό είναι, προχωράµε».

Τα είπα και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Έχουµε αποδείξει
πάρα πολλές φορές ότι δεν έχουµε κοµµατικά ή ιδεολογικά συµ-
πλέγµατα ως Ελληνική Λύση. Ό,τι είναι καλό το στηρίζουµε, ό,τι
είναι λογικό το υποστηρίζουµε κι ας είναι και από άλλο κόµµα.

Από τις 4 Ιουλίου είχαµε καταθέσει αίτηµα σύστασης εξετα-
στικής επιτροπής για τα Τέµπη. Για τον Θεό, για τα Τέµπη, όχι
για οικονοµικά σκάνδαλα, για τους πενήντα επτά ανθρώπους που
έχασαν τη ζωή τους στο έγκληµα των Τεµπών. Σιγή ιχθύος. Κα-
νένας δεν τοποθετήθηκε, δεν είπε «βρε Ελληνική Λύση, ναι, µαζί
πάµε να βάλουµε κάτω το θέµα αυτό, να δούµε γιατί σκοτώθηκαν
τα παιδιά µας». Τίποτα.

Έρχεται το ΚΚΕ τώρα. Τι περιµένατε; Να πούµε όχι; Αλλά γιατί
ενεργοποιούνται τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης, η οποία
θα υποστηρίξει τελικώς τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής από
το ΚΚΕ τώρα και τότε υπήρχε σιωπή; Από τα άλλα κόµµατα, γιατί
κανένας δεν ενεργοποιήθηκε για ένα τόσο σοβαρό θέµα; Πότε
θα τα ξεπεράσουµε αυτά;

Σκεφτόµασταν τις τελευταίες µέρες ότι η πολιτική έτσι είναι,
µονοµαχίες, επιθέσεις, όχι προσωπικές. Καλά, για το ΠΑΣΟΚ κα-
ταλάβαµε. Τι έχει πάθει ο ΣΥΡΙΖΑ; Κάθε µέρα ασχολούνται µε την
Ελληνική Λύση και σε προσωπικό επίπεδο, µε προσωπικές επι-
θέσεις εναντίον του Προέδρου µας. Τι έπαθαν αυτοί οι άνθρωποι;
Κάποια στιγµή τούς λέµε: «Παιδιά, δεν είµαστε εµείς η Κυβέρ-
νηση. Κάντε αντιπολίτευση εκεί». Μετά σκέφτηκαν ότι ήταν ο
Πρόεδρος αυτός και η Ελληνική Λύση αυτή που τους χάλασε τη
δουλειά, που αποκάλυψε την µπίζνα που πήγε να κάνει η πεθερά
του κ. Κασσελάκη, µια µπίζνα εκατοµµυρίων ευρώ µε τους ψη-
φιακούς µετρητές της ΔΕΗ και φυσικά µετά αποσύρθηκε από τον
διαγωνισµό αυτό και έµειναν µε το αµανάτι. Αν είναι αυτός ο

λόγος που µας κυνηγάτε πολιτικά, θα το ξεπεράσετε κάποια
στιγµή.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα θέµα εντοπιότητος, αλλά είναι
ένα θέµα πολύ σηµαντικό. Ακούστε τώρα. Κυρία Υπουργέ, θα
ήταν εύκολο να κάνω µια ερώτηση, αλλά εδώ είναι πολύ σηµαν-
τικό το θέµα. Ακούστε κι εσείς, κύριοι συνάδελφοι, που είστε από
τη Β’ Θεσσαλονίκης. 

Εδώ υπάρχει ένα σκάνδαλο, το οποίο έχει να κάνει µε ανθρώπι-
νες ζωές, µε την υγεία µας. Δείτε τι γίνεται τώρα. Μονάδα θερµι-
κής επεξεργασίας -αποτέφρωσης δηλαδή, αποτεφρωτήρας-
επικίνδυνων αποβλήτων υγειονοµικών µονάδων, από τα νοσοκο-
µεία. Θα τα αποτεφρώνουν. Πού; Στη Σίνδο. Καταλαβαίνετε τι θα
πει αυτό; Εδώ µιλάµε για µια πολύ επικίνδυνη στάση της διοίκησης
Τζιτζικώστα για τις µονάδες αποτέφρωσης υγειονοµικών αποβλή-
των στη Σίνδο. Καλά, δεν θα πω ότι τις δυτικές συνοικίες τις
έχουµε κάνει χωµατερές. Δεν σας ενδιαφέρει, δεν τρέχει τίποτα. 

Εγώ ήξερα ότι η κ. Πατουλίδου ήταν µια πάρα πολύ καλή
αθλήτρια και πρωταθλήτρια και ότι τα τελευταία χρόνια είναι Αν-
τιπεριφερειάρχης. Δεν ήξερα ότι έχει γίνει και επιστήµονας. Βγαί-
νει η κ. Πατουλίδου και λέει ότι οι µονάδες αυτές είναι ακίνδυνες.
Μπα; Από πότε; Ας τις βάλει στο κέντρο της πόλης τότε, ας τις
βάλει στην Αριστοτέλους, αφού είναι ακίνδυνες. Βρείτε ένα χώρο
στο κέντρο και βάλτε τη, αφού είναι ακίνδυνη, όπως λέει η κ. Πα-
τουλίδου. 

Οι κίνδυνοι, όµως για την υγεία είναι πολύ σηµαντικοί και θα
σας το αποδείξω τώρα, κύριε Πρόεδρε. Μας ακούνε και παιδιά.
Οι κίνδυνοι για τις ζωές των κατοίκων και των εργαζοµένων, αλλά
και για το περιβάλλον είναι τεράστιοι. Γιατί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι
πολύ σηµαντικό.

Σε περίπτωση αποτέφρωσης ιατρικών αποβλήτων εγείρονται
σοβαροί κίνδυνοι µόλυνσης του περιβάλλοντος. Με την καύση
απελευθερώνονται επικίνδυνες τοξίνες στην ατµόσφαιρα, όπως
είναι διοξίνες, φουράνιο κ.λπ.. Ο καθηγητής περιβαλλοντικής µη-
χανικής διαχείρισης κ. Αθανάσιος Κούγκολος τι λέει; «Το βασικό
πρόβληµα µε την καύση νοσοκοµειακών αποβλήτων είναι οι διο-
ξίνες που εκλύονται στην ατµόσφαιρα. Αν η διαδικασία της καύ-
σης γίνεται σε περιοχές όπου πλησίον γίνεται επεξεργασία
τροφίµων, τότε η προσοχή πρέπει να είναι ιδιαίτερα αυξηµένη».

Επιτροπή Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων. Τι λέει; «Συσσωρεύονται
µέσω της τροφικής αλυσίδας όλες αυτές οι τοξίνες από την
καύση αυτών και έχουµε ανεπιθύµητες παρενέργειες στην υγεία
του ανθρώπου και στο περιβάλλον. Προκαλούν βλάβες στο ανο-
σοποιητικό σύστηµα, στο νευρικό σύστηµα» κ.λπ..

Τι πάτε να κάνετε; Είναι πολύ σοβαρό αυτό. Ξέρετε, εδώ µι-
λάµε και συζητάµε και πολλές φορές βοηθάει ο ένας τον άλλον.
Αυτό πρέπει να το δει η Κυβέρνηση. Είναι έγκληµα αυτό που
πάνε να κάνουν στη Σίνδο. Αντιλαµβάνεστε αυτό που σας λέω;
Μιλάµε για αποτεφρωτήριο για υλικά από νοσοκοµεία. Δεν γίνον-
ται αυτά τα πράγµατα. Ξαναδείτε το. Δεν ξέρω τι παίζει, τι γνω-
ριµίες, τι βύσµα, ποιος το ενέκρινε, αν η κ. Πατουλίδου είναι τόσο
σίγουρη, αν ο Τζιτζικώστας το ξέρει ή όχι. Δεν τα ξέρω αυτά.
Όµως το θέµα πρέπει να το δει η Κυβέρνηση, γιατί είναι θέµα
σοβαρό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Χήτα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσ-
σερις µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Γυµνάσιο Άρτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ.

Γιάννη Λοβέρδο.
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Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω µε µια ιδιαί-

τερη αναφορά. Άκουσα από το πρωί να λέγεται σε αυτή εδώ την
Αίθουσα, ανεξάρτητα από το νοµοσχέδιο που συζητείται, κάτι
που θεωρώ ιδιαίτερα προσβλητικό για όλους εµάς στη Νέα Δη-
µοκρατία, ότι δήθεν δεν θεωρούµε ενδιαφέρον θέµα ή ότι περι-
φρονούµε το τραγικό δυστύχηµα, την τραγωδία των Τεµπών.
Ποιος το λέει αυτό; 

Είµαστε συντετριµµένοι από αυτό που συνέβη πριν από µερι-
κούς µήνες στα Τέµπη. Δεν υπάρχει άνθρωπος ούτε στη Νέα Δη-
µοκρατία, ούτε στην Κυβέρνηση που να µη νιώθει το ίδιο. Από
την πρώτη στιγµή σπεύσαµε να αναλάβουµε τις πολιτικές µας
ευθύνες. Ο Κώστας Καραµανλής, ο τότε Υπουργός, είχε τη γεν-
ναιότητα να παραιτηθεί. Ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτά-
κης, είχε τη γενναιότητα να αναλάβει τις ευθύνες -όσες του
αναλογούσαν- και να λάβει εκείνα τα µέτρα που χρειαζόντουσαν
για να αποζηµιωθούν οι οικογένειες των θυµάτων και για να µην
ξαναγίνει µια τέτοια τραγωδία ποτέ πια. Σεβόµαστε τη µνήµη των
θυµάτων όσο τίποτε άλλο και σεβόµαστε φυσικά και τις οικογέ-
νειες των θυµάτων, µε µεγάλο σεβασµό απέναντί τους και αυτό
δεν χρειάζεται να το επαναλάβουµε. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, άλλο πράγµα η µεγάλη τραγωδία στα
Τέµπη, άλλο η προσπάθεια που γίνεται από κάποια κόµµατα της
Αντιπολίτευσης για κοµµατική εκµετάλλευση. Αυτό δεν το θέ-
λουµε. Το τι συνέβη στα Τέµπη και όπου υπάρχουν ποινικές ευ-
θύνες, αυτές θα αποδοθούν από την ανεξάρτητη δικαιοσύνη. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου το οποίο
είναι πάρα πολύ σοβαρό όχι µόνο γιατί κυρώνεται µια πολύ εν-
διαφέρουσα και χρήσιµη οδηγία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης επί της οποίας νοµίζω ότι δεν διαφωνεί κα-
νείς. Το να µπορούν να δηµοσιοποιούν τα στοιχεία τους οι πο-
λυεθνικές εταιρείες σε κάθε χώρα µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι µέσα στο πλαίσιο της διαφάνειας και της καταπο-
λέµησης της φοροδιαφυγής. Σε αυτό συµφωνούµε όλοι. Αλλά
δεν βλέπω καµµία διαφωνία επ’ αυτού. 

Με αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο ήρθαµε να µιλήσουµε όλοι -
και ο Υπουργός κ. Σκρέκας- για το µεγαλύτερο πρόβληµα που
σήµερα αντιµετωπίζει η ελληνική κοινωνία και που είναι αναµφί-
βολα η ακρίβεια. Ακούω να λέει η Αντιπολίτευση «η ακρίβεια και
η ακρίβεια και η ακρίβεια». «Το αγνοείτε» λέει προς την Κυβέρ-
νηση. Όχι φυσικά. Το γνωρίζουµε. Είναι το µεγαλύτερο πρό-
βληµα που αντιµετωπίζει σήµερα ο µέσος Έλληνας. Όλοι µας το
αντιµετωπίζουµε. Και όχι µόνο το αναγνωρίζουµε, φαίνεται άλ-
λωστε και στις δηµοσκοπήσεις. Το νιώθουµε στην καθηµερινό-
τητά µας. Ποιος λέει τέτοια πράγµατα; Θα θέλαµε κάτι να
µπορούσε να γίνει για να µειώσουµε την ακρίβεια; Φυσικά και θέ-
λουµε, ιδίως στα τρόφιµα που είναι απαραίτητα, ιδίως στα καύ-
σιµα και φυσικά και στα ενοίκια επειδή αναφέρθηκε ο κ. Κατρίνης
και σ’ αυτό το θέµα. Χρόνια πολλά στον Μιχάλη Κατρίνη.

Αυτά είναι τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει σή-
µερα η ελληνική κοινωνία και προς αυτά σκύβει µε πολύ µεγάλο
σεβασµό και υπευθυνότητα η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Μπορούµε να το αντιµετωπίσουµε ολοκληρωτικά αυτό το
πρόβληµα; Όχι. Καµµία χώρα στον κόσµο δεν µπορεί να το αντι-
µετωπίσει. Πρέπει να είµαστε ρεαλιστές. Η ακρίβεια είναι αποτέ-
λεσµα πολλών παραγόντων. Όποιος ξέρει στοιχειώδη οικονοµικά
έπρεπε να ξέρει ότι για να αντιµετωπιστεί η πανδηµία αυξήθηκε
τροµακτικά η κυκλοφορία του χρήµατος. Η κυκλοφορία του χρή-
µατος φέρνει αύξηση του πληθωρισµού. Στοιχειώδη οικονοµικά.
Πρωτοετής των οικονοµικών το ξέρει αυτό. 

Δεύτερον, κατά τη διάρκεια της πανδηµίας διαταράχθηκε η
παραγωγή και η εφοδιαστική αλυσίδα. Δεν είχε ξαναγίνει ποτέ
τα τελευταία εκατό χρόνια κάτι τέτοιο. Έγινε εξαιτίας της παν-
δηµίας. Και βέβαια ήρθε να προστεθεί και ο πόλεµος στην Ου-
κρανία και στη Μέση Ανατολή τώρα. Όλα αυτά τα διεθνή
γεγονότα έχουν οδηγήσει σε έκρηξη των τιµών, όχι µόνο στην
Ελλάδα αλλά παγκοσµίως και ιδιαίτερα στην Ευρώπη. 

Ακούω βέβαια και διάφορες ιστορίες οι οποίες λέγονται ότι
δήθεν ελληνικά προϊόντα πωλούνται φθηνότερα στο Λονδίνο.

Αυτό είναι αδιανόητο. Το ξέρω πολύ καλά γιατί ζει η κόρη µου
στο Λονδίνο και ξέρω πολύ καλά ότι µας ζητάει να της στείλουµε
λάδι από δω γιατί είναι πανάκριβο στο Λονδίνο. Και λένε ότι
δήθεν πουλιέται φθηνότερα στο Λονδίνο απ’ ό,τι εδώ. Υπάρχουν
ένα σωρό fake news που κυκλοφορούν και αυθαίρετα πράγµατα
που λέγονται. 

Το λάδι είναι πράγµατι ακριβό και στην Ελλάδα. Είχαµε συνη-
θίσει σε χαµηλές τιµές στο λάδι, αλλά δυστυχώς η πτώση της
παραγωγής οδηγεί σε αύξηση των τιµών, όπως οδηγεί σε µια
σειρά από άλλα προϊόντα, όπως είναι το σιτάρι λόγω της µείωσης
παραγωγής στην Ουκρανία, όπως είναι το ρύζι λόγω της µείωσης
της παραγωγής στην Ταϊλάνδη και στην Ινδία που έχουν τις µε-
γαλύτερες παραγωγές ρυζιού στον κόσµο, όπως είναι η αύξηση
της τιµής της ζάχαρης. Πάλι για τους ίδιους λόγους. Λόγω της
κλιµατικής κρίσης υπάρχει µεγάλη µείωση της παραγωγής. 

Αυτά είναι γεγονότα. Θα µας πείτε ενδιαφέρουν αυτά τα γε-
γονότα τον καταναλωτή που αντιµετωπίζει το πρόβληµα της
ακρίβειας στην καθηµερινότητά του και δεν βγαίνει; Όχι. Φυσικά
το καταλαβαίνω, το κατανοώ. Όλοι µας είµαστε καταναλωτές και
καταλαβαίνουµε τι περνάµε. Μπορούµε να κάνουµε κάτι να τους
ανακουφίσουµε; Φυσικά. Κι αυτό προσπαθεί να κάνει αυτή η Κυ-
βέρνηση αντιµετωπίζοντας µε διάφορες παρεµβάσεις στην
αγορά όπως, πρώτον, µε το καλάθι του νοικοκυριού και τώρα µε
τη µόνιµη µείωση σε πεντακόσια προϊόντα κατά 5%. Και δεύτε-
ρον αντιµετωπίζοντας τα φαινόµενα αισχροκέρδειας που λέει ο
κόσµος και λέµε όλοι µας. 

Θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση. Άλλο πράγµα η κερδοσκο-
πία, άλλο πράγµα η αισχροκέρδεια. Όλοι όσοι εργάζονται, εργά-
ζονται γιατί αποσκοπούν στο κέρδος. Κανείς δεν αποσκοπεί στη
ζηµία. Αυτό παρεµπιπτόντως το λέω και για τη φορολόγηση των
ελεύθερων επαγγελµατιών που προσπαθούν να µας πείσουν οι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης ότι ο ελεύθερος επαγγελµατίας
δουλεύει µε ζηµία και πρέπει να τον επιδοτούµε κιόλας. Να µην
πληρώνει φόρο, αλλά να του δίνουµε και από πάνω. Αυτή είναι µια
συζήτηση που θα κάνουµε όταν έρθει το φορολογικό νοµοσχέδιο. 

Άλλο πράγµα η αισχροκέρδεια. Τι είναι η αισχροκέρδεια; Η αι-
σχροκέρδεια στην πραγµατικότητα σε µια ελεύθερη αγορά όπως
η δική µας είναι ένα πράγµα: το να παραβιάζεις τους κανόνες
του υγιούς ανταγωνισµού, να ακολουθείς εναρµονισµένες πολι-
τικές και να έχεις δεσπόζουσα µονοπωλιακή θέση στην αγορά.
Αυτό είναι αισχροκέρδεια. Επίσης, να το εκµεταλλεύεσαι αυτό
για να επιβάλεις πολύ υψηλές τιµές. Εκεί παρεµβαίνει η Κυβέρ-
νηση και γι’ αυτό επέβαλε στις δύο µεγαλύτερες πολυεθνικές
εταιρείες που προµηθεύουν τα σουπερµάρκετ στον κόσµο -την
«Procter and Gable» και τη «UNILEVER»- ως πρόστιµο το ανώ-
τατο όριο που προβλέπεται από την ελληνική νοµοθεσία και που
δεν ήταν ποτέ υψηλότερο ούτε επί ΣΥΡΙΖΑ, ούτε επί ΠΑΣΟΚ. Με-
γαλύτερο δε από ένα εκατοµµύριο δεν υπήρξε ποτέ. Μην ακούω
υπερβολές και ανοησίες.

Ακούω επίσης υπερβολές -το άλλο φοβερό πράγµα που
ακούω και που πάντα άκουγα από το 1985, που µπήκα ως δόκι-
µος δηµοσιογράφος στη Βουλή- ότι δήθεν η Νέα Δηµοκρατία
εξυπηρετεί τα συµφέροντα των λίγων, των πολυεθνικών, των
πλουτοκρατών και δεν ξέρω ποιων άλλων και η Αντιπολίτευση -η
Κεντροαριστερά και η Αριστερά- εξυπηρετούν τα συµφέροντα
των πολλών, δήθεν. 

Και το ερώτηµά µου -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-,
το οποίο απευθύνω στην Αριστερά και στην Κεντροαριστερά,
που λένε ότι εξυπηρετούν τα συµφέροντα των πολλών, είναι το
εξής: Πώς γίνεται εµείς να εξυπηρετούµε τα συµφέροντα των
λίγων και να µας ψηφίζουν οι πολλοί κι εσείς να εξυπηρετείτε τα
συµφέροντα των πολλών και να σας ψηφίζουν οι λίγοι; Προφα-
νώς έχετε µείνει πίσω. 

Είστε εκτός τόπου και χρόνου και ο ελληνικός λαός σάς έχει
ξεπεράσει. Γι’ αυτό ξέρει ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη είναι η πλέον αποτελεσµατική για να αντιµετωπίσει αυτά τα
µείζονα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα. Σας δίνει την
απάντηση µε την ψήφο του ο κυρίαρχος ελληνικός λαός στις
εκλογές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Λοβέρδο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής Ευρυτανίας της Νέας Δηµο-
κρατίας, η κ. Θωµαΐς Οικονόµου. 

Ορίστε, κυρία Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, τόσο

το κράτος όσο και οι επιχειρήσεις, δηλαδή εξίσου ο δηµόσιος
και ο ιδιωτικός τοµέας, στηρίζονται στη διαφανή πληροφόρηση
για να κερδίσουν την εµπιστοσύνη όλων όσοι συναλλάσσονται ή
αλληλεπιδρούν µαζί τους. 

Η πλήρης και έγκαιρη δηµοσίευση ιδιαίτερων οικονοµικών
στοιχείων των φορέων επιτρέπει τη λογοδοσία των αντίστοιχων
διοικήσεων, καθώς αυτές τίθενται στο επίκεντρο του δηµόσιου
ελέγχου για θέµατα διαχείρισης και για ενδεχόµενες επενδυτικές
επιλογές τους. 

Κυρία Υπουργέ, η συζητούµενη εναρµόνιση του Εθνικού µας
Δικαίου µε την ευρωπαϊκή οδηγία για τη δηµοσιοποίηση στοι-
χείων φορολογίας εισοδήµατος από εγχώριες επιχειρήσεις και
υποκαταστήµατα ξένων εταιρειών στη χώρα µας είναι ένα ακόµα
βήµα στην προσπάθεια της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη για ισότιµη πληροφόρηση όλων των πολιτών. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, βέβαια, ως ενδιαφερόµενοι,
πρακτικά, νοούνται κυρίως οι επενδυτές στις εν λόγω επιχειρή-
σεις, πραγµατικοί αλλά και δυνητικοί. Γενικότερα η χώρα µας συ-
νεχίζει την προσπάθεια εµπέδωσης της διαφάνειας και αύξηση
της ορατότητας, µε έµφαση στα σπουδαιότερα οικονοµικά δε-
δοµένα είτε αυτά αφορούν στο δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα.
Γιατί είναι αυτά τα δεδοµένα που καθορίζουν τις αντίστοιχες
αποφάσεις οι οποίες λαµβάνονται από όλους τους πολίτες στην
καθηµερινότητά τους ως διοικούµενοι, επαγγελµατίες ή µέτοχοι. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να προσθέσει ένα ακόµα πολύ
σηµαντικό κοµµάτι, τη φορολόγηση των εισοδηµάτων των εται-
ρειών σε αυτήν τη δηµόσια προσβάσιµη πληροφόρηση, µε τον
εµπλουτισµό των οικονοµικών στοιχείων που ήδη δηµοσιεύονται
από το Γενικό Εµπορικό Μητρώο, το ΓΕΜΗ, και αναρτώνται τα-
κτικά και υποχρεωτικά στον ιστότοπό του. 

Η πλήρης δηµοσιοποίηση όλων των επιχειρηµατικών δραστη-
ριοτήτων θα έχει ουσιώδη επίδραση όχι µόνο στην εύρυθµη λει-
τουργία της ελληνικής αγοράς, αλλά και στην εσωτερική αγορά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η δε ενίσχυση του δηµόσιου ελέγχου
σε σχέση µε τον καταβαλλόµενο φόρο εισοδήµατος, ιδιαίτερα
εκ µέρους των πολυεθνικών επιχειρήσεων που δραστηριοποιούν-
ται στη χώρα µας, θα αποδειχθεί εξαιρετικά χρήσιµη στην προ-
σπάθεια καταπολέµησης της φοροαποφυγής και βελτίωσης της
εταιρικής διαφάνειας. 

Ταυτόχρονα, η δηµοσιοποίηση στο ΓΕΜΗ του καταβαλλόµε-
νου φόρου εισοδήµατος από µεσαίες, µικρές και µεγάλες επιχει-
ρήσεις θα αναδείξει εκείνες που πετυχαίνουν τον στόχο τους της
εταιρικής κοινωνικής ευθύνης, αποδεικνύοντας έµπρακτα ότι τη-
ρούν τις υποχρεώσεις τους έναντι της ελληνικής πολιτείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφάνεια και η ανάληψη ευ-
θύνης έναντι των επαγγελµατιών, των επενδυτών και γενικότερα
των πολιτών, δεν είναι φυσικά µια απαίτηση που αφορά µόνο τις
µεγάλες επιχειρήσεις. Αφορά και στον δηµόσιο τοµέα από τον
οποίο οι διοικούµενοι απαιτούν χρηστή διοίκηση, σύγχρονες µε-
θόδους διακυβέρνησης, αποτελεσµατική διαχείριση των διαθέσι-
µων πόρων και φυσικά αποδοτικότητα, δηλαδή, ελαχιστοποίηση
της σπατάλης και πάταξη της διασπάθισης του δηµοσίου χρήµα-
τος.

Σε αυτή την κατεύθυνση έχουµε κατοχυρώσει ως κράτος εδώ
και χρόνια σηµαντικά ψηφιακά εργαλεία διαφάνειας, όπως η ηλε-
κτρονικά προσβάσιµη Εφηµερίδα της Κυβέρνησης, η «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ», το Εθνικό Σύστηµα Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων
και βέβαια το ΓΕΜΗ για το οποίο συζητούµε σήµερα.  

Είναι, όµως, εξίσου απαραίτητο να διατηρήσουµε και την έν-
τυπη µορφή ορισµένων, τουλάχιστον, δηµοσιεύσεων δηµόσιων
φορέων, έτσι ώστε αυτές να είναι διαθέσιµες σε ένα όσο γίνεται
ευρύτερο κοινό. Τέτοιες ανάγκες προκύπτουν ειδικά στην περι-
φέρεια, όπου η διείσδυση του διαδικτύου δεν είναι ακόµη τόσο

µεγάλη όσο θα θέλαµε και σε κάθε περίπτωση παραµένει αντι-
στρόφως ανάλογη της ηλικίας των χρηστών. Δεδοµένης και της
έντονης δηµογραφικής γήρανσης σηµαντικού µέρους της ελλη-
νικής περιφέρειας, όπως συµβαίνει στην εκλογική µου περιφέ-
ρεια την Ευρυτανία, αντιλαµβανόµαστε ευθέως πως η ανάγκη
για έγχαρτες δηµοσιεύσεις εκ µέρους του δηµοσίου, ιδιαίτερα
στον επαρχιακό Τύπο, παραµένει ακόµα και σήµερα µεγάλη. 

Είµαι βέβαιη, κυρία Υπουργέ, ότι γνωρίζετε άριστα το θέµα
που πρόσφατα έθεσε ξανά η Ένωση Ιδιοκτητών Επαρχιακού
Τύπου σε υπόµνηµά της -και επιτρέψτε µου να το θίξω µε την ευ-
καιρία της σηµερινής µου οµιλίας- σχετικά µε τη διατήρηση της
υποχρεωτικότητας δηµοσιεύσεων σε εφηµερίδες της περιφέ-
ρειας για όλες τις συµβάσεις πάνω από το όριο απευθείας ανά-
θεσης. Αναφέροµαι στις περιλήψεις διακηρύξεων διαγωνισµών
των ΟΤΑ αλλά και αποκεντρωµένων υπηρεσιών υπουργείων, σε
τοπικές και περιφερειακές εφηµερίδες, ανάλογα µε τον τόπο
εκτέλεσης του έργου, παροχής της υπηρεσίας ή εφαρµογής της
αντίστοιχης τεχνικής µελέτης. Η υποχρέωση αυτή εξακολουθεί
να υφίσταται, όπως γνωρίζετε, έως την 31η Δεκεµβρίου του 2023,
µετά από νοµοθετική παρέµβαση της προηγούµενης Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά οι επαρχιακές εφηµερίδες που
δίνουν καθηµερινά µάχη επιβίωσης ζητούν οριστική, χωρίς ηµε-
ροµηνία λήξης της υποχρεωτικότητας των δηµοσιεύσεων. 

Πράγµατι, τα έντυπα της περιφέρειας, ηµερήσια ή εβδοµαδι-
αία, δίνουν εδώ και χρόνια έναν δύσκολο αγώνα, που δεν αφορά
µόνο τις εκδοτικές επιχειρήσεις. Είναι ένα πρόβληµα που αφορά
χιλιάδες εργαζόµενους και προµηθευτές αυτών των επιχειρή-
σεων, αλλά θα έλεγα ότι αφορά και το σύνολο των τοπικών κοι-
νωνιών, αφού συναρτάται µε τη διατήρηση των υφιστάµενων
θέσεων απασχόλησης και την κάλυψη του µη µισθολογικού κό-
στους, που βαραίνει τόσο τους εργαζόµενους όσο και τους επι-
χειρηµατίες του Τύπου. 

Κυρία Υπουργέ, γνωρίζω βεβαίως πως για το θέµα αυτό δεν
έχετε την αποκλειστική αρµοδιότητα, καθώς βαρύνουσα γνώµη
θα κληθούν να εισφέρουν τόσο ο αρµόδιος Υφυπουργός παρά
τω Πρωθυπουργώ όσο και η αρµόδια ανεξάρτητη αρχή για τις
δηµόσιες συµβάσεις, η ΕΑΑΔΗΣΥ. Όµως, είµαι βέβαιη ότι θα
συµφωνήσετε πως µία τέτοια οριστική επίλυση του θέµατος µόνο
θετικά πράγµατα έχει να δώσει, ιδιαίτερα για την προαγωγή της
διαφάνειας στη διαδικασία ανάθεσης περιφερειακών ή τοπικών
έργων και άλλων δηµοσίων συµβάσεων.

Επίσης, είναι προφανές ότι το δηµοσιονοµικό κόστος από τη
συνέχιση της δηµοσίευσης τέτοιων διακηρύξεων στον επαρχιακό
Τύπο θα είναι ελάχιστο, καθώς το κόστος των δηµοσιεύσεων βα-
ραίνει σχεδόν εξ ολοκλήρου τους ίδιους τους αναδόχους των
έργων αυτών. 

Για τους παραπάνω λόγους -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
ευελπιστώ πως θα δείτε θετικά τη σχετική νοµοθετική ρύθµιση που
έχει ζητήσει η Ένωση Ιδιοκτητών Επαρχιακού Τύπου για τη διατή-
ρηση της υποχρεωτικότητας των δηµοσιεύσεων, ώστε να δοθεί η
δυνατότητα στους ιδιοκτήτες των περιφερειακών εφηµερίδων να
σχεδιάσουν µακροπρόθεσµα το µέλλον των επιχειρήσεών τους
και να προστατευθεί η διαφάνεια των δηµοσιεύσεων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την
κ. Οικονόµου, η οποία έθεσε και ένα βασικό θέµα το οποίο τον
τελευταίο καιρό όλους µάς απασχολεί. Θέλουµε τη στήριξη στον
επαρχιακό Τύπο, γιατί είναι ουσιαστικός, αναδεικνύει προβλή-
µατα, επιλύει προβλήµατα και υποδεικνύει προβλήµατα. 

Γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ, να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν, εξάλ-
λου και εσείς είστε Βουλευτής επαρχίας. 

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, τον κ. Θεόφιλο Ξανθόπουλο.

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάει η

Εθνική Αντιπροσωπεία την ενσωµάτωση µιας οδηγίας, της υπ’
αριθµ. 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που έχει σχέση
µε φορολογικά µέτρα και ταυτοχρόνως εµπεριέχει µια διάταξη
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στο άρθρο 17 που µιλάει για την τιµολόγηση της τιµής του ηλε-
κτρικού ρεύµατος, το οποίο άρθρο δεν εµφανίστηκε στη διαβού-
λευση και εµφανίστηκε στο σώµα του νοµοσχεδίου, αλλά γι’ αυτά
αργότερα.

Το θέµα του νοµοσχεδίου είναι η φορολόγηση και το πώς αυτή
ενσωµατώνεται στο Ελληνικό Δίκαιο. Βεβαίως δεν µπορώ να
αγνοήσω αυτό που ήρθε ως κεραυνός εν αιθρία σε σχέση µε τη
φορολόγηση των ελεύθερων επαγγελµατιών σε σχέση, δηλαδή,
µε την επιβολή ενός πλαφόν 10.920 ευρώ -αν θυµάµαι καλά-,
κάτω από το οποίο δεν µπορούν να έχουν φορολογητέο εισό-
δηµα οι ελεύθεροι επαγγελµατίες. Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι
είναι µαχητό το τεκµήριο. Το τεκµήριο αυτό το µαχητό έγκειται
στο ότι ή θα είσαι στο νοσοκοµείο ή θα είσαι στρατιωτικός ή
πραγµατικά θα διάγεις σε συνθήκες εξαιρετικής εξαίρεσης για
να µπορέσεις να καταπολεµήσεις το προσδιοριζόµενο φορολο-
γητέο εισόδηµα των 10.900 ευρώ. Καταλαβαίνουµε πάρα πολύ
καλά όλοι όσοι είµαστε ελεύθεροι επαγγελµατίες ότι αυτό είναι
ένα µέτρο το οποίο δεν έχει σχέση µε αυτό που λέµε κράτος δι-
καίου και µε αυτό που λέµε φορολογική δικαιοσύνη.

Πρέπει να κάνουµε µια παραδοχή στην Αίθουσα. Προφανώς η
χώρα έχει πρόβληµα φοροδιαφυγής. Προφανώς υπάρχουν πο-
λίτες που δεν δηλώνουν τα εισοδήµατά τους, αλλά ένα κράτος
που σέβεται τον εαυτό του και τη λειτουργία του έχει, επινοεί και
εφαρµόζει τρόπους, µεθόδους και πρακτικές που στοχεύουν
στην αναγνώριση, στη σύλληψη της φοροδιαφυγής -της φορο-
λογητέας ύλης- και δεν ορίζει διατάξεις οι οποίες εφαρµόζονται
επί δικαίων και αδίκων. Άρα είναι υποκριτικό το ενδιαφέρον της
Κυβέρνησης ότι προσπαθεί να πάταξη τη φοροδιαφυγή. Αυτό
που όντως συµβαίνει -επειδή ακριβώς τα νούµερα φαίνεται να
µην βγαίνουν- είναι ότι επιβάλλει έναν κορσέ δηµοσιονοµικό και
λέει: «Όλοι υποχρεούστε να δηλώνετε αυτά τα έσοδα και κάτω
από τα οποία δεν γίνεται δεκτό, πάνω από τα οποία θα δούµε µε
ποιον τρόπο θα σας φορολογήσουµε».

Προφανώς –ξαναλέω, για να µη δηµιουργείται παρεξήγηση-
υπάρχει ανάγκη σύλληψης της φορολογητέας ύλης. Έτσι, όµως,
µε τον τρόπο που παρεµβαίνετε, όχι απλώς δεν αντιµετωπίζεται
το πρόβληµα, αλλά δηµιουργείτε πάρα πολλές παθογένειες και
κυρίως δηµιουργείτε την αίσθηση του αδίκου στην κοινωνία. Ήδη
οι συνδικαλιστικοί φορείς, οι επιστηµονικοί φορείς και οι εκπρό-
σωποι των θιγοµένων αντιδρούν. Θα δούµε το επόµενο διάστηµα,
µέχρι να έρθει η διαφαινόµενη ρύθµιση στην Ολοµέλεια στο Κοι-
νοβούλιο, τι θα έχετε κάνει, αλλά επί της αρχής ξεκινάτε στραβά.

Δεύτερον και εξίσου σηµαντικό, όταν έχεις στόχο την καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής, ξεκινάς από εκεί που πράγµατι
υπάρχει πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα και αυτό είναι στα ανώ-
τερα οικονοµικά στρώµατα, σε αυτούς δηλαδή που πράγµατι
βγάζουν πάρα πολλά χρήµατα και οι οποίοι µε διάφορους νοµι-
µοφανείς ή αδιαφανείς ή µη νόµιµους τρόπους αποφεύγουν να
φορολογηθούν.

Επειδή ακριβώς έχει σχέση άµεση µε το νοµοσχέδιο, θέλω να
καταθέσω στο Σώµα ότι έχουµε µετά από πίεση της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ επανειληµµένη και λόγω των υπερ-
κερδών που σώρευσαν οι εταιρείες διύλισης και µεταφοράς
πετρελαίου, ήρθε ο κ. Μητσοτάκης στη Βουλή και είπε ότι θα φο-
ρολογηθούν τα υπερέσοδα -όπως τα ονοµάτισε- κατά 90%. 

Διαβάζω, λοιπόν, σήµερα ότι έχουν υποβληθεί υποτυπώδεις
εισφορές, προκειµένου το καρτέλ ρεύµατος, αλλά και τα διυλι-
στήρια να πέσουν στα µαλακά. Εν τω µεταξύ τα νοικοκυριά και
οι επιχειρήσεις έχουν γονατίσει από τα υπερκέρδη στη χονδρεµ-
πορική αγορά ρεύµατος που τεκµηριωµένα ανέρχονται στα 2,2
δισεκατοµµύρια ευρώ για την περίοδο Ιούλιος �21 - Ιούνιος �22.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΑΔΜΗΕ και της ΡΑΕ η Κυβέρνηση
φορολογεί 415 εκατοµµύρια ευρώ και εισέπραξε µόλις 340 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Ως αποτέλεσµα θα παραµείνουν στα καρτέλ των
ηλεκτροπαραγωγών επιπλέον 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ που
έχουν πληρωθεί από τους καταναλωτές. Από τα υπερκέρδη στην
προµήθεια ρεύµατος από τον Αύγουστο του �22 έως σήµερα δεν
έχει φορολογηθεί ούτε 1 ευρώ, παρά το ότι η Κυβέρνηση είχε
δεσµευτεί ότι θα αποδώσει το ποσό για τους τρεις πρώτους
µήνες. Η µετάθεση απόδοσης στο τέλος Μαρτίου του �23 µάλλον
κυοφορεί ένα νέο µαγείρεµα.

Το λέω αυτό, διότι η κοινωνία χρειάζεται να της δώσουµε ένα
σήµα, έναν οδοδείκτη ότι ναι, χτυπάµε τη φοροδιαφυγή, χτυπάµε
εκεί που πραγµατικά υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα και παρεµ-
βαίνουµε στον τοµέα της διύλισης των καυσίµων και της παρα-
γωγής και εµπορίας του ηλεκτρικού ρεύµατος. Κάτι τέτοιο δεν
γίνεται και δείχνει ποια πραγµατικά είναι η στόχευσή σας. Η στό-
χευσή σας αυτή έχει και µια θεωρητική τεκµηρίωση, αυτή η πε-
ρίφηµη έκθεση Πισσαρίδη, η οποία αποτελεί οδηγό, µπούσουλα
της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης. Μιλάει για το υπε-
ράριθµο των ελεύθερων επαγγελµατιών και των µικροεπαγγελ-
µατιών οι οποίοι είναι ανασχετικός παράγοντας στην πρόοδο της
οικονοµίας της χώρας. Είναι λογικό, λοιπόν, µε κάποιους τέτοι-
ους τρόπους, όπως αυτόν του ενιαίου φορολογητέου εισοδήµα-
τος να προσπαθείτε να τους πετάξετε εκτός αγοράς. Αλλά µην
επαναφέρετε το θέµα της σύλληψης της φορολογητέας ύλης,
γιατί είναι παντελώς αστήρικτο.

Σχετικό µε αυτό το θέµα -δεν µπορώ να µη σχολιάσω- είναι
αυτό που ανέκυψε πριν µια, δυο µέρες όπου στην έκθεση του
Ελεγκτικού Συνεδρίου για τα έτη �21 και �22 αναφέρεται ότι υπάρ-
χουν απευθείας αναθέσεις 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης, µε τον
πληθωρισµό απληστίας να καλπάζει, µε τα νοικοκυριά να δυσκο-
λεύονται να βγάλουν το µισό του µήνα και η Κυβέρνηση κάνει 4,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ αναθέσεις. Κάνει και ένα πολύ ενδιαφέ-
ρον σχόλιο η έκθεση, ότι ουσιαστικά γίνεται σύγχυση ανάµεσα
στο απρόβλεπτο και στο επείγον, διότι έχει ένα νόηµα η απευ-
θείας ανάθεση στο απρόβλεπτο, όπως ήταν για παράδειγµα στις
αρχές της πανδηµίας, αλλά µετά από δύο χρόνια πανδηµίας δεν
µπορεί κανείς να επικαλείται το απρόβλεπτο και όµως αυτό γίνε-
ται και έχουµε 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ αναθέσεις.

Καταλήγοντας θέλω να αναφερθώ και στο άρθρο 17, το οποίο
-για να ξέρουν οι πολίτες- µιλάει για τον τρόπο υπολογισµού του
κόστους της κατανάλωσης του ηλεκτρικού ρεύµατος. Εδώ σε
αυτό το άρθρο κατ’ αρχάς η Κυβέρνηση ευθύνεται, γιατί είναι
ένα άρθρο το οποίο δεν τέθηκε στη διαβούλευση. Δεν τηρήθηκε,
δηλαδή, ο προβλεπόµενος τύπος για να τεθεί το άρθρο υπ’ όψιν
των πολιτών τους οποίους αφορά. Θα ήταν πολύ ενδιαφέρον να
ακούγαµε τις απόψεις της κοινωνίας επάνω σε αυτό το οποίο
τους αφορά άµεσα. Διότι ναι µεν η φορολογία των επιχειρήσεων
-που κακώς την εντάσσετε στων ανωνύµων εταιρειών, αλλά είναι
τεχνικό θέµα µε το οποίο δεν θέλω να απασχολήσω την Εθνική
Αντιπροσωπεία- απασχολεί ένα εξειδικευµένο κοινό, όµως ο τρό-
πος υπολογισµού της τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος µάς απα-
σχολεί όλους.

Φέρνετε, λοιπόν, ένα άρθρο το οποίο κατά την άποψή µου -και
το είπα στον κύριο Υπουργό, στον κ. Σκυλακάκη που το εισηγή-
θηκε- ενσωµατώνει τον πυρήνα της νεοφιλελεύθερης ιδεολογίας
σας περί ατοµικής ευθύνης. Ατοµική ευθύνη, λοιπόν, στην παν-
δηµία, ατοµική ευθύνη στον υπολογισµό της τιµής του ηλεκτρι-
κού ρεύµατος. Γιατί το λέω αυτό; Διότι ανάµεσα στην
πανσπερµία των τιµών και των προσφερόµενων προϊόντων και
συνδυασµών από πλευράς των εταιρειών παραγωγής και διανο-
µής ηλεκτρικού ρεύµατος καλείτε τον πολίτη να κάνει καθηµερι-
νούς ελέγχους για να κρίνει ποια εταιρεία, ποιο πακέτο
ρεύµατος, µε τι συνοδευτικά του προσφέρει καλύτερο, έτσι ώστε
σε ένα βάθος χρόνου τριών, τεσσάρων, πέντε µηνών να καταλή-
γει αν η παραµονή του στην «α» ή «β» εταιρεία παραµένει συµ-
φέρουσα ή όχι. Δεν λειτουργεί αυτό.

Μου θυµίζει την προηγούµενη φορά που υπήρχαν ακραία νε-
οφιλελεύθεροι στην κυβέρνηση τη δεκαετία του 1990, την πε-
ρίοδο του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, όπου ισχυρίζονταν ότι οι
διαφορετικές τιµές ανάµεσα στα πρατήρια θα ρίξουν την τιµή,
ότι ο ανταγωνισµός θα ρίξει την τιµή. Και υποτίθεται ότι ο πολίτης
µε το αυτοκίνητό του θα περνούσε από διαφορετικά πρατήρια
ώστε να διαπιστώσει ποιο έχει µια διαφορά δύο ή τριών λεπτών
ώστε να προµηθευτεί από εκεί τη βενζίνη. Με τον ανάλογο τρόπο
προσεγγίζετε και το σηµερινό θέµα.

Δεν γίνεται λοιπόν το κράτος να επιρρίπτει την ευθύνη στον
πολίτη για να επιλέξει αυτός τη φθηνότερη παροχή ρεύµατος,
ενώ το ίδιο παραµένει αµέτοχο σε αυτό το ράλι αύξησης των
τιµών.
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Είχαµε πει: «Μειώστε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο κα-
τώτερο επιτρεπόµενο σηµείο από την Ευρωπαϊκή Ένωση για να
εξοικονοµηθούν πολύ σοβαρά ποσά τα οποία αποτιµώνται στην
τσέπη του πολίτη». Δεν το κάνατε. Είχαµε πει: «Ενεργοποίησε
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, σπάστε το καρτέλ της ενέρ-
γειας». Προφανώς δεν το κάνατε.

Τι κάνετε λοιπόν; Από τις διαρκείς αυξήσεις οι οποίες συµπα-
ρασύρουν τον ΦΠΑ και αυξάνονται τα έσοδα του κράτους, επι-
στρέφετε ένα µικρό τµήµα στους πολίτες οι οποίοι µε αυτόν τον
τρόπο τροφοδοτούν την αισχροκέρδεια κι αυτό το θεωρείτε ως
αντιµετώπιση των υψηλών τιµών ενέργειας. Δεν µπορεί αυτό το
άρθρο να γίνει δεκτό.

Ενώ λοιπόν µπαίνουµε σε διαδικασία κύρωσης µιας οδηγίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την οποία θα µπορούσαµε να
έχουµε συµφωνήσει, υπάρχει αυτό το άρθρο 17, το οποίο, κατά
παράβαση της διαδικασίας, εντάχθηκε στο σώµα του νοµοσχε-
δίου. Ουσιαστικά δεν εξυπηρετεί την καταπολέµηση της ακρί-
βειας. Θεωρεί υπεύθυνο τον ίδιο τον πολίτη να βρει αυτός τον
δρόµο της εξόδου από τους δαιδαλώδεις διαδρόµους των εται-
ρειών ηλεκτρικής ενέργειας. Με αυτή την έννοια είναι ένα άρθρο
το οποίο καθόλου δεν συνεισφέρει στην πάταξη της κερδοσκο-
πίας και το πρόβληµα που έχουν να αντιµετωπίσουν οι πολίτες
παραµένει αλώβητο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Αλέξης Χαρίτσης.
Στη συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσιάρας και θα ακολουθήσει ο
κατάλογος των συναδέλφων Βουλευτών.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα επί του νο-

µοσχεδίου που ενσωµατώνει, έστω και αργοπορηµένα, την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία σχετικά µε τη δηµοσιοποίηση στοιχείων
φορολογίας εισοδήµατος πολυεθνικών οµίλων και κατά περί-
πτωση ορισµένων αυτόνοµων επιχειρήσεων.

Πρόκειται λοιπόν για εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας
στο ευρωπαϊκό δίκαιο που µάλλον για πρώτη φορά προχωρά
συντεταγµένα στην προσπάθεια καταπολέµησης φοροδιαφυγής
µεγάλων πολυεθνικών οµίλων µε τα πολυάριθµα υποκαταστή-
µατα που ξεφυτρώνουν ανά τον κόσµο. Υπό αυτό το πρίσµα, δεν
θα µπορούσαµε να είµαστε αντίθετοι επί της αρχής σε αυτό το
νοµοσχέδιο.

Έρχεστε όµως, και σας τα είπε αναλυτικά πριν ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος, µε το άρθρο 17, που αφορά αµιγώς
εθνική νοµοθεσία και όχι ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδηγίας, να
ρυθµίσετε τα σχετικά µε την προµήθεια ενέργειας για το έτος
2024.

Εισάγεται λοιπόν ένα πολύπλοκο σύστηµα ειδικών τιµολογίων
µε τους παρόχους να πρέπει να ανακοινώνουν ανά µήνα τις τιµές
για τους καταναλωτές και να επιλέγουν αυτό που τους συµφέρει
οικονοµικά, ελπίζοντας ότι έτσι θα συγκρατηθούν οι τιµές στην
ενέργεια.

Στην ακρόαση των φορέων η ΓΣΕΒΕΕ σάς επισήµανε ότι ου-
σιαστικά επαναφέρετε τη ρήτρα αναπροσαρµογής. Επαναφέ-
ρετε δηλαδή εκείνο το σύστηµα τιµολόγησης που τα
προηγούµενα χρόνια εκτόξευσε το ενεργειακό κόστος για νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις. Δυστυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα
µιας κυβέρνησης η οποία δεν έχει κάνει τίποτα για να προετοι-
µαστεί για τις οδυνηρές γεωπολιτικές αναταράξεις που βλέ-
πουµε να συµβαίνουν στην περιοχή µας, µιας κυβέρνησης η
οποία δεν έχει κάνει τίποτα να προετοιµαστεί για τις αυξηµένες
ενεργειακές ανάγκες του χειµώνα και έρχεται τώρα µε αυτό το
απίστευτα πολύπλοκο σύστηµα των ειδικών τιµολογίων να πει
στους καταναλωτές, που έχουν να αντιµετωπίσουν ένα εκρηκτικό
κύµα ακρίβειας σε όλα τα επίπεδα, να παρακολουθούν κάθε
µήνα ηλεκτρονικά τις τιµές των παρόχων για να επιλέγουν το
χρώµα του τιµολογίου που τους συµφέρει καλύτερα.

Αδιαφορείτε πλήρως λοιπόν για όλους εκείνους που δεν έχουν
την ευχέρεια και τη δυνατότητα να το κάνουν αυτό γιατί αδιαφο-

ρείτε πλήρως για την ακρίβεια, για την αισχροκέρδεια δηλαδή,
για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους, µεγάλων αλυσίδων
και πολυεθνικών σε βάρος των καταναλωτών και σε βάρος της
κοινωνίας. 

Και επειδή ούτε µπορείτε, αλλά ούτε και θέλετε, όπως αποδει-
κνύεται, να πατάξετε τα φαινόµενα της αισχροκέρδειας, τι είδαµε
τις προηγούµενες µέρες να γίνεται; Να επιτίθεται ο Υπουργός
Ανάπτυξης στην Επιτροπή Ανταγωνισµού για να καλύψετε τη
δική σας ανικανότητα.

Είναι γνωστός ο σεβασµός που δείχνει η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη στις ανεξάρτητες αρχές. Το είδαµε µε την ΑΔΑΕ όλο το
προηγούµενο διάστηµα µε την αήθη επίθεση στον Πρόεδρό της
κ. Ράµµο, προκειµένου να συνεχιστεί η τακτική της συγκάλυψης
στο πολύκροτο σκάνδαλο των υποκλοπών.

Αν είχε διαπιστώσει ο Υπουργός Ανάπτυξης ότι η Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού καθυστερεί ελέγχους ή υπήρχαν ενδείξεις για οποι-
αδήποτε δυσλειτουργία, η δουλειά του δεν θα ήταν να βγαίνει
δηµόσια και να αλληλοκατηγορείται µε τη διοίκηση της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού. Η δουλειά του θα ήταν ακριβώς να συνεργα-
στεί µαζί της και να υποστηρίξει το έργο της, να την ενισχύσει
σε προσωπικό, γιατί γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι υποστελεχω-
µένη, να την ενισχύσετε µε τα κατάλληλα εργαλεία για να ασκή-
σει το έργο της και βεβαίως όχι να της αποδίδει ευθύνες οι
οποίες ανήκουν στο ίδιο το Υπουργείο και στην ίδια την Κυβέρ-
νηση.

Θα έπρεπε να ενισχύσει ο Υπουργός και τις ίδιες τις δικές του
υπηρεσίες, όπως τη ΔΙΜΕΑ για παράδειγµα η οποία είναι πλήρως
υποστελεχωµένη και δυστυχώς δεν έχει τις δυνατότητες να ελέγ-
ξει την αγορά και να σταµατήσει την κερδοσκοπία σε βάρος του
ελληνικού λαού. Πρόκειται για κερδοσκοπία η οποία δυστυχώς
αποτυπώνεται και στους αριθµούς. Έχει οδηγήσει σε αύξηση
των τιµών στα βασικά προϊόντα του νοικοκυριού κοντά στο 30%
το τελευταίο διάστηµα. Από τα στοιχεία της EUROSTAT ο γενι-
κός πληθωρισµός του Οκτωβρίου αγγίζει το 4% και έχει πάλι ανο-
δική τάση, σε σχέση µε τον προηγούµενο µήνα, κατά 1,4%, ενώ
σε όλες τις έρευνες της κοινής γνώµης αποτυπώνεται ότι εννέα
στους δέκα πολίτες λένε ότι η ακρίβεια και η αύξηση των τιµών
αποτελούν το νούµερο ένα πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας.

Οι καταναλωτικές συνήθειες αλλάζουν προς το χειρότερο
λόγω του υψηλού κόστους των τροφίµων. Η αγοραστική δύναµη
µειώνεται συνεχώς και µαζί το βιοτικό επίπεδο των πολιτών. Εί-
µαστε πρωταθλητές σε ολόκληρη την Ευρώπη στις αυξήσεις
τιµών σε πολύ βασικά αγαθά από την ενέργεια, µέχρι το ελαι-
όλαδο και το κρέας. Ο λεγόµενος «πληθωρισµός της απληστίας»
σπάει κάθε ρεκόρ και η αισχροκέρδεια ανθίζει. Οι έµµεσοι φόροι,
οι πλέον άδικοι κοινωνικά, αγγίζουν το 60% του συνόλου των δη-
µοσίων εσόδων από τη φορολογία και η Ελλάδα ως χώρα έχει
τον χαµηλότερο ονοµαστικό µισθό στην Ευρωζώνη και τον τρίτο
χαµηλότερο σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το κατά κεφα-
λήν εισόδηµα σε όρους αγοραστικής δύναµης είναι το εικοστό
τέταρτο στους είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε απόκλιση
32% προς τα κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Δυστυχώς, η
µόνη σύγκλιση που υπάρχει είναι µε τις χώρες των Βαλκανίων.

Το 2022 η Ελλάδα βρισκόταν στην τρίτη χειρότερη θέση της
Ευρώπης ως προς το ποσοστό του πληθυσµού κάτω από το όριο
της φτώχειας, πάνω από 26%, ενώ στην πρόσφατη έκθεση χρη-
µατοπιστωτικής σταθερότητας η Τράπεζα της Ελλάδος αποτυ-
πώνει µια ακόµη αρνητική πρωτιά για τη χώρα µας σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, καθώς το κόστος στέγασης, ως ποσοστό του διαθέσι-
µου εισοδήµατος, διαµορφώνεται στο 34,2% για το 2022, που
είναι το υψηλότερο στην Ευρώπη και υπερδιπλάσιο του ευρω-
παϊκού µέσου όρου.

Αυτοί οι κοινωνικοί δείκτες αποτυπώνουν ακριβώς την πραγ-
µατικότητα την οποία βιώνουν οι συµπολίτες µας. Είναι φανερό
ότι οι τεράστιοι κίνδυνοι της φτώχειας, της εξαθλίωσης και του
κοινωνικού αποκλεισµού που αντιµετωπίζει σηµαντικό µέρος της
ελληνικής κοινωνίας δεν αντιµετωπίζονται µε πολιτικές τύπου
Pass.

Και την ίδια στιγµή -σας τα είπε πριν ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος- έχουµε µια Κυβέρνηση η οποία καταστρατηγεί
οποιαδήποτε διαδικασία διαφάνειας στα δηµόσια οικονοµικά, µε
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το Ελεγκτικό Συνέδριο να µιλάει για απευθείας αναθέσεις ύψους
4,5 δισεκατοµµυρίων για τα έτη 2021 και 2022. Δηλαδή, τι απο-
καλύπτεται; Μια προκλητική διαδικασία κατασπατάλησης του δη-
µοσίου χρήµατος, χωρίς διαφανείς διαδικασίες, πόρων που θα
ήταν πάρα πολύ σηµαντικό να εξοικονοµηθούν, ακριβώς για να
ενισχύσουν την κοινωνία σε αυτές τις εξαιρετικά δύσκολες συν-
θήκες που δηµιουργεί το τεράστιο κύµα της ακρίβειας.

Και σαν να µην έφταναν αυτά, η Κυβέρνηση ετοιµάζει ένα νέο
φορολογικό νοµοσχέδιο για την αύξηση των δηµοσίων εσόδων
µε στόχο την αφαίµαξη των ελεύθερων επαγγελµατιών. Πρόκει-
ται για ένα νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει οριζόντια µέτρα επί δι-
καίων και αδίκων που θα αφανίσουν τα χαµηλά και µεσαία
στρώµατα. Κάνετε δηλαδή αυτό για το οποίο κατηγορούσατε
προεκλογικά τον ΣΥΡΙΖΑ, εφαρµόζετε δηλαδή την κρυφή σας
ατζέντα. Αντί να χτυπήσετε τη φοροδιαφυγή εκεί που πραγµα-
τικά πρέπει, στα ανώτερα πατώµατα, θα αφανίσετε τους µικρο-
µεσαίους.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό.
Όµως, δυστυχώς, αυτό δεν είναι καινούργιο.
Τα ίδια κάνετε και µε το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-

τας. Σας το λέµε εδώ και περισσότερα από δύο χρόνια, όταν ξε-
κίνησε η σχετική συζήτηση εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Αποκλείετε από πολύτιµα κονδύλια τις µικρές και µεσαίες επιχει-
ρήσεις για να ενισχύσετε αποκλειστικά και µόνο µεγάλους επι-
χειρηµατικούς οµίλους, που έτσι και αλλιώς έχουν τη δυνατότητα
πρόσβασης σε τραπεζικό δανεισµό και σε νέα κεφάλαια. Είναι το
«δόγµα» που ακολουθείτε πιστά, το «δόγµα» της έκθεσης Πισ-
σαρίδη, της βίαιης, δηλαδή, αναδιάρθρωσης της οικονοµίας και
της συγκεντροποίησης της οικονοµικής δραστηριότητας και του
πλούτου στα χέρια λίγων και ισχυρών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλατιά στρώµατα της κοινωνίας
µας πλήττονται βάναυσα από την εκτεταµένη ακρίβεια και την
καρτελοποίηση βασικών αγορών και αυτό δεν είναι φυσικό φαι-
νόµενο, είναι αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών επιλογών
της Κυβέρνησης, µιας Κυβέρνησης που πορεύεται µε τρόπο αλα-
ζονικό, εξ ου και οι αδιανόητες δηλώσεις Γεωργιάδη για τα
Τέµπη. Αυτή, όµως, η αλαζονεία εκφράζεται και στην πολιτική
της και εκµεταλλεύεται τις πολλαπλές κρίσεις των τελευταίων
ετών, για να προωθήσει µια πολιτική επικίνδυνη τελικά για τα
συµφέροντα της κοινωνικής πλειοψηφίας, µια πολιτική η οποία
πρέπει να ανατραπεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χαρίτση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα πέντε
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Γυµνάσιο Άρτας (δεύτερο τµήµα).
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας. 
Ορίστε, κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνοντας στο τέλος της συ-

ζήτησης -απ’ όσο τουλάχιστον µπορώ να δω στον κατάλογο των
οµιλητών, είναι ελάχιστοι οι συνάδελφοι Βουλευτές που θα κλη-
θούν να βρεθούν σ’ αυτό το Βήµα- είναι πολύ εύκολο να βγάλει
κανείς κάποια συµπεράσµατα και σε σχέση µε το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο, ιδιαίτερα όµως για θέµατα και ζητήµατα που ετέθη-
σαν κυρίως από τους αξιότιµους συναδέλφους των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης όταν βρέθηκαν σ’ αυτό το Βήµα.

Το λέω αυτό γιατί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µπορεί να
αφορά στην ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας στην ελλη-
νική έννοµη τάξη, µπορεί βεβαίως -και θα το πω στη συνέχεια-
να συνιστά ένα σηµαντικό βήµα προς την κατεύθυνση της ευρω-

παϊκής ολοκλήρωσης σε σχέση µε την ελληνική νοµοθεσία -και
νοµίζω ότι αυτό δεν το αµφισβήτησαν ούτε οι συνάδελφοι των
άλλων κοµµάτων που µπορεί να είχαν ενστάσεις για κάποια άλλα
άρθρα του νοµοσχεδίου- η αξία του, όµως, βρίσκεται στο γεγο-
νός ότι υπηρετεί ένα συγκεκριµένο κυβερνητικό σχέδιο, το οποίο
διαρθρώνεται και υλοποιείται από το 2019 και µετά. 

Αναφέροµαι σε αυτό, διότι αν δει κανείς τη µεγάλη εικόνα είναι
βέβαιο πως πρέπει να σταθεί στη λεγόµενη ανάκτηση της επεν-
δυτικής βαθµίδας για την ελληνική οικονοµία. Και είναι αυτή η
οποία µας δίνει τη δυνατότητα αφ’ ενός µεν να βρεθούµε στο
ψηλότερο σκαλοπάτι αξιοπιστίας -είναι αλήθεια ότι η ελληνική
οικονοµία πλέον είναι µια από τις αξιόπιστες οικονοµίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και αυτό βεβαίως δηµιουργεί πολλές θετικές
εξελίξεις από εδώ και πέρα- κυρίως, όµως, µας οδηγεί στη δια-
πίστωση ότι αυτή η ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας δεν
ήταν ούτε τυχαία, αλλά ούτε και αυτονόητη. Υπήρξε αποτέλεσµα
µιας πραγµατικά πολύ δύσκολης διαδροµής που ξεκίνησε από
το 2019 από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά, βεβαίως, συνεχίζεται έως και σήµερα
µε την ίδια, ουσιαστικά, λογική, αλλά και µε την ίδια στόχευση,
προκειµένου η πατρίδα µας να αφήσει στο παρελθόν όλες αυτές
τις παθογένειες, που ειδικά τις τελευταίες δεκαετίες ταλαιπώρη-
σαν την ελληνική κοινωνία.

Πού εστιάζεται αλήθεια όλη αυτή η προσπάθεια; Εστιάζεται
σε γενναίες µεταρρυθµίσεις στο κράτος. Φαντάζοµαι ότι θυµά-
στε όλοι την προσπάθεια που γίνεται από το 2019 και µετά να µε-
ταρρυθµίσουµε την ελληνική πολιτεία, να µεταρρυθµίσουµε τη
λειτουργία του κράτους. Άλλωστε, ένα από τα στοιχήµατα του
Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης γι’ αυτή την κυβερνητική
θητεία είναι πώς θα έχουµε ένα κράτος καλύτερο προς τον πο-
λίτη. 

Εστιάζεται σε µεγάλες τοµές στους θεσµούς. Όσο κι αν υπήρ-
χαν συνάδελφοι των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που για τους
δικούς τους λόγους έθεσαν διάφορα ερωτήµατα από το Βήµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου, νοµίζω ότι η προσπάθεια που έχει
γίνει τα τελευταία χρόνια για τη θεσµική θωράκιση όλων των δια-
δικασιών της ελληνικής πολιτείας είναι µια προσπάθεια, η οποία
αφ’ ενός µεν έχει καταγραφεί θετικά, αφ’ ετέρου έτυχε και της
έγκρισης των Ελλήνων πολιτών. 

Βεβαίως, όµως, µιας και µιλάµε για την οικονοµία, µιας και η
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας είναι µεγάλη επιτυχία, προ-
φανώς αυτό οφείλεται και στις αλλαγές που έγιναν στη λειτουρ-
γία της αγοράς, µε εξωστρέφεια της ελληνικής οικονοµίας, µε
τόνωση της ανταγωνιστικότητας, µε προσέλκυση των επενδύ-
σεων. Είναι βήµατα, τα οποία έγιναν -επαναλαµβάνω- µέσα από
ένα µεταρρυθµιστικό σχεδιασµό, ο οποίος υπηρετείται βήµα -
βήµα από αυτή την Κυβέρνηση από το 2019 και µετά. 

Άραγε τι σηµαίνει η δηµοσιονοµική ισορροπία και η αξιοπιστία
της ελληνικής οικονοµίας για την πραγµατικότητα που ζει ο
µέσος Έλληνας πολίτης; Φαντάζοµαι να κατανοεί κανείς ότι αυτή
η πραγµατικότητα είναι σηµαντική πρωτίστως για τους πολίτες,
διότι πλέον µπορούν να γνωρίζουν ότι το κράτος, η πολιτεία, η
κυβέρνηση έχει τη δυνατότητα να διευρύνει τα δηµοσιονοµικά
περιθώρια και µε αυτόν τον τρόπο να αντιµετωπίσει ακόµη και
έκτακτες κρίσεις, ακόµη και έκτακτα ζητήµατα. 

Θέλετε να θυµηθούµε πόσα κλήθηκε να αντιµετωπίσει αυτή η
Κυβέρνηση από το 2019 και µετά; Διότι το να έρχεται κανείς στο
Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου και να ασκεί -εγώ θα πω κα-
λόπιστα- µια κριτική, η οποία για διαφορετικούς λόγους υπαγο-
ρεύεται και από την ίδια την αντιπολιτευτική φύση, αλλά πολύ
περισσότερο και από την ανάγκη ενός σοβαρού κοινοβουλευτι-
κού διαλόγου και µιας αν θέλετε προβλεπόµενης κατά κάποιο
τρόπο κοινοβουλευτικής αντιδικίας, ακόµη κι αυτό, όµως, πρέπει
κανείς να το δει µέσα από µια πραγµατικότητα, η οποία αντιµε-
τωπίστηκε από όλους τους Έλληνες πολίτες. Αντιµετωπίστηκε
πρωτίστως, όµως, µε επιτυχία από την ίδια την Κυβέρνηση. Η
υγειονοµική κρίση, η κρίση στο µεταναστευτικό, η µεγάλη κρίση
η οποία αφορούσε στις σχέσεις µας µε τη γειτονική χώρα, αλλά
βεβαίως πρωτίστως και η µεγάλη κρίση της ακρίβειας, η οποία
είναι εισαγόµενη -όλοι το γνωρίζουµε αυτό- και κλήθηκε η πα-
τρίδα µας να την αντιµετωπίσει τα τελευταία δύο χρόνια.
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Όταν και εγώ προσωπικά, αλλά και πολλοί άλλοι εκ της Κυβερ-
νήσεως έρχονται και λένε ότι υπήρχε ένα πρόσφατο αποτέλεσµα
µιας εκλογικής µάχης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναφορά
αυτή δεν έχει σχέση µε την αλαζονεία, έχει σχέση µε το ότι οι
Έλληνες πολίτες βλέποντας µια κυβέρνηση να προσπαθεί, βλέ-
ποντας µια κυβέρνηση να πετυχαίνει τους στόχους της, βλέπον-
τας µια κυβέρνηση να αντιµετωπίζει πραγµατικά πρωτόγνωρες
κρίσεις για την εποχή την οποία ζούµε, έρχεται να επιβεβαιώσει
µε την επιβράβευση της -µιλάω για την ελληνική κοινωνία- την
προσπάθεια αυτής της Κυβέρνησης. 

Δεν νοµίζω ότι σε αυτό το στοιχείο υπάρχει κάποιου είδους
αλαζονεία, διότι άκουσα από πολλούς συναδέλφους, ειδικά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να µιλούν για αλαζονεία της Κυβέρ-
νησης. Το να έρχεται και να ισχυρίζεται κανείς ότι πρόσφατα εί-
χαµε µια εκλογική αναµέτρηση, η οποία επιβεβαίωσε την
εµπιστοσύνη της ελληνικής κοινωνίας, των Ελλήνων πολιτών και
στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού αλλά και στην ίδια την Κυβέρ-
νηση, προφανώς δεν έχει να κάνει µε αλαζονεία, αλλά έχει να
κάνει µε ένα πραγµατικό γεγονός. Και σας επαναλαµβάνω ότι
αυτό είναι κάτι το οποίο θα έπρεπε πρωτίστως να προβληµατίσει
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και σε σχέση µε την επίδοση που
είχαν στις πρόσφατες εθνικές εκλογές, αλλά βεβαίως και µε τις
µετρήσεις των δηµοσκοπήσεων που το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα βρίσκονται στο φως της δηµοσιότητας. Διότι αν πρέπει
κανείς να δει κάτι είναι το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση µέσα
από δυσκολίες, µέσα από πολύ µεγάλη προσπάθεια, µέσα από
την αντιµετώπιση πρωτόγνωρων κρίσεων που ζήσαµε στον
χρόνο της δικής µας ζωής σχεδόν όλοι µας, κατάφερε να κερδί-
σει την εµπιστοσύνη της ελληνικής κοινωνίας και των Ελλήνων
πολιτών. 

Άρα, λοιπόν, υπάρχει κάτι θετικό και δεν είναι όλα αρνητικά,
όπως κάποιοι έρχονται και αναφέρουν -επαναλαµβάνω- κατά τη
δική τους οµιλία σε αυτό το Βήµα. Και αυτό που πρέπει να δει
κανείς προφανώς µαζί µε όλες αυτές τις επιτυχίες, που εγώ µε
πολύ µεγάλη ευκολία θα µπορούσα να σας απαριθµήσω, είναι το
γεγονός ότι κάποια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει
να σταµατήσει αυτή η υπεραπλούστευση στην προσέγγιση όλων
των ζητηµάτων. Αν ήταν όλα τόσο απλά, όλα αυτά τα κόµµατα,
τα οποία βρέθηκαν σε κυβερνητική θέση, γιατί δεν τα έλυσαν τα
προβλήµατα; Μπορεί κάποιος να µας πει; 

Και το λέω αυτό, διότι µε µεγάλη ευκολία έρχεστε και κρίνετε
παραδείγµατος χάριν το προτεινόµενο φορολογικό νοµοσχέδιο.
Μάλιστα, θα µου πει όµως κάποιος, γιατί παραδείγµατος χάριν
το 70% των επιχειρήσεων στην Ελλάδα δηλώνει εισόδηµα κάτω
από 10.000 ευρώ; Δεν σας απασχολεί αυτό καθόλου; Δεν υπάρ-
χει ζήτηµα για να συζητήσουµε;

Θα µου πει αλήθεια κάποιος -και το ανέφερε πολύ εύστοχα ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας νωρίτερα- γιατί το δηλωθέν εισό-
δηµα των Ελλήνων πολιτών είναι τουλάχιστον ή περίπου κατά
25% χαµηλότερο από τις δαπάνες, οι οποίες γίνονται; 

Αυτό δεν µας απασχολεί καθόλου; Δεν είναι θέµατα τα οποία
πρέπει να µπουν σε ένα τραπέζι συζήτησης και επιτέλους να πά-
ρουµε τέτοια µέτρα, ώστε η πάταξη της φοροδιαφυγής να µην
είναι ένα µεγάλο ζητούµενο για τον έντιµο Έλληνα πολίτη; Αν θέ-
λετε όλα αυτά να τα αφήνουµε και κάθε φορά να κάνουµε µια
πλειοδοσία λαϊκισµού, ότι δεν θα πειράξουµε τίποτα και δεν θα
κάνουµε απολύτως τίποτα, το καταλαβαίνω. Αλλά πρέπει να το
δηλώσετε µε αυτόν τον τρόπο στην ελληνική κοινωνία, όχι µε τη
λογική της απόρριψης οποιασδήποτε πρότασης. Πολλώ δε µάλ-
λον, επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, όταν κόµµατα τα οποία
έχουν βρεθεί σε κυβερνητική θέση, σε αντίστοιχες περιπτώσεις,
δεν αναλάµβαναν καµµία απολύτως πρωτοβουλία προς αυτή την
κατεύθυνση. 

Αν θέλετε να ισχυριστούµε ότι δεν υπάρχει φοροδιαφυγή στην
Ελλάδα και ότι όλα είναι καλά, βεβαίως, να πούµε όλοι µαζί και
να το πούµε και στους Έλληνες πολίτες και να δούµε τι θα πούνε.
Το ζήτηµα όµως είναι ότι εδώ υπάρχουν πραγµατικά γεγονότα,
πραγµατικές καταστάσεις και καλείται κανείς, πολλώ δε µάλλον
η Κυβέρνηση πρωτίστως, να τις αντιµετωπίσει. Κι όταν καλείται
να τις αντιµετωπίσει είναι αναγκασµένη να λάβει κάποια µέτρα,
να κάνει κάποιες προτάσεις, να υπάρξει κάποιο νοµοθετικό έργο

σε µια συγκεκριµένη κατεύθυνση. Δεν θα λυθεί κανένα πρό-
βληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ελλάδα διά µαγείας
ούτε ποτέ µπορεί κανείς να ισχυριστεί ότι µια κακή πραγµατικό-
τητα που έρχεται από το παρελθόν, πρέπει επειδή απλώς θέ-
λουµε να κάνουµε πλειοδοσία λαϊκισµού ή να
υπεραπλουστεύσουµε την κάθε προσέγγιση να την αφήσουµε
ως έχει και να µην την αλλάξουµε ποτέ. Αλλά βεβαίως, στο τέλος
της ηµέρας και µην παραπονιέστε γι’ αυτό µας κρίνουν οι Έλλη-
νες πολίτες. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός
της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης από την πρώτη στιγµή βρέθη-
καν αντιµέτωποι µε αυτές τις παθογένειες, που έρχονται από το
παρελθόν και οµολογουµένως ταλαιπωρούν περισσότερο από
ποτέ τη σύγχρονη ελληνική κοινωνία. Και νοµίζω ότι το στοίχηµα
είναι ξεκάθαρο, είναι µπροστά. Το στοίχηµα δεν αφορά στο γε-
γονός αν κάποιος θα φανεί περισσότερο αρεστός, γιατί θα πει
ωραία λόγια ή εν πάση περιπτώσει δεν θα κάνει τίποτα, απλά και
µόνο χαϊδεύοντας αυτιά, αλλά µην αντιµετωπίζοντας κανένα
πραγµατικό πρόβληµα. Το στοίχηµα είναι να µπορέσει κανείς µε
ρήξεις, µε µεταρρυθµίσεις, µε πραγµατικές και ουσιαστικές αλ-
λαγές σε µια κοινωνική πραγµατικότητα που διαδηλώνει εδώ και
πολλά χρόνια ότι χρειάζεται αυτά τα βήµατα να τα ενθαρρύνει,
να τα επιλέξει και στο τέλος να τα κάνει. Και αυτό επαναλαµβάνω
κάνει αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό κάνει ο
Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι το να γίνεται ένα
ακόµη βήµα µε την ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας σε
µια κατεύθυνση που η ίδια η ευρωπαϊκή πραγµατικότητα κατά
κάποιον τρόπο µάς επιβάλλει δεν µπορεί παρά να χαιρετιστεί ως
θετική πρωτοβουλία από την πλευρά του Υπουργείου Ανάπτυξης
και νοµίζω ότι αυτή είναι µια αν θέλετε επιλογή η οποία έρχεται
να συµπληρώσει µια πραγµατικότητα που συνεχώς αλλάζει. Πα-
ραδείγµατος χάριν, το γεγονός ότι έχουν αυξηθεί οι εταιρείες
που λειτουργούν στη χώρα µας κατά εκατόν είκοσι χιλιάδες,
κυρία Υπουργέ, είναι µια πολύ θετική εξέλιξη την οποία θα πρέπει
να την χαιρετίσουµε όλοι. Ή ακόµη και το γεγονός ότι έχουµε
57% αύξηση στις άµεσες ξένες επενδύσεις σε σχέση µε το 2021,
είναι µια εξέλιξη απολύτως θετική για την ελληνική οικονοµία.
Δεν θέλουµε να υπάρχει διαφάνεια; Δεν θέλουµε µε αυτό τον
τρόπο να ενισχύσουµε την πραγµατική οικονοµική πραγµατικό-
τητα, αλλά βεβαίως και την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οι-
κονοµίας; 

Τέλος το επίµαχο άρθρο 17, το οποίο νοµίζω ότι συγκέντρωσε
και τις περισσότερες ενστάσεις από την πλευρά των συναδέλφων
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και εδώ έχω την αίσθηση ότι υπήρχε µια υπεραπλούστευση στην
προσέγγιση, γιατί οι εξηγήσεις οι οποίες δόθηκαν από τον παρι-
στάµενο εκείνη τη χρονική στιγµή κύριο Υπουργό νοµίζω ήταν πε-
ρισσότερο από αρκετές. 

Θέλω να πω ότι και το ειδικό τιµολόγιο, το οποίο προβλέπεται
για την ενέργεια από την 1η Ιανουαρίου του 2024 και η ανάρτηση
αυτού του τιµολογίου πλέον δηµόσια, δίνει την ευκαιρία αφ’ ενός
µεν στους Έλληνες πολίτες να επιλέξουν ποιον πάροχο θέλουν,
αλλά και από την άλλη πλευρά οι συγκεκριµένες εταιρείες να λει-
τουργήσουν µέσα από ένα πνεύµα ανταγωνισµού, κάτι που στο
τέλος της ηµέρας θα λειτουργήσει υπέρ του συµφέροντος των
Ελλήνων πολιτών. Είπαµε, µαγικές συνταγές δεν υπάρχουν. Εγώ
είµαι υπέρ αυτής της άποψης και την υποστηρίζω πάντα. Όµως
δεν µπορεί κανείς από την άλλη πλευρά να µην ισχυριστεί ότι
είναι ένα γενναίο πραγµατικό βήµα, το οποίο θα δώσει τη δυνα-
τότητα της ουσιαστικής και αληθινής οικονοµικής ελάφρυνσης
για τους Έλληνες πολίτες και τους Έλληνες καταναλωτές.

Ένα νοµοσχέδιο το οποίο και αυτό µε τη δική του σειρά είναι
ένα ακόµη βήµα στη µεταρρυθµιστική ατζέντα της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, ένα νοµοσχέδιο το οποίο
έρχεται να επιβεβαιώσει ότι ειδικά τα τελευταία χρόνια σε αυτή
την πολιτική σκηνή είναι αυτή η παράταξη και αυτός ο Πρωθυ-
πουργός που µε τον δικό τους ρόλο και µε τις δικές τους προτά-
σεις δηµιουργούν την προοπτική για ένα καλύτερο αύριο και για
την πατρίδα µας αλλά και για την κοινωνία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.

5234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Τσιάρα και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κα-
τρίνη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν µπορώ να σχολιάσω τα λεγόµενα
του µόλις κατερχόµενου συνάδελφου κ. Τσιάρα. Κατ’ αρχάς χρη-
σιµοποίησε το επιχείρηµα του 41%. Δεν ξέρω αν το έχει αντιλη-
φθεί, αλλά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είπε ότι δεν µπορούµε να
χρησιµοποιούµε το επιχείρηµα του 41%, που ξεπλένει τα πάντα
και δεν επιτρέπει στις άλλες παρατάξεις να οµιλούν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν το χρησιµοποίησα ως επιχεί-
ρηµα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό καλό θα είναι ως εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας να σταµατήσετε να το χρησιµοποιείτε, όχι
επειδή το λέµε εµείς αλλά ο Πρωθυπουργός σας είπε ότι δεν
µπορεί να είναι αυτό το άλλοθι, γιατί είναι µάλιστα και ένδειξη
αλαζονείας. Κύριε Τσιάρα, µιλήσατε και αυτά πρέπει να ακου-
στούν στην Αντιπροσωπεία για πλειοδοσία λαϊκισµού. Μιλάει για
πλειοδοσία λαϊκισµού, κύριε Πρόεδρε, η παράταξη η οποία προ-
εκλογικά έλεγε ότι δεν θα επιβάλλει κανέναν φόρο, η οποία τρεις
µέρες πριν τις εκλογές µε τη δήλωση του κ. Κατρούγκαλου κα-
τηγορούσε το ΣΥΡΙΖΑ -δικαίως- για φοροµπηχτική πολιτική επι-
σείοντας τον κίνδυνο για επανάληψη αυτής της πολιτικής, αλλά
δεν είπε τίποτα για την κρυφή ατζέντα της πάταξης της φορο-
διαφυγής η οποία εκτυλίσσεται τώρα. 

Προεκλογικά λοιπόν η Νέα Δηµοκρατία δεν λέει τι θα κάνει, το
εφαρµόζει µετεκλογικά, κατηγορεί για λαϊκισµό. Και προσέξτε
τώρα, κύριε Πρόεδρε, γιατί ανέτρεξα πολύ σύντοµα. Στις 13
Οκτωβρίου του 2022, νέα αναβολή στη σύνδεση ταµειακών µη-
χανών και POS. Ποιος κυβερνούσε τότε; Το ΠΑΣΟΚ; Ο κ. Μητσο-
τάκης. Νέα αναβολή, άρα υπήρχε κι άλλη αναβολή. Άρα η
κυβέρνηση που είναι εναντίον του λαϊκισµού και κάνει µεταρρυθ-
µίσεις, το 2022 έκανε δεύτερη, τρίτη, δεν ξέρω κι εγώ ποια ανα-
βολή. Στις 6 Απριλίου του 2022 η ίδια κυβέρνηση, όλοι οι
επαγγελµατίες µε POS, εντός του 2022, φτάσαµε τέλος του
2023, ακόµη αυτό εξαγγέλλεται. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα πρέπει οι εκπρόσωποι της κυβερνητικής
παράταξης να είναι πολύ πιο εγκρατείς και πολύ πιο φειδωλοί
όταν κατηγορούν για λαϊκισµό την Αντιπολίτευση που έρχεται µε
επιχειρήµατα και ουσιαστικά θέτει προ των ευθυνών µια παρά-
ταξη, που άλλα είπε προεκλογικά, κύριε Πρόεδρε, και δυστυχώς
και θα το αντιληφθούν οι πολίτες πολύ σύντοµα και άλλα κάνει
µετεκλογικά. 

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι βέβαιος πως

αν επαναφέρω στη µνήµη του κ. Κατρίνη ότι γι’ αυτόν τον λόγο
η Νέα Δηµοκρατία πήρε 41%,, πάλι θα µου πει ότι µιλάω µε αλα-
ζονεία. Και το λέω αυτό, διότι αφ’ ενός µεν ξεκαθάρισα ότι δεν
είναι θέµα αλαζονείας για τη Νέα Δηµοκρατία η επιβεβαίωση
µιας πολιτικής πορείας, η οποία τυγχάνει ουσιαστικά της έγκρι-
σης της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας, αλλά κυρίως η επιβεβαί-
ωση µιας συνεπούς πολιτικής. Διότι δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία
αυτή που είπε ότι θα έσκιζε µε έναν νόµο και ένα άρθρο ένα ολό-
κληρο µνηµόνιο, δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία που επέβαλε είκοσι
εννέα επιπλέον φόρους σε µια κυβερνητική θητεία, δεν είναι η
Νέα Δηµοκρατία που έλεγε ότι λεφτά υπάρχουν και η χώρα µετά
από λίγο οδηγήθηκε σε µνηµόνιο. Νοµίζω κανείς µας δεν ξεχνάει
και πρέπει όλοι να ξέρουµε πού βρισκόµαστε. 

Το θέµα είναι ότι µε σοβαρότητα, µε συνέπεια και µε αίσθηση
ευθύνης κάνουµε τα απαραίτητα µεταρρυθµιστικά βήµατα, ώστε
η ελληνική κοινωνία και η ελληνική οικονοµία να βρεθεί εκεί που
πραγµατικά πρέπει. Δεν θέλω να σας θυµίσω, κύριε Κατρίνη,
τώρα, αλλά υπάρχουν ένα σωρό στοιχεία τα οποία επιβεβαι-
ώνουν πόσο χαµηλότερος είναι ο ΦΠΑ στην Ελλάδα, πόσα ζητή-

µατα υπάρχουν. Επαναλαµβάνω έρχεστε πάλι µε την ίδια λογική
της απλούστευσης. Είναι δικαίωµά σας. Οι Έλληνες πολίτες κρί-
νουν και εσάς, κρίνουν και εµάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.
Τσιάρα.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λέξη ντροπή σήµερα έχασε

την αξία της, έχασε τη σηµασία της µε όσα κατάπτυστα δήλωσε
ο Υπουργός Εργασίας και είχε και το θράσος να έρθει σήµερα
εδώ και να κουνήσει και το δάχτυλο και να µας πει ότι δεν εννο-
ούσα αυτά τα οποία λέτε, λέγοντας ότι εννοούσε την εξεταστική
εκ των πραγµάτων επιτροπή. Λες και η εξεταστική θα ασχοληθεί
µε άλλο αντικείµενο και όχι µε το τραγικό δυστύχηµα των Τεµ-
πών. 

Και έχει και το θράσος να µας κατηγορεί για κοµµατική εκµε-
τάλλευση, κάτι που ο ίδιος προκάλεσε. Απαιτεί, δηλαδή, να µην
κριτικάρουµε; Λέγεται, δηλαδή, κοµµατική εκµετάλλευση το να
µην εκφράσουµε την αντίθεσή µας στα κατάπτυστα που δήλωσε
για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών; Είναι, δηλαδή, κοµµατική
εκµετάλλευση εάν πούµε ότι αυτό το οποίο είπε ήταν ύβρις; Είναι
κοµµατική εκµετάλλευση, επειδή θυµόµαστε και θα θυµόµαστε
το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών; Είναι κοµµατική εκµετάλ-
λευση το ότι ασκήσαµε κριτική για τις κατάπτυστες αυτές δηλώ-
σεις; Όχι, βέβαια. Είναι ενδεικτικό της αλαζονείας.

Και έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ακρίβεια.
Ακούµε το επιχείρηµα ότι η Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί και ότι
είναι κοντά στο πρόβληµα. Διαφήµισε και διαφηµίζει τα δύο πρό-
στιµα ύψους 1 εκατοµµυρίου ευρώ τα οποία έχουν επιβληθεί σε
δύο µεγάλες εταιρείες. Δεν µας είπε, όµως, για ποιον λόγο
άφησε αυτές τις εταιρείες από το 2021 έως και το 2022 να πα-
ρουσιάσουν κέρδη 335% πάνω. Η µία εταιρεία το 2021 είχε 3,5
εκατοµµύρια κέρδη, ενώ την επόµενη χρονιά είχε 14 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, 335% πάνω. Τι έκανε η Κυβέρνηση γι’ αυτή την κερδο-
φορία; Τη θεωρούµε θεµιτή ή αθέµιτη; Αυτή η κερδοφορία είναι
υπέρ των πολλών, ναι ή όχι;

Διαφηµίζει την περιβόητη µόνιµη µείωση της τιµής κατά 5%.
Να ξεκαθαρίσουµε και να πούµε ότι το µέτρο της µόνιµης µεί-
ωσης της τιµής είναι προαιρετικό και όχι υποχρεωτικό. Πρέπει
να ξεκαθαρίσουµε ότι είναι προαιρετικό! Πόσες εταιρείες έχουν
δηλώσει ότι θα συµµετάσχουν σε αυτή την πρωτοβουλία –ακού-
στε, πρωτοβουλία!- για µόνιµη µείωση των τιµών; Δεκαεπτά!
Πόσα προϊόντα έχουν συµπεριληφθεί σε αυτήν την πρωτοβου-
λία; Διακόσια έντεκα! Αυτό εκ των πραγµάτων σηµαίνει ότι και
αυτή η πρωτοβουλία, δυστυχώς, δεν θα τελεσφορήσει. Και αυτή
η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης δεν θα µπορέσει να αναχαιτίσει
την ακρίβεια. Και ξέρετε γιατί; Διότι η Κυβέρνηση ακολουθεί
πιστά το µοντέλο της καταστολής όσον αφορά την ακρίβεια, κά-
νοντας ελέγχους στο λιανεµπόριο και σε σουπερµάρκετ αντί να
ασχοληθεί µε το άλλο µοντέλο το οποίο αφορά εν τη γενέσει της
την αισχροκέρδεια.

Και έρχοµαι στο ρεύµα. Μετά από µεγάλη διαβούλευση και
πολλή σκέψη, η Κυβέρνηση διά του αρµόδιου Υπουργού κ. Σκυ-
λακάκη είπε επί λέξει ότι το πρόβληµα τελικά είναι η αδυναµία
του καταναλωτή να εντοπίσει τον πιο φθηνό προµηθευτή. Αυτό
είναι το πρόβληµα! Ο καταναλωτής θα φταίει από εδώ και στο
εξής εάν δεν µπορεί να βρει το πιο φθηνό ρεύµα. Να έχετε το
νου σας καταναλωτές! Η ευθύνη αποκλειστικά στους καταναλω-
τές. Μήπως δεν υπάρχουν χρήµατα από τους καταναλωτές; Όχι,
µην πει κανείς κάτι τέτοιο! Το πρόβληµα είναι ότι δεν µπορεί να
εντοπίσει ποιος θα είναι ο πιο φθηνός προµηθευτής, λες και οι
αποκλίσεις θα είναι τεράστιες. Ουσιαστικά επανέρχεται η ρήτρα
αναπροσαρµογής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αύριο λήγει η προθεσµία για
την αναστολή των πλειστηριασµών στην πληµµυροπαθή Θεσσα-
λία. Σίγουρα δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις. Όµως, υπάρχουν λύ-
σεις βιώσιµες και ρεαλιστικές. Εάν έχετε την εντύπωση ότι η
Θεσσαλία έχει επανέλθει στην κανονικότητα, είστε γελασµένοι.
Εάν έχετε την εντύπωση ότι οι επαγγελµατίες αγρότες, κτηνο-
τρόφοι, εργαζόµενοι έχουν επανέλθει στην κανονικότητα σε
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όλους τους τοµείς, είστε µακράν της πραγµατικότητας. Γι’ αυτό
πρέπει να προχωρήσετε σε αναστολή των πλειστηριασµών του-
λάχιστον για έξι µήνες για τους ανθρώπους που αποδεδειγµένα
έχουν υποστεί άµεσα ή έµµεσα ζηµιά από τις πληµµύρες. Πώς
θα γίνει αυτό; Θα πρέπει να αφορά τους συµπολίτες µας που
απευθύνθηκαν στο «arogi» ή στους δήµους που είχαν κηρυχθεί
σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα πράγµατα είναι ακόµη πολύ δύσκολα στη Θεσσαλία. Δεν
έχουν ξεκινήσει καν οι πρώτες πολύ µικρές προκαταβολές. Συ-
νεπώς, καθίσταται αναγκαία η αναστολή πλειστηριασµών στους
πληµµυροπαθείς. Επαναλαµβάνω, σε αυτούς που πραγµατικά
έχουν υποστεί ζηµιά από τις πληµµύρες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κόκκαλη, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Πα-

ράσχος Παπαδάκης. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Και µετά τελειώνουµε, κύριε

Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και θα τελειώσουµε

µε τον Βουλευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριαζίδη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Έχουµε και δευτερολογίες όµως,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ρωτήθηκα όσον

αφορά τον κατάλογο, κύριε συνάδελφε, και σ’ αυτό απάντησα.
Μετά, αν κάποιος εκ των εισηγητών, ειδικών αγορητών θελήσει
να δευτερολογήσει, θα του δοθεί ο λόγος για πολύ λίγο. 

Ορίστε, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να αναφέρω ότι η Ελληνική Λύση είναι

πάντα υπέρ της διαφάνειας και της διαύγειας προς κάθε κατεύ-
θυνση και για οποιοδήποτε νοµοσχέδιο. Σήµερα φέρνετε ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο αφορά την ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής
οδηγίας στην εθνική νοµοθεσία. Άχρωµο, άοσµο, άνευ ουσίας
και άνευ αντικειµένου, εκτός από το άρθρο 17 που αφορά το ηλε-
κτρικό ρεύµα και το οποίο έχουν καλύψει οι προλαλήσαντες,
όσον αφορά τον αντιπολιτευτικό λόγο. 

Δυστυχώς δεν µπορείτε να πιάσετε τον σφυγµό του πολίτη.
Πιστεύετε ότι εν έτει 2023 ενδιαφέρει τον Έλληνα εάν δηµοσι-
εύονται οι φορολογικές καταστάσεις των πολυεθνικών εταιρειών;
Αυτό είναι το πρόβληµα; Δεν είναι αυτό το πρόβληµα, κύριοι. Το
πρόβληµα όσον αφορά αυτά τα φορολογικά στοιχεία τα οποία
θα δηµοσιευτούν και θα αφορούν τα υπερκέρδη των πολυεθνι-
κών εταιρειών είναι ότι ενδιαφέρει τον Έλληνα πολίτη το από πού
βγήκαν αυτά τα χρήµατα και αν υπήρχε αισχροκέρδεια για να
βγουν αυτά τα χρήµατα και να κερδίσουν οι πολυεθνικές εται-
ρείες. Και τι κάνατε για την αισχροκέρδεια; Ποιους ελέγξατε; Για
ποιον λόγο τα προϊόντα έχουν φτάσει µέχρι και 500% και 600%
πάνω άνευ λόγου και αιτίας, όπως συνέβη σε διαφορετικές πε-
ριπτώσεις προ κρίσης και φτάσαµε εδώ που φτάσαµε; Ελέγχ-
θηκε από κανέναν; 

Το 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ κατήργησε, όταν ψήφισε και τον νέο Ποινικό
Κώδικα µε το ακαταδίωκτο των τραπεζών, το άρθρο 405 του Ποι-
νικού Κώδικα, το οποίο προέβλεπε ποινική κύρωση για την αι-
σχροκέρδεια. Καθόταν, δηλαδή, στο σκαµνί του
κατηγορουµένου ο νόµιµος εκπρόσωπος της πολυεθνικής ή
οποιασδήποτε εταιρείας που διαπιστωνόταν ότι έκλεβε τον Έλ-
ληνα πολίτη. Κι όµως, αυτό καταργήθηκε κι εσείς, Νέα Δηµοκρα-
τία, δεν επαναφέρετε αυτό τον νόµο. Άρα, δεν υπάρχει ποινικό
αδίκηµα. Θεωρείτε, λοιπόν, ότι µε τα πρόστιµα θα φοβηθούν οι
πολυεθνικές που κερδίζουν εκατοµµύρια και έχουν ένα νοµικό
επιτελείο µε τους καλύτερους δικηγόρους και θα µπορούν να
πάνε στο Συµβούλιο της Επικρατείας, στα διοικητικά δικαστήρια
ή σε οποιοδήποτε δικαστήριο και µετά από πέντε, δέκα χρόνια
που θα τελεσιδικήσει η υπόθεση ή δεν θα πληρώσουν τίποτα ή
το πρόστιµο το οποίο θα επιβληθεί θα έχει µειωθεί κατά πολύ,
ενώ τουναντίον βάσει της αισχροκέρδειας και λόγω του γεγονό-

τος ότι µπήκε το πρόστιµο γι’ αυτή την αιτία θα έχουν κερδίσει
πολλά παραπάνω;

Θα σας πω µόνο το εξής οξύµωρο, για να αντιληφθεί ο Έλλη-
νας πολίτης το τι ακριβώς του λένε εδώ µέσα και ποιον πρέπει
να πιστέψει. Κοστίζει 12 ευρώ το κιλό η φέτα Τρικάλων στην Ελ-
λάδα που παράγεται και εξάγεται, µε βασικό µισθό του Έλληνα
780 ευρώ. Κοστίζει 6,45 ευρώ η ίδια φέτα Τρικάλων στο Δου-
βλίνο, µε βασικό µισθό 1.750 ευρώ. Αυτά τα έχει προαναφέρει
και ο Πρόεδρος µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος. Αντιληφθείτε για
ποιον λόγο πωλείται η φέτα Τρικάλων στο µισό της τιµής στο
εξωτερικό, ενώ εδώ πωλείται στο διπλάσιο, ενώ παράγεται εδώ
και εξάγεται από εδώ. 

Αν θέλετε να πατάξετε την ακρίβεια, τότε πάρτε ουσιαστικά
µέτρα. Ποια είναι αυτά; Θεσπίστε ως ποινικό αδίκηµα την αισχρο-
κέρδεια. Επαναφέρετέ το. Βάλτε στο σκαµνί του κατηγορουµέ-
νου και στο εδώλιο του κατηγορουµένου όποιον θέλει να
καπηλευτεί ή να εκµεταλλευτεί το αίµα και το βιός των Ελλήνων
φορολογουµένων. Βάλτε λουκέτο, έστω και προσωρινά, στις µε-
γάλες εταιρείες που φοροδιαφεύγουν, που κλέβουν τον Έλληνα
πολίτη. 

Ξέρετε, σύµφωνα µε την υπουργική απόφαση 3010/1985 όταν
ένα κατάστηµα, ένα καφενείο παίζει µουσική πάνω από ογδόντα
ντεσιµπέλ, είναι στα ογδόντα ένα ντεσιµπέλ η µουσική, µετά από
τρεις υποτροπές το µαγαζί κλείνει για δέκα ηµέρες. Για τις πο-
λυεθνικές εταιρείες τι γίνεται µε αυτό; Βάλτε ένα πρόστιµο, τη
δεύτερη φορά αν υποτροπιάσει, την τρίτη φορά κλείστε µε,
βάλτε λουκέτο. Κι αν το ξανακάνει βάλτε οριστικό λουκέτο. Αυτά
είναι µέτρα ουσιαστικά ενός σοβαρού κράτους που θέλει να πα-
τάξει την ακρίβεια. Όµως, δεν το κάνετε και ενσωµατώνετε κά-
ποιες οδηγίες οι οποίες επί της ουσίας είναι άχρωµες και άοσµες
όπως προανέφερα κι ένα χάδι µε κάποια πρόστιµα τα οποία
όπως είπα καταπέφτουν µετά από πολλά χρόνια στα διοικητικά
δικαστήρια ή άλλα δικαστήρια. 

Τώρα να συνεννοηθούµε λίγο στα βασικά. Είναι η Βουλή ο
ναός της δηµοκρατίας; Η απάντηση είναι φυσικά, εννοείται. Μπο-
ρούµε να λέµε στη Βουλή ό,τι θέλουµε; Φυσικά και όχι. Πρέπει
να λειτουργούµε προς το συµφέρον των Ελλήνων πολιτών ως
εθνικοί αντιπρόσωποί τους, χωρίς να τους δηµαγωγούµε και να
τους λέµε ψέµατα εδώ µέσα; Φυσικά και ναι. Πώς, λοιπόν, έρχε-
ται ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου, ο κ. Καιρίδης σε
επιτροπές του Κοινοβουλίου και αναφέρει επίσηµα ότι οι ροές
των λαθροµεταναστών στον Έβρο έχουν µηδενιστεί, υιοθετών-
τας αυτά τα οποία έλεγαν οι προκάτοχοί του ότι δεν περνάει κου-
νούπι κ.λπ.. 

Εδώ, λοιπόν, έχω τα δελτία Τύπου της Αστυνοµίας από 1
Οκτωβρίου έως 6 Νοεµβρίου, προχθές. Είναι είκοσι τρία δελτία
Τύπου από την Αστυνοµική Περιφερειακή Διεύθυνση Θράκης για
συλλήψεις διακινητών που σε κάθε δελτίο Τύπου δεν είχε µόνο
µία περίπτωση διακίνησης, αλλά περισσότερες και συνελήφθη-
σαν πέρα από τους διακινητές εκατόν εξήντα λαθροµετανάστες.
Προσθέστε τώρα αυτούς οι οποίοι συνελήφθησαν όχι µε διακί-
νηση, αλλά πάνω στον δρόµο, αυτοί που κυκλοφορούν στην
Εγνατία και στον Έβρο που τους βλέπουµε εµείς καθηµερινά,
αλλά και αυτούς φυσικά που δεν συνελήφθησαν. 

Όταν αυτά λέγονται στο ελληνικό Κοινοβούλιο αντιλαµβάνεστε
ότι κάτι δεν πάει καλά και όταν φυσικά υπάρχουν και τα στοιχεία
που µπορούν να αποδειχθούν και είναι αυταπόδεικτα. Καταθέτω
για τα Πρακτικά της Βουλής τα δελτία Τύπου της Αστυνοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μην κοροϊδεύετε τον κόσµο. Αφήστε τους φράχτες στον Έβρο
που δήθεν θέλετε για να πατάξετε τη λαθροµετανάστευση και
προσέξτε εδώ. Αριθµός πρωτοκόλλου 474337/23-10-2023 σύµ-
βαση που υπογράφει ο Υπουργός Μετανάστευσης κ. Καιρίδης
µε τη µη κυβερνητική οργάνωση «Αλληλεγγύη – Solidarity Now»
του κ. Σόρος, όπου υπεύθυνη και διαχειρίστρια µέχρι πρότινος
ήταν η ξαδέρφη του κ. Μητσοτάκη, η πρώην βουλευτής µε το
ΠΟΤΑΜΙ, η κ. Λυµπεράκη Αντιγόνη, για 2,5 εκατοµµύρια ευρώ
για να έχουν ψυχολογική υποστήριξη οι λαθροµετανάστες. Το
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καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσο, λοιπόν, υπάρχουν αυτά τα χρήµατα, χορηγούνται αυτά
τα εκατοµµύρια ευρώ µόνο σε µία µη κυβερνητική οργάνωση, η
λαθροµετανάστευση θα υπάρχει και τα υπόλοιπα είναι πασαλείµ-
µατα, χάδια και µασάζ. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι ο Έβρος είναι µια ιδιαίτερη περί-
πτωση. Όταν θα µιλάει ο οποιοσδήποτε για τον Έβρο θα πρέπει
να πατάει καλά τη γλώσσα του µέσα στο µυαλό του και θα εκ-
στοµίζει οτιδήποτε είναι να εκστοµίσει. Διότι εµείς στον Έβρο να
ξέρετε δεν έχουµε µεγαλώσει ούτε µε την Κοκκινοσκουφίτσα
ούτε µε τον λύκο σαν παραµύθι. Μεγαλώσαµε µε τον Εθνικό
Ύµνο και ως µαξιλάρι είχαµε την ελληνική σηµαία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
τη συνέπεια στον χρόνο.

Κλείνουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε τον Βουλευτή της
Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Δηµήτριο Κυριαζίδη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είναι αρνη-

τικό σε µια δηµοκρατική χώρα να µην υφίσταται θα έλεγα αξιό-
πιστη, σοβαρή, υπεύθυνη αντιπολίτευση και ειδικότερα
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Ο ίδιος ασχοληθείς πολιτικά σε µια κρίσιµη περίοδο για τη
χώρα, αυτή του 2012, των µνηµονίων θα έλεγα, πάρα πολλές
φορές παρασύρθηκα από τον ΣΥΡΙΖΑ µε όσα ανέφερε και κατέ-
γραφε και µου δηµιουργήθηκε µια ψευδαίσθηση ότι πράγµατι
µπορεί να έχει δίκιο, άρα κι εµείς να γίνουµε καλύτεροι από
αυτόν προκειµένου η χώρα να προοδεύει, να πηγαίνει µπροστά.
Κι αν ενθυµείστε, δεν ψήφισα τρεις φορές µνηµόνιο και έφτασα
σε σηµείο διαγραφής. 

Τελικά, αυτό το εµπόριο της ελπίδας προς την κοινωνία και η
ελπίδα διαψεύσθηκε. Έτσι πιστεύαµε ότι µε έναν νόµο, µε ένα
άρθρο θα καταργηθούν, θα επανέλθουµε σε µία προηγούµενη
κατάσταση φάσης των παχιών αγελάδων και η χώρα χρεώθηκε
µε ακόµα 100 δισεκατοµµύρια. Ο µεσαίος έγινε µικροµεσαίος και
ο µικροµεσαίος έγινε φτωχός και ο φτωχός έγινε ζητιάνος. Αυτή
ήταν µια σκληρή πραγµατικότητα. Η Νέα Δηµοκρατία στη συνέ-
χεια παρέδωσε µια ισορροπία στη χώρα το 2014 και στη συνέ-
χεια επανέλαβε αυτή την προσπάθεια τη δηµιουργική και είδαµε
ακριβώς πλέον πως λειτουργεί αυτή η χώρα και σήµερα. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, που συζητήθηκε βεβαίως επαρ-
κώς και στις επιτροπές, όπου οι φορείς θετικά αν θέλετε στάθη-
καν απέναντί του, οφείλουµε να σηµειώσουµε ότι γίνεται µία
ενσωµάτωση µιας οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
Συµβουλίου που έχει να κάνει µε ένα µεγάλο και σηµαντικό κοµ-
µάτι που αφορά τη φορολόγηση των εισοδηµάτων των επιχειρή-
σεων, ελληνικών και πολυεθνικών. 

Η δηµοσιοποίηση όλων των επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων
θα έχει ουσιώδη επίδραση όχι µόνο στην εύρυθµη λειτουργία της
ελληνικής αγοράς, αλλά και στην εσωτερική αγορά της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Η δε ενίσχυση του δηµόσιου ελέγχου σε σχέση
µε τον καταβαλλόµενο φόρο εισοδήµατος, ιδιαίτερα εκ µέρους
των πολυεθνικών επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στη
χώρα µας, θα αποδειχθεί εξαιρετικά χρήσιµη στην προσπάθεια
καταπολέµησης της φοροδιαφυγής και βελτίωση της εταιρικής
διαφάνειας. 

Η δηµοσιοποίηση δε στο ΓΕΜΗ του καταβαλλόµενου φόρου
εισοδήµατος από µεσαίες και µεγάλες επιχειρήσεις θα αναδείξει
και θα αποδείξει έµπρακτα ποιες επιχειρήσεις επιτυγχάνουν και
τηρούν τις υποχρεώσεις τους έναντι της ελληνικής πολιτείας. Και
βεβαίως, στη συζήτηση στις επιτροπές τέθηκε και το στοιχείο
εκείνο, έτσι ώστε να µην υπάρχει ο κατακερµατισµός των επιβαλ-
λόµενων στοιχείων προς το ΓΕΜΗ, ώστε η Τράπεζα της Ελλάδος
να έχει εκείνα τα στοιχεία.

Τέλος, αν θέλετε, αναφορικά µε την αποφυγή της περιττής
γραφειοκρατίας, εξαιρούνται -οφείλουµε να τονίσουµε- µικρές

και πολύ µικρές επιχειρήσεις. Η εφαρµογή ενός τέτοιου µέτρου
δεν θα είχε πρακτικά κάποιο µετρήσιµο αποτέλεσµα. 

Κυρία Υπουργέ, προέρχεστε από την περιφέρεια -και ειπώθηκε
από πολλούς συναδέλφους και σήµερα εδώ κατά τη δική τους
τοποθέτηση, αλλά και θα έλεγα υιοθετήθηκε και από τον Προ-
εδρεύοντα της Βουλής, τον κ. Μπούρα- και γνωρίζετε άριστα το
θέµα που πρόσφατα επαναφέρθηκε από την Ένωση Ιδιοκτητών
Επαρχιακού Τύπου σε σχετικό υπόµνηµα, µε την υποχρέωση δια-
τήρησης των δηµοσιεύσεων σε εφηµερίδες της περιφέρειας για
όλες τις συµβάσεις πάνω από το όριο απευθείας ανάθεσης, δη-
λαδή για περιλήψεις διακηρύξεων διαγωνισµών των ΟΤΑ αλλά
και αποκεντρωµένων υπηρεσιών Υπουργείων σε τοπικές και πε-
ριφερειακές εφηµερίδες ανάλογα µε τον τόπο εκτέλεσης του
έργου παροχής υπηρεσίας ή εφαρµογής της αντίστοιχης τεχνι-
κής µελέτης.

Η υποχρέωση αυτή της πολιτείας ισχύει µέχρι τέλος του
έτους, ύστερα βεβαίως από σχετική διάταξη που η προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει νοµοθετήσει. Και γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά, κυρία Υπουργέ, ότι οι επαρχιακές εφη-
µερίδες δίνουν έναν καθηµερινό αγώνα επιβίωσης και ζητούν
παράταση της σχετικής ρύθµισης. Πράγµατι τα έντυπα της πε-
ριφέρειας ηµερήσια, εβδοµαδιαία δίνουν εδώ και χρόνια έναν δύ-
σκολο αγώνα, που δεν αφορά µόνο τις εκδοτικές επιχειρήσεις.
Είναι ένα πρόβληµα που αφορά και χιλιάδες εργαζόµενους και
προµηθευτές αυτών των επιχειρήσεων. Αλλά θα έλεγα ότι αφορά
και το σύνολο των τοπικών κοινωνιών, αφού έχουν µια ενηµέ-
ρωση άµεση για τα τεκταινόµενα στον τόπο τους, που τους αφο-
ρούν βεβαίως ως µια καθηµερινή λειτουργία. 

Κυρία Υπουργέ, -δεν είστε καθ’ ύλην αρµόδια- αλλά πιστεύω
ότι είναι ένα αίτηµα, ειδικότερα των Βουλευτών της περιφέρειας,
έτσι ώστε αυτή η διάταξη να έχει µία ισχύ και στη συνέχεια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Κυριαζίδη και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών παρά το γεγονός
ότι το νοµοσχέδιο έχει πολύ λίγα άρθρα, δεκαεπτά στο σύνολο.
Απ’ ό,τι είδα, πολλοί εκ των ειδικών απόρρητων και εισηγητών
πήραν χρόνο στην πρωτολογία και έτσι έπρεπε. Λογικό και λογι-
κότατο είναι. Παρ’ όλα αυτά αν κάποιος εκ των ειδικών αγορητών
ή εισηγητών θέλει τον λόγο να δώσουµε τον λόγο για τρία λεπτά
ξεκινώντας από τα µικρότερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµ-
µατα.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας κ.
Καραγεωργοπούλου για τρία λεπτά, µε ανοχή προφανώς.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επιβεβαι-
ώνω ότι η Πλεύση Ελευθερίας, όπως ήδη έχει επιβεβαιώσει και
η Πρόεδρός µας Ζωή Κωνσταντοπούλου και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος Αλέξανδρος Καζαµίας, καταψηφίζει το εν λόγω νο-
µοσχέδιο για όλους τους λόγους που θέσαµε νωρίτερα και δεν
έχω κάτι άλλο να προσθέσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ πολύ. Τον λόγο έχει ο κ. Φωτόπουλος από την Ελληνική
Λύση.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ό,τι είχαµε να πούµε, τα είπαµε
και στις οµιλίες µας και στις επιτροπές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Τσοκάνης, ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν και τοποθετηθή-
καµε όσο µπορούσαµε πιο αναλυτικά, να επισηµάνω πάλι ότι κα-
ταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 

Ακούσαµε βέβαια και τις τοποθετήσεις αρκετών οµιλητών και
εκπροσώπων. Είναι λίγο γαργαλιστικές και προκλητικές. Δεν θέ-
λουµε να επεκταθούµε σε πολλά ζητήµατα. Να ξεκαθαρίσουµε
µόνο τούτο, για να έχει και ο ελληνικός λαός όσο γίνεται την κα-
λύτερη εικόνα. 

Η ακρίβεια δεν είναι ούτε ένα εισαγόµενο προϊόν ούτε ένα
προϊόν κακής διαχείρισης από την εκάστοτε κυβέρνηση. Η ακρί-
βεια προκαλείται την περίοδο της καπιταλιστικής ανάπτυξης από
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τη γρήγορη ζήτηση προϊόντων και εµπορευµάτων µε αποτέλε-
σµα να προκαλείται η αύξηση των τιµών. Η ακρίβεια στηρίζεται
πάνω στα πακέτα κάλυψης που έρχονται κατά καιρούς από το
Ταµείο Ανάκαµψης την περίοδο της καπιταλιστικής ανάπτυξης,
από τη φορολόγηση σε διάφορα είδη κατανάλωσης σε υψηλά
επίπεδα, από το φόρτωµα στις πλάτες του λαού του κόστους των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπως και από την προνοµιακή
θέση των µονοπωλίων στην αγορά ενέργειας, όπως είναι το πε-
τρέλαιο. 

Το λέω αυτό γιατί µετά την καπιταλιστική ανάπτυξη και την εξι-
σορρόπηση της οικονοµίας έρχεται η καπιταλιστική κρίση που
και αυτή, όπως την περίοδο της ανάπτυξης, θα φορτωθεί στις
πλάτες των εργαζοµένων. 

Κλείνοντας να πω το εξής. Θέλαµε να προειδοποιήσουµε
ακόµα µια φορά την Κυβέρνηση να µην τολµήσει να φέρει το νο-
µοσχέδιο φοροµπηχτικής πολιτικής επίθεσης και ταφόπλακας
στους µικρούς αυτοαπασχολούµενους, γιατί πράγµατι σήµερα
οι υποσχέσεις που έδωσε προεκλογικά έχουν ήδη διαψευσθεί. 

Πράγµατι σήµερα οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικροί επαγγελ-
µατίες και έµποροι παλεύουν από το πρωί µέχρι το βράδυ να
κρατήσουν τα µαγαζιά τους χωρίς αφορολόγητο, πολλές φορές
µπροστά σε τεράστια αδιέξοδα που οδηγούν οι υψηλοί λογαρια-
σµοί ενέργειας, η άµεση και η έµµεση φορολογία, ήδη επιβαρύ-
νονται µε τα τεκµήρια διαβίωσης, ήδη επιβαρύνονται µε
έµµεσους φόρους. 

Γνωρίζουµε καλά ότι η Κυβέρνηση δεν έχει άλλον σκοπό και
στόχο -το είπαµε και στις επιτροπές- και γι’ αυτό και έφερε και
τούτο το νοµοσχέδιο πριν το φορολογικό νοµοσχέδιο, ακριβώς
για να ξεγελάσει, να πετάξει στάχτη στα µάτια του ελληνικού
λαού και ακριβώς για να πετάξει από την αγορά όλες τις µικρές
και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κάτι τέτοιο δεν θα το επιτρέ-
ψουµε. Θα µας βρει στην πρώτη γραµµή του αγώνα µαζί µε τους
µικρούς αυτοαπασχολούµενους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Τσοκάνη, που είµαστε και στην ίδια εκλογική περιφέρεια, στη Δυ-
τική Αττική.

Τον λόγο τώρα ζήτησε και έχει ο ειδικός αγορητής της Νίκης,
ο κ. Νικόλαος Βρεττός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Έχει εξαντληθεί το αντικείµενο του νο-
µοσχεδίου. Απλώς σε αυτό το επίπεδο της δευτεροµιλίας, θα
ήθελα να εξειδικεύσω µία αναφορά σε σχετική ερώτηση που
έγινε στους φορείς οι οποίοι ήρθαν στις συνεδριάσεις της επι-
τροπής και κατέθεσαν τις θέσεις. 

Συγκεκριµένα στην Τράπεζα της Ελλάδας στα πλαίσια της δη-
µοσιότητας των στοιχείων των επιχειρήσεων στο ΓΕΜΗ, στις πα-
ρατηρήσεις τους έθεσαν ότι θα έπρεπε να είναι κατατεθειµένα
τα έγγραφα κατά τέτοιον τρόπο έτσι ώστε να είναι επεξεργάσιµα
τα στοιχεία και έτσι να µπορούν να αντλούν στοιχεία τέτοια που
να κρίνουν την αξιοπιστία των επιχειρήσεων. Αφού για να ελέγ-
ξουν την σταθερότητα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και
να χρηµατοδοτούν τις εµπορικές τράπεζες µε άµεση ρευστότητα
για να µπορούν να δανειοδοτούν στις επιχειρήσεις, θα πρέπει να
γνωρίζουν τη βιωσιµότητα των πλάνων των επιχειρήσεων, των
ισολογισµών.

Και τελικά αυτό το τόσο απλό αίτηµα, που το φέρνει η Κυβέρ-
νηση για να γίνει νόµος του κράτους, γιατί τόσα χρόνια δεν το
εφάρµοσαν; Γιατί τόσα χρόνια η Τράπεζα της Ελλάδος, που είναι
αρµόδια να χρηµατοδοτεί και να ελέγχει τη βιωσιµότητα των εµ-
πορικών τραπεζών, δεν έκανε καµµία ενέργεια έτσι ώστε να αντ-
λεί αξιόπιστα στοιχεία; 

Γιατί τόσες επιχειρήσεις µε τόσα θαλασσοδάνεια, ακόµη και
σήµερα, στη µεταµνηµονιακή εποχή, που υπάρχουν επιχειρήσεις
του τζόγου, οι οποίες χρωστάνε του κόσµου τα λεφτά, ενώ έχουν
πάρει του κόσµου τα δάνεια, και έρχονται σε αλλεπάλληλα κου-
ρέµατα, τη στιγµή που τα σπίτια άνθρωποι οι οποίοι έχουν απο-
πληρώσει τους τόκους και το σηµαντικότερο µέρος του
κεφαλαίου; Η τράπεζα είπε ότι γιατί τότε η ICAP, µια ιδιωτική
εταιρεία, πιστοποιηµένη, µας έδινε εκθέσεις τέτοιες, όπου εµείς
λόγω νοµοθεσίας ήµασταν υποχρεωµένες να ακολουθούµε. Επί-
σης υπήρχαν οίκοι αξιολόγησης -φαντάζοµαι διεθνούς εµπει-

ρίας- οι οποίοι και αυτοί έδιναν στοιχεία ανακριβή. 
Όµως αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει δηλαδή ότι έχουµε µια νοµο-

θεσία τέτοια που επέτρεψε να καταρρεύσει η οικονοµία αυτής
της πατρίδας, επέτρεψε να δανειστούµε τόσα δισεκατοµµύρια
και επέτρεψε τώρα η Κυβέρνηση να κάνει αποεπενδύσεις µέσα
από το ΤΧΣ, δίνοντας πίσω µετοχές τραπεζών και διοικητικών
συµβουλίων, οι οποίοι ακριβώς εν γνώσει τους ήξεραν ότι τα δά-
νεια ήταν θαλασσοδάνεια, ήξεραν ότι όταν δανειζόταν ο ελληνι-
κός λαός αυτά θα πάνε σε ένα πιθάρι µέσα το οποίο δεν θα έχει
επιστροφή; Δεν υπάρχει καµµία ποινική ευθύνη ή τελικά η συνε-
νοχή τραπεζιτών και κυβερνήσεων µνηµονιακών ήταν το ακατα-
δίωκτο το τραπεζικό; 

Σε αυτά τα πράγµατα δεν υπάρχουν ακαταδίωκτα, γιατί όταν
καταφέρνετε µε αυτές τις επιλογές ο µεν λαός να χάνει τα σπίτια
του, οι µικροεπιχειρηµατίες σαν διωκόµενοι, υπεύθυνοι αυτοί για
το πατατράκ που έχει συµβεί στην οικονοµία, να διώκονται µε τα
νέα διαφηµιζόµενα φορολογικά νοµοσχέδια, και από την άλλη
βλέπουµε ως ευγνωµοσύνη τον πρόεδρο της Eurobank -αν δεν
κάνω λάθος κάποτε ήταν και Υπουργός- υπεύθυνος και τραπεζι-
κός να τραπεζώνει τον Πρόεδρο της Τράπεζας της Ελλάδος και
τον Υπουργό Οικονοµικών ως δείγµα, τι; Δηµοσίων σχέσεων;
Αβροφροσύνης; Ευχαριστίας γιατί πήρε τσάµπα πίσω όλες τις
µετοχές, έτσι ώστε να µπορεί να πουληθεί σε οποιονδήποτε ξένο
επενδυτικό οίκο; 

Τι θα γίνει µε τους υπόλοιπους πολίτες; Τι θα γίνει µε αυτούς
που χάνουν τα σπίτια τους; Πόσο ικανοποιηµένη είναι η Κυβέρ-
νηση, όταν νοµοθετεί κατά τέτοιον τρόπο, που τελικά να λέει ο
λαός «όπου φτωχός κι η µοίρα του»; 

Εσείς µπορεί να είστε υπερήφανοι στην Κυβέρνηση γι’ αυτές
τις νοµοθεσίες που φέρνετε. Εµείς θα φωνάζουµε συνέχεια ότι
δεν εκπροσωπούν τις επιχειρήσεις, ειδικά αυτές που δεν εισφέ-
ρουν τίποτα στον τόπο, απλώς αποµυζούν και το µεδούλι του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Δηµητροκάλλη,

θέλετε να δευτερολογήσετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Ούτως ή

άλλως έχει εξαντληθεί το θέµα. Τα είπαµε και στην επιτροπή, τα
είπαµε κι εδώ. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γιώργος Νικητιάδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου
επιτρέψετε να µιλήσω από το Βήµα για δύο λόγους. Ο ένας είναι
ότι δεν µπορεί όλοι οι προλαλήσαντες να έχουν λάβει τον χρόνο
που προβλέπει ο Κανονισµός και οι αγορητές, που ξέραµε ότι θα
µιλήσουµε επτά λεπτά. Ο δεύτερος λόγος, που δεν γνωρίζετε,
είναι πως είχα θέσει κατά τη συζήτηση ένα προσωπικό ζήτηµα
προς τον Υπουργό και ο Πρόεδρος κ. Πλακιωτάκης µού είπε «µην
ανησυχείτε, στη δευτερολογία σας θα το αναπτύξετε». 

Συνεπώς, υπαρχόντων δύο θεµάτων, επαναλαµβάνω ότι θα
ήθελα να µου επιτρέψετε να µιλήσω από το Βήµα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ελάτε, αλλά ξέρετε -
για να πω και κάτι και στον προηγούµενο συνάδελφο, τον κ.
Βρεττό- οι δευτερολογίες έχουν ένα πρακτικό νόηµα, να δούµε
κάτι που αναφέρεται στο νοµοσχέδιο. Στην πρωτολογία µπορεί
κάποιος να προσθέσει ή να αφαιρέσει κι άλλα πράγµατα. Αλλά
αυτή είναι η ακριβής ορολογία της δευτερολογίας, να επισηµά-
νουµε κάτι που διαφωνούµε, να συµπληρώσουµε κάτι. 

Κύριε Νικητιάδη, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Συµφωνώ απολύτως µαζί σας, αλλά

εάν παρακολουθούσατε τη συζήτηση το 90% του χρόνου αφιε-
ρώθηκε σε άλλα πολιτικά, πολύ σηµαντικά ζητήµατα πλην της
συζητούµενης τροπολογίας. Συµφωνώ όµως µαζί σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, οι Αρχηγοί
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, καθώς και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, πάντα έχουν και τον σχολιασµό της επικαιρότητας
ή κάποια θέµατα τα οποία τα θεωρούν επίκαιρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ενθυµείστε από το πρωί ότι ο Υπουργός προέβαλε εναντίον µου
τη µοµφή ότι χρησιµοποιώ ψεύδη στην επιχειρηµατολογία µου.
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Ζήτησα τον λόγο για προσωπικό, δεν µου δόθηκε και επιφυλάχ-
θηκα να απαντήσω µε τη δευτερολογία. Δυστυχώς ο Υπουργός,
φαίνεται, δεν ήταν τόσο ευαίσθητος όταν ζητούσε να του δώσω
συγγνώµη, γιατί δεν ενδιαφέρεται, δεν είναι εδώ να ακούσει τη
συγγνώµη. Υποθέτω ότι θα µεταφερθεί αυτό που θα πω σε σχέση
µε τη συγγνώµη. Άλλωστε το Υπουργείο είναι ενιαίο και η Κυβέρ-
νηση είναι ενιαία και, κύριε Υφυπουργέ, τιµώ εσάς και τον θεσµό
σας το ίδιο όπως τον Υπουργό και όλη την Κυβέρνηση. 

Εγώ, λοιπόν, θα ζητήσω συγγνώµη από τον κ. Σκρέκα, για ποιο
πράγµα; Γιατί προφανώς µε όσα είπα του προκάλεσα εκνευρισµό
και του προκάλεσα σύγχυση. Δεν ήταν στις προθέσεις µου να
του προκαλέσω εκνευρισµό και σύγχυση και µόνο γι’ αυτόν τον
λόγο θα ζητήσω συγγνώµη. 

Επικαλέστηκε ότι εγώ απέδωσα στον Υπουργό φράσεις που
δεν είπε. Επειδή όµως τα Πρακτικά της Βουλής είναι αδιάσειστος
µάρτυρας του τι λέει ο καθένας, ας ανατρέξει ο κύριος Υπουρ-
γός να δει αν εγώ απευθύνοµαι προσωπικά στον ίδιο ή εάν απευ-
θύνοµαι συνολικώς στους Υπουργούς, στους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και σε κάθε στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας,
οι οποίοι για πολύ µεγάλο διάστηµα, όταν αναφέρονταν στη µεί-
ωση του ΦΠΑ σε σχέση µε την καταπολέµηση της ακρίβειας σε
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έλεγαν ότι καµµία χώρα δεν το
εφαρµόζει γιατί δεν είναι αποτελεσµατικό µέτρο, και η Ισπανία
που το εφάρµοσε τελικώς το πήρε πίσω. 

Τίποτα από αυτά όµως δεν ήταν αλήθεια και ο ίδιος ο Υπουρ-
γός το παραδέχθηκε και είπε ότι εφαρµόζεται ο ΦΠΑ. Εγώ χαί-
ροµαι για την υπαναχώρηση στην άποψη, χαίροµαι που
αντιλαµβάνονται ότι η µείωση του ΦΠΑ µπορεί να καταπολεµήσει
την ακρίβεια. Και τα παραδείγµατα που ανέφερε για δήθεν µη
καταπολέµηση, δηλαδή τη Βουλγαρία και τη Λιθουανία, δεν είναι
η µείωση του ΦΠΑ που εξέθρεψε τον πληθωρισµό των τροφίµων,
αλλά είναι άλλοι παράγοντες. Αν δεν είχαν µειώσει και τον ΦΠΑ,
θα ήταν ακόµα µεγαλύτερος ο πληθωρισµός των τροφίµων. 

Σε κάθε περίπτωση αν κάποιος οφείλει να ζητήσει συγγνώµη
κατά την άποψή µου είναι η Κυβέρνηση και ο κύριος Υπουργός
και να ζητήσει συγγνώµη από όλους, τις χιλιάδες, εκατοµµύρια
καταναλωτές που δεν βγάζουνε τον µήνα, που δεν καταφέρνουνε
και στο τέλος ψάχνουν να δούνε πού θα βρούνε δανεικά. 

Όµως ο κύριος Υπουργός δεν απάντησε καθόλου σε όλα τα
άλλα ζητήµατα που του έθεσα. Δεν απάντησε σε αυτό που ανέ-
φερα, ότι στην επιτροπή συνέκρινε το Υπουργείο µε τον Μακρόν,
είπε ότι ο Μακρόν δεν κατάφερε να φέρει κάποια αποτελέσµατα,
δεν κατάφερε να φέρει συµφωνίες. Το ίδιο είπε και για τη Μελόνι.
Και τελικώς και ο Μακρόν και η Μελόνι έχουν κάνει µεγάλες συµ-
φωνίες µε τις οργανώσεις των πολιτών, των σουπερµάρκετ, των
παραγωγών και έχουνε φέρει πολύ µεγάλα αποτελέσµατα. 

Εγώ κατέθεσα παραδείγµατα διαφθοράς τροφίµων ίδιου βά-
ρους, ίδιας µάρκας, που πριν από το περίφηµο ταµπελάκι είχαν
άλφα τιµή και ενώ θα περίµενε κανείς να ανέβουν στο ταµπελάκι
και να έχουµε άλφα µείον, έχουν άλφα συν. Είναι ακριβότερα στο
ταµπελάκι από ό,τι ήταν πριν.

Τέλος, για την Επιτροπή Ανταγωνισµού, που αναφέρθηκε εδώ
πέρα, το Υπουργείο και η Κυβέρνηση γνώριζαν επτά µήνες πριν
ότι οι δύο πολυεθνικές στις οποίες επιβλήθηκε το πρόστιµο
ασκούν πολιτική που αποτελεί αυτό που ο λαός µας λέει αισχρο-
κέρδεια. Επτά µήνες, και πήγανε τώρα και επιβάλανε τα πρό-
στιµα. Και επτά µήνες, δηλαδή, αισχροκερδούσαν, το ήξεραν και
τους άφηναν να αισχροκερδούν. Λυπάµαι γι’ αυτό.

Κλείνω σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο. Εµείς επί της αρχής το
ψηφίζουµε. Το αφήσαµε να γίνει αντιληπτό και στη συζήτηση
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Ψηφίζουµε και τα
άρθρα, πλην του τελευταίου, του 17, για το οποίο έχουµε εντε-
λώς διαφορετικές προτάσεις.

Εµείς λέµε ότι ο µηχανισµός διακύµανσης θα έπρεπε να έχει
ένα όριο 20% έως 30%. Λέµε ότι θα πρέπει να ενισχυθεί η ΡΑΕ
και η ανεξαρτησία της και το προσωπικό της, για να µπορεί να
ασκεί περισσότερο την εποπτεία της. Και λέµε ότι θα πρέπει να
σπάσει το ολιγοπώλιο, να υπάρξουν και άλλοι πάροχοι, να υπάρ-
ξουν ενεργειακές κοινότητες, όπως γίνεται σε όλη την Ευρώπη,
έτσι ώστε να µπορέσει να πουληθεί φθηνότερα το ρεύµα. 

Και στο άρθρο 16, για όλο το θέµα που δηµιουργήθηκε και το

παρακολουθήσατε και το αντιληφθήκατε κι εσείς στο Υπουργείο,
εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» και όχι «ναι» ή «όχι». Για ποιον
λόγο; Συµφωνούµε ότι πρέπει η τράπεζα να ασκεί αυτόν τον
τόσο σοβαρό έλεγχο, αλλά δεν µπορεί. Ο κ. Πιερρακάκης έκανε
τεράστια πράγµατα. Είναι δυνατόν σήµερα να έρχεστε και να
λέτε ότι, επειδή το PDF δεν ταιριάζει µε το σύστηµα τους, δεν
µπορούν να πηγαίνουν οι πληροφορίες από τις τράπεζες στην
Τράπεζα της Ελλάδος και θα πρέπει ο κάθε οφειλέτης να κοινο-
ποιεί; Μόνο γι’ αυτόν τον λόγο, χτυπώντας ένα µικρό καµπανάκι,
σας λέµε να φροντίσετε να τελειώσει αυτή η ιστορία, να µην
αναγκάζονται οι οφειλέτες να στέλνουν οι ίδιοι τα στοιχεία κάθε
τόσο σε ό,τι αφορά το δάνειό τους.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ζαµπάρας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Θα προσπαθήσω να είµαι όσο το δυνατόν συντοµότερος. Ει-

πώθηκαν πολλά σήµερα εδώ, κυρίως από τον Υπουργό. Μάλιστα,
µας εγκάλεσε ότι δεν έχουµε διαβάσει τα στοιχεία, ότι δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε ανάλυση της πραγµατικότητας, λες και εµείς
δεν έχουµε σχέση µε την κοινωνία, δεν έχουµε σχέση µε την
αγορά, ζούµε σε µία γυάλα και ως εκ τούτου δεν ξέρουµε να δια-
βάζουµε και να ζούµε την πραγµατικότητα. Είµαστε αρκετά δια-
βασµένοι. Ερχόµαστε πάντα διαβασµένοι και µε µία σοβαρή
τεκµηρίωση στον λόγο µας.

Ο κύριος Υπουργός δεν είναι παρών αυτή τη στιγµή, αλλά
οφείλω να απαντήσω, γιατί την κουβέντα µονοπώλησε το άρθρο
17 του παρόντος νοµοσχεδίου. Θα έπρεπε, όµως, να ήταν και κά-
ποιος από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος
εδώ στην Αίθουσα και να µην έρχονται µόνο διεκπεραιωτικά για
πέντε λεπτά, ενώ δεσµεύτηκαν στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΠΑΣΟΚ ότι θα είναι παρόντες γι’ αυτό το πολύ σηµαν-
τικό άρθρο που µπαίνει στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά τη διαστρέβλωση των στοιχείων από τον
Υπουργό -γιατί ακούστηκαν ορισµένα πράγµατα που εµένα προ-
σωπικά µε ξεπερνάνε, κύριε Πρόεδρε- αναφορικά µε την τιµή του
ρεύµατος την περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς
δεν χρειάζεται καµµία ιδιαίτερη ανάλυση, καµµία ιδιαίτερη
σοφία, για να θυµηθούµε όλοι πηγαίνοντας λίγο πίσω στον χρόνο
ότι η τιµή του ρεύµατος ήταν πολύ µικρότερη. Να µην µπούµε
στη διαδικασία καν να συγκρίνουµε δύο λογαριασµούς εκείνης
της περιόδου και των τελευταίων ετών µε τις πολύ µεγάλες αυ-
ξήσεις στα τιµολόγια του ρεύµατος τα τελευταία χρόνια.

Αλλά ας πάµε στο σήµερα που νοµίζω ότι αυτό έχει σηµασία.
Τον τελευταίο χρόνο οι λογαριασµοί ενέργειας είχαν καταγε-
γραµµένα 50% µε 60% αυξήσεις. Θα πρέπει να κάνουµε τη σύγ-
κριση και από το 2019-2020 µέχρι και σήµερα. Μόνο τον
Νοέµβριο -και αυτό είναι ένα απολύτως σηµαντικό στοιχείο-
υπάρχουν αυξήσεις 10% µε 20%. Δεν τα λέµε εµείς αυτά, δεν τα
λέει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Τα λένε τα επίσηµα στοι-
χεία. Το φυσικό αέριο µέσα σε έναν µήνα από 1 ευρώ πήγε στο
1,45 και δεν έκανε τίποτα η Κυβέρνηση -και αυτό είναι σηµαντικό
να αναφερθεί- σε σχέση µε την αναστολή του τέλους διέλευσης
του φυσικού αερίου από τη Βουλγαρία προς τη χώρα µας, ενώ
πολλές άλλες κυβερνήσεις ευρωπαϊκών κρατών πίεσαν, όχλησαν
και προσπάθησαν µε τον τρόπο αυτό να πιέσουν τη Βουλγαρία
να κάνει άρση του τέλους διέλευσης. 

Είπατε για τη ρήτρα αναπροσαρµογής. Είπε ο κύριος Υπουρ-
γός ότι η ρήτρα αναπροσαρµογής υπήρχε επί ΣΥΡΙΖΑ. Σοβαρά;
Να θυµίσω, για την αποκατάσταση της αλήθειας, ότι στις 5 Αυ-
γούστου του 2021 η ΔΕΗ έφερε για πρώτη φορά την ρήτρα προ-
σαρµογής και µέχρι τότε προφανώς, επειδή οι τιµές του
ρεύµατος ήταν χαµηλές, δεν είχε φτάσει η ρήτρα αναπροσαρ-
µογής. Μετά µπήκε η ρήτρα αναπροσαρµογής και διπλασίασε,
υπερδιπλασίασε τους λογαριασµούς του ρεύµατος. Αυτά είναι
καλό να µην τα ξεχνάµε, για να «καθαρίζουµε τα πιάτα µας», που
λέµε και στην περιοχή µου και για να είµαστε ξεκάθαροι και σε
σχέση µε την κριτική που οφείλουµε να κάνουµε. 

Λέτε για το πράσινο τιµολόγιο ότι δεν υπάρχει ρήτρα αναπρο-
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σαρµογής. Το είπε ο Υπουργός. Ξέρουµε, όµως, πολύ καλά ότι
οι εταιρείες το τελευταίο διάστηµα έχουν προσαρµόσει τη ρήτρα
αναπροσαρµογής µέσα στα τιµολόγια µε τις συγκεκριµένες αυ-
ξήσεις των τιµών. Και γι’ αυτό προφανώς έχουµε, κύριε Πρόεδρε,
υπερκέρδη. Άρα νοµίζω ότι δεν µπορούµε πλέον να κοροϊ-
δεύουµε την κοινωνία. Δεν µπορούµε άλλο να κάνουµε το άσπρο
µαύρο και να δείχνουµε ότι ασκούµε µία σωστή, ορθή διαχείριση
σε σχέση µε την συγκράτηση των τιµών. 

Όσον αφορά το επίµαχο άρθρο 17, η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» γράφει σήµερα: «Στον αέρα οι νέοι λογαριασµοί ηλεκτρι-
κού ρεύµατος». Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. «Έναν µήνα πριν
από το νέο καθεστώς το Υπουργείο Περιβάλλοντος δεν έχει
δώσει τη φόρµουλα για τις χρεώσεις του ειδικού τιµολογίου».
«Σύγχυση στην αγορά ενέργειας λόγω πράσινου τιµολογίου». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Ζαµπά-
ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, εδώ υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα. Το είπαµε και
στην πρώτη µας τοποθέτηση ότι αυτό που θα επικρατήσει θα
είναι σύγχυση, θα είναι αλαλούµ και µία κατάσταση που θα µπει
ο µέσος πολίτης και πραγµατικά θα οδηγηθεί σε έναν λαβύρινθο,
θα χάσει την µπάλα, όπως είπαµε χαρακτηριστικά, γιατί δεν θα
µπορεί να επιλέξει -και αυτό προβάλλεται ως επιλογή από την
πλευρά της Κυβέρνησης- αυτό που τον συµφέρει, γιατί πολύ
απλά, ό,τι και να επιλέξει αυτή τη στιγµή, είναι χαµένος. 

Ένα τελευταίο σχόλιο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Μιας και
αναφέρθηκε ο Υπουργός, εµένα µου αρέσει να µιλάω πάντα µε
στοιχεία, τεκµηριωµένα. Το έκανα και πριν βγω Βουλευτής µε τον
τρόπο που λειτουργούσα ως µάχιµος επιστήµονας. Στοιχεία της
EUROSTAT -όχι του ΣΥΡΙΖΑ- το 2022. Αυτά τα αµφισβητεί κανέ-
νας; Τα αµφισβητεί κάποιος εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα ή
από αυτούς που µας παρακολουθούν από τους δέκτες µας; Το
πρώτο και δεύτερο εξάµηνο του 2022 η χώρα µας είναι στην
πρώτη θέση. Έχουµε την πιο ακριβή τιµή ρεύµατος στην Ευρώπη
-τι να κάνουµε τώρα;- και ενώ θα έπρεπε να µπούµε σε µια λογική
ανακούφισης του κόσµου σε σχέση µε τα µέτρα που θα έπρεπε
να παρθούν και για τη µείωση της τιµής του ρεύµατος και για τη
µείωση της αισχροκέρδειας. 

Μιλήσαµε προηγουµένως για τα κέρδη των διυλιστηρίων. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,

κύριε Ζαµπάρα. Είστε πρωταθλητής στον χρόνο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Τα κέρδη των διυλιστη-

ρίων: 2 δισ. ήταν τα υπερκέρδη στη χονδρική αγορά ρεύµατος,
1 δισ. µόνο για τον Σεπτέµβριο και τον Οκτώβριο του 2022, 1,7
δισ. τα κέρδη των διυλιστηρίων. Αν αυτά τα προσθέσουµε και
αφαιρέσουµε τα λίγα υπερκέρδη, το µικρό ποσό των υπερκερ-
δών που πήρε η Κυβέρνηση από όλο αυτό το πακέτο, υπάρχουν
αυτή τη στιγµή 5,7 δισ. τουλάχιστον που παραµένουν στα ταµεία
των ενεργειακών εταιρειών και αυτά είναι χρήµατα του ελληνικού
λαού. 

Εµείς θα είµαστε εδώ να ασκούµε εποικοδοµητική κριτική,
προγραµµατική αντιπολίτευση και να είστε σίγουροι γι’ αυτό.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσσερις µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο
Πρέβεζας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας ευχόµαστε καλή πρόοδο! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώνουµε µε τη δευτερολογία του εισηγητή της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Καράογλου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω µε
µία επισήµανση, γιατί πραγµατικά ενοχλήθηκα πάρα πολύ από
τη συνεχή αναφορά που γίνεται από την πλευρά της Αντιπολί-
τευσης συνολικά για το ζήτηµα της περίφηµης συνέντευξης του
Υπουργού Εργασίας κ. Άδωνι Γεωργιάδη για ένα θέµα για το

οποίο ο ίδιος προσήλθε στη Βουλή, έδωσε εξηγήσεις, διευκρί-
νισε ότι η δήλωσή του στη συνέντευξη παρερµηνεύτηκε και θε-
ωρούσε ότι το θέµα έπρεπε να έχει λήξει. 

Θεωρώ αυτό το οποίο γίνεται -και θα κλείσω µε δύο παρατη-
ρήσεις στο συγκεκριµένο ζήτηµα- ότι, πρώτον, δεν είναι έντιµο,
γιατί ήταν εδώ, τοποθετήθηκε, δεν υπήρξε αντίρρηση επ’ αυτού
και στη συνέχεια όλοι οι οµιλητές έβαζαν το ζήτηµα αυτό από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Το δεύτερο και επίσης πολύ σηµαντικό αποδεικνύει ότι δυστυ-
χώς τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν έχουν πρόταση, δεν
έχουν θέσεις για άλλα ζητήµατα τα οποία είναι σηµαντικά, τα
οποία στην κυριολεξία καίνε τον ελληνικό λαό, όπως είναι η ακρί-
βεια, όπως είναι µια σειρά άλλων ζητηµάτων και προσπαθούν συ-
νεχώς να δηµιουργήσουν τεχνητά ζητήµατα και εντάσεις και
όξυνση, ενώ δεν υπάρχει τέτοια ανάγκη και τέτοιος λόγος.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Επί του νοµοσχεδίου νοµίζω
ότι είχαµε τη δυνατότητα στις τέσσερις συνεδριάσεις των επι-
τροπών, αλλά και στη σηµερινή πολύωρη διαδικασία -δέκα ώρες-
να συζητήσουµε για όλα τα ζητήµατα. Το νοµοσχέδιο και αυτό
είναι ένα ακόµη βέλος στη φαρέτρα της ελληνικής Κυβέρνησης
για την αντιµετώπιση ενός µεγάλου κοινωνικού προβλήµατος
που είναι η φοροδιαφυγή. Είναι η ενσωµάτωση µιας κοινοτικής
οδηγίας, µιας ευρωπαϊκής οδηγίας η οποία αφορά τη συγκεκρι-
µένη χρήση των οικονοµικών καταστάσεων µεγάλων πολυεθνι-
κών εταιρειών, έτσι ώστε να γνωρίζει και το ελληνικό φορολογικό
σύστηµα τι ακριβώς συµβαίνει µε αυτούς. 

Στο συγκεκριµένο ζήτηµα, το ζήτηµα της φοροδιαφυγής, που
εµείς θεωρούµε ότι είναι ένα ζήτηµα πάρα πολύ σηµαντικό, µεί-
ζον για την ελληνική οικονοµία, βεβαίως η ελληνική Κυβέρνηση
έχει να επιδείξει µια σειρά από πολύ σηµαντικά µέτρα που έχουν
φέρει ιδιαίτερα θετικά αποτελέσµατα.

Μιας που προηγουµένως ο συνάδελφος αναφέρθηκε στο ότι
του αρέσει να µιλάει µε στοιχεία, εγώ θα πω λοιπόν ότι µιλώντας
µε στοιχεία, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχαµε από
το 2019 µέχρι και το 2022 µείωση κατά 9,8 ποσοστιαίες µονάδες
της φοροδιαφυγής. Αυτό είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.

Λύθηκε το πρόβληµα; Απαντώ πως όχι. Γι’ αυτόν τον λόγο άλ-
λωστε και µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά και µε το φορο-
λογικό νοµοσχέδιο που θα ακολουθήσει, θα προσπαθήσουµε να
αντιµετωπίσουµε τη φοροδιαφυγή, γιατί θεωρούµε ότι είναι ένα
πολύ σηµαντικό κοινωνικό πρόβληµα. Είναι κάτι το οποίο δυστυ-
χώς στερεί πόρους από την ελληνική οικονοµία και από τον κορ-
βανά του κράτους, πόρους από τα δηµόσια ταµεία που θα
µπορούσαν να στραφούν εκεί που υπάρχουν πραγµατικές ανάγ-
κες, στον τοµέα της υγείας, στον τοµέα της παιδείας ή οπουδή-
ποτε αλλού το κράτος και η Κυβέρνηση εκτιµήσει ότι
χρειάζονται. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι απ’ ό,τι φάνηκε από τις πολύωρες
αυτές διαδικασίες στις συζητήσεις στις επιτροπές και µε τους
φορείς, για τα πρώτα δεκαπέντε άρθρα είναι προφανές ότι δεν
υπάρχει σχεδόν καµµία αντίρρηση. Είναι µια ευρωπαϊκή οδηγία
και νοµίζω ότι η πλειοψηφία των κοµµάτων θα τα ψηφίσει. 

Υπάρχουν ενστάσεις για τυπικά ζητήµατα για το άρθρο 16 που
συµφωνώ ότι εγώ µε τον κ. Νικητιάδη ότι θα πρέπει να βρεθεί
φόρµουλα έτσι ώστε να µη χρειάζονται οι επιχειρήσεις δύο
φορές να υποβάλουν και στο ΓΕΜΗ και στην Τράπεζα της Ελλά-
δος τα στοιχεία αυτά. 

Βεβαίως υπάρχουν αντιρρήσεις για το άρθρο 17 το οποίο εγώ
προσωπικά -και θέλω να πιστεύω η πλειοψηφία των συναδέλφων
µου στο Κοινοβούλιο- έχουµε πειστεί από τις εξηγήσεις που
έδωσε ο Υπουργός Ενέργειας και Περιβάλλοντος κ. Σκυλακάκης
που ήταν πριν από λίγο εδώ, λέγοντας ότι το σύστηµα αυτό που
προσπαθούµε να εφαρµόσουµε και θα εφαρµόσουµε από 1ης Ια-
νουαρίου είναι ένα σύστηµα το οποίο θα βοηθήσει τον ελληνικό
λαό να έχει τη δυνατότητα να συγκρίνει τις τιµές των παροχών.
Την πρώτη του κάθε µήνα θα πρέπει οι πάροχοι να ανακοινώνουν
τις τιµές που θα ισχύουν για τον επόµενο µήνα και µέχρι τις 5
του µηνός θα έχει το δικαίωµα ο πελάτης να επιλέξει τιµολόγιο.
Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι κάτι το οποίο είναι διάφανο, ξεκάθαρο
και θα µπορέσει να βοηθήσει τον πολίτη να επιλέξει τον πάροχο
που εκτιµά ότι έχει την καλύτερη τιµή.

5240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Θα κλείσω λέγοντας ότι µας δίνεται µια ευκαιρία σήµερα να
αποδείξουµε αυτό που υπήρχε ως σύνθηµα στο παρελθόν: «Αγα-
πάς την Ελλάδα; Απόδειξη». Ψηφίζοντας το νοµοσχέδιο αυτό
αποδεικνύουµε ότι ναι, θέλουµε να αντιµετωπίσουµε δραστικά
κάτι που είναι πατριωτικό µας καθήκον, τη φοροδιαφυγή, που
είναι ένα µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορο-
λογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και υποκατα-
στήµατα - Επικαιροποίηση εθνικής νοµοθεσίας για τις
υποχρεώσεις δηµοσιότητας των εταιρειών και άλλες επείγουσες
διατάξεις». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, 17 άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου 2021
για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά
στη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος από

ορισµένες επιχειρήσεις και υποκαταστήµατα - Επικαιροποίηση
εθνικής νοµοθεσίας για τις υποχρεώσεις δηµοσιότητας των

εταιρειών και άλλες επείγουσες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επι του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορο-
λογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και υποκατα-
στήµατα - Επικαιροποίηση εθνικής νοµοθεσίας για τις
υποχρεώσεις δηµοσιότητας των εταιρειών και άλλες επείγουσες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για
την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2013/34 όσον αφορά στη
δηµοσιοποίηση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος από ορι-
σµένες επιχειρήσεις και υποκαταστήµατα - Επικαιροποίηση
εθνικής νοµοθεσίας για τις υποχρεώσεις δηµοσιότητας των
εταιρειών και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΗΛΩΣΗ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ

- ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4548/2018  
Άρθρο 3 Ορισµοί - Προσθήκη άρθρου 157Α στον  ν. 4548/2018  
Άρθρο 4 Τελικές µητρικές και αυτόνοµες επιχειρήσεις που

υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµα-
τος - Προσθήκη άρθρου 157Β στον ν. 4548/2018  

Άρθρο 5 Θυγατρικές επιχειρήσεις που υποβάλλουν δηµόσια
δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου
157Γ στον ν. 4548/2018  

Άρθρο 6 Υποκαταστήµατα που υποβάλλουν δηµόσια δήλωση
στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157Δ
στον ν. 4548/2018  

Άρθρο 7 Περιεχόµενο δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολο-
γίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157Ε στον  ν. 4548/2018

Άρθρο 8 Δηµοσίευση και προσβασιµότητα δηµόσιας δήλωσης
στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157ΣΤ
στον ν. 4548/2018  

Άρθρο 9 Έλεγχος τήρησης δηµοσιότητας δήλωσης στοιχείων
φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157Ζ στον ν.
4548/2018  

Άρθρο 10 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προσθήκη άρθρου 157Η
στον ν. 4548/2018  

Άρθρο 11 Ευθύνη για την κατάρτιση, δηµοσίευση και διάθεση
στο κοινό της δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδή-
µατος - Προσθήκη άρθρου 180Α στον              ν. 4548/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΣΗ ΡΥΘΜΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΔΗΜΟ-

ΣΙΟΤΗΤΑΣ ΤΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ                 Ν.
4919/2022 ΠΡΟΣ ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΜΕ ΤΗΝ ΟΔΗΓΙΑ (ΕΕ)
2021/2101

Άρθρο 12 Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολο-
γίας εισοδήµατος προσωπικών εταιρειών στο Γενικό Εµπορικό
Μητρώο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 34                ν. 4919/2022
(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Άρθρο 13 Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολο-
γίας εισοδήµατος κεφαλαιουχικών εταιρειών στο Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 35    ν. 4919/2022
(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Άρθρο 14 Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολο-
γίας εισοδήµατος υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εταιρειών τρί-
των χωρών στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο - Τροποποίηση άρθρου
43 ν. 4919/2022 (παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Άρθρο 15 Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολο-
γίας εισοδήµατος υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εταιρειών πι-
στωτικών και χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων που έχουν την έδρα

τους σε άλλο κράτος µέλος στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 44    ν. 4919/2022 (παρ. 2 άρθρου 1
Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 16 Υποβολή ετήσιων χρηµατοοικονοµικών καταστά-

σεων από κεφαλαιουχικές εταιρείες του µη χρηµατοπιστωτικού
τοµέα στην Τράπεζα της Ελλάδος

Άρθρο 17 Θέσπιση ρυθµίσεων στην προµήθεια ηλεκτρικής
ενέργειας - Προσθήκη άρθρου 138Α στον ν. 4951/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 18 Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η ενίσχυση της χρηµατοοικονοµι-
κής και εταιρικής διαφάνειας µέσω της δηµόσιας υποβολής δή-
λωσης στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος των πολυεθνικών
οµίλων και, κατά περίπτωση, ορισµένων αυτόνοµων επιχειρή-
σεων, οι οποίες αναλαµβάνουν δραστηριότητες στη χώρα, η έγ-
καιρη συγκέντρωση εξειδικευµένης στατιστικής πληροφόρησης,
για την απρόσκοπτη πρόσβαση των επιχειρήσεων της χώρας σε
τραπεζική χρηµατοδότηση, καθώς και η προστασία του κατανα-
λωτή κατά την προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος αποτελούν: α) η ενσωµάτωση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της
Οδηγίας 2013/34/ΕΕ όσον αφορά τη δηµοσιοποίηση στοιχείων
φορολογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και υπο-
καταστήµατα (L 429), µε την τροποποίηση των ν. 4548/2018 (Α’
104) και 4919/2022    (Α’ 71), ως προς τη θέσπιση υποχρέωσης
υποβολής και δηµοσίευσης δήλωσης στοιχείων φορολογίας ει-
σοδήµατος των πολυεθνικών οµίλων και, κατά περίπτωση, ορι-
σµένων αυτόνοµων επιχειρήσεων, β) η θέσπιση υποχρέωσης των
κεφαλαιουχικών εταιρειών του µη χρηµατοπιστωτικού τοµέα για
υποβολή στην Τράπεζα της Ελλάδος ετήσιων χρηµατοοικονοµι-
κών καταστάσεων και γ) η δηµιουργία ειδικότερου πλαισίου για
την προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας από την 1η Ιανουαρίου
2024 έως την 31η Δεκεµβρίου 2024.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΗΛΩΣΗ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ 
ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4548/2018  

Άρθρο 3
Ορισµοί - Προσθήκη άρθρου 157Α στον ν. 4548/2018 

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104) επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) µετά
από το «ΤΜΗΜΑ ΕΝΑΤΟ» προστίθεται «ΤΜΗΜΑ ΕΝΑΤΟ Α» µε
τίτλο «ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΗΛΩΣΗ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΕΙΣΟΔΗ-
ΜΑΤΟΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗ-
ΜΑΤΑ» και β) προστίθεται άρθρο 157 Α, το οποίο εντάσσεται στο
ΤΜΗΜΑ ΕΝΑΤΟ Α, ως εξής:

«ΤΜΗΜΑ ΕΝΑΤΟ Α
ΔΗΜΟΣΙΑ ΔΗΛΩΣΗ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ 

ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ 
ΚΑΙ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΑ

Άρθρο 157Α
Ορισµοί

(άρθρο 48α Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)
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Για τους σκοπούς των άρθρων 157 Α έως 157 Ζ, ισχύουν οι
εξής ορισµοί:

α) «τελική µητρική επιχείρηση»: επιχείρηση που καταρτίζει τις
ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις του µεγαλύτερου συνό-
λου επιχειρήσεων,

β) «ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις»: οι οικονοµικές κα-
ταστάσεις, οι οποίες καταρτίζονται από τη µητρική επιχείρηση
ενός οµίλου, στις οποίες τα στοιχεία ενεργητικού, τα στοιχεία
παθητικού, τα ίδια κεφάλαια, τα έσοδα και τα έξοδα εµφανίζονται
σαν να επρόκειτο για µία ενιαία οικονοµική οντότητα,

γ) «περιοχή φορολογικής δικαιοδοσίας»: κρατική ή µη κρατική
περιοχή δικαιοδοσίας, που έχει δηµοσιονοµική αυτονοµία, όσον
αφορά τη φορολογία εισοδήµατος εταιρειών,

δ) «αυτόνοµη επιχείρηση»: επιχείρηση, η οποία δεν συµµετέχει
σε όµιλο, όπως αυτός ορίζεται στο Παράρτηµα Α’ του ν.
4308/2014 (Α’ 251),

ε) τα «έσοδα» έχουν την ίδια έννοια µε:
εα) το «καθαρό ύψος κύκλου εργασιών», για τις επιχειρήσεις

που διέπονται από το δίκαιο ενός κράτους µέλους και δεν εφαρ-
µόζουν διεθνή λογιστικά πρότυπα που θεσπίζονται βάσει του Κα-
νονισµού (ΕΚ) 1606/2002 (L 243) ή

εβ) τα «έσοδα», όπως ορίζονται από ή κατά την έννοια του
πλαισίου χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης, βάσει του οποίου
καταρτίζονται οι οικονοµικές καταστάσεις για άλλες επιχειρή-
σεις,

στ) «υποβολή δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος»:
η κατάρτιση, δηµοσίευση και διασφάλιση προσβασιµότητας της
δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος,

ζ) «ενηµερωτική δήλωση»: η δήλωση που υποβάλλουν είτε τα
υποκαταστήµατα για την παράλειψη της τελικής µητρικής ή της
αυτόνοµης επιχείρησης είτε οι µεσαίες και µεγάλες θυγατρικές
επιχειρήσεις για την παράλειψη της τελικής µητρικής επιχείρη-
σης να τους παράσχει τα απαιτούµενα στοιχεία για την υποβολή
δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος.»

Άρθρο 4 
Τελικές µητρικές και αυτόνοµες επιχειρήσεις 
που υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων 

φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157Β στον ν.
4548/2018 

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 Α, προστί-
θεται άρθρο 157 Β ως εξής:

«Άρθρο 157Β
Τελικές µητρικές και αυτόνοµες επιχειρήσεις 
που υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων 

φορολογίας εισοδήµατος
(παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 48β Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

1. Οι επιχειρήσεις υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων φο-
ρολογίας εισοδήµατος, εφόσον είναι:

α) Τελικές µητρικές επιχειρήσεις, τα ενοποιηµένα έσοδα των
οποίων, κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού τους,
υπερβαίνουν συνολικά για καθένα από τα τελευταία δύο (2) δια-
δοχικά οικονοµικά έτη τα επτακόσια πενήντα εκατοµµύρια
(750.000.000) ευρώ, όπως εµφανίζονται στις ενοποιηµένες οικο-
νοµικές καταστάσεις τους και

β) αυτόνοµες επιχειρήσεις, των οποίων τα έσοδα, κατά την
ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού τους, υπερβαίνουν συ-
νολικά για καθένα από τα τελευταία δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά
έτη τα επτακόσια πενήντα εκατοµµύρια (750.000.000) ευρώ,
όπως εµφανίζονται στις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις τους.

2. Η υποχρέωση της παρ. 1 αφορά στο τελευταίο από τα εν
λόγω δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη. 

3. Η υποχρέωση της παρ. 1 αίρεται για:
α) τις τελικές µητρικές επιχειρήσεις, όταν τα ενοποιηµένα

έσοδα, κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού τους,
υπολείπονται των επτακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων
(750.000.000) ευρώ για καθένα από τα τελευταία δύο (2) διαδο-
χικά οικονοµικά έτη, όπως αποτυπώνονται στις ενοποιηµένες οι-

κονοµικές καταστάσεις τους και
β) τις αυτόνοµες επιχειρήσεις, όταν τα συνολικά έσοδα, κατά

την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού τους, υπολείπονται
των επτακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων (750.000.000) ευρώ για
καθένα από τα τελευταία δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη, όπως
αποτυπώνονται στις οικονοµικές καταστάσεις τους.

4. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται:
α) σε αυτόνοµες επιχειρήσεις ή σε τελικές µητρικές επιχειρή-

σεις και στις συνδεδεµένες επιχειρήσεις τους, όταν οι επιχειρή-
σεις αυτές, συµπεριλαµβανοµένων των υποκαταστηµάτων τους,
είναι εγκατεστηµένες ή έχουν σταθερούς τόπους επιχειρηµατι-
κής δραστηριότητας ή µόνιµη επιχειρηµατική δραστηριότητα
µόνο στην Ελλάδα και

β) σε αυτόνοµες επιχειρήσεις και σε τελικές µητρικές επιχει-
ρήσεις, όταν οι επιχειρήσεις αυτές ή οι συνδεδεµένες επιχειρή-
σεις τους δηµοσιοποιούν έκθεση, σύµφωνα µε το άρθρο 81 του
ν. 4261/2014 (Α’ 107), που περιλαµβάνει πληροφορίες σχετικά µε
όλες τις δραστηριότητές τους και, στην περίπτωση τελικών µη-
τρικών επιχειρήσεων, σχετικά µε όλες τις δραστηριότητες όλων
των συνδεδεµένων επιχειρήσεων που περιλαµβάνονται στις ενο-
ποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις.»

Άρθρο 5
Θυγατρικές επιχειρήσεις που υποβάλλουν 

δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος - 
Προσθήκη άρθρου 157Γ στον ν. 4548/2018  

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 Β, προστί-
θεται άρθρο 157 Γ ως εξής:

«Άρθρο 157Γ
Θυγατρικές επιχειρήσεις που υποβάλλουν δηµόσια 

δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος
(παρ. 4, 6 και 7 άρθρου 48β Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

1. Οι µεσαίες και µεγάλες θυγατρικές επιχειρήσεις, κατά την
έννοια των παρ. 5 και 6 του άρθρου 2 του ν. 4308/2014 (Α’ 251),
που ελέγχονται από τελική µητρική επιχείρηση, η οποία δεν διέ-
πεται από το δίκαιο κράτους µέλους, υποβάλλουν δηµόσια δή-
λωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος σχετικά µε την εν
λόγω τελική µητρική επιχείρηση, όταν τα ενοποιηµένα έσοδα της
τελευταίας κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού
της, υπερβαίνουν για καθένα από τα τελευταία δύο (2) διαδοχικά
οικονοµικά έτη τα επτακόσια πενήντα εκατοµµύρια (750.000.000)
ευρώ, όπως εµφανίζονται στις ενοποιηµένες οικονοµικές κατα-
στάσεις της.

2. Η υποχρέωση της παρ. 1 αφορά στο τελευταίο από τα εν
λόγω δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη. 

3. Η υποχρέωση της παρ. 1 αίρεται για µεσαίες και µεγάλες
θυγατρικές επιχειρήσεις, κατά την έννοια των παρ. 5 και 6 του
άρθρου 2 του ν. 4308/2014, που ελέγχονται από τελική µητρική
επιχείρηση, η οποία δεν διέπεται από το δίκαιο κράτους µέλους,
όταν τα ενοποιηµένα έσοδα της τελικής µητρικής επιχείρησης,
κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού τους, υπολεί-
πονται των επτακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων (750.000.000)
ευρώ για καθένα από τα τελευταία δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά
έτη, όπως αποτυπώνονται στις ενοποιηµένες οικονοµικές κατα-
στάσεις τους.

4. Όταν τα στοιχεία ή η δήλωση της παρ. 1 δεν είναι διαθέσιµα,
η θυγατρική επιχείρηση ζητεί από την τελική µητρική επιχείρησή
της, να της παράσχει όλα τα στοιχεία που απαιτούνται για να εκ-
πληρώσει τις υποχρεώσεις της κατά την παρ. 1. Αν η τελική µη-
τρική επιχείρηση δεν παρέχει όλα τα απαιτούµενα στοιχεία, η
θυγατρική επιχείρηση υποβάλλει δηµόσια δήλωση στοιχείων φο-
ρολογίας εισοδήµατος που περιέχει όλα τα στοιχεία τα οποία
έχει στην κατοχή της, έλαβε ή απέκτησε, καθώς και ενηµερωτική
δήλωση ότι η τελική µητρική επιχείρησή της δεν κατέστησε δια-
θέσιµα τα απαραίτητα στοιχεία. 

5. Η παρ. 1 εφαρµόζεται στις θυγατρικές επιχειρήσεις που δεν
εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της, όταν αυτές δεν εξυπηρε-
τούν κανέναν άλλο στόχο πέραν της καταστρατήγησης των απαι-
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τήσεων υποβολής στοιχείων που προβλέπονται στο παρόν
Τµήµα.

6. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται, όταν η τελική µητρική επιχείρηση
ή η αυτόνοµη επιχείρηση, η οποία δεν διέπεται από το δίκαιο
κράτους µέλους, καταρτίζει δήλωση στοιχείων φορολογίας ει-
σοδήµατος, κατά τρόπο που συνάδει µε όσα προβλέπονται από
το άρθρο 157 Ε και πληροί τα ακόλουθα κριτήρια:

α) καθίσταται προσβάσιµη στο κοινό, δωρεάν και σε ηλεκτρο-
νικό µορφότυπο αναφοράς, που είναι µηχανικώς αναγνώσιµος
µέσω του δικτυακού τόπου της εν λόγω τελικής µητρικής επιχεί-
ρησης ή της εν λόγω αυτόνοµης επιχείρησης και έχει εκδοθεί σε
τουλάχιστον µία (1) από τις επίσηµες γλώσσες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης το αργότερο δώδεκα (12) µήνες από την ηµεροµηνία
ολοκλήρωσης της χρήσης, για την οποία συντάσσεται η δήλωση
και

β) προσδιορίζει την επωνυµία και την καταστατική έδρα µιας
µεµονωµένης θυγατρικής επιχείρησης ή το όνοµα και τη διεύ-
θυνση ενός µεµονωµένου υποκαταστήµατος, τα οποία διέπονται
από το δίκαιο κράτους µέλους και έχουν δηµοσιεύσει δήλωση
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 157 Ε.»

Άρθρο 6
Υποκαταστήµατα που υποβάλλουν δηµόσια δήλωση 

στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος
- Προσθήκη άρθρου 157Δ στον ν. 4548/2018

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 Γ, προστί-
θεται άρθρο 157Δ ως εξής:

«Άρθρο 157Δ
Υποκαταστήµατα που υποβάλλουν δηµόσια δήλωση στοιχείων

φορολογίας εισοδήµατος
(παρ. 5, 6 και 7 άρθρου 48β Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

1. Τα υποκαταστήµατα που έχουν συσταθεί από επιχειρήσεις
που δεν διέπονται από το δίκαιο κράτους µέλους  υποβάλλουν
δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος σχετικά µε
την τελική µητρική επιχείρηση ή την αυτόνοµη επιχείρηση που
τα συνέστησε, όταν:

α) το καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών του υποκαταστήµα-
τος υπερέβη το όριο που προβλέπεται στην περ. β) της παρ. 4
του άρθρου 2 του ν. 4308/2014 (Α’ 104) για καθένα από τα τε-
λευταία δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη και

β) η επιχείρηση που συνέστησε το υποκατάστηµα είτε είναι
συνδεδεµένη επιχείρηση οµίλου του οποίου η τελική µητρική επι-
χείρηση δεν διέπεται από το δίκαιο κράτους µέλους και τα ενο-
ποιηµένα έσοδα του οποίου, κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος
του ισολογισµού, υπερέβαιναν συνολικά για καθένα από τα τε-
λευταία δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη τα επτακόσια πενήντα
εκατοµµύρια (750.000.000) ευρώ, όπως εµφανίζεται στις ενοποι-
ηµένες οικονοµικές καταστάσεις της, εφόσον η τελική µητρική
επιχείρηση δεν έχει µεσαία ή µεγάλη θυγατρική επιχείρηση, µε
την έννοια των παρ. 5 και 6 του άρθρου 2 του                                ν.
4308/2014, είτε είναι αυτόνοµη επιχείρηση, τα έσοδα της οποίας,
κατά την ηµεροµηνία κλεισίµατος του ισολογισµού, υπερέβαιναν
συνολικά για καθένα από τα τελευταία δύο διαδοχικά οικονοµικά
έτη τα επτακόσια πενήντα εκατοµµύρια (750.000.000) ευρώ,
όπως εµφανίζεται στις οικονοµικές καταστάσεις της.

2. Η υποχρέωση της παρ. 1 αφορά στο τελευταίο από τα εν
λόγω δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη.

3. Η υποχρέωση της παρ. 1 αίρεται:
α) όταν τα υποκαταστήµατα των οποίων το καθαρό ύψος του

κύκλου εργασιών υπολείπεται του ορίου που προβλέπεται στην
περ. β) της παρ. 4 του άρθρου 2 του                      ν. 4308/2014
για καθένα από τα τελευταία δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη ή

β) όταν η προϋπόθεση της περ. β της παρ. 1 δεν πληρούται
επί δύο (2) διαδοχικά οικονοµικά έτη.

4. Αν τα στοιχεία ή η δήλωση της παρ. 1 δεν είναι διαθέσιµα,
το υποκατάστηµα ζητά µέσω του πληρεξούσιου ή του αντίκλητού
του, από την τελική µητρική ή από την αυτόνοµη επιχείρηση που

το συνέστησε, όλα τα στοιχεία που απαιτούνται για την εκπλή-
ρωση των υποχρεώσεων της παρ. 1. Αν η τελική µητρική ή η αυ-
τόνοµη επιχείρηση δεν παράσχει τα ως άνω στοιχεία, το
υποκατάστηµα υποβάλλει δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολο-
γίας εισοδήµατος που περιέχει όλα τα στοιχεία τα οποία έχει
στην κατοχή του, έλαβε ή απέκτησε, καθώς και ενηµερωτική δή-
λωση ότι η τελική µητρική επιχείρηση ή η αυτόνοµη επιχείρηση
δεν κατέστησε διαθέσιµα τα απαραίτητα στοιχεία.

5. Η παρ. 1 εφαρµόζεται στα υποκαταστήµατα που δεν εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής της όταν αυτά δεν εξυπηρετούν κα-
νέναν άλλο στόχο πέραν  της καταστρατήγησης των απαιτήσεων
υποβολής στοιχείων που προβλέπονται στο παρόν Τµήµα.

6. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται, όταν η τελική µητρική επιχείρηση
ή η αυτόνοµη επιχείρηση, η οποία δεν διέπεται από το δίκαιο
κράτους µέλους, καταρτίζει δήλωση στοιχείων φορολογίας ει-
σοδήµατος, κατά τρόπον που συνάδει µε όσα προβλέπονται στο
άρθρο 157Ε και πληροί τα ακόλουθα κριτήρια:

α) καθίσταται προσβάσιµη στο κοινό, δωρεάν και σε ηλεκτρο-
νικό µορφότυπο αναφοράς, που είναι µηχανικώς αναγνώσιµος
µέσω του δικτυακού τόπου της εν λόγω τελικής µητρικής επιχεί-
ρησης ή της εν λόγω αυτόνοµης επιχείρησης και έχει εκδοθεί σε
τουλάχιστον µία (1) από τις επίσηµες γλώσσες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης το αργότερο δώδεκα (12) µήνες από την ηµεροµηνία
ολοκλήρωσης της χρήσης, για την οποία συντάσσεται η δήλωση
και

β)  προσδιορίζει την επωνυµία και την καταστατική έδρα µιας
µεµονωµένης θυγατρικής επιχείρησης ή το όνοµα και τη διεύ-
θυνση ενός µεµονωµένου υποκαταστήµατος, τα οποία διέπονται
από το δίκαιο κράτους µέλους και έχουν δηµοσιεύσει δήλωση
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 157 Ε.»

Άρθρο 7
Περιεχόµενο δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας 

εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157Ε 
στον ν. 4548/2018

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 Δ, προστί-
θεται άρθρο 157 Ε ως εξής:

«Άρθρο 157Ε
Περιεχόµενο δηµόσιας δήλωσης στοιχείων 

φορολογίας εισοδήµατος
(άρθρο 48γ Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

1. Η δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος που
προβλέπεται από τα άρθρα 157 Β έως 157 Δ περιέχει στοιχεία
που αφορούν στο σύνολο των δραστηριοτήτων της αυτόνοµης
επιχείρησης ή της τελικής µητρικής επιχείρησης, συµπεριλαµβα-
νοµένων όλων των συνδεδεµένων επιχειρήσεων, που ενοποιούν-
ται στις οικονοµικές καταστάσεις για το αντίστοιχο οικονοµικό
έτος. 

2. Τα στοιχεία που αναφέρονται στην παρ. 1 αποτελούνται
από:

α) την επωνυµία της τελικής µητρικής επιχείρησης ή της αυ-
τόνοµης επιχείρησης, το σχετικό οικονοµικό έτος, το χρησιµο-
ποιούµενο για την παρουσίαση της δήλωσης νόµισµα και, κατά
περίπτωση, κατάλογο όλων των θυγατρικών επιχειρήσεων, που
έχουν ενοποιηθεί στις οικονοµικές καταστάσεις της τελικής µη-
τρικής επιχείρησης, όσον αφορά το σχετικό οικονοµικό έτος, και
είναι εγκατεστηµένες στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή σε περιοχές φο-
ρολογικής δικαιοδοσίας που περιλαµβάνονται στα Παραρτήµατα
I και ΙΙ των Συµπερασµάτων του Συµβουλίου σχετικά µε τον ανα-
θεωρηµένο ενωσιακό κατάλογο µη συνεργάσιµων περιοχών φο-
ρολογικής δικαιοδοσίας,

β) σύντοµη περιγραφή της φύσης των δραστηριοτήτων τους,
γ) τον αριθµό των εργαζοµένων που απασχολούνται βάσει Ισο-

δύναµου Πλήρους Απασχόλησης (ΙΠΑ),
δ) τα έσοδα, τα οποία περιλαµβάνουν συναλλαγές µε συνδε-

δεµένα µέρη, και υπολογίζονται ως:
δα) το άθροισµα του ύψους κύκλου εργασιών, των λοιπών λει-

τουργικών εσόδων, των εσόδων από συµµετοχές, εξαιρουµένων
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των µερισµάτων που εισπράττονται από συνδεδεµένες επιχειρή-
σεις, των εσόδων από άλλες επενδύσεις και δάνεια που αποτε-
λούν µέρος των πάγιων στοιχείων του ενεργητικού, άλλων
εισπρακτέων τόκων και αντίστοιχων εσόδων, όπως αναφέρονται
στις διατάξεις του Παραρτήµατος Β’ του ν. 4308/2014 (Α’ 251) ή

δβ) το εισόδηµα, όπως ορίζεται από το πλαίσιο χρηµατοοικο-
νοµικής πληροφόρησης, βάσει του οποίου καταρτίζονται οι οι-
κονοµικές καταστάσεις, εξαιρουµένων των προσαρµογών ή
αναπροσαρµογών αξιών και των µερισµάτων, που εισπράττονται
από συνδεδεµένες επιχειρήσεις,

ε) το ύψος των κερδών ή ζηµιών προ φόρων εισοδήµατος,
στ) το ύψος του οφειλόµενου φόρου εισοδήµατος, κατά το αν-

τίστοιχο οικονοµικό έτος, ο οποίος υπολογίζεται ως το τρέχον
έξοδο που αναγνωρίζεται επί των φορολογητέων κερδών ή των
ζηµιών του αντίστοιχου οικονοµικού έτους από τις επιχειρήσεις
και τα υποκαταστήµατα στη σχετική περιοχή φορολογικής δι-
καιοδοσίας, 

ζ) το ύψος του φόρου εισοδήµατος, ο οποίος καταβλήθηκε σε
ταµειακή βάση, ο οποίος υπολογίζεται ως το ποσό του φόρου ει-
σοδήµατος που καταβλήθηκε  κατά το αντίστοιχο οικονοµικό
έτος από επιχειρήσεις και υποκαταστήµατα στη σχετική περιοχή
φορολογικής δικαιοδοσίας και

η) το ποσό των συσσωρευµένων κερδών στο τέλος του σχετι-
κού οικονοµικού έτους. 

3. Σε ό,τι αφορά στα στοιχεία της παρ. 2 ορίζεται ότι:
α) ο οφειλόµενος φόρος εισοδήµατος της περ. στ) της παρ. 2

συνδέεται µόνο µε τις δραστηριότητες µιας επιχείρησης κατά το
σχετικό οικονοµικό έτος και δεν περιλαµβάνει αναβαλλόµενους
φόρους ή προβλέψεις για αβέβαιες φορολογικές υποχρεώσεις,

β) οι καταβληθέντες φόροι της περ. ζ) της παρ. 2 περιλαµβά-
νουν και τους παρακρατηθέντες φόρους από άλλες επιχειρήσεις
σχετικά µε τις πληρωµές που πραγµατοποιήθηκαν σε επιχειρή-
σεις και υποκαταστήµατα του οµίλου και

γ) ως συσσωρευµένα κέρδη της περ. η) της παρ. 2 νοείται το
άθροισµα των κερδών από προηγούµενα οικονοµικά έτη και το
σχετικό οικονοµικό έτος, η διανοµή των οποίων δεν έχει ακόµη
αποφασιστεί. Σε ό,τι αφορά τα υποκαταστήµατα, τα συσσωρευ-
µένα κέρδη είναι εκείνα της επιχείρησης η οποία συνέστησε το
υποκατάστηµα. 

4. Για την υποβολή των στοιχείων της παρ. 2 είναι δυνατό να
ακολουθούνται οι οδηγίες που αναφέρονται στο Τµήµα ΙΙΙΒ του
Παραρτήµατος ΙΙΙ του ν. 4170/2013 (Α’ 163).

5. Τα στοιχεία των παρ. 2 και 4 παρουσιάζονται µε τη χρήση
κοινού υποδείγµατος και ηλεκτρονικών µορφοτύπων αναφοράς
που είναι µηχανικώς αναγνώσιµοι. 

6. Η δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος περιλαµβά-
νει:

α) τα στοιχεία που αναφέρονται στην παρ. 2 ή την παρ. 4 χω-
ριστά για κάθε κράτος µέλος µε ρητό προσδιορισµό της διάτα-
ξης, σύµφωνα µε την οποία καταρτίστηκε,

β) τα στοιχεία που αναφέρονται στην παρ. 2 ή την παρ. 4 χω-
ριστά για κάθε περιοχή φορολογικής δικαιοδοσίας, η οποία: 

βα) την 1η Μαρτίου του οικονοµικού έτους, για το οποίο οφεί-
λεται να συνταχθεί η δήλωση, περιλαµβάνεται στο Παράρτηµα I
των Συµπερασµάτων του Συµβουλίου σχετικά µε τον αναθεωρη-
µένο ενωσιακό κατάλογο µη συνεργάσιµων περιοχών φορολογι-
κής δικαιοδοσίας ή 

ββ) την 1η Μαρτίου του οικονοµικού έτους, για το οποίο οφεί-
λεται να συνταχθεί η δήλωση, καθώς και την 1η Μαρτίου του
προηγούµενου οικονοµικού έτους, περιλαµβάνεται στο Παράρ-
τηµα II των Συµπερασµάτων του Συµβουλίου σχετικά µε τον ανα-
θεωρηµένο ενωσιακό κατάλογο µη συνεργάσιµων περιοχών
φορολογικής δικαιοδοσίας,

γ) τα στοιχεία που αναφέρονται στην παρ. 2 ή την παρ. 4 συγ-
κεντρωτικά για τις άλλες περιοχές φορολογικής δικαιοδοσίας.

7. Τα στοιχεία της δηµόσιας δήλωσης φορολογίας εισοδήµα-
τος αντιστοιχίζονται µε κάθε σχετική περιοχή φορολογικής δι-
καιοδοσίας, βάσει της εγκατάστασης ή της ύπαρξης σταθερού
τόπου επιχειρηµατικής δραστηριότητας ή µόνιµης επιχειρηµατι-
κής δραστηριότητας στην οποία,  δεδοµένων των δραστηριοτή-
των του οµίλου ή της αυτόνοµης επιχείρησης, µπορεί να

υπόκεινται σε φόρο εισοδήµατος. Εφόσον οι δραστηριότητες
διάφορων συνδεδεµένων επιχειρήσεων υπόκεινται σε φόρο ει-
σοδήµατος εντός µίας (1) ενιαίας περιοχής φορολογικής δικαιο-
δοσίας, τα στοιχεία που αφορούν στη συγκεκριµένη περιοχή
αποτελούν το άθροισµα των στοιχείων που σχετίζονται µε τις εν
λόγω δραστηριότητες κάθε συνδεδεµένης επιχείρησης και των
υποκαταστηµάτων τους στην παραπάνω περιοχή φορολογικής
δικαιοδοσίας. Τα στοιχεία για οποιαδήποτε συγκεκριµένη δρα-
στηριότητα δεν αντιστοιχούν ταυτόχρονα σε περισσότερες από
µία περιοχές φορολογικής δικαιοδοσίας.

8. Η δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος περιλαµβά-
νει, κατά περίπτωση, σε επίπεδο οµίλου µια γενική παρουσίαση,
η οποία περιέχει εξηγήσεις για τυχόν ουσιώδεις διαφορές µε-
ταξύ των ποσών που δηλώνονται σύµφωνα µε τις περ. στ) και ζ)
της παρ. 2, λαµβάνοντας υπόψη, κατά περίπτωση, τα αντίστοιχα
ποσά που αφορούν προηγούµενα οικονοµικά έτη.

9. Το νόµισµα που χρησιµοποιείται στη δήλωση στοιχείων φο-
ρολογίας εισοδήµατος είναι το νόµισµα, στο οποίο παρουσιάζον-
ται οι ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις της τελικής
µητρικής επιχείρησης ή οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις της
αυτόνοµης επιχείρησης. 

Ωστόσο, στην περίπτωση της παρ. 4 του άρθρου 157 Γ, το νό-
µισµα που χρησιµοποιείται στη δήλωση στοιχείων φορολογίας
εισοδήµατος είναι το νόµισµα, στο οποίο η θυγατρική επιχείρηση
δηµοσιεύει τις ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις της.

10. Τα κατώτατα όρια που αναφέρονται στα άρθρα 157Γ και
157Δ µετατρέπονται σε αντίστοιχο ποσό στο εθνικό νόµισµα
κάθε σχετικής τρίτης χώρας, εφαρµόζοντας τη συναλλαγµατική
ισοτιµία της 21ης Δεκεµβρίου 2021, στρογγυλοποιηµένη στην
πλησιέστερη χιλιάδα.

11. Η δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος
προσδιορίζει εάν καταρτίσθηκε σύµφωνα µε την παρ. 2 ή την
παρ. 4.»

Άρθρο 8
Δηµοσίευση και προσβασιµότητα δηµόσιας δήλωσης 

στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη
άρθρου 157ΣΤ στον ν. 4548/2018  

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 Ε, προστί-
θεται άρθρο 157 ΣΤ ως εξής:

«Άρθρο 157ΣΤ
Δηµοσίευση και προσβασιµότητα
(άρθρο 48δ Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

1. Η δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος του
άρθρου 157 Ε και η ενηµερωτική δήλωση της περ. ζ’ του άρθρου
157 Α συντάσσονται τουλάχιστον στην ελληνική ή στην αγγλική
γλώσσα και δηµοσιεύονται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο
(Γ.Ε.ΜΗ.), σύµφωνα µε το άρθρο 26 του ν. 4919/2022 (Α’ 71)
εντός δώδεκα (12) µηνών από την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της
χρήσης, για την οποία καταρτίζεται η δήλωση. 

2. Οι υπόχρεοι των άρθρων 157 Β έως 157 Δ αναρτούν στον
δικτυακό τους τόπο ενηµέρωση σχετικά µε τη δηµοσίευση στο
Γ.Ε.ΜΗ. της δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας εισοδή-
µατος του άρθρου 157Ε και της ενηµερωτικής δήλωσης της περ.
ζ’ του άρθρου 157 Α, καθώς και παραποµπή στον ιστότοπο του
Γ.Ε.Μ.Η.. 

3. Η δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος του
άρθρου 157 Ε και η ενηµερωτική δήλωση της περ. ζ του άρθρου
157Α παραµένουν δηµόσια προσβάσιµες στο Γ.Ε.ΜΗ. επ’ αόρι-
στον.»

Άρθρο 9
Έλεγχος τήρησης δηµοσιότητας δήλωσης στοιχείων 
φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 157Ζ 

στον ν. 4548/2018  

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 ΣΤ, προ-
στίθεται άρθρο 157 Ζ ως εξής:
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«Άρθρο 157Ζ
Δήλωση του νόµιµου ελεγκτή

(άρθρο 48στ Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

Όπου, σύµφωνα µε την περ. 1 της υποπαρ. Α1 της παρ. Α’ του
άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), απαιτείται γνώµη ορκωτού
ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτικής εταιρείας, στη σχετική έκθεση ελέγ-
χου αναφέρεται αν, για το οικονοµικό έτος που προηγείται του οι-
κονοµικού έτους, για το οποίο έχουν καταρτισθεί οι ελεγχόµενες
οικονοµικές καταστάσεις, η επιχείρηση όφειλε, σύµφωνα µε τα
άρθρα 157 Β έως 157 Δ, να δηµοσιεύσει δηµόσια δήλωση στοι-
χείων φορολογίας εισοδήµατος και στην περίπτωση αυτή, αν η
δήλωση δηµοσιεύθηκε σύµφωνα µε το άρθρο 157 ΣΤ.»

Άρθρο 10
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προσθήκη άρθρου 157Η 

στον ν. 4548/2018  

Στον ν. 4548/2018 (Α’ 104), µετά από το άρθρο 157 Ζ, προστί-
θεται άρθρο 157 Η ως εξής:

«Άρθρο 157Η
Εξουσιοδοτικές διατάξεις Μέρους Ενάτου Α

(παρ. 4 άρθρου 48γ Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, δύνανται να καθορίζονται α) µέχρι την
έκδοση της σχετικής εκτελεστικής πράξης της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, το κοινό υπόδειγµα και ο σχετικός µορφότυπος αναφο-
ράς του άρθρου 157 Ε, και β) µετά την έκδοση αυτής, ειδικότερα
ζητήµατα σχετικά µε το κοινό υπόδειγµα και τον µορφότυπο ανα-
φοράς, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή του άρθρου 157 Ε.»

Άρθρο 11
Ευθύνη για την κατάρτιση, δηµοσίευση και διάθεση 

στο κοινό της δηµόσιας δήλωσης στοιχείων 
φορολογίας εισοδήµατος - Προσθήκη άρθρου 180Α 

στον ν. 4548/2018

Στον ν. 4548/2018 (Α’104) προστίθεται άρθρο 180 Α ως εξής: 

«Άρθρο 180Α
Ευθύνη για την κατάρτιση, τη δηµοσίευση

και τη διάθεση στο κοινό της δήλωσης στοιχείων 
φορολογίας εισοδήµατος

(άρθρο 48ε Οδηγίας 2013/34/ΕΕ)

1. Συλλογική ευθύνη για την υποβολή της δηµόσιας δήλωσης
στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος, σύµφωνα µε τα άρθρα 157
Α έως και 157 Ζ, έχουν:

α) Τα µέλη των διοικητικών, διαχειριστικών και εποπτικών οργά-
νων των τελικών µητρικών επιχειρήσεων ή των αυτόνοµων επιχει-
ρήσεων του άρθρου 157 Β, τα οποία ενεργούν εντός των ορίων
των αρµοδιοτήτων τους,

β) τα µέλη των διοικητικών, διαχειριστικών και εποπτικών οργά-
νων των θυγατρικών επιχειρήσεων του άρθρου 157Γ και οι νόµιµοι
εκπρόσωποι για τα υποκαταστήµατα του άρθρου 157Δ, οι οποίοι
ενεργούν εντός των ορίων των αρµοδιοτήτων τους, στο µέτρο που
είναι δυνατόν να γνωρίζουν ότι η δήλωση στοιχείων φορολογίας
εισοδήµατος καταρτίζεται µε τρόπο σύµφωνο, κατά περίπτωση,
µε τα άρθρα 157Β έως 157Ε και ότι αυτή δηµοσιεύεται και καθί-
σταται προσβάσιµη σύµφωνα µε το άρθρο 157ΣΤ.

2. Τα πρόσωπα της παρ. 1 που παραβιάζουν το Τµήµα    Ένατο
Α’ τιµωρούνται µε πρόστιµο από δέκα χιλιάδες (10.000) έως εκατό
χιλιάδες (100.000) ευρώ έκαστο. Για την επιµέτρηση του προστί-
µου λαµβάνονται υπόψη, ιδίως, ο κύκλος εργασιών της υπόχρεης
επιχείρησης ή του υποκαταστήµατος, η οικονοµική κατάσταση του
παραβάτη και η επανάληψη της παράβασης από το ίδιο πρόσωπο
(υποτροπή).

3. Αρµόδια για την επιβολή του προστίµου είναι η Γενική Διεύ-

θυνση Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΣΗ ΡΥΘΜΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΙΣ ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΔΗΜΟ-
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Άρθρο 12
Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας 

εισοδήµατος προσωπικών εταιρειών 
στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 34 ν. 4919/2022
(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Στην παρ. 1 του άρθρου 34 του ν. 4919/2022 (Α’ 71) προστίθεται
περ. ιγ) και το άρθρο 34 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 34
Πρόσθετα στοιχεία που καταχωρίζουν 

οι προσωπικές εταιρείες

1. Για τις προσωπικές εταιρείες των περ. δ), η), θ) και ιε) της
παρ. 1 του άρθρου 16 µε έδρα στην ηµεδαπή, επιπρόσθετα κατα-
χωρίζονται και δηµοσιεύονται στο Γ.Ε.ΜΗ.:

α) Η εταιρική σύµβαση και οι τροποποιήσεις της, σε κωδικοποι-
ηµένη µορφή,

β) ο σκοπός,
γ) η εταιρική επωνυµία και ο διακριτικός τίτλος,
δ) η πλήρης διεύθυνση της έδρας,
ε) τα ατοµικά στοιχεία των εταίρων, σύµφωνα µε όσα ορίζονται

στις παρ. 2 και 3 του άρθρου 33, ο ορισµός διαχειριστή, καθώς
και η έκταση των εξουσιών του. Αν τα πρόσωπα του πρώτου εδα-
φίου της παρούσας είναι νοµικά, δηµοσιεύεται ο αριθµός Γ.Ε.ΜΗ.,
εφόσον υπάρχει, τα βασικά στοιχεία εξατοµίκευσής του, όπως
επωνυµία, νοµική µορφή και έδρα, καθώς και τα στοιχεία του φυ-
σικού προσώπου που εκπροσωπεί τα νοµικά πρόσωπα,

στ) η έξοδος του εταίρου ή ο αποκλεισµός του,
ζ) κάθε µεταβολή στα ποσοστά συµµετοχής των εταίρων στα

κέρδη και τις ζηµιές της εταιρείας,
η) η λύση και η αναβίωση της εταιρείας,
θ) η δικαστική απόφαση µε την οποία κηρύσσεται η ακυρότητα

της εταιρείας,
ι) ο διορισµός των εκκαθαριστών, καθώς και τα ατοµικά τους

στοιχεία, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις παρ. 2 και 3 του άρ-
θρου 33,

ια) οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις, εφόσον συντρέχουν οι
περιστάσεις της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4308/2014
(Α’ 251), περί εφαρµογής των ελληνικών λογιστικών προτύπων,

ιβ) οι οικονοµικές καταστάσεις έναρξης και πέρατος εκκαθάρι-
σης και η διαγραφή από το Γ.Ε.ΜΗ.,

ιγ) η δηµόσια δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος και
η ενηµερωτική δήλωση των άρθρων 157Β έως 157Ζ του ν.
4548/2018 (Α’ 104), εφόσον συντρέχουν οι περιστάσεις της περ.
β) της παρ. 2 του άρθρου 1 του                  ν. 4308/2014, περί εφαρ-
µογής των ελληνικών λογιστικών προτύπων. 

2. Καταχωρίζεται, χωρίς να δηµοσιεύεται στο Γ.Ε.ΜΗ., η άδεια
διαµονής που επιτρέπει πρόσβαση σε ανεξάρτητη οικονοµική ή
επενδυτική δραστηριότητα για τα φυσικά πρόσωπα τρίτης χώρας,
τα οποία πρόκειται να αποκτήσουν την ιδιότητα του οµόρρυθµου
εταίρου.»

Άρθρο 13
Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας 

εισοδήµατος κεφαλαιουχικών εταιρειών στο Γενικό 
Εµπορικό Μητρώο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 35 

ν. 4919/2022
(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Στην παρ. 1 του άρθρου 35 του ν. 4919/2022 (Α’ 71) προστίθε-
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ται περ. ια) και το άρθρο 35 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 35
Πρόσθετα στοιχεία που καταχωρίζουν 

οι κεφαλαιουχικές εταιρείες
(άρθρο 14 και περ. α) άρθρου 28 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για τις κεφαλαιουχικές εταιρείες των περ. α) έως ε), ζ), ι) και
ια) της παρ. 1 του άρθρου 16, µε έδρα στην ηµεδαπή, καταχωρί-
ζονται και δηµοσιεύονται στο Γ.Ε.ΜΗ.: 

α) η ιδρυτική πράξη, το καταστατικό και, όπου απαιτείται, η εγ-
κριτική απόφαση της διοίκησης,

β) οι τροποποιήσεις του καταστατικού και το πλήρες κωδικο-
ποιηµένο κείµενο του καταστατικού,

γ) ο διορισµός, η αποχώρηση και τα ατοµικά στοιχεία της παρ.
2 του άρθρου 33, των προσώπων τα οποία, είτε ως όργανο προ-
βλεπόµενο από τον νόµο είτε ως µέλη τέτοιου οργάνου:

γα) έχουν την εξουσία να δεσµεύουν την εταιρεία έναντι τρί-
των. Αν τα πρόσωπα αυτά είναι περισσότερα από ένα, µε την κα-
ταχώριση διευκρινίζεται αν δύνανται να ενεργούν µόνα τους ή
υποχρεούνται να ενεργούν από κοινού,

γβ) εκπροσωπούν την εταιρεία ενώπιον δικαστηρίου, και
γγ) συµµετέχουν στη διοίκηση, στην εποπτεία ή στον έλεγχο

της εταιρείας,
δ) µία (1) τουλάχιστον φορά κάθε έτος, το ύψος του καλυφθέν-

τος κεφαλαίου, εφόσον η ιδρυτική πράξη ή το καταστατικό ανα-
φέρονται σε εγκεκριµένο κεφάλαιο, εκτός αν κάθε αύξηση του
καλυφθέντος κεφαλαίου συνεπάγεται τροποποίηση του κατα-
στατικού,

ε) τα λογιστικά έγγραφα κάθε χρήσεως, των οποίων η δηµο-
σίευση είναι υποχρεωτική βάσει των Οδηγιών του Συµβουλίου
86/635/ΕΟΚ (L 372), για τους ετήσιους και ενοποιηµένους λογα-
ριασµούς των τραπεζών και λοιπών άλλων χρηµατοπιστωτικών
ιδρυµάτων, 91/674/ΕΟΚ (L 374), για τους ετήσιους και τους ενο-
ποιηµένους λογαριασµούς των ασφαλιστικών επιχειρήσεων,
2013/34/ΕΕ (L 182), σχετικά µε τις ετήσιες οικονοµικές καταστά-
σεις, τις ενοποιηµένες οικονοµικές καταστάσεις και συναφείς εκ-
θέσεις επιχειρήσεων ορισµένων µορφών, την τροποποίηση της
Οδηγίας 2006/43/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου και την κατάργηση των Οδηγιών 78/660/EOK και
83/349/ΕΟΚ του Συµβουλίου,

στ) οποιαδήποτε µεταβολή της έδρας της εταιρείας,
ζ) η λύση και η αναβίωση της εταιρείας,
η) η δικαστική απόφαση µε την οποία κηρύσσεται η ακυρότητα

της εταιρείας,
θ) ο διορισµός και τα ατοµικά στοιχεία των εκκαθαριστών, σύµ-

φωνα µε όσα προβλέπονται στις παρ. 2 και 3 του άρθρου 33,
ι) οι οικονοµικές καταστάσεις έναρξης, οι οικονοµικές κατα-

στάσεις πέρατος της εκκαθάρισης και η διαγραφή από το
Γ.Ε.ΜΗ. και

ια) η δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος των άρθρων
157 Β έως 157 Ζ του ν. 4548/2018 (Α’ 104).

2. Καταχωρίζονται στο Γ.Ε.ΜΗ. ο αριθµός των µεριδίων των
εταίρων, καθώς και τα πλήρη στοιχεία των ως άνω προσώπων.»

Άρθρο 14
Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας 
εισοδήµατος υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εταιρειών 

τρίτων χωρών στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο - 
Τροποποίηση άρθρου 43 ν. 4919/2022

(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Στο άρθρο 43 του ν. 4919/2022 προστίθεται περ. ιβ) και το
άρθρο 43 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 43
Στοιχεία που καταχωρίζουν τα υποκαταστήµατα 

αλλοδαπών εταιρειών τρίτων χωρών
(άρθρα 36, 37 και 38 της Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Καταχωρίζονται και δηµοσιεύονται στο Γ.Ε.ΜΗ., για τα υποκα-

ταστήµατα των περ. ιγ) και ιδ) της παρ. 1 του άρθρου 16:
α) η ιδρυτική πράξη και το καταστατικό, αν αυτό αποτελεί αν-

τικείµενο χωριστής πράξης, καθώς και οι τροποποιήσεις των εγ-
γράφων αυτών,

β) η ταχυδροµική διεύθυνση του υποκαταστήµατος,
γ) η αναφορά των δραστηριοτήτων του υποκαταστήµατος,
δ) το δίκαιο του κράτους, από το οποίο διέπεται η εταιρεία,
ε) αν το δίκαιο του κράτους από το οποίο διέπεται η εταιρεία

προβλέπει την τήρηση µητρώου, καταχωρίζεται ο αριθµός εγ-
γραφής της εταιρείας στο µητρώο αυτό,

στ) η µορφή, η έδρα και το αντικείµενο της εταιρείας, καθώς
και µία (1) τουλάχιστον φορά τον χρόνο το ποσό του καλυφθέν-
τος κεφαλαίου, αν τα στοιχεία αυτά δεν περιέχονται στην ιδρυ-
τική πράξη ή το καταστατικό,

ζ) η επωνυµία της εταιρείας, καθώς και η επωνυµία του υπο-
καταστήµατος, αν δεν είναι ίδια µε την επωνυµία της εταιρείας,

η) ο διορισµός, η λήξη των καθηκόντων, καθώς και τα στοιχεία
ταυτότητας των προσώπων που έχουν την εξουσία να δεσµεύουν
την εταιρεία έναντι τρίτων και να την εκπροσωπούν ενώπιον δι-
καστηρίου:

ηα) ως νόµιµα προβλεπόµενα όργανα της εταιρείας ή ως µέλη
ενός τέτοιου οργάνου,

ηβ) ως νόµιµοι εκπρόσωποι της εταιρείας για τη δραστηριό-
τητα του υποκαταστήµατος, µε µνεία της έκτασης των εξουσιών
τους και ενδεχόµενης δυνατότητας να ασκούν τις εξουσίες
αυτές µόνοι,

θ) η λύση της εταιρείας, ο διορισµός, τα ατοµικά στοιχεία ταυ-
τότητας και οι εξουσίες των εκκαθαριστών, καθώς και η περά-
τωση της εκκαθάρισης, σύµφωνα µε τη δηµοσιότητα που
λαµβάνει χώρα για την εταιρεία, σύµφωνα µε τις περ. η), ι) και
ια) του άρθρου 35, όπως, επίσης, η διαδικασία πτώχευσης, πτω-
χευτικού συµβιβασµού ή άλλη ανάλογη διαδικασία, στην οποία
υπόκειται η εταιρεία,

ι) τα λογιστικά έγγραφα, όπως οι χρηµατοοικονοµικές κατα-
στάσεις, της εταιρείας, που καταρτίσθηκαν, ελέγχθηκαν και δη-
µοσιεύθηκαν κατά το δίκαιο του κράτους, στο οποίο υπόκειται η
εταιρεία. Στην περίπτωση που το δίκαιο του κράτους δεν προ-
βλέπει κατάρτιση των λογιστικών εγγράφων κατά τρόπο ισοδύ-
ναµο µε το ελληνικό και το ενωσιακό δίκαιο, απαιτούνται τα
λογιστικά έγγραφα, όπως οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις,
των δραστηριοτήτων του υποκαταστήµατος,

ια) το κλείσιµο του υποκαταστήµατος, και
ιβ) η δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος του άρθρου

157 Γ του ν. 4548/2018 (Α’ 104).»

Άρθρο 15
Δηµοσίευση δηµόσιας δήλωσης στοιχείων φορολογίας 
εισοδήµατος υποκαταστηµάτων αλλοδαπών εταιρειών 
πιστωτικών και χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων που έχουν 

την έδρα τους σε άλλο κράτος µέλος στο Γενικό 
Εµπορικό Μητρώο - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 44 

ν. 4919/2022
(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/2101/ΕΕ)

Στην παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4919/2022 (Α’ 71) προστίθε-
ται περ. ε) και το άρθρο 44 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 44
Στοιχεία που καταχωρίζονται και δηµοσιεύονται για τα υποκα-

ταστήµατα πιστωτικών και χρηµατοδοτικών 
ιδρυµάτων που έχουν την έδρα τους σε άλλο κράτος µέλος της

Ευρωπαϊκής Ένωσης
(άρθρο 2 Οδηγίας 89/117/ΕΟΚ)

1. Για τα υποκαταστήµατα που διατηρούν στην ηµεδαπή πι-
στωτικά και χρηµατοδοτικά ιδρύµατα που έχουν την έδρα τους
σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καταχωρίζονται
και δηµοσιεύονται, σύµφωνα µε το άρθρο 17, τα εξής:

α) ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις,
β) ενοποιηµένες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις,
γ) έκθεση διαχείρισης και ενοποιηµένη έκθεση διαχείρισης, 
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δ) έκθεση ελέγχου ετήσιων και ενοποιηµένων χρηµατοοικονο-
µικών καταστάσεων, 

ε) η δήλωση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος του άρθρου
157Γ του ν. 4548/2018 (Α’ 104) ή του άρθρου 81 του ν. 4261/2014
(Α’ 107), η οποία διατίθεται στο κοινό σε ηλεκτρονικό µορφότυπο
αναφοράς που είναι µηχανικά αναγνώσιµος.

2. Τα έγγραφα της παρ. 1 συντάσσονται και ελέγχονται, σύµ-
φωνα µε τη νοµοθεσία του κράτους µέλους, στο οποίο έχει την
έδρα του το πιστωτικό ή χρηµατοδοτικό ίδρυµα.

3. Εκτός από τα έγγραφα της παρ. 1, τα υποκαταστήµατα πι-
στωτικών και χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων της παρ. 1 δηµοσι-
εύουν επιπλέον τις ακόλουθες συµπληρωµατικές πληροφορίες: 

α) τα έσοδα και τα έξοδα του υποκαταστήµατος που προέρ-
χονται από τους λογαριασµούς των παρ. 1, 3, 4, 6, 7, 8 και 15
του άρθρου 27 ή τους λογαριασµούς των παρ. Α4, Α9, Β1 έως
Β4 και Β7 του άρθρου 28 της Οδηγίας 86/635/ΕΟΚ (L 372),

β) τον αριθµό των µελών του προσωπικού που απασχολούνται
κατά µέσο όρο στο υποκατάστηµα,

γ) το σύνολο των απαιτήσεων και των υποχρεώσεων του υπο-
καταστήµατος, κατανεµηµένων σε εκείνες που αφορούν στα πι-
στωτικά ιδρύµατα και εκείνες που αφορούν στους πελάτες,
καθώς και το συνολικό ύψος των εν λόγω απαιτήσεων και υπο-
χρεώσεων εκπεφρασµένων στο νόµισµα του κράτους µέλους,
όπου είναι εγκατεστηµένο το υποκατάστηµα,

δ) το σύνολο του ενεργητικού και των ποσών που αντιστοιχούν
στους λογαριασµούς των παρ. 2, 3, 4, 5 και 6 του ενεργητικού,
στους λογαριασµούς των παρ. 1, 2 και 3 του παθητικού και στους
λογαριασµούς εκτός ισολογισµού των παρ. 1 και 2, σύµφωνα µε
τον ορισµό που αναφέρεται στο άρθρο 4 και στα ανάλογα άρθρα
της Οδηγίας 86/635/ΕΟΚ, καθώς και, για τους λογαριασµούς των
παρ. 2, 5 και 6 του ενεργητικού, την κατάταξη των τίτλων ανά-
λογα µε το αν θεωρήθηκαν ή όχι ως πάγια χρηµατοπιστωτικά
στοιχεία, κατά την έννοια του άρθρου 35 της Οδηγίας
86/635/ΕΟΚ.

4. Η ακρίβεια των πληροφοριών της παρ. 3 και η αντιστοιχία
τους µε τους ετήσιους λογαριασµούς ελέγχονται από έναν (1)
ορκωτό ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτική εταιρεία µε τη διατύπωση
σχετικής γνώµης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 16
Υποβολή ετήσιων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων

από κεφαλαιουχικές εταιρείες του µη 
χρηµατοπιστωτικού τοµέα στην Τράπεζα της Ελλάδος

1. Οι εταιρείες της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
4308/2014 (Α’ 251), που δεν ανήκουν στον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα, οι οποίες λαµβάνουν χρηµατοδότηση από πιστωτικά ιδρύ-
µατα που λειτουργούν νοµίµως στην Ελλάδα, µε τη σύναψη κάθε
µορφής δανείων, περιλαµβανοµένων των κοινοπρακτικών, καθώς
και µέσω της εκδόσεως οµολογιακών δανείων, υποχρεούνται να
υποβάλλουν στο Κεντρικό Γραφείο Ισολογισµών της Τράπεζας
της Ελλάδος τα οικονοµικά τους στοιχεία, εντός είκοσι (20) ηµε-
ρών από την έγκριση των ετήσιων χρηµατοοικονοµικών τους κα-
ταστάσεων από την αρµόδια Γενική Συνέλευση. 

2. Οι εταιρείες της παρ. 1, οι κινητές αξίες των οποίων έχουν
εισαχθεί προς διαπραγµάτευση σε οργανωµένη αγορά, υποχρε-
ούνται να υποβάλλουν τα οικονοµικά τους στοιχεία ταυτόχρονα
µε τη δηµοσιοποίηση της ετήσιας οικονοµικής τους έκθεσης του
άρθρου 4 του ν. 3556/2007 (Α’ 91). 

3. Η υποβολή των στοιχείων της παρ. 1 γίνεται βάσει των υπο-
δειγµάτων που προβλέπονται στην υπ’ αρ. 2682/3.6.2019 πράξη
του Διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος (Β’ 2453).

4. Για τη συλλογή των στοιχείων της παρ. 1 από τις υπόχρεες
εταιρείες εφαρµόζονται οι κανόνες για την προστασία και τη
χρήση εµπιστευτικών στατιστικών πληροφοριών του άρθρου 8
του Κανονισµού (ΕΚ) 2533/98 του Συµβουλίου της 23ης Νοεµ-
βρίου 1998 σχετικά µε τη συλλογή στατιστικών πληροφοριών
από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα (L 318).

5. Σε περίπτωση παράλειψης ή ελλιπούς, εσφαλµένης ή εκ-
πρόθεσµης υποβολής των στοιχείων των παρ. 1 και 2 εκ µέρους
των υπόχρεων, εφαρµόζονται τα άρθρα 2 και 55Γ του Καταστα-
τικού της Τράπεζας της Ελλάδος περί κυρώσεων.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Δι-
οικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, δύνανται να τροποποιούνται
τα υποδείγµατα υποβολής οικονοµικών στοιχείων των εταιρειών
της παρ. 1, να µεταβάλλεται ο κύκλος των υπόχρεων σε υποβολή
οικονοµικών στοιχείων νοµικών προσώπων και να ορίζεται κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

7. Το παρόν εφαρµόζεται και για την υποβολή οικονοµικών
στοιχείων της εταιρικής χρήσης 2022. Κατ’ εξαίρεση, για την
πρώτη εφαρµογή του παρόντος, οι εταιρείες της παρ. 2 υποβάλ-
λουν τα οικονοµικά τους στοιχεία µέχρι την 20ή Νοεµβρίου 2023.

Άρθρο 17
Θέσπιση ρυθµίσεων στην προµήθεια ηλεκτρικής 

ενέργειας - Προσθήκη άρθρου 138Α 
στον ν. 4951/2022

Στον ν. 4951/2022 (Α’ 129) προστίθεται άρθρο 138Α ως εξής:

«Άρθρο 138Α
Θέσπιση ρυθµίσεων στην προµήθεια ηλεκτρικής 

ενέργειας για την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2024 έως την
31η Δεκεµβρίου 2024

1. Για την κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας από την 1η Ια-
νουαρίου 2024 έως την 31η Δεκεµβρίου 2024, οι Προµηθευτές
ηλεκτρικής ενέργειας µεταφέρουν υποχρεωτικά τους Πελάτες
Ηλεκτρικής Ενέργειας, οι οποίοι είχαν υπαχθεί στο πλαίσιο των
ρυθµίσεων του άρθρου 138, στο Ειδικό Τιµολόγιο της παρ. 2.
Εξαιρούνται: 

α) οι Πελάτες που έχουν συνάψει σύµβαση προµήθειας ηλε-
κτρικής ενέργειας για προϊόν σταθερής τιµολόγησης ορισµένου
χρόνου, η οποία διατηρείται σε ισχύ µετά τη λήξη των µέτρων
του άρθρου 138 και για όσο χρονικό διάστηµα ισχύει η εκάστοτε
σύµβαση σταθερής τιµολόγησης, καθώς και 

β) οι Πελάτες που προβάλλουν την αντίρρησή τους, ως προς
την υπαγωγή τους στο Ειδικό Τιµολόγιο και δηλώνουν ταυτό-
χρονα τη βούλησή τους για υπαγωγή σε διαφορετικό προϊόν
προµήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας, σύµφωνα µε την παρ. 6, µετά
από την ενηµέρωσή τους και έως και την 31η Δεκεµβρίου 2023.

2. Για την εφαρµογή της παρ. 1, δηµιουργείται από τους Προ-
µηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας ένα (1) Ειδικό Τιµολόγιο Προµή-
θειας Ηλεκτρικής Ενέργειας για κάθε κατηγορία πελατών
Χαµηλής Τάσης. 

3. Για το Ειδικό Τιµολόγιο Προµήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας
της παρ. 2, η Τελική Τιµή Προµήθειας ανακοινώνεται έως την
πρώτη ηµέρα κάθε µήνα κατανάλωσης, και προκύπτει από το
άθροισµα της Βασικής Τιµής Προµήθειας και του Μηχανισµού
Διακύµανσης. Το Ειδικό Τιµολόγιο δύναται να εµπεριέχει και
Πάγια Χρέωση Προµήθειας, ίση µε πέντε (5) ευρώ ανά µήνα,
κατά µέγιστο, καθώς και εκπτώσεις, εφόσον αυτές δεν συνδέον-
ται µε τη διακύµανση µεγεθών της χονδρεµπορικής αγοράς.

4. Στον λογαριασµό κατανάλωσης που αφορά στο Ειδικό Τι-
µολόγιο ο Προµηθευτής αποτυπώνει ενιαία την Τελική Τιµή Προ-
µήθειας σε �/MWh ανά µήνα τιµολόγησης. Η Τελική Τιµή
Προµήθειας του Ειδικού Τιµολογίου κοινοποιείται στη Ρυθµιστική
Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων (Ρ.Α.Α.Ε.Υ.) και ανακοι-
νώνεται σε ευδιάκριτο σηµείο στην ιστοσελίδα του Προµηθευτή
έως την πρώτη ηµέρα εκάστου µήνα κατανάλωσης, βάσει των
σχετικών κατευθυντήριων οδηγιών της Ρ.Α.Α.Ε.Υ.. Κατά την κοι-
νοποίηση της Τελικής Τιµής Προµήθειας στην Ρ.Α.Α.Ε.Υ. ο Προ-
µηθευτής συµπεριλαµβάνει και αρχείο µε πληροφορίες ως προς
τον τρόπο επαλήθευσης της τιµής. Η Ρ.Α.Α.Ε.Υ. δηµοσιεύει µη-
νιαίως στην ιστοσελίδα της, υπό τη µορφή πίνακα και έως την
πέµπτη ηµέρα του εκάστοτε µήνα κατανάλωσης, τις πάγιες χρε-
ώσεις και τις χρεώσεις προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας, µετά
τον υπολογισµό τυχόν εκπτώσεων,  που της έχουν κοινοποιήσει
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οι προµηθευτές, οι οποίες εφαρµόζονται στο Ειδικό Τιµολόγιο.
5. Οι Προµηθευτές δηµοσιεύουν στην ιστοσελίδα τους σε ευ-

διάκριτο σηµείο και κοινοποιούν στη Ρ.Α.Α.Ε.Υ., µέχρι την 1η Δε-
κεµβρίου 2023, όλες τις τιµολογιακές παραµέτρους της
µεθοδολογίας του Ειδικού Τιµολογίου που θα ισχύει για κάθε κα-
τηγορία πελατών, ήτοι τη Βασική Τιµή Προµήθειας και τις τιµές
των συντελεστών του Μηχανισµού Διακύµανσης. Οι Προµηθευ-
τές ενηµερώνουν τους Καταναλωτές µε κάθε πρόσφορο µέσο,
σύµφωνα µε τις προβλέψεις περί ατοµικής ενηµέρωσης του Κώ-
δικα Προµήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας σε Πελάτες (Κ.Π.Η.Ε.,
Β’832/29.3.2013), έως την 1η Δεκεµβρίου 2023, για τους συµβα-
τικούς και τιµολογιακούς όρους των προϊόντων προµήθειας Ηλε-
κτρικής Ενέργειας που θα ισχύσουν από 1ης Ιανουαρίου 2024.

6. Οι Προµηθευτές δύνανται να διαµορφώνουν και να προσφέ-
ρουν και άλλα προϊόντα, σταθερά ή κυµαινόµενα, υπό τον όρο
της κατάλληλης επισήµανσής τους, σύµφωνα µε την απόφαση
της παρ. 10. Η υπαγωγή των καταναλωτών στα εν λόγω προϊόντα
γίνεται κατόπιν προβολής της αντίρρησής τους επί της µετάπτω-
σής τους στο αντίστοιχο Ειδικό Τιµολόγιο, µε κάθε πρόσφορο
µέσο, ήτοι µέσω χρήσης εφαρµογών τηλεπικοινωνιακού δικτύου,
του διαδικτύου ή άλλων κατάλληλων µέσων ή επιστολών, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 48 του v. 4001/2011 (Α’ 179) και τον Κ.Π.Η.Ε..
Ως προβολή αντίρρησης νοείται και η υποβολή Αίτησης Προσφο-
ράς Σύµβασης Προµήθειας. 

Η αλλαγή προµηθευτή ή τιµολογίου προµήθειας γίνεται οπο-
τεδήποτε και δεν συνεπάγεται δικαίωµα αποζηµίωσης του προ-
µηθευτή λόγω της πρόωρης αποχώρησης του Πελάτη, εκτός
από την περίπτωση διακοπής σύµβασης σταθερής τιµής ορισµέ-
νου χρόνου.

7. Οι Προµηθευτές κοινοποιούν στη Ρ.Α.Α.Ε.Υ., δηµοσιεύουν
στην ιστοσελίδα τους και ενηµερώνουν τους Καταναλωτές µε
κάθε πρόσφορο µέσο, σύµφωνα µε τις προβλέψεις περί ατοµι-
κής ενηµέρωσης του Κ.Π.Η.Ε., έως την 1η Δεκεµβρίου 2024, για
τους συµβατικούς και τιµολογιακούς όρους των προϊόντων προ-
µήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας µετά την 1η Ιανουαρίου 2025. Το
Ειδικό Τιµολόγιο Προµήθειας Ηλεκτρικής Ενέργειας προσφέρε-
ται από τους Προµηθευτές και δύναται να επιλέγεται από τους
Καταναλωτές και µετά την 31η Δεκεµβρίου 2024.

8. Κατά την περίοδο ισχύος του παρόντος, το Τιµολόγιο Προ-
µηθευτή Καθολικής Υπηρεσίας διαµορφώνεται βάσει του Ειδικού
Τιµολογίου, σύµφωνα µε τη µέθοδο υπολογισµού της παρ. 6 του
άρθρου 138. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας δύναται να προκρίνεται ως Τιµολόγιο Αναφοράς δια-
φορετικό τιµολόγιο, από αυτό µε την ανώτερη τιµή χρέωσης
προµήθειας των προµηθευτών καθολικής υπηρεσίας, αν το τε-
λευταίο έχει απόκλιση µεγαλύτερη από είκοσι τοις εκατό (20%),
από τον µέσο όρο των ακριβότερων, ανά προµηθευτή καθολικής
υπηρεσίας και ανά κατηγορία πελατών, λοιπών τεσσάρων τιµο-
λογίων του πίνακα της παρούσας. Το Τιµολόγιο Αναφοράς που
δύναται να προκριθεί µε την ανωτέρω απόφαση δεν δύναται να
υπολείπεται από τον µέσο όρο των ακριβότερων, ανά προµη-
θευτή καθολικής υπηρεσίας και ανά κατηγορία πελατών, τεσσά-
ρων (4) τιµολογίων του δευτέρου εδαφίου.

9. Η Ρ.Α.Α.Ε.Υ. παρακολουθεί την εφαρµογή του παρόντος,
ιδίως ως προς τη διαµόρφωση των τιµών, τη διαφάνεια, τις συν-
θήκες ανταγωνισµού και την εµφάνιση καταχρηστικών πρακτι-
κών. Αν διαπιστώσει σχετικές παραβάσεις, εφαρµόζει τη
διαδικασία του άρθρου 36 του ν. 4001/2011 και επιβάλλει πρό-
στιµο έως το ένα τοις χιλίοις (1/1000) επί του ετήσιου κύκλου ερ-
γασιών του Προµηθευτή, πλέον άλλων κυρώσεων που µπορεί να
του έχουν επιβληθεί.

10. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
δύναται να καθορίζεται ο τρόπος υπολογισµού του µηχανισµού
διακύµανσης και των συντελεστών του Ειδικού Τιµολογίου, οι

ορισµοί των µεταβλητών συντελεστών του µηχανισµού διακύµαν-
σης, τα χρονικά διαστήµατα µεταβολής των συντελεστών και της
Βασικής Τιµής Προµήθειας, ο τρόπος επισήµανσης και αποτύ-
πωσης στους Λογαριασµούς Κατανάλωσης, ειδικότερα θέµατα
ανακοίνωσης και ενηµέρωσης των Καταναλωτών, καθώς και κάθε
άλλο τεχνικό ή διαδικαστικό θέµα και αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος. Με την απόφαση του πρώτου εδα-
φίου δύναται να τροποποιείται η περίοδος ισχύος, ήτοι η έναρξη
και η λήξη ισχύος, καθώς και οι προθεσµίες ανακοίνωσης και ενη-
µέρωσης για τους τιµολογιακούς και συµβατικούς όρους του πα-
ρόντος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 18
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Τα Κεφάλαια Β’ και Γ’ τίθενται σε ισχύ από τη δηµοσίευση
του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και εφαρµό-
ζονται για τα οικονοµικά έτη που εκκινούν µετά από την 22α Ιου-
νίου 2024.

Αθήνα,...............................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρτης 26 Ιουλίου 2023,

της Πέµπτης 27 Ιουλίου 2023 και της Παρασκευής 28 Ιουλίου
2023, της Πέµπτης 31 Αυγούστου 2023 και της Παρασκευής 1ης

Σεπτεµβρίου 2023 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τετάρτης 26 Ιουλίου 2023, της Πέµπτης 27 Ιουλίου 2023 και
της Παρασκευής 28 Ιουλίου 2023, της Πέµπτης 31 Αυγούστου
2023 και της Παρασκευής 1ης Σεπτεµβρίου 2023 επικυρώθηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.52’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 10 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
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3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

2. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ
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5. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ».


